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PARTIDUL COMUNIST ROMÂN - 
STEGARUL LUPTEI PENTRU
UNITATEA, SUVERANITATEA
Șl INDEPENDENTA PATRIEI

Ea 8 tnaî 1981 se împlinesc 60 de ani de 
M făurirea Partidului -Comunist Român, 
ategaraî destinului istoric al poporului ro- 
mân," al luptei revoluționare a maselor largi, 
populare împotriva exploatării și asupririi, 
pentru dreptate socială și națională, expo- 
®®ntul fidel al Intereselor naționale supre
me ale poporului român, conducătorul în
cercat al operei revoluționare, patriotice de 
edificare a socialismului și comunismului 
ta România;

Făurirea Partidului Comunist, eveni
ment de însemnătate istorică în viața cla- 

.sei noastre muncitoare, a întregului po- 

. por român, a marcat o etapă nouă, supe
rioara în mișcarea revoluționară șl demo
cratică din România, comuniștii preluînd 
gi ducînd mai departe idealurile luptei de 
eliberare națională și socială a națiunii 
noastre, cele mai bune tradiții ale mișcă
rii muncitorești,, democratice, progresiste. 
Sub conducerea Partidului Comunist Ro
mân, clasa muncitoare, poporal român au 
străbătut un dram glorios de lupte și vic- 
•.fșril, au înfăptuit actul demnității națio- 
'!'âfe din august 1944, mărețele țeluri ale 
revoluției de eliberare națională și socială 
antifascistă și antilmperialistă ta patria 
noastră,' âu asigurat transformarea demo
cratică și socialistă a societății, au pus 
temelii trainice României de azi, ca țară 
prospera, liberă, independentă și suvera
nă între popoarele , și națiunile lumii.

La scara istoriei, 60 de ani de viață și 
luptă ai Partidului Comunist Român nu 
reprezintă o perioadă prea îndelungată. 
Dat drumul parcurs'de popor sub condu
cerea sa, prin transformările sociale al 
e&ror inițiator și conducător a fost, prin 
uriașa influență pe care a ciștigat-o in
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Supunem atenf ieî:

PARIUL ALBOTA, 
săli cum zace uitaiă o idee

uumai pentru că este prea simplii
■ Deși trifoiul, este, cum șl numele-i se 
apati o plantă eu trei frunze. copiii si 
tadr&gostitiî caută trifoiul cu patra M 
spre a-șl afla astfel .„norocul*5. La cel .@8 
de «ni ai săi. doctorul inginer Constanți» 
Mcolae știe însă că norocos se poate do- 
W® chiar și trifoiul cel cu trei foi. des
pre ale cărui calități, ca plantă premer
gătoare centri» cereala, s-a ocupat pe 
etad lucra ia Stațiunea de cercetări agri- 
eoîe Albqta. de lingă Pitești, șl a® ocu
pă și-acuta, ea pensionar căruia nu-î a- 
lunga timpul. Mai mereu este plecat de-a- 
casă, acolo unde oameni inimoși din agri- 
eultură vor să-l știe Prin preajma lor. ca 
sfătuitor, pentru obținerea unor producții 
cit mai bune.
~ Avem, zice el, ta partea de sud a t&- 

s*îî« între Carnații Meridionali si Cimpia 
Homână, cam un milion de hectare de 
jjodzoluri șs soluri podzolite. Or, datorită 
însușirilor fizice, chimice, biologice ale a- 
cestor terenuri, pe de o parte, iar pe de
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Oamenii satului
în satul lor

Duminică. 8 martie,, dimineața, pe sta
dionul comunal din Bucu (stadio comu
nale, cum îl numesc microbiștii locali 
âintr-un adine respect pentru semnifica-^ 
tivul turneu al fotbaliștilor de la „Rapid* 
București, ta care ei cred cu toată tăria, 
ia Italia, unde aceștia au jucat în general 
cu echipe de înălțimea celei din Bucu), 
peste cinci sute de spectatori, bărbați 
«dravenî, copii și cîtevă femei trimise de 
obște ca reprezentante ale sexului slab de 
Ziua internațională a femeii, așteptau cu 
sufletul. la - gură începerea partidei „Lu
mina" Bucu - „Gloria" Mihail Kogălni- 
eeanu —■ ultima, comună vecină și prie
tenă. între ei, la mijlocul tribunei tatii, 
trei bărbați socoteau sîrguincioși de-o 
parte „boabele", de cealaltă punctele. 
„Boabele" pe care aveau să Ie dea -băieții 
ta poarta adversă și punctele care-i vor
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Șub fereastra lui Preda
(...Eram la Moscova, însoțit da prietenul 

Gheorghe Pituț în căutarea mormtatului 
tai Esenin din cimitirul Vaganstoe. Aflîn- 
du-I, după lungi căutări, am rămas înmăr
muriți : lingă mormîntul acoperit de iarbă 
al lui Esenin se afla, ta carne și oase, 
chiar Esenlri. Vreau să spun că privirile 
mirate dacă nu speriate ni s-au întîlnit cu 
ale unul tînăr blond, cu ochii albaștri, îm
brăcat Intr-o uriașă rubașcă albă și cu 
pantaloni albi. Era — am aflat mai tîrziu 
— un strănepot al Iui Esenin venit din 
Riazan cu logodnica sa căreia, pe mormta- 
tul poetului, i-a pus în. deget inelul 
sorocit.

*
...A doua tulburătoare tatlmplare ce 

mi-a umplut sufletul de un fior aproape 
mistic s-a petrecut in vara lui ’80 sub 
fereastra lui Marin Preda de la „Cartea 
Românească". Veneam din Cișmigiu cu 
Nichita la doar o lună de la îngroparea 
lui Marin Preda cînd neam aflat ta fata 
unui incredibil spectacol : sub fereastra 
știută (acum cu jaluzele trase) era legat 
un... cal ! Un cal ta inima Bucureștilor 
rumegindu-și bizarul nutreț (frunzg si 

flori, aduse de nu se știe cine) si lovind 
asfaltul cu nedumerire, cînd cu o pot
coavă cind. ritmat, cu alta. Un biet cal cu 
oasele cu evidentă desenate sub pielea 
roasă de munci umile, un cal deprins cu 
povara și biciul și clătlnind (Imagine 
veche) uscatul cap de vioară al capului 
mîndru in așteptarea unui stăpîn absent. 
Ce căuta el acolo n-aveam cum pricepe. 
De ce stătea sub fereastra iubitorului de 
gloabe ce pînă de curind putea fi văzut 
străbătind încăperea și așezîndu-se la bi
roul plin de dosare si cărți 1 Părea un 
duh venit din Bărăgan spre a culege um
bra risipită în lutul marii cetăți a omului 
firav și trist, totdeauna Împovărat de 
griji nemărturisite și totdeauna clipind 
defensiv sub ochelarii cu enorm de groh- 
se lentile. Un om necunoscut în ciuda a 
două cărți marcat-autobiografice. mun
citor neliniștit (fără stare, zic țăranii) al 
unui ogor literar cu fruntarii pierdute 
în mit. iubitor de tăcere si singurătate și 
totuși veșnic căutîndu-le apropierea pu
ținelor ființe cu care izbutea să comunice. 
Ce căuta calul în cruce de zi văratică 
acolo, sub zidurile casei boierești cu pla
foane încă fisurate de cutremure, ca sub 
o troiță cu jgheab de apă din Siliștea 
Gumești ? Cal necăjit — jucărie de copil 
sărac — nesemănind cu bidiviul povestii, 
hrănit cu tăvi de jeratic. Un mesaj venit 
din fumul cu bună mireasmă al unei ve

chimi ce-1 conferă țăranului im loc sta» 
t-ornic ta toate mitologiile cite s-au ima
ginat.

întîmplarea — pentru mine fantastică 
— caoătă proiecții simbolice și calul de 
sub fereastra lui Marin Preda mi-a pă
rut înhămat la un ear plin cu cărți scrisa 
și nescrise (bibliotecă de lut si de grtu.).

Nu m-am numărat printre apropiatii lui 
Marin Preda ; orgolios și solitar la rîn- 
du-mi nu i-am forțat intimitatea dar cred 
că marele scriitor a văzut în mine nu un 
discipol descăciulit ori vreun epigon fa
melic. ci un cititor iubitor șl plin de res
pect al cărților Domnlei-Sale, un mai tî
năr coleg și frate Intru cerneală.

Vor trece ani ai scânteietoarei sale glo
rii, vor . trece poate veacuri si în megalo- 
polisul ce trebuie că vor fi Bucureștii, 
cu silueta abrupt răsfrîntă în granituri și 
mețalurl va trece veșnic, un cal.. Caii nu 
vor lipsi nidctad dintre mașinăriile ce
tății.

Unul dintre ei va fi priponit sub fe
reastra cu geamul prefăcut in vitrai de 
respirația geniului. I se vor zvîrli la pi
cioare vrejuri de flori (hrană firească a 
cailor, cred citadinii) și de lumina pot
coavelor Iui se va lumina, sub lespezi, 
pămîntul. Pămîntului compus din minera
lele toate. Dar și din oasele poeților...

GHEORGHE TOMOZE! H



Partidul Comunist Român - stegarul luptei pentru

(Urmare din pagina 1) 
societatea noastră, acești ani se înscriu ca o adevărată 
epocă istorică. ★

Pentru proletariatul român — născut din realitățile eco
nomice și sosial-politice ale României de la sfîrșituâ seco
lului al XVHI-lea și din prima jumătate a secolului al 
XIX-lea — idealul unității și independenței naționale s-a 
constituit într-o adevărată permanență, el ilusțrind. toate 
acțiunile pe care mișcarea muncitorească și socialistă le-a 
întreprins în activitatea sa. Odată cu apariția mișcării 
muncitorești, cu crearea celor dinții organizații proletare 
și pe măsura asimilării creatoare a socialismului științific, 
proletariatul începe să dea adevărata măsură, a capacității 
sale de investigare a realităților timpului, să devină, așa 
cum se subliniază în Programul Partidului Comunist Ro
mân, „purtătorul idealurilor celor mai revoluționare ale 
maselor populare, exponentul - aspirațiilor vitale ale în
tregului popor muncitor spre dezvoltarea patriei pe calea 
progresului, spre o viață liberă și demnă, spre făurirea 
unității naționale și cucerirea independentei de stat".

In concepția mișcării noastre muncitorești, independența 
și unitatea națională și de stat au fost socotite dezide
rate majore, imperios necesare atit pentru propășirea, în 
ansamblu, a țării, pentru rezolvarea problemelor funda
mentale cu care se confrunta România, cit și pentru întă
rirea și "dezvoltarea luptei clasei muncitoare împotriva 
exploatării, pentru făurirea unei noi orînduiri sociale. Este 
semnificativă în acest sens concepția pe care o exprima, 
la 1872, Asociația generală a lucrătorilor din România, 
cu cinci ani înainte de proclamarea independenței abso- 
Tute de stat a României. Tînăra clasă muncitoare din 
România, care își crease deja prima organizație centrali
zată la nivel național, una dintre cele mai vechi organiza
ții muncitorești din lume, a pus în discuție ideea necesi
tății întăririi țării prin dezvoltarea sa economică, _ în spe
cial prin crearea unei industrii puternice, care să fie „o 
putere a statului roman, o onoare a națiunii noastre". 
„Industria națională — declara, în continuare, unul din 
reprezentanții asociației — este esența puternică și pro
ducătoare în averea unei țări — ea face încă și respectul 
țării în afară".

Mișcarea muncitorească și socialistă din România a dat 
Strălucite dovezi ale patriotismului său, ale dăruirii și de
votamentului pentru cauza poporului și a patriei. în 1877, 
atunci cînd întreaga viață politică se concentra în jurul 
marelui eveniment pe care-1 reprezenta proclamarea, la 
9 mai, a independenței depline de stat a României, cele 
dinții cercuri socialiste s-au manifestat și ca susținătoare 
active ale luptei pentru cucerirea neatârnării, ca purtă
toare ale idealurilor patriotice de unitate și suveranitate 
ale poporului român. Această atitudine izvora din convin
gerea fermă că independența de stat a țării constituie o 
condiție esențială a propășirii naționale a poporului ro
mân și o bază necesară pentru continua dezvoltare a miș
cării muncitorești. Tocmai de aceea, apărarea și consoli
darea independenței și făurirea unității naționale au stat 
permanent în atenția partidului politic al proletariatului 
din România, creat în martie 1893, au constituit direcții 
majore ale gindirii teoretice și acțiunii sale practice, care 
s-au bucurat de o puternică rezonanți? în epocă.

Atașamentul față de patrie implica, în același timp, 
lupta pentru cucerirea unor condiții de propășire a mase
lor largi populare, pentru ridicarea lor la un nivel co
respunzător material și cultural. Măsurile necesare apă
rării independenței țării, sublinia un document al parti
dului “clasei muncitoare „trebuie să le căutăm, trebuie să 
le găsim în noi, in neamul nostru care a știut, după vre
muri, să se arate în stare de a păstra și a apăra cu vred
nicie acest pămînt împotriva tuturor încălcărilor și a nă
vălirilor. Pentru aceasta, pentru a face din România o 
stâncă solidă care să stea mindră și semeață înaintea ame
nințătoarelor valuri, trebuie să deșteptăm la viață poli
tică pe fiii, pe urmașii acelor viteji care în atîtea rînduri 
și în scurgerea atîtor veacuri ne-au apărat țara, neamul- 
Căci ce am fi noi astăzi ca stat, ea națiune, fără pandurii 
lui Tudor, fără țăranii de la Izlaz, fără eroii din Dealul 
Spirii".

în felul acesta, partidul revoluționar al proletariatului, 
afirmîndu-și caracterul de clasă a pus în lumină, totodată, 
rolul s*.u ca partid național și democratic în înțelesul cel 
mai adine al cuvîntului căci „interesul țării — se spunea 
în raportul de la Congresul partidului din 1910 — nu este 
ea temelia de la orașe și sate să se dărapene, ci este, 
dimpotrivă, ca poporul să fie bine situat materialicește și 
moralicește. Cînd cerem deci îmbunătățiri și reforme, lu
mină și bunăstare, noi luptăm nu numai pentru realiza
rea intereselor unei clase, ci luptăm pentru țara întreagă, 
pentru întărirea națională. Socialismul — conchidea rapor
tul — militează consecvent pentru apărarea intereselor 
profunde și fundamentale ale națiunii intregi".

Necesitatea - istorică inexorabilă, , reclamată de legile 
obiective ale evoluției societății românești, făurirea statu
lui național român unitar, care a angrenat toate clasele 
sociale și forțele politice atit din vechea Românie cit și 
din teritoriile istorice românești aflate încă sub stâpînire 
străină au găsit în socialiștii români, în partidul politic 
al clasei muncitoare tăria argumentelor istorice. „Voim 
Dacia așa cum ea fu — scria revista intitulată semnifi
cativ „Dacia viitoare" — fiindcă istoria și dreptul, trecu
tul și prezentul, ne dau dreptul a aspira la o Dacie ro
mână. Acest pămînt, udat eu sîngele și sudoarea străbuni
lor noștri, înmulțit cu țarina lor de douăzeci de ori secu
lară e al nostru". Tocmai de aceea, militantii socialiști 
și-au îndreptat atenția asupra epocii lui Mihai Viteazul 
și a lui Al. I. Cuza, socotiți ca un simbol al idealului 
unității și independentei naționale.

în abordarea acestei chestiuni de importanță vitală 
pentru destinele poporului român, militanții socialiști au 
avut permanent în vedere toate provinciile românești 
aflate încă sub dominație străină. Ei au demascat crunta 
exploatare națională la care erau supuși românii de către 
marile imperii vecine, descifrînd, totodată, atît sarcinile 
mișcării de eliberare națională, derivate din situația spe

cifică a fiecărei provincii, cit și direcțiile esențiale de 
acțiune ale partidului politic al proletariatului din Româ
nia în problema națională, „Cînd vorbim de unitate na
țională, de ajutorarea românilor de a se putea liber dez
volta — declarau socialiștii —, fără îndoială că ne gîndim 
la toți românii, din orice parte și sub orice stăpinire ar 
fi. Acesta e un punct asupra căruia nu mai incape nici o 
discuție".

în .aceiași timp s-au dezvoltat continuu legăturile pe 
multiple planuri ale proletariatului din vechea Românie 
cu cel din teritoriile cotropite, concretizate în schimburile 
reciproce frecvente de delegați la congrese și conferințe, 
de publicații și corespondență, în permanenta vehiculare 
de cadre, în acordarea de sprijin material și moral în ac
țiunile întreprinse. înseși cerințele luptei au impus în
dreptarea eforturilor socialiștilor români spre intensifi
carea și strîngerea legăturilor dintre ei, în direcția creă
rii, în fapt, a unității pe plan național a mișcării munci
torești a partidului politic unic al clasei muncitoare.

Continua agravare a contradicțiilor dintre marile ’puteri 
imperialiste în direcția unei conflagrații mondiale a impus 
Partidului Socialist, la începutul secolului al XX-lea, o 
examinare atentă, realistă și lucidă a situației, sub toate 
aspectele sale, maturitatea partidului în această împreju
rare se degajă și din activitatea teoretică și practică con
sacrată problemei războiului și păcii, inclusiv participarea 
la dezbaterile internaționale potrivnice războiului imperia
list, unde socialiștii români au adus contribuția unei miș
cări revoluționare mature. Reprezentanții partidului pro
letar au dezvăluit rădăcinile sociale, economice și politice 
ale. războaielor, demascînd caracterul imperialist, de jaf și 
cotropire a politicii marilor puteri imperialiste ca „adevă
rata cauză a războaielor".

Izbucnirea primului război mondial a găsit partidul cla
sei muncitoare la înălțimea misiunii sale istorice. „Cu 
toate că primul război mondial a avut un caracter impe
rialist, poporul român — subliniază tovarășul Nicolae 
Ceaușescu — nu a participat la acest război călăuzit de 
intenții de cotropire și anexiune teritorială... Aspirațiilor 
profunde ale poporului român spre unitate le-au dat glas 
declarațiile politice ale vremii, presa, puternicele mani
festări publice care au avut loc cu acest prilej pe 
întreg cuprinsul țării și, in mod deosebit, entu
ziasmul nemărginit cu care ostașii români au fost întâm
pinați in Transilvania de masele largi ale întregii popu
lații. Numeroși cetățeni, atît din România de atunci cit 
și din Transilvania și Bucovina, aflate sub stăpinirea Im
periului habsburgic, s-au înrolat voluntari, cerind să li se 
dea posibilitatea de a lupta. pentru cauza întregii țări".

Partidul Socialist, în consens cu atitudinea generală a 
maselor n.u a identificat caracterul imperialist al războiu
lui cu dreptul sacru al poporului român de a-și împlini 
idealul național. Atunci cînd Armata română a trecut Car- 
pații și s-a pus problema poziției clasei muncitoare fată de 
lupta asumată pentru desăvîrșirea statului național unitar, 
Comitetul Executiv al Partidului Socialist s-a plasat pe po
ziția sprijinirii hotărîte a acțiunii de eliberare a pămîntu- 
rilor românești aflate sub stâpînire străină. Stau mărturie 
faptele, care atestă că în confruntarea cu situația drama? 
tică, creată ca urmare a invadării unei mari părți a teri
toriului țării de trupele Puterilor Centrale, mișcarea mun-' 
citorească a dovedit, prin eroism și jertfe, dragostea sa 
fierbinte de paitrie, idealul făuririi statului național român 
unitar.

Jaful, teroarea, samavolniciile de tot felul au stimat re
volta și ura profundă a poporului român, neîmpăcat nici 
o clipă cu gîndui ocupației și al opresiunii străine. în 
fruntea mișcării de rezistență împotriva cotropitorilor, 
care a cuprins cele mai largi clase și pături sociale, s-a 
aflat clasa muncitoare, animată de un profund patriotism, 
socialiștii români. Militanții socialiști rămași în teritoriul 
ocupat au reorganizat activitatea organizațiilor partidului 
în noile și grelele împrejurări. Sustragerea de la munca 
forțată, sabotarea printr-o varitate de forme a mașinii de 
război, activitatea propagandistică, mitingurile de pro
test, grevele, demonstrațiile de stradă, activitatea de par
tizani, au constituit, în pofida măsurilor represive brutale, 
mijloace eficace folosite de clasa muncitoare în acțiunea 
amplă de subminare a dominației cotropitorilor. în acest 
timp, teritoriul liber al Moldovei a reprezentat simbolul 
salvării întregii țări, al bătăliei de eliberare a teritoriilor 
cotropite, de înfăptuire a năzuințelor de făurire a Româ
niei unite. Muncitorimea, înfruntînd foametea, lipsurile de 
tot felul și bolile, a depus o activitate asiduă în fabrici și 
ateliere, a dat dovadă de înalt sacrificiu pentru susținerea 
potențialului militar al armatei. Un mare număr de socia
liști au participat la bătălia ce a atins momentele de 
culme ale eroismului popular la Mărăști, Mărășești și 
Oituz, pentru salvarea ființei naționale a poporului, mulți 
dintre ei jertfindu-și viața în luptele glorioase pentru a- 
părarea pămînțului străbun al patriei.

în împrejurările create de prăbușirea țarismului și a 
monarhici austiro-ungare, ale victoriei Revoluției socialiste 
din Rusia lupta pentru încheierea procesului de făurire a 
statului national român unitar a luat un deosebit avînt, 
angrenînd întreg poporul, atît din vechea Românie, cit și 
din teritoriile aflate sub dominația străină. în acest con
text istoric, sub îndrumarea organismelor larg reprezenta
tive de condurere a luptei eliberatoare, masele largi popu
lare impun în aceste provincii o administrație românească 
și își exprimă, în cadrul unor impresionante adunări pu

blice plebiscitare, voința nestrămutată de unire eu Tara, 
Mișcarea muncitorească, reprezentanții săi, s-au situat 

în primele rînduri ale luptătorilor, afirmindu-și, in același 
timp, propriile revendicări. Rolul clasei muncitoare, aâ 
partidului său, s-a manifestat pregnant și prin. influența 
exercitată asupra programelor politice adoptate în această 
epocă de puternică efervescență patriotică, în susținerea 
unor obiective cu caracter democratic în favoarea po
porului muncitor. Faptul că în Declarațiile istorice Votate 
de adunările constituante cu caracter plebiscitar au fost 
introduse o serie de revendicări cu caracter larg demo
cratic : votul universal, reforma agrară, libertatea și ega
litatea în drepturi pentru toți cetățenii țării, legislația 
muncitorească etc. a fost tocmai rezultatul luptei hotăr te 
a maselor largi, în frunte cu clasa muncitoare, cu partidul 
său politic.

Salutând cu înflăcărare actul — făurirea statului național 
unitar român — în declarația din 13 februarie 1919 ® 
Comitetului Executiv al Partidului Socialist și a Odmișfei 
generale provizorii a sindicatelor se arăta : „Ca socialiști 
români, internaționaliști., salutăm cu bucurie dezrobirea 
națională a poporului român din provinciile subjugate 
pînă acum și respectăm legămintele de unire hotărîte... 
România nouă de astăzi trebuie să devină România so
cialistă de mîine".

Desăvîrșirea unității național-statale a României de
monstrează cu tăria argumentului istoric, că acest eveni
ment a fost rezultatul firesc ai unui proces pentru împli
nirea căruia poporul .român a dus o multiseculară luptă, 
iar nu o consecință ‘a conjuncturii externe sau a unor 
înțelegeri intervenite la masa tratativelor. Tratatele de 
pace au consfințit pe plan internațional o situație de fapt 
creată de lupta maselor populare. Unirea al cărui proces 
s-a încheiat la Alba Killa, la 1 decembrie 1918. a contribuit 
la înfăptuirea firească a năzuinței seculare a poporului 
nostru, a visului pentru care au luptat și s-au jertfit ne- 

• numărate generații de înaintași, împlinirea -upei necesități 
obiective a însăși dezvoltării Istorice.

în contextul general al profundelor mutații politice și 
sociale petrecute în lume după primul război mondial, an 
avut loc și în România postbelică mari schimbări, eare 
au deschis perspective dezvoltării mai rapide a forțelor de 
producție ale țării și totodată s-au creat condiții favora
bile pentru intensificarea activității forțelor sociale pro
gresiste, a mișcării muncitorești revoluționare.

Un moment de cea mai mare importanță în istoria dez
voltării mișcării muncitorești și a celorlalte forțe demo
cratice și progresiste din țara noastră în lupta pentru 
apărarea independenței și suveranității naționale l-a con
stituit făurirea Partidului Comunist Român, în mai 1921. 
Continuator direct al partidului politic creat în 1893, a ce
lor mai bune tradiții ale mișcării muncitorești și socialiste 
din România, partidul comunist este, în noile condiții is
torice, exponentul fidel al intereselor clasei muncitoare, 

, ale întregului popor român.
Stegar al intereselor naționale fundamentale ale po

porului român, partidul comunist s-a ridicat ferm în a- 
părarea independenței, suveranității și integrității țării, ® 
militat pentru o politică externă de pace și colaborare 
cu celelalte popoare, împotriva dominației străine, pentru 
prietenie și alianță cu vecinii, cu toate statele lumii. 
Luptele sociale din perioada crizei economice, care au 
culminat cu marile bătălii de dasă ale petroliștilor și ce
feriștilor din ianuarie-februarie 1933, s-au împletit cu lup
ta împotriva monopolurilor străine care impuseseră gu
vernului român grele prevederi economice, știrbind grav 
independența și suveranitatea României, pentru drepturi 
economice și politice, pentru democrație, independență șî 
suveranitate națională a avut și o puternică semnificație 
internațională, 'ea fascriindu-se printre primele mari ac
țiuni de luptă ale proletariatului internațional după în
scăunarea la putere a nazismului in Germania.

în deceniul al patrulea, cînd fascismul și revizionismul 
deveniseră un pericol real pentru România, Partidul Comu
nist Român s-a adresat forțelor democratice și progresiste 
arătând gravele primejdii care planau asupra țării, atît din. 
interior, din partea agenturii hitleriste — Garda de fier 
—, cit și din afară, unde Reichu! nazist zăngănea deja ar
mele pentru revizuirea granițelor pentru încălcarea Tra
tatelor de pace șl securitate dintre toate statele lumii.

Atent la evoluția evenimentelor internaționale, la creș
terea primejdiei războinice și revizioniste, Partidul Co
munist Român adresa maselor documentul intitulat : 
„Sarcinile P.C.R- față de pericolul unui război imperialist", 
prin care stabilea tactica pentru „atragerea întregului 
popor muncitor Ia lupta largă și efectivă, la lupta revo
luționară contra acestor planuri imperialiste". Cu deose
bită forță de convingere, organul central de presă al par
tidului scria : „Existența neamului românesc ea națiune, 
existența României ca țară independentă stnt In joc. 
Poporul român trebuie să se decidă dacă înțelege să-și 
apere existența și independența. Iar poporul român nu 
poate da deeît un singur răspuns. Cu toată energia, Ia 
nevoie cu arma în mină, poporul român iși va apăra 
existența contra bandiților hitleriști care vor să ne ră
pească independența națională". Referindu-se la calea si
gură pentru dobîndirea victoriei, ziarul conchidea : „Fron
tul popular antifascist, in care să-și dea mina tot ce e 
cinstit, tot ce e muncitor, tot ce e cultură în România, are 
un mare rol național. De închegarea rapidă și de lupta 
energică a acestui front al poporului va depinde nu nu-
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unitatea, suveranitatea și independența patriei
mai salvarea libertăților lăuntrice ale poporului, ci Și 
existența sa ca națiune".

Cu multă claritate. Plenara a V-a lărgită a C.C. al 
P.C.R. după o amplă și realistă analiză a problematicii 
©e-i stătea In atenție, conchidea : „In cas că Germania 
hitleristă, dezlănțuind războiul in Europa și va ataca Româ
nia cu ajutorul Ungariei horthyste, comuniștii vor consi
dera necesară apărarea fiecărei palme de pămint al țării 
noastre... Continuind lupta pentru asigurarea pozițiilor 
economice și politice ale muncitorimii, țărănimii și națio
nalităților asuprite, noi, comuniștii, vom intra in primele 
rinduri ale luptătorilor pentru respingerea agresiunii fas
ciste și vom duce războiul pină la capăt..."

Documentele vremii vorbesc cu puternica loc forță de 
convingere despre preocupările consecvente ale comuniș
tilor din România in problemele apărării independenței 
și integrității României. Cu multă căldură apela P.C.R. 
de fiecare dată la membrii și simpatizanții săi ca ei să se 
plaseze în primele rinduri ale luptei pentru apărarea 
hotarelor țării. „Ne cheamă la luptă sîngele lui Doja, 
Horia și Tudor Vladimirescu — glăsuia vibrantul apel 
elaborat de C.C. al P.C.R. tn ianuarie 1938. Ne cheamă 
la luptă dragostea de țară, pe care nu vrem s-o vedem 
sfișiată și cotropită, dragostea de acest popor, pe care 
nu-l vrem ingenunchiat și robit". P.C.R. exprima totodată 
părerea că „rezistenta înarmată a poporului român in eaz 
de agresiune e legitimă și ea (muncitorimea — n.n.) va 
merge in primele rinduri ale bătăliei".

în împrejurările grele de la sfîrșltul anului 1938, „Scln- 
teia“ publica un articol intitulat semnificativ : Nori grei 
deasupra României. în care se arăta : „România după 
Miinchen e, mai mult ca oricind — după fericita expresie- 
a lui lorga —, : o țară pîndită". „Și pîndită nu numai de 
corbii de pradă ai revizionismului maghiar, ci și de săl
bateca fiară, Îmbătată de sîngele jertfelor sfîșiate, care 
este fascismul german... Partidul nostru nu va cruța nici 
® sforțare, nici o jertfă pentru a strînge laolaltă munci
torimea și a porni în fruntea ei Ia unirea tuturor forțelor 
dornice să apere pacea și independența României".

încă în primele zile ale anului 1939, P.C.R. a adoptat o 
serie de măsuri în vederea intensificării activității anti
fasciste, pentru pace. Pe această linie, în ziarul „Scîntela" 
a fost publicat articolul : ,,24 ianuarie 1859—1939“, în care, 
după ce se arăta importanța unirii săvîrșlte cu 80 de ani în 
urmă, se sublinia : „Astăzi, cînd independența națională a 
poporului român și unitatea României ~sînt din nou Pri
mejduite, amintirea luptelor duse pentru unire trebuie să 
îndemne la o luptă dîrză și hotărîtă contra dușmanilor din 
afară și a agentilor lor dinăuntru".

După invadarea Cehoslovaciei de către trupele hitleriste, 
C.C. al P.C.R. a adresat la 17 martie 1939 un apel întregu
lui popor român, subliniind : „Trupele de asalt ale lui 
Hitler au invadat Cehoslovacia și se găsesc Ia granița țării 
noastre. întreg poporul să se pună in stare de alarmă... Să 
fie pregătit la luptă întreg poporul român pentru apărarea 
țării, împotriva cotropitorilor fasciști !“

în filele de aur ale istoriei patriei noastre rămîn încrus
tate imaginile de un răscolitor patriotism ale acelui re
marcabil Mai 1939 în care a avut loc impunătoarea mani
festație antifascistă și antirăzboinică din București și din 
alte centre ale țăr;i pentru apărarea independenței națio
nale. Patriotismul fierbinte al comuniștilor, conștiința înal
tei răspunderi pentru soarta și viitorul României, hotărîrea 
de a apăra cu orice sacrificii independența națională și 
integritatea teritorială a statului — grav amenințate de 
Germania hitleristă și aliatii acesteia — și-au găsit o mi
nunată expresie în lozincile care erau scandate în chiar 
Piața palatului regal de miile de manifestanți : „Vrem 
România liberă și independentă !“, „Vrem respectarea gra
nițelor", „Să ținem oient agresorului !“

O cuprinzătoare analiză a întreprins Plenara a Vl-a a 
C.C. al P.C.R. din iunie 1939 asupra problemelor apărării 
integrității țării, a independenței si suveranității Româ
niei. Aprobînd linia politică urmată de partid în acele îm
prejurări, plenara a 'apreciat că „primejdia dezmembrării 
și ocupării României de către Germania hitleristă și statele 
revizioniste a crescut enorm în urma ocupării Cehoslova
ciei, Albaniei, in urmi aderării Ungariei la pactul antico- 
mintern, și a creșterii influenței fascismului german în 
Bulgaria și Iugoslavia". La capătul analizei întreprinse s-a 
apreciat că sarcina centrală 5 partidului este „să mobili
zeze poporul român neutru împiedicarea trădării inde
pendenței și a integrității țării de către agenții fasciști ai 
Iui Hitler"...

Marșul războinic al Germaniei hitleriste, cotropirea suc
cesivă a unor țări euronene, începutul celui de-al doilea 
război mondial au creat o situație din ce în ce mai grea 
pentru România. încercările forțelor democratice, antifas
ciste de a se opune presiunilor cercurilor fasciste interne 
și ale Germaniei naziste, încercări în care s-au antrenat 
inclusiv exponenti ai cercurilor- burgheze au primit'o grea 
lovitură, la 21 sontembrie 1939, cînd primul ministru al 
tării, Arlnand Călinescu — adversar al expansiunii Ger
maniei hitleriste — a fost asasinat mișelește de către ele
mente ale Gărzii de fier, cu complicitatea directă a Gesta
poului.

în același timp, anul 1940 a adus cu sine o serie de acte 
care au contribuit la extinderea focarului de război pe 
continentul euronean. Sub loviturile arinatelor hitleriste, 
țările mici apusene au căzut una după alta. Capitularea 
Franței și înfrîngerea Angliei ne continent, amenințarea ei 
cu invazia hitleristă au agravat și mai mult situația 
României;

în aceste împreiurări. României i-au fost impuse impor
tante cesiuni teritoriale La 30 aujmst 1940. prin impunerea 
Dictatului fascist de la Viena, a fost smulsă din trupul pa
triei și predată Ungariei horthyste partea de nord-vest a 
tării.

împotriva acestor acte s-au ridicat cu hotărîre Partidul 
Comunist Român, mișcarea revoluționară, democratică și 
antifascistă din tara noastră. Tara întreagă a fost cuprinsă 
de un puternic val de demonstratii de protest.

Contextul poliție care a stimulat activitatea grupărilor 
fasciste, aducîndu-Ie pe primul plan al scenei politice ro
mânești, a facilitat, în primele zile ale lunii septembrie 
1940, înlocuirea dictaturii regale cu o dictatură militară 
fascistă și. odată cu aceasta. începutul uneia dintre cele 
mai grele etape ale istoriei modern.e a poporului român.

Mișcarea antifascistă din România a avut, prin obiecti
vele sale, un caracter profund patriotic, național, precum 
și un pronunțat caracter internaționalist. Acționînd împo
triva pericolului fascismului din propria-i țară, poporul ro
mân și-a adus contribuția la bătălia pe plan internațio
nal contra fascismului, manlfestîndu-și activ solidaritatea 
cu lupta antifascistă a popoarelor de pretutindeni. Parti
dul Comunist Român a fost conștient de faptul că tăria 
forțelor antifasciste din propria tară constituie o condiție 
a tăriei frontului unic muncitoresc și pe această bază a 
unui larg front popular antifascist, capabil să împiedice

„Niciodată în România n-a existat un alt partid politic 
cu o istorie atît de bogată și glorioasă care să fi luptat 
cu abiiegație și să fi realizat atîta pentru fericirea poporului 
român, pentru măreția națiunii noastre. Partidul nostru 
s-a născut și a crescut odată cu proletariatul, destinul 
său este strîns legat de cel al clasei muncitoare, al întregului 
popor român41.

ascensiunea fascismului la putere în România, pentru 
apărarea drepturilor și libertăților democratice ale mase
lor, a independenței și integrității teritoriale a patriei.

în anii celei de-a doua conflagrații mondiale (1939—1945), 
comuniștii, clasa muncitoare s-au situat în primele rin
duri ale luptei pentru salvarea ființei naționale a poporu
lui român. Preocupat de interesele supreme ale națiunii, 
P.C.R. a știut să găsească un limbaj comun cu toate for
țele și grupările politico-sociale opuse dominației germa
ne, pentru salvgardarea intereselor naționale vitale ale 
țării în pofida faptului că unele din ele reprezentau inte
resele de clasă contrare celor promovate de comuniști, ex- 
ponenți ai clasei muncitoare, ai oamenilor muncii.

Partidul comunist a fost prezent în toate înțelegerile 
făurite din inițiativa și la insistențele sale și a avut rolul 
dinamizator al tuturor forțelor care acționau pentru eli
berarea țarii de sub dominația fascistă. Sub conducerea 
Partidului Comunist Român s-a înfăptuit cu succes Revo
luția de eliberare națională și .socială, antifascistă și anti- 
imperiallstă din august 1944. „Răsturnarea dictaturii mili- 
taro-fasciste și a dominației Germaniei hitleriste — subli
nia secretarul general al Partidului Comunist Român, tova
rășul Nicolae Ceaușescu— a marcat o cotitură istorică în 
viața poporului nostru, a deschis calea pentru eliberarea 
deplină a țării, pentru trecerea la înfăptuirea transformă
rilor democratice, revoluționare, pentru întărirea indepen
denței și suveranității țării".

Insurecția națională armată, antifascistă și antiimperia- 
listă, caracterul drept, eliberator al războiului antihitlerist, 
dragostea de patrie și dorința vie de a o vedea liberă și 
independentă au stîrnit un puternic suflu patriotic în rtn- 
durile poporului, au dat un avînt nestăvilit maselor pen
tru alungarea ocupantilor fasciști de pe pămîntul româ
nesc. Armata română, cooperînd strîns cu armatele sovie
tice, a luptat cu eroism pentru eliberarea părții de nord- 
vest a României, smulsă <jin trupul țării prin dictatul fas
cist de la Viena, Ia 30 august 1940, a stropit cu sînge me
leagurile strămoșești de la întorsătura Buzăului la Tîrgu 
Mureș, de la Arad la Oradea, de la Luduș la Cărei și Satu 
Mare și apoi dincolo de hotarele țării pentru eliberarea 
Ungariei, Cehoslovaciei și Austriei, pînă la victoria finală 
de la 9 Mai 1945.

Toate treptele procesului revoluționar unic din Româ
nia — cucerirea deplină a puterii politice de către clasa 
muncitoare. în alianță cu țărănimea muncitoare și cu cele
lalte categorii de oameni ai muncii, naționalizarea mijloa
celor de producție și trecerea lor în proprietatea socialistă, 
cooperativizarea agriculturii, desființarea exploatării, ge
neralizarea relațiilor de producție socialiste la orașe și 
sate și crearea economiei socialiste unitare, care se dez
voltă pe baza unui plan național unic, lichidarea opozi
ției dintre munca fizică și munca intelectuală, făurirea unei 
structuri sociale formate din clase și categorii sociale pri
etene, animate de interese fundamentale comune, reali
zarea deplinei egalități în drepturi a tuturor oamenilor 
muncii, fără deosebire de naționalitate, și întărirea conti
nuă a relațiilor tradiționale de unitate și frăție dintre oa
menii muncii români și cei aparținînd naționalităților con
locuitoare, triumful ideologiei revoluționare a clasei mun
citoare. ideologie care călăuzește întreaga noastră socie
tate, victoria socialismului — constituie, totodată, trepte ale 
întăririi unității și coeziunii poporului în jurul partidului, 
a unității social-pclitice a poporului român.

Mărețele realizări obținute în ultimul timp în dezvol
tarea multilaterală a țării pe calea progresului și civili
zației evidențiază justețea politicii partidului nostru, fap
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tul că cea mai revoluționară clasă, clasa muncitoare, a 
știut să-și îndeplinească rolul de clasă conducătoare, întă
rind continuu alianța cu țărănimea, cu intelectualitatea, cu 
celelalte categorii sociale. Aceasta demonstrează ce poate 
realiza un popor deplin stăpîn pe destinele sale, care își 
făurește în mod conștient propriul său viitor, propria sa 
istorie.

România se înalță astăzi între popoarele lumii ca o țară 
a demnității, a progresului, a libertății și democrației, ilus- 
trînd prin faptele și împlinirile sale forța pe care o do- 
bîndește un popor stăpîn pe destinele sale. Datorită succe
selor interne, precum și politicii sale externe principiale șî 
constructive, România se bucură astăzi de un prestigiu în 
lume fără precedent în întreaga sa istorie. De la România 
de odinioară, aservită economic și dominată politic de di
feritele mari puteri, izolată, puțin cunoscută în lume și 
jucînd un rol neînsemnat în viață internațională, s-a ajuns 
la Republica Socialistă România de astăzi, liberă, inde
pendentă și înfloritoare, cu o înaltă autoritate și prieteni 
pe toate meridianele, respectată și apreciată cu căldură 
pentru contribuția pe care o aduce la instaurarea unor noi 
relații între state și a unei noi ordini economice șl politice 
internaționale, pentru prezența sa deosebit de activă și 
dinamică, pentru cuvîntul său chibzuit și realist în solu
ționarea problemelor mondiale în conformitate cu năzu
ințele popoarelor dornice de pace și libertate.

întreaga politică internă și externă a țării noastre poar
tă amprenta puternicei personalități a tovarășului Nicolaa 
Ceaușescu, secretarul general al partidului, președintele 
Republicii Socialiste România, al cărui rol determinant, 
esențial, în elaborarea obiectivelor dezvoltării noastre eco- 
nomico-sociale a făcut ca perioada inaugurată de Con
gresul al LX-lea al partidului din 1965, de cînd tovarășul 
Nicolae Ceaușescu se află în fruntea partidului, să consti
tuie epoca cea mai rodnică și plină de realizări din în
treaga istorie a României.

Consecventa și fermitatea cu care tovarășul Nicolae 
Ceaușescu promovează interesele poporului român, ala 
României socialiste, ale cauzei progresului, socialismului, 
păcii și înțelegerii între popoare, profunda cunoaștere a 
evenimentelor, relațiilor și fenomenelor internaționale, vas
tul dialog cu conducători de stat și de guvern de pe toate 
continentele, cu șefi de partid, cu reprezentanți ai celor 
mai diferite forțe politice, forța de analiză a secretarului 
general al partidului și capacitatea sa de a formula, pe 
baze științifice, concluziile și opțiunile cele mal adecvate 
în vederea acțiunii practice — toate acestea au asigurat po
liticii externe a României socialiste o largă putere de 
înriurite, o creștere fără precedent a prestigiului și stimei 
de care se bucură astăzi țara noastră în lume. Pe bună 
dreptate, spre mîndria întregului nostru partid, a între
gului nostru popor, tovarășul Nicolae Ceaușescu este con
siderat ca una dintre cele mai proeminente personalități, 
unul dintre marii conducători politici ai epocii contem
porane.

Oamenii muncii întîmpină aniversarea marelui eveni
ment de la 8 mai sub semnul muncii însuflețite pentru în
făptuirea sarcinilor trasate de cel de-al XII-lea Congres 
al Partidului Comunist Român, pentru"--obținerea de noi 
succese în toate domeniile de activitate, în edificarea so
cietății socialiste multilateral dezvoltate, creșterea necon
tenită a potențialului economic și a patrimoniului spiritual 
al României socialiste, îmbunătățirea continuă a condițiilor 
de viață ale poporului, sporirea contribuției țării noastre 
la victoria cauzei socialismului, păcii și progresului social 
în întreaga lume.
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Oamenii satului în satul lor
(Urmare din pagina 1)

urca apoi pe locul unu în categoria „onoa
re". Cei trei — inginerul agronom Iulian 
Eremia, profesorul de sport si secretar 
cu probleme de propagandă la comună 
Ion Ignat, medicul veterinar Traian To
pală — îsi terminaseră treaba si priveau 
plini de încredere viitorul exact în mo
mentul în care arbitrul fluiera începerea 
partidei. Dar după timpul regulamentar 
de joc. perspectivele nu mai erau atît de 
vioaie. „Lumina" nu scosese decît 1—1, 
rămînînd pe locul doi. Se consumase unul 
din punctele de mare atracție ale acelei 
duminici, cel de-al doilea, spectacolul cu 
piesa „Ediție specială cu Păcală și Tîndală", 
urmînd să se desfășoare seara, la căminul 
cultural.

Este o duminică obișnuită și așa arată 
pe aici duminicile obișnuite: zile pline, ca 
să se odihnească oamenii în mod activ, 
„să se educe obștea si să crească satul", 
după vorbele învățătorului Filip. Dumi- 
trache, unul dintre intelectualii comunei, 
aproape o sută la număr, oameni care 
trăiesc și muncesc la Bucu, avîndu-și aici 
rostul „definitiv și prin propria vocație".

în sîmbăta aceasta, la Bucu plouă. 
Plouă mărunt, mocănește, cu durată și, 
cu excepția șoselei naționale, pe unde nu 
poți să mergi că te calcă mașinile, totul 
este plin de noroi. în București ca și la 
Slobozia, azi e zs scurtă. La tară zilele 
sînt însă la fel. A trecut o săptămînă de 
la duminica aceea călduroasă în care „Lu
mina" se comportase lamentabil pe pro
priul teren și cheful locuitorilor din Bucu 
se topise încet ca zăpada dip județ. 
Timpul mohorît îi ține la ale lor și copiii 
uneia din școlile generale ale comunei se 
străduiesc să privească primăvara din in
terior, pregătindu-și compunerea „Ce sînt 
părinții noștri și ce fac ei".

La cei 32 de ani ai săi, primărița Efti- 
mia Dinescu are o voce destul de puter
nică și este convinsă că Bucu este oare
cum avantajată de poziția sa geografică, 
pe șoseaua națională care leagă fără e- 
forturi Bucureștiul de Constanta, mai ales 
vara, la egală distanță de cele două ora
șe, din trei motive: unu. are o bună le
gătură cu „centrul", adică Slobozia, doi, 
se află „la vedere" în sensul că te vede 
oricine trece spre mare și astfel poziția 
geografică se dovedește a fi mobilizatoare 
pe multiple planuri pentru că nu se știe 
cît e de mare cel ce trece spre mare, si, 
în sfîrgit, trei. în toiul verii, în plină cam
panie, mai văd si țăranii din Bucu 
„bronzul" de litoral trecînd în mare vi
teză prin comuna lor. încolo, comuna se 
tine bine la vînturile Bărăganului, avînd 
case frumoase si trainice care, răspîndite 
in două sate, cel de reședință și Ograda, 
adăpostesc cam cinci mii de suflete, coo
perația de consum prosperă dovedind ta
lent și bunăvoință în ceea ce privește 
comerțul, cooperativele agricole de pro
ducție par să aibă un an bun, după cum 
în zootehnie mai sînt unele lucruri de 
împlinit. Școli, grădiniță, creșă, cămin 
cultural nou și bine împărțit etc. Primări
ța le socotește pe îndelete, amirțtind că 
acțiunea anului este introducerea apei în 
comună.

— Ce face comuna ca să-și păstreze in
telectualii?

— E bine spus păstreze. Omul nu pleacă 
chiar întotdeauna de bine. Trebuie să fie 
o dragoste de ambele părți. N-avem să 
dăm nimănui confort ca la oraș, pentru că, 
pe moment, n-avem nici unul, dar un loc 
de casă, în perimetrul construibil, da, 
eă-i dăm. Să priceapă omul că avem 
nevoie de el, că nu ne este indiferent

Primărița explică pe îndelete că, în cea 
snai mare parte, intelectualii satului sînt 
oameni care au plecat tot din Bărăgan, 
de la lazu sau Scînteia, de la Bucu sau 
Gheorghe Lazăr. dar si din alte părți, nu 
vă mirati, chiar din București sau Slobo
zia, cum s-a întîmplat chiar cu propriul 
soț care, în timpul său liber, o ajută la 
treburi felurite pentru că are mînă bună, 
adică scrie frumos, caligrafic, cu codițe 
la literele g și s, cum reușeau notarii odi-

0 monografie

despre Oltenița
Se cuvine să remarcăm, chiar de la în

ceputul acestor rînduri. una din cele mai 
interesante acțiuni. publicistice inițiate 
de Editura Litera, aceea de a scoate la 
lumină, de sub teascurile sale, o serie de 
monografii dedicate unora din satele și 
orașele patriei noastre, monografii prin 
intermediul cărora se poate călători mult 
și cu folos, iii timp și în spațiu, surprinși 
fiind de fiecare dată de multitudinea și 
semnificația întîmplărilor ce au marcat 
viața acelor sate și orașe. Un rol aparte, 
ba chiar hotărâtor, în reușita acestor-, mo
nografii îl au, desigur, autorii, în marea 
lor majoritate fiii satelor și orașelor res
pective, oameni care merită toată sti- 

nioară. Oamenii sînt uniți și țin unii la 
alții, fiindcă altfel, la cîmpie, nu poți 
rezista nici vînturilor puternice, nici se
cetei și nici arșiței sau prafului.

„Adevărul e că la Bucu mai sînt . multe 
de făcut". Chestiunea nu ține mortis, să 
treacă drept originală, vezi doarpne, parcă 
în alte părți nu mai sint atîtea de făcut, 
dar Iulian Eremia, inginer agronom, năs
cut la doi pași, în comuna Gheorghe 
Lazăr, afirmă că n-a fost un original nici 
cind a lăsat un apartament în București, 

, Orașul de la marginea satului, sau satul de la marginea orașului Fotografie de SORIN POSTOLACHE ■

in Balta Albă, nici cînd și-a convins ne
vasta să predea limba română tocmai la 
Bucu, ea, copil al asfaltului, născută chiar 
în Capitală.

—• Ce vrea să însemne asta: mai sînt 
multe de făcut?

— Vă dau un exemplu. Aveam, anul 
trecut. în luncă, un grîu de o valoare ne
maipomenită. Au venit inundațiile și 
ne-am gîndit să nu-1 pierdem de tot, să 
hrănim măcar animalele. 50 de hectare 
cu grîu splendid. Am tot sperat să salvăm 
digul. Nu l-am salvat. Cînd am băgat 
CS-urile pentru recoltat, eram cu primă
rița și „vicele", am găsit în lan un bărbat 
și o femeie care încărcau cu spor într-o 
căruță. Erau doi oâmeni care nu făcuseră 
nimic pentru griul acela. Primărița era 
revoltată. N-o văzuse pe femeie niciodată 
la vreo muncă. Trăia din ce aducea băr- 
ba-su care lucra pe nu știu unde. Și noi 
avem mari probleme cu forța de muncă. 
Păi tot vine apa, ne răspunsese acela. Și ce 
dacă vine apa 1 Așa e, îl lua apa, dealt
fel, nici n-am reușit să-1 tăiem pe tot. 
Dar ni se părea mai urât si mai rău ce 
făceau bărbatul și femeia decît ce pier
deam. Omul nu făcuse nimic pentru sat 
și nu avea dreptul la nici un bob.

în timpul său liber, și vă rog să socotiti 
timpul liber al unui inginer agronom, in
ginerul agronom iulian Eremia este șt 
președinte al Comisiei de răspîndire a cu
noștințelor tehnico-științifice. Recent, în 
această calitate, a vorbit sătenilor din 

ma și admirația noastră, nu doar pentru 
cheltuiala financiară la care se supun (se 
știe, mai mult sau mai puțin, că o astfel 
de investiție nu îi aduce autorului nici un 
venit, ci doar, eventual, recuperarea ba
nilor), cît mai ales pentru munca pro- 
priu-zisă, -o muncă al cărei singur suport 
nu este altul decît sfînta dragoste față de 
meleagurile natale.

O astfel de monografie este și cea pe care 
doctorul Dinu Mareș o consacră orașului 
său, Oltenița, și, dincolo de exactita
tea informației istorice, geografice și so
ciale sub care ne este prezentat acest 
oraș de pe malul Dunării, ne surprinde 
uriașa frescă pe care autorul reușește să 
o realizeze și să ne-o comunice printr-un 
stil direct, larg accesibil, punctînd atît 
cît se cuvine, cu modestie și cu nedisi
mulată mîndrie, momentele cele mai im
portante din viața și frămîntările acestei 
străvechi așezări ți a împrejurimilor sale.

N. VICTOR ■

Bucu despre „Apariția vieții pe pămînt" 
(pe pămint, că la Bucu se știe) și a pre
zentat Manualul de culturi irigate, acțiuni 
care s-au bucurat de adeziunea sătenilor, 
mai ales că începînd din acest an „intrăm 
și noi, în mod real, în sistemul de iriga
ții". în mod real, adică de-adevăratelea. 
Fină acum recoltele cooperatorilor erau 
judecate în sistem irigat fără ca pe țevi 
șă vină vreun strop de apă. Iar, cîteoda- 
tă, rezultatele erau și ele pe măsura a- 
cestei judecăți.

„Au venit multi oameni din Gheorghe 
Lazăr în Bucu, după cum și din Bucu au 
plecat multi în Gheorghe Lazăr. Femei 

care m-au crescut, eu sînt din Gheorghe 
Lazăr, în curțile cărora am copilărit, sînt 
azi la mine la cîmp. Părinții mei n-au 
vrut să plece niciodată de acasă. Nici în 
1948. cînd era greu și terminaseră școala 
normală. Au o gospodărie extraordinară 
azi, cu baie și faianță ca la bloc. Tata e 
profesor de biologie si nu mai poate 
după grădinărit. Primăvara vin oamenii la 
el să le altoiască pomii. Acum i-a răsărit 
salata în curte și roșiile în ghiveci".

Oamenii „se dau de gol? si la bine gi 
la rău.

Venise apa mare, anul trecut. îneca 
griul, ținea lumea trează. Au întărit 
digul, l-au păzit ziua și noaptea. După 
trei zile, tot a cedat. Se repezea apa „ca 
mașinile cu turiștii străini spre mare". O 
femeie crezu că bărbatul ei își uitase cea
sul la stînă. Apa creștea și ea o luase 
invers spre stînă în vreme ce bărbatul 
călare pe dig, îi arăta mina cu ceasul și-î 
striga ieșit din minți să stea potolită. Cam 
în același timp, Traian Topală, medic ve
terinar și vînător. se freca la ochi.* Nu 
mai avusese de-a face cu atîta iepurime 
de la ultimul banc pe care-1 povestise la 
o masă cu amici apropiați. Iepurii goneau 
ca smintiții cu apa după ei. Traian Topală 
alergase odată după unul o zi întreagă, i se 
udase cămașa în spate, șî pînă la urmă 
l-a prins intr-un iezer. Ud leoarcă, iepu
rele tremura de frig, și omului i .s-a făcut 
milă. îl crește și azi acasă. Atunci, la i- 
nundație, nu prididise pînă nu salvase, 
împreună cu oamenii, animalele comunei. 
Cu grâul recoltat, de care-1 durea inima 
la fel ca pe ceilalți, ' îmbelșugase hrana 
vitelor. Anul acesta stau bine cu furajele. 
Nu foarte bine, ci bine. Ca și timpul agro
nomului și al său se măsoară cu zgîrcenie, 
dar o bucurie tot mai găsește. De pildă, 
ziarul Tribuna lalomiței, criticînd slaba 
comportare a formațiilor de teatru din 
județ, numea la excepții și comuna Bucu. 
Din formația comunei face parte si Traian 
Topală. „Am făcut numai săli pline la 
cămin". Toți așteaptă acum ca piesa „E- 
diție specială cu Păcală și Tîndală" să 
rupă și inima Sloboziei. în piesă. Traian 
Topală este om de serviciu la Consiliul 
popular, Ion Ignat este șeful brigăzii zoo
tehnice, tehnicianul Alexe Pompiliu joacă 
rolul Dibaciului, personajul principal 
ș.a.m.d. și cu toții se străduiesc să trans
mită mesajul unei piese care vrea numai 
binele „Oamenii își dau seama că re
liefarea stărilor negative îndreaptă răul, 
dar asta nu înseamnă neapărat că piesa 
va rezolva problemele comunei".

„Odinioară, învățătorul era un fel d® 

cronicar al satului. îl scria istoria îi 
apăra tradițiile". Școala din Bucu, mai 
spune învățătorul Filip Dumitrache, a îm
plinit în 1978, 140 de ani, fapt care vor
bește de la sine de setea de carte a celor 
din Bucu. El însuși, Filip Dumitrache, n-a 
lipsit de aici decît treisprezece ani, exact 
cît i-a trebuit să termine școala normală 
și să se însoare. Ecaterina Dumitrache este 
tot învățătoare și amîndoi iubesc tradi
țiile satului, iubesc copiii săi care, cred 
ei, cresc mai drept ca la oraș, dar și mai 
ușor, iar cei foarte buni se întorc acasă, 
profesori, doctori, ingineri să ridice co
muna cu ceea ce știu ei. „Așezările noas
tre au farmecul lor, se mărturisește Filip 
Dumitrache, aici nu e urât, ci e greu. Noi 
la Bucu, așa ca bănățenii, ne-am tras 
către casă. Tineretul însă, gata, pleacă. 
Acum vreo treizeci de ani. comuna era 

mică, săracă, casele acoperite cu stuf,' dar 
duminica, fetele si băieții, imbrăcați în 
costume naționale, se prindeau în horă. 
Știți ce-mi pare rău? Cînd eram săraci 
și făceam muncă culturală cu căruțele, 
umblînd din sat în sat nu mai apucam 
să ne văităm nici de una, nici de alta, 
iar azi că le avem pe toate... Ce să mai 
spun, ultima horă am văzut-o scum cinei 
ani într-un program completat cu valsuri 
ți tangouri".

. ★
în 1944, Mihai Ghenov umbla din casă 

în casă împărțind oamenilor săpun șl pe- 
dimor. Pedimorul era pentru cine avea 
neyoie. Dar aveau mulți. Mișunau pădu
chii și sifilisul și la Bucu, în ciuda faptu
lui că aveau un medic priceput. Doctorul 
Mihai Ghenov s-a oprit aici, venise din' 
Banat, era tînăr. sănătos, avea viata 
înainte și multe necazuri, dar s-a oprit 
aici pentru că erau oamenii harnici și as
cultători deși, cum se întîmplă în unele 
piese de teatru, țăranii se apropiau mai 
gl’eu de medic. arfică, pe lingă boli, erau 
aici și prejudecăți, și neîncredere, și 
frică. Dar lupta era ceva mai grea decît 
în respectivele piese, în sensul că lumea 
și murea și nu unul-doi demonstrativ, ci 
murea serios ca la orice epidemie gravă 
care-și făcea de cap. S-a întîmplat așa 
ca medicul Mihai Ghenov să-i cîștige pe 
țăranii din Bucu și Ograda, să-1 cîștige 
și ei pe doctor, să trăiască împreună atîtia 
zeci de ani îneît „generalistul" venit din 
Banat să nu mai vrea să plece cînd a 
putut s-o facă, si astăzi să le cunoască 
la toți bolile pe dinafară, să fie un fel 
de registru ambulant, cu evoluția fiecărui 
ulcer sau reumatism, mai mult chiar să 
vină țărani din alte comune ca la Ma- 
glavit, să vină și cei cărora le-a dat 
odată viață, pentru a-i mulțumi și a-1 în
treba de sănătate. Dar cu sănătatea nu mai 
e cum a fost, nu mai are putere, trebuie 
să-i vorbești și mai tare ca să te pricea
pă, și se scoală și mai greu la trei-patru 
dimineața cînd are unul necazuri. „Nu 
m-a părăsit memoria însă, îl cunosc pe 
fiecare și știu ce-i poate organismul, dar 
și pielea, că a crescut și trăit ®ub 
ochii mei...".

Plouă tenace la Bucu. E zi mică, dar 
ți-e jenă să amintești cuiva de acest 
lucru. Satul, oamenii își așază viața după 
nevoile lor, program lung, dar nu atît 
de lung incit să nu încapă în el odihna, 
concediile, campaniile agrare, pregătirile 
pentru insămîntări. spectacolele de tea- 
tru, meciurile echipei „Lumina", fiecare 
cu rostul său. cu rostul lor, ingineri, mem
bri cooperatori, medici, primar, învățători 
șî profesori, adică toată suflarea obștii 
aflată la egală distantă de București §8 
Constanța..
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OMUL LA TRIBUNA SOCIALA

Revoluția în agricultură o fac numai oamenii

Profesorul universitar doctor 
OPREA PARPALĂ s-a născut în 
anul 1931, în comuna Băbăița (Te
leorman). A absolvit Liceul „Ion 
Maiorescu" din Giurgiu, iar în 1953 
absolvă Facultate,i de economia și 
organizarea agriculturii socialiste, 
din cadrul Institutului agronomie 
BucureștL A fost cercetător, șef 
le catedră, decan al Facultății de 
economia agriculturii din Institutul 
agronomic București și ăl Facultății 
de contabilitate și economie agrară 
din cadrul A.S.E. Este membru al 
Consiliului pro esor’.l al Facultății 
de economia agriculturii, membru 
in Senatul A.S.E., membru al Comi
siei superioare de diplome a Minis
terului Educației și învățămîntului.

— Tovarășe profesor, in urma con
tactelor noastre cu specialiștii din agri
cultură, am constatat viul interes cu 
care a fost întimpinată recenta dum
neavoastră lucrare. Tratatul de Econo
mia și politica agrară în Republica So
cialistă România. Ce semnificație pre
zintă această lucrare în activitatea dum
neavoastră științifică, didactică și practi
că ? Pun această întrebare avind în ve
dere prestigiul de care vă bucurați, ca 
unul din specialiștii de seamă ai țării in 
domeniul economiei agrare.

— Lucrarea &ste rodul unei, munci de 
o viață : începuturile tratatului se identi
fică cu înseși începuturile activității mele 
științifice și didactice. Edițiile succesive 
din 1967, 1969, 1972 șl 1974 (pentru uz ih- 
tern) în care am făcut cunoscute unele 
teze și idei ale lucrării, nu sînt kltceva 
decît tot atîtea trepte spre îmbunătățirea 
acesteia, spre ridicarea nivelului ei știin
țific. Iată de ce consider că această 
carte este, în același timp, și lucrarea 
vieții mele de profesor și cercetător.

— In ce măsură lucrarea elaborată de 
dumneavoastră răspunde inseparabilei 
triade : învățămînt — cercetare — pro
ducție ?

— Caracterul multilateral al tematicii 
abordate în activitatea mea de cercetare 
științifică se explică și prin faptul că ea 
a fost corelată și cu nevoile procesului de 
învățămînt, în strînsă legătură cu cerin
țele producției. Tematica preferată a ac
tivității mele de cercetare științifică o 
constituie problemele de economie și po
litică agrară (curentă și de perspectivă), 
precum și valorificarea, gîndirii progre
siste a.școlii românești de economie 
agrară, a cărei perenitate nu poate fi 
contestată. Apoi, cred că dubla mea 
pregătire — de economist și de inginer 
■— mi-a deschis orizonturi inaccesibile 
în condițiile unei pregătiri înguste.

— Intre preocupările majore, în acti
vitatea dumneavoastră, se remarcă aceea 
de conducător de doctoranzi. Care vă 
sînt realizările în acest domeniu ?

— Din 1967 sînt și conducător de doc
toranzi, perioadă în care au obținut tit
lul de doctor, sub îndrumare proprie, 33 
doctoranzL Un număr de 14 dintre a- 
ceștia provin din țări prietene : Viet
nam, Egipt, Irak, Siria, Grecia, Ecua
dor. în același timp, am participat la 
comisii de doctorat din Argentina și Re
publica Dominicană. Am îndrumat, în 
cadrul unor stagii de specializare, spe~ 

cialiști din Italia, Suedia, Madagascar, 
Angola și Peru.

— Ce v-a impresionat cel mai mult în 
contactele avute pe plan internațional 
cu colegii de specialitate ?

— Discrepanța dintre nivelul de pre
gătire al specialiștilor noștri în proble
mele fundamentale de economie agrară 
(unde am discutat de la egal la egal cu 
specialiști din țările dezvoltate) și men
ținerea la un nivel încă redus de efi
ciență economică a agriculturii noastre 
comparativ cu alte țări.

— Frin ce vă explicați menținerea a- 
cestor discrepanțe ?

— După părerea mea, una din prin
cipalele cauze constă uneori in legătura 
insuficientă dintre teorie și practică în 
agricultura noastră. Nu de idei și de ini
țiative valoroase ducem lipsă în dome
niul economiei agrare, ci de consecvență 
în aplicarea lor în practică. La unii, chiar 
și la organe de conducere a agriculturii, 
s-a instaurat, din păcate, o atitudine de 
minimalizare a ceea ce vine din învăță- 
mînt sau cercetare. Există unii conducă
tori agricoli cărora li se pare că știu to
tul, că nu mai au nimic de învățat, afi- 
șînd dezinteres față de ceea ce consi
deră simple „teorii".

— Ce vă face să credeți că activita
tea universitarilor e minimalizată ?

— Dar cum puteți înțelege faptul că. 
dintre toate ministerele economice, nu
mai M.A.I.A. nu are nici un profesor 
de specialitate , economică in consiliul 
de conducere ? La un moment dat fă
ceam parte din Comisia centrală de zo
nare a agriculturii ; dar odată cu înce
tarea activității ei, nu mai am nici mă
car această legătură oficializată cu orga
nele centrale de conducere a agriculturii. 
Sau, iau un exemplu mai recent : reci
tind comunicatele din presă cu privire la 
componența participanților — invitați la 
Congresul al II-lea al țărănimii, nicăieri 
nu se găsește o singură mențiune de par
ticipare a cadrelor didactice din învăță- 
mîntul superior de specialitate. Poate fi 
socotită oare firească situația în care 
singura catedră de specialitate in eco
nomia agrară din țară nu a primit nici 
o invitație de participare la congres (cu 
excepția unor Invitații de bunăvoință la 
Conferința consiliilor de conducere din 
I.A.S.) 1 Iată de ce, ținuți la periferia 
preocupărilor majore de modernizare a 
agriculturii, de înfăptuire a noii revo
luții agrare, nu ne putem aduce nici cel 
puțin modestul oboi de care am fi ca
pabili. Cu nostalgie mi-amintesc de pe
rioada 1959—1962 cînd, in calitate de 
conferențiar Ja Institutul agronomic din 
Iași, eram antrenat de către secția a- 
grară a Comitetului regional de partid 
Iași la cele mai diverse acțiuni în te
ren, perioadă în care am acumulat o ex
periență de producție mal vastă și mai 
complexă decît aceea pe care aș fi do- 
bîndit-o ca specialist intr-o oarecare 
unitate de producție.

—• Care sînt principalele modalități 
prin care realizați totuși o legătură cu 
producția ?

— Cea mai strînsă legătură de pro
ducție o țin cu consătenii mei și cu or
ganele de conducere a agriculturii te- 
leormănene, cu care am realizat o per
manentă și rodnică conlucrare, inclusiv 
în cadrul. tematicii de cercetare științi
fică. In sfîrșit, după înființarea sectoru
lui agricol Ilfov, conduc un colectiv pen
tru acordarea de asistență economică 
Consiliului unic agroindustrial Stefănesti.

— Cu experiența de conducere in în- 
vățămînt, acumulată într-o lungă peri
oadă de timp. prin parcurgerea — 
treaptă eu treaptă — a întregii ierarhii 
universitare, care vă sînt opiniile în 
legătură cu locul facultății de economie 
agrară în sistemul invățămîntului su- 
perior T

— Facultatea noastră este o facultate 
relativ ttnără (din 1970), care-și caută 
încă profilul și locul. în perioada 1970— 
1975 a funcționat ca facultate de eco
nomia agriculturii ta cadrul Institutului 
agronomic din București, pentru ca în 
1975 sâ venim la A.S.E. sub firma de 
Facultate de contabilitate și economie 
agrară. Am fost, recunosc, partizanul 

funcționării ei în cadrul A.S.E. Dacă tree 
pesta inadvertența acestei titulaturi, 
îmi exprim părerea — pe baza experi
enței ultimilor 10 ani —- că cele mai bune 
rezultate au fost obținute în cadrul in
stitutelor agronomice. Numai acolo s-a 
acordat atenția cuvenită bunei pregătiri 
a viitorilor specialiști în economia agri
colă, printr-o strînsă colaborare cu pro
ducția și cu celelalte specialități agricole, 
realizindu-se nu numai o pregătire com
plexă, .dar și o apropiere umană și pro
fesională a tuturor viitorilor colegi de 
muncă din agricultură.

— Ce argument aveți ?
— Unul dintre cele mai convingătoare 

argumente în favoarea tezei de mai sus 
este și faptul că din facultate fruntașă 
pe intaeg sistemul învățămîntului supe
rior economic din țară, facultatea noas
tră deține acum „lanterna roșie" a 
A.S.E. E și acesta un mod de a „sti
mula" pregătirea de economiști pentru 
cel mai complex și complicat sector al 
vieții noastre economice, dar, în orice 
caz, nu modul cerut de nevoile și efor
turile făcute de societatea noastră. Iată 
de ce, indiferent de locul sau localul în 
care va funcționa, problema unei con
duceri competente, care să se bucure de 
apreciere și autoritate în riadul studen
ților, a devenit elementul hotăritor pen
tru însăși existența acestei facultăți.

— Ce părere aveți în legătură cu dis
persarea teritorială (în toate centrele 
universitare) și eu . cifra de școlarizare 
la această specialitate î

— Una se află in contradicție cu cea
laltă, adică la o. dispersare teritorială 
mare avem o cifră de școlarizare mică, 
fărîrnițată pe centre universitare, fapt 
care impietează crearea unor școli pu
ternice în această specialitate și limi
tează posibilitățile de organizare a unui 
proces instructiv modern. Cauza constă 
în cifra de școlarizare, pe care bene
ficiarul, în ciuda unor cerințe evidente, 
o menține scăzută. Or, așa cum am ntai 
argumentat — atît în scris, în revistele 
de specialitate, cit și în consultări pu
blic oficiale —, actuala cifră de școla
rizare feste departe de a reflecta nevoile 
producției. Apoi, insuficiența cadrelor 
de economiști în alte ramuri ale econo
miei naționale — mai bine situate —■ 
provoacă un adevărat exod al absolven
ților noștri (care, curios, se dovedesc, de 
multe ori, mai buni decît cei din specia
litatea respectivă), astfel că, după cîtiva 
ani dfe la absolvire, cel mult o treime 
din specialiști mai rămîn în agricultură. 
De aceea, problema cifrei de școlarizare 
la învățămîntul de zi este o problemă nu 
numai cantitativă, ci mai ales calitativă, 
deoarece, de mărimea ei va depind!' ca
litatea procesului instructiv, precum și 
calitatea activității în producție a spe
cialiștilor.

— Cum apreciați modificările care au 
fost aduse orientării învățămîntului de 
economie agrară prin noile planuri de 
învățămînt ?

—• în dezbaterea publică, la nivelul 
'Senatului Academiei de studii econo
mice, în cea organizată la nivelul facul
tății, împreună cu alți colegi tni-am 
exprimat părerea asupra neajunsurilor 
de fond pe care le prezintă noife pla
nuri de învățătnlni (elaborate nu da' 
Consiliul profesoral al facultății, ci de 
un număr i'cstrîns de persoane). Por
nind de la considerentul că facultatea 
se numește „Contabilitate și economie 
agrară", disciplinele contabile ocupă un 
loc preponderent în economia timpului 
de învățămînt (în condițiile în care 
există o facultate specială de „Finanțe 
și contabilitate" unde insă — ciudat —■ 
numărul, de ore de contabilitate agricolă 
este mai mic decît la facultatea noas
tră). Dar, una din urmările conducerii 
unitare a agriculturii de către consiliile 
unice agroindustriale va fi unificarea 
sistemului de evidență contabilă. A- 
tunci, cui va folosi contabilitatea pe 
forme de întreprinderi (plus „teoria" 
evidenței contabile) ? Este un olan de 
învățămînt perimat înainte de a fi apli
cat ! Sau un alt exemplu : disciplina de 
Organizare a întreprinderilor agricole a 
fost extinsă cu totul nepfbporțional lo

cului pe care trebuie să-1 aibă în pregă
tirea economiștilor, pentru că în prac
tică nu economistul este organizatorul 
producției, ci inginerul. Deci, dintr-o 
disciplină complementară pregătirii eco
nomiștilor agrari, organizarea întreprin
derilor agricole este transformată într-o 
disciplină prioritară. Nu mai amintesc 
situația (penibilă) în care cursul d®. 
„Relații economice internaționale" (pen
tru specialiștii care vor merge la sate!) 
a fost extins la aceleași proporții Ol 
Economia și politica agrară în Româ
nia etc. Sau, iată altă problemă : dez
voltarea integrală a economiei (agricblek 
industriale, de aprovizionare și desfa
cere, servicii etc.), în cadrul consiliilor 
vnice agroindustriale transformă disci
plina de Economie și politică agrară in 
Economie și politică rurală, prima ră- 
minînd numai o parte componentă 
(aste adevărat — principală) a celei de 
a doua.

— Ce propuneți ?
— Am făcut propuneri corespunză

toare pentru îmbunătățirea structurii 
planului de învățăinînt, potrivit noilor 
cerințe ale producției. Din păcate, a 
fost o discuție între surzi, deoarece, 
nu s-a adus nici o modificare proiectelor 
de plan de învățămînt. Atunci, ca și alți 
colegi, mă întreb (și, cred, pe bună 
dreptate) de ce mai era nevoie de o dis
cuție publică și intr-adevăr liberă dacă 
era stabilit de mai înainte că nu se 
schimbă nimic ?

— In acest an treceți cumpăna de ju
mătate de veac de viață. Cum o să măr
eați aeest eveniment din viața perso
nală, pe planul creației științifice ?

— Mă străduiesc să finalizez o muncă 
de 10 ani, concretizată. într-o lucrare de 
proporții („Economii și politici agraro 
pe plan mondial"), aflată în curs de 
apariție la Editura Politică. Am în
cheiat, de asemenea, documentarea 
într-o problemă de importanță cardi
nală pentru agricultura mondială’ și 
pentru viitorul revpluției agrare din 
țara noastră — problema resurselor 
și a eficienței consumului de ener
gie. Dealtfel, în luna martie voi 
prezenta o comunicare la Congresul In
ternațional privind conservarea și folo
sirea energiei, care se va ține la Bucu
rești. Particip, de asemenea, la colec
tivul care elaborează lucrarea privind 
funcționarea noului mecanism economi- 
cp-financiar (prevăzută în planul de 
stat) și coordonez un colectiv al cate
drei care participă la elaborarea unor 
soluții privind perfecționarea activității 
consiliilor unice agroindustriale (pe 
bază de contract cu Institutul de cerce
tări de economie agrară). ȘL firește, 
msi am și alte lucrări începute.

— Parcurgind lista de titluri șl lu
crări ale dumneavoastră, constat o 
curiozitate : nici una din cărți nu a apă? 
rut în editura ds specialitate „Ceres".

— Constatarea dumneavoastră nu vine 
decît să confirme, cred eu, tendința da 
subapreciere a activității unor cadre de 
economiști, inclusiv din învățămînt. Mă 
văd obligat să vă spun că două din 
cărțile mele (Agricultura României 1.920 
— 1939 și Tratatul de economie și poli
tică agrară din România) le-am oferit 
spre publicare inițial Editurii „Ceres", 
care le-a refuzat sub pretextul că nu 
corespund „profilului" ei. Cît privește 
revistele M.A.I.A. simolul fapt că din 
colegiile de redacție (în număr de pa
tru) nu face parte nici un profesor de 
economie agrară, mă scutește de orice 
comentarii (în condițiile în care nu ara 
„rezistat" mai mult de un an în cole
giul de redacție al Revistei de zooteh
nie).

— Ce sentimente vă animă in aceste 
momente de retrospectivă ?
~ De recunoștință în primul rțnd față 

de părinții de la care am deprins pu
terea de neînvins a mundi, care m-au 
ajutat să străbat drum’ll de la o. mamă- 
analfâbetă — la un fiu-profesor uni
versitar.
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Cu get, deci exist

Fiiosofîa lui Lucian Bla> 
intr-o nouă interpretare #

Cu cartea lui Ion Mihail Popescu, „O 
perspectivă românească asupra teoriei 
culturii și valorilor" (Bazele teoriei cultu
rii și valorilor în sistemul lui Lucian 
Blaga), "apărută la sfîrșitul anului 1980 în 
Editura Etninescu, ne aflăm în fața unei 
noi interpretări a sistemului filosofic al 
lui Lucian Blaga.

Noutatea și Originalitatea acestei inter
pretări, între altele, se întemeiază pe ca
pacitatea filosofică a autorului de a vedea 
sistemul, monumentul, acolo unde nu pu
ținii săi critici nu văd decît părți care nu 
se încheagă.

Situat pe pozițiile epistemologiei dialec
tice care a cunoscut o amplă dezvoltare 
în România ultimului deceniu, autorul 
■consideră, pe drept, că ,iRolul criticii sis-

■................
ternului lui Blaga nu pare a fi. în momen
tul de față, cel. de a căuta și de a găsi' 
și admira valoarea și frumusețea unor 
segmente ale operei, ci de a descifra di
recțiile cuprinse in opere și de a le a- 
precia critic în totalitatea sistemului" 
(p. 39). .. . .. ' ■ -

Iar autorul își asumă ' tocmai “Sarcină de ■ 
a demonstra că concepția lui Lucian 
Blaga ■ reprezintă ■ un, autentic:: mort ument . . t 
în Cadrul căruia gîndul filosofic este la ’ 
el acasă, împlinit. Desigur, nu-i vorba de 
o împlinire absolută a gîndirii, ci de îm
plinirea gîndirii unui gînditor ce aparține 
unei epoci, unui popor și unei istorii.

Polemizînd cu cei care nu văd monu
mentul gîndirii lui Blaga, ci doar „Ziduri, 
coloane, statui, blocuri elegante de mar- “ 
moră" rămase după prăbușirea sa (prăbu
șirea se realizează doar în fața conști
inței criticilor săi înarmați cu adevăruri 
clădite în afara cunoașterii reale,. în fapt . 
pe niște caricaturi ale materialismului). 
Ion Mihail Popescu afată șubrezenia a- 
cestui mod de gîndire. în esență," "acest 
mod este reductionist și temei metodolo
gic al oricărui sociologism. Să precizăm 
aici că reducționist este orice mod de gîn
dire care hu vede cum se constituie uni

tatea dinamică a ansamblului din transcen- 
derea părților, ci doar părțile în afara u- 
nității, prime în mod absolut față de 
aceasta. Este cazul să afirmăm tot acum 
că ceea ce se opunea lui Blaga ca mod 
dialectic de gîndire nu avea nimic comun 
cu diafectica; Căci dacă dialectic ar fi 
fost rnodiilde gîndire al criticilor, nu am 
fi avut o respingere a gîndirii lui Blaga 
p.e.motiy,că ar; fi fost’ puse la. bazele sțș-. 
ternului- său : idealismul, iraționalisiriul, 
agnosticismul etc.

Denunțând acest mod de gîndire, auto
rul arată : ,.A spune că bazele sistemului 
sînt false, fiindcă sînt subminate de idea
lism, iraționalism și agnosticism, învelite în 
veșminte metafizic-spiritualiște, dar că în 
corpul său monumental se găsesc analize 
originale și descrieri remarcabile înseam
nă a spune, în ultimă instanță, că monu
mentul este un fel de sanctuar fără altar, 
asemănător cu o statuie de aur așezată 
pe un soclu de nisip" (p. 39). Continuîn- 
du-și argumentarea, autorul arată că dacă 
această tendință critică ar fi adevărată, 
rolul lui Blaga în istoria culturii româ
nești ar trebui „apreciat ca rod al spiri
tului critic, iar consecința necesară a unei 
asemenea interpretări ar anula elementele 

sistematice ale creației lui Lucian Blaga. 
Filosofia lui Lucian Blaga ar fi, în felul 
acesta, redusă la critică" (p. 39),

Intr-un synopsis al criticii gîndirii filo
sofice a lui Lucian Blaga, autorul eviden
țiază rostirile opuse și contradictorii pe 
care aceasta le-a determinat. Astfel, 
L. Blaga apare „ci ateu și mistic, ca an
ticreștin și creștin ortodox, ca antiorto- 
doxișț și orțodoxișt, ca anțigindirist și 
gîndirist, ca romântic-mistic-agnbst.ic șl 
dialectician al unui realism transfigu
rat, ca antiraționalist și raționalist, ca 
intuiționist-ficționalist-vitalist-iraționalist- 
mistic și realist-raționalist cu tendințe 
dialectice, ca antiumanist și umanist, ca 
primitivist-obscurantist-barbar al ethoșu- 
lui național și model exemplar al logosu
lui românesc în ethosul românilor, ca un 
uriaș al confuziilor și un titan al argu
mentării logice ireproșabile, ca obscur, și 
luminos, ca filosof-poet și poet-filosof, cu 
6 metafizică spiritualistă, ca mitosof-liro- 
sof, filodox, . ba încă, filosof original de 
mărime universală" (p. 38).

, (Va urmai-
ION STROIE ■
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DEPINDE DE NOI

Pentru griul 
de mai an, 

iama a fost 
ba un vis frumos.

ba o năpastă

: Griul trăiește, respiră ! Iată un adevăr 
do cînd lumea, cel puțin pentru cei ce 
știu griul și altfel deeît sub forma bucății 
de pline pe care o mănâncă zilnic. Se zice, 
chiar, că respirația semințelor foarte u- 
mede este de mii de ori mai mare deeît 
a celor uscate. Apa și căldura care iau 
naștere în procesul de respirație contribuie 
la intensificarea activității vitale a boa
belor, la accelerarea respirației lor și deci 
la creșterea în continuare a temperaturii, 
la producerea unei cantități Și mai mări 
de apă. Atunci griul se încinge, începe să 
gifîie, ca să zicem așa, și pe măsuță ce în 
spațiul dintre boabe oxigenul este con- 
sumat, iar în locul lui se ataimulează 
bioxid de carbon, boabele se asfixiază. De 
aceea, pentru a conserva cit mai bine 
griul, pentru a-i prelungi viața, respi
rația lui trebuie redusă la un minim de 
intensitate. Pe scurt, acesta 'ar fi rostul 
muncii a mii de oameni care prin marile 
depozite trudesc copleșiți de o imensă 
răspundere.

De la Dumitru Enache, șeful bazei-siloz 
din Budești-Călărași, aflăm că un pro
cedeu mai nou și foarte avantajos de păs
trare a cerealelor este aerarea activă. 
Peste pardoseala magaziilor se așază, pa- , 
calele, la o distanță de dțiva metri unde 
de altele, niște „canale". Simplu de tot 
vorbind, acestea arată ca niște burlane 
ceva mai mari, tăiate în două, în lung, pe 
linia ce închipuie diametrul. Au deci o 
formă semicirculară, și sînt sprijinite pe 
niște bucăți de scîndură — așezate și ele 
la distanțe egale — pentru ea între mar
ginile acestor canale și podeaua magaziei 
Bă existe un spațiu prin care curentul de 
aer să poată pătrunde în masa enormă de’ 
grîne. Mai multe canale de distribuție sînt 
legate de un cahal principal. Acum ludru- 
rile se vor fi simplificat îndeajuns pentru 

a înțelege cu ușurință cum se produce ae- 
rarea activă : un electroventilator împinge 
în canalul principal aerul care se răspin- 
dește apoi, sub presiune, în canalele de 
distribuție. După o vreme electroventila- 
torul este mutat 4a gura altui canal .prin
cipal, la o altă ușă a magaziei, pentru a 
reechilibra și acolo umiditatea și tempe
ratura griului. Consulting „registrul de a- 
erare", s-ar zice că la Budești' rezultatele 
acestui procedeu sînt dt se poate de pro- 
mițătoare. La magazia nr. 7. de exemplu, 
unde electrovențilatorui a funcționat ulti
ma oară pe 5 ianuarie — pentru , că de a- 
tunei, ni se spune, n-a mai fost nevoie 
să se intervină — griul are umiditatea 
12,5 și o temperatura care variază de la 
3 la 7 grade. Ion Chk'ilă, merceolog și șef 
al laboranților, are încredere, bineînțe
les, în .corectitudinea datelor înscrise în 
registru de laboranta Eugenia Stere, care 
a răspuns pînă de curînd de această ma
gazie. Iar șeful bazei are’ încredere, de 
bună seamă," în Ion Chirilă.

Sondajul pe care l-am întreprins tre
buie. să fi .avut drept efect insă clătina
rea serioasă a acestei încrederi. La aceeași 
magazie nr. 7, numai pe lungimea unui 
singur tronson de canale, deci pe o dis
tanță de 25—30 de metri, umiditatea s-a 
dovedit a fi într-adevăr cea trecută în 
registru, însă temperatura, citită cu aju
torul termosondelor în adîncul unei mase 
de grîu înalte de eîțiva metri, înregistra 
diferențe de la 1 la 13 grade ! Faptul a- 
cesta nu pune in primejdie cele 4 800 tone 
de grîu depozitate aici — fiindcă și timi
ditatea și temperaturile se. mențin, totuși, 
în limite acceptabile — însă arată că mult 
lăudata aerare activă s-a poticniț și s-a 
împiedicat pe undeva- N-or fi lucrat cum 
trebuip oamenii bazei de recepție sau in
stalația nu e corespunzătoare? Oricum, 
firesc este să credem că in ziua cînd am 
trecut pe la Budești Aceștia s-au străduit 
să lucreze cit mai bine, pin păcate, fără 
folos. Pentru că, de 1a ora 11 și jumătate, 
cînd un electroventilator a început să ve
hiculeze aer prin griul in care efectuasem 
sondajul, și pînă la ora 17 a aceleiași zile, 
cînd ne-am reîntors pentru a vedea rezul
tatele — îndeobște o asemenea operație 
durează cîteva ore — nu se petrecuse de 
fapt nici o schimbare: griul pfezenta"ace
leași diferențe foarte mari de temperatu
ră, în aceleași locuri unde le înregistrasem 
de dimineață.

— Poate acolo, jos, canaliile astea au 
fost strivite ?!

— Nu se poate!, *ne-a răspuns abătut 
șeful bazei. El însuși om vechi în mese
rie, ne-a apărut dintr-o dată surprins și 
îngîndurat...

Bineînțeles că nu putem ști cu exacti
tate ce s-a petrecut pe podeaua magaziei, 
sub stratul de 4—5 metri de grîu. Nu pu
tem ști; dar putem bănui : dacă aerul ar 
fi circulat corect, am fi observat schim
bări în temperatura griului ; or, neobser- 
vind nici o schimbare; singura concluzie 
care se impune este că aerul n-a circulat 
cum trebuie. Iar un motiv pentru care

n-ar fi putut să circule astfel este că res
pectivele canale ar fi cedat sub greutatea 
griului. în continuare, vom zice că ele s-ar 
fi putut strivi pentru că — am avut curio
zitatea să măsurăm cu un șubler — gro
simea tablei din care sînt confecționate' 
este departe de aceea prevăzută în pro
iect : 1,5 nun. Unele sînt făcute din tablă 
de un milimetru. Cel puțin, așa erau cele' 
folosite pînă de curînd în alte magazii, a- 
cum goale, ale acestei baze de recepție, 
însă observația nu privește doar o nedo- 
rită excepție. La Oltenița, instalațiile sînt 
la fel de prost făcute. Ca și la Vadu Lat, 
în județul Giurgiu. Aici, mărturisește șe
ful bazei. Ștefan Dumitrescu, masa enor
mă de griu a fost deplasată tocmai pentru 
a fi verificată stârea acestor canale : cî
teva fuseseră, într-adevăr, strivite sub po
vara griului ca o pjăjitură cu frișeă sub 
roata unui camion.

Directorul întreprinderii de valorificare 
a cerealelor și plantelor tehnice a fostului 
județ Ilfov, inginerul Gheorghe Pănescu, 
este de acord că, in parte, aceste instalații 
de aerare au fost slab executate. Ga și 
directorul tehnic al aceleiași întreprinderi. 
Ion Nicoară. Întrucît, la început, instala
țiile fuseseră comandate unei unități din 
Periș, iar aceasta a comunicat că nu poa
te onora comanda, din indicația ingineru
lui șef al Centralei de valorificare a ce
realelor, Marian Dinescu, cererea a fost o- 
rientată eătre întreprinderea de producție 
și prestări Pitești. Din păcate, alegerea 
•s-a dovedit nefericită. Cum au lucrat cei 
din Pitești poate vedea orice nepriceput; 
în ciuda faptului că lucrarea nu impunea 
nici pe departe un examen de virtuozitate 
tehnică, la cîteva luni după livrarea pri
melor instalații reprezentanți ai Centralei 
și întreprinderii de valorificare a cereale
lor semnalau serioase abateri de la prpr 
Iert : calitate proastă a sudurilor, neetan- 
șeitatea racordurilor, secțiuni mai mici 
deeît ar fi trebuit, absența unor structuri 
de rezistență în interiorul canalelor prin
cipale etc. în aceste condiții, e limpede 
că aerarea aetivă seamănă, în bună măr 
sură, cu încercarea de a sufla intr-un 
furtun înfundat și presupune ceva din 
zădărnicia de a vrea să umfii un balon 
spart !

întreprinderea din Pitești s-a bucurat să 
ia banii — numai de la Budești, pentru 
opt instalații, a încasat aproape un milion 
de lei, iar pentru fostul județ Ilfov a fă
cut 40 de instalații — însă, așa cum mai 
urătam, cu toate că lucrarea prezenta o 
complexitate căreia i-ar fi făcut față și 
.niște buni elevi de liceu în iimpul orelor 
lor de practică productivă, a livrat o mar
fă cu defecțiuni de-a dreptul grosolane. 
Vorba lui Alexandru Păun, șeful bazei 
din Oltenița : „Oare era așa de greu să 
dea cite șase găuri în două flanșe, în două 
inele de tablă av i id ’ aceleași dimensiuni, 
în așa fel incit găurile astea să se potri
vească una în dreptul alteia ?“ Și drept 
credem că vorbea, exprimiîndu-și năduful, 
și muncitorul Constantin Bălan, de la 
Budești. in timp ce tocmai încerca să 
prindă cu sirmă un manșon, improvizat, pe 
loc, intre 'electroventilator și gura cana
lului orin care avea să fie împins aerul : 
„Cînd eram copil, dacă mă vedea tata că 
umblu cu cîrpeli d-astea, eu sfoară, eu 
sirmă, mă bătea ca pe nuc !“

lațna care a trecut a fost prima cînd 
în bazele de recepție au fost folosite in
stalațiile produse de întreprinderea din 
Pitești. Credem, de aceea, că este încă 
timp ca forurile competente să determine 
această întreprindere ea în decurs de cî-, 
teva luni să aducă remedierile cuvenite, 
incit recolta acestui an să aibă parte de 
o soartă mai bună. Chiar și cei oe-au fa
bricat aceste instalații au, desigur, pre
tenția să mănînce pîine bună, care însă 
nu se poate face deeît dintr-un grîu bine 
păstrat. Piine bună din »rîu prost ? Din 
coadă de cîine, sită de mătase !

DUMITRU CONSTANTiNESCU ■

(Urmare din pagina 1)
altă parte datorită rotațiilor simple folo
site în prezent în această zonă, producții
le medii — la cereale în primul rînd — 
sînt nesatisfăcătoare si foarte diferite de 
la un an la altul și de la o unitate la alta. 
Soluția pe care am propus-o și ale cărei 
rezultate le-am verificat îndelung este fo
losirea. ca plantă premergătoare, a tri
foiului, în asolament de șase ani. O „solă 
săritoare" cu trifoi desfundă, ca să zic așa. 
aceste pămînturi argiloase. le reface per
meabilitatea. determinînd un bun regim 
al hranei, al apei, și lasă în urmă cam 150 
kilograme de azot la hectar, deci le îm
bogățește în substanțe nutritive.

Spre a fi pe înțelesul oricui ce înseam
nă această solă săritoare, acest asolament 
Albota. să ne închipuim că am împărțit 
suprafața unei unități agricole în șase 
părți egale, deci in șase sole. Pe una din
tre ele ar urma să semănăm trifo^ pe 
alta plante tehnice — deci pînă acum pe 
o treime din totalul suprafeței — iar pe 
celelalte două treimi, cereale. Parcela cu 
trifoi ar avea în fiecare ăn aceeași întin
dere —a șasea parte din suprafața totală 
— însă ea ar fi „plimbată" de fiecare dată 
în altă parte, astfel incit în decursul celor 
șase, ani să acopere întreaga suprafață. Si 
mai simplu : această solă ar fi ca o piesă 
de șah mutată de fiecare dată în alt ca
reu. pe o tablă de joc avînd șase careuri !

Cum poate Ancepe o unitate agricolă să 
lucreze după acest asolament — și cu ce 
rezultate — ne spune inginerul Constan
tin Gherghina. în 1973 fusese repartizat, 
ca absolvent de facultate, la C.A.P. Bîr- 
logul din județul Argeș. Cooperativa era 
slab dezvoltată, avea datorii de peste 15 
milioane și posibilități reduse de retribui
re a oamenilor. Producțiile de grîu si po
rumb trăgeau mai mult a sărăcie deeît a 
belșug : în jur de 1 000 de kilograme la 
hectar. în unii ani coborâseră pînă la 700 ! 
Atunci, zice, a avut norocul să lucreze cu 
inginerul Constantin Nicolae.

— Mai întîi. adaugă el. să spunem că 
trifoiul se seamănă în primăvara anului : 
în toamna anului viitor îl „întoarcem" și 
semănăm grîu, iar griul îl culegem, bine
înțeles, în vara celui de-al treilea an. în 
primăvara lui '74 am pus 100 hectare de 
trifoi și în anii următori 150. 200. 250, a- 
jungînd să avem în 1978 o solă de 300 de 
hectare, deci pe a sasea parte din supra
fața arabilă a cooperativei, si intrînd ast
fel în asolamentul experimentat de. Sta
țiunea de cercetări Albota. în 1976. pri
mul ah cînd am beneficiat de avantajele 
acestui asolament (dar parțial, pentru că 
în toamna lui ’75 nu întorseserăm deeît 
100 de hectare),, am realizat o producție 
medie de 2 800 kilograme de grîu Ia hec
tar. în ’77 am făcut 3 480. Un an mai tîr- 

ziu, 4 200. A fost un an secetos. Și mai ne
favorabil a fost '79, dar tot am obținut 
3 510 kilograme la hectar.

Aflăm însă că din 1980 la C.A.P. Bîrlogu 
nu se mai lucrează după sistemul asola- 
mentului Albota. ’ Faptul se datorează nu 
transferului inginerului Gherghina la 
C.A.P. Teiu, începînd cu februarie 1980, ci 
imposibilității ca sola săritoare să mai fie 
înregistrată — de către organele agricole 
județene — drept fermă seminceră. așa 
cum o înregistraseră pînă atunci. Menți
nerea ei ar însemna depășirea suprafeței 
planificate de furaje, în detrimentul su
prafeței planificate de cereale.

— Si totuși e. lucru dovedit, absolut si

SUPUNEM ATENJIEI:

PARIUL ALBOTA, 
sau cum zace uitată o idee

numai pentru că este prea simplă if
gur. zice inginerul Constantin Nicolae, că 
sporul de producție pe care-1 aduce sola 
săritoare e de- peste 1 000 kilograme de 
grîu și de peste 1 500 kilograme de po
rumb la hectar. Asta înseamnă că in pa
tru ani, cît durează efectele asolamentu- 
lui. obținem suplimentar o recoltă de 
4 000—5 000 kilograme de cereale la hectar. 
La patru ani ciștigăm un an. Vreau să 
zic. producția unui an. Și rezultă. în plus, 
și o mare cantitate de furaje de mare va
loare pentru a dezvolta o puternică zoo
tehnie. La Bîrlogu. cele 300 de vaci dă
deau — fiecare, bineînțeles. — cam 600 li
tri de lapte pe an. Treptat nu s-au mai 
înregistrat situațiile anormale ca o vacă 
să dea lapte cît o oaie, și producția a 
ajuns la 2 200 de litri.

Desigur, o garanție de prim ordin de a 
obține — să zicem — griu. cît mai mult 
rămîne aceea de a însămînta cu grîu su
prafețe cît mai mari. însă în dorința de 
a obține grîu cît mai mult, unele unități 
agricole ajung ta imposibilitatea de a mai 
face o bună rotație a culturilor și pun 
grîu după grîu. Ceea ee înseamnă, precum 

o să vedem, că tocmai grîu reușesc să 
facă mai puțin.

Dar iată, mai întîi, o medie a produc
țiilor de grîu așa cum rezultă ea din ob
servațiile înregistrate timp de 20 de ani 
de către dr. ing. Constantin Nicolae pe 
cîmpurile experimentale ale stațiunii Al
bota. Așadar, griu după griu : 2 210 kilo
grame la hectar ; griu după porumb : 
2 860 ; griu după trifoi : 3 840. Aceste pro
ducții au fost obținute ne un pă'mînt fer
tilizat. lată-le și pe cele obținute cînd pă- 
mîntul a rămas neferiilizat — grîu după 
griu : 1170 kilograme Ia hectare ; griu 
după porumb : 1 220 ; griu după trifoi : 
2 300. Așadar, chiar pe terenuri nefertili-

zate. griul semănat după trifoi a dat o 
producție mai mare deeît atunci cînd — 
fie și pe un pămînt fertilizat — el a fost 
pus tot după griu. Aceasta ar fi prima 
observație.

A doua observație va reieși dacă vom • 
face efortul minim de a compara cifrele 
de mai sus cu ateea care reprezintă pro
ducția medie de grîu obținută in 1980 în 
județul Argeș. în sectorul cooperatist : 
2 500 kilograme la hectar ! Nivelul scăzut 
al producției arată că griul a fost pus 
după grîu și după porumb (2 500 fiind, se 
vede clar, o medie între 2 210 și 2 860). Or, 
asolamentul Albota rupe acest cerc vicios 
și creează posibilitatea ca griul să nu mai 
fie semănat niciodată nici după griu si 
nici după porumb ! îngăduind o rotație 
mai bună a culturilor, el garantează nu 
doar obținerea unei cantități mai mari de 
griu. dar si a unei producții de mai bună 
calitate și cu cheltuieli mai mici, pentru 
că — simplu de înțeles — o succesiune 
grîu-grîu permite înmulțirea buruienilor, 
bolilor și dăunătorilor specifici, care se 
pot transmite de la un an la altul, de la 
o recoltă la alta, pe cînd — la fel de sim

plu de înțeles — atunci cînd griul urmea
ză după o plantă amelioratoare se con
stată o mai bună igienă, a lanurilor, dato
rită întreruperii ciclului biologic al acestor 
boli și dăunători.

Acest asolament nu reprezintă o com
plicată sau senzațională cucerire științifică 
în domeniul agricol. Orice țăran îi cu
noaște. în bună parte, avantajele. în timp, 
el a și demonstrat apește avantaje. în 
spațiu, de asemenea. Aplicat experimen
tal pe întreaga suprafață a C.A.P.-urilor 
Scornicesti-Olt și Petrești-Dîmbmj'a. ca 
și la I.A.S. Titu, el a favorizat obținerea 
unor rezultate remarcabile. Acest asolă- 
ment reprezintă un pariu, ca să zicem așa, 
pe care pămintul îl stabilește cu noi. lă- 
sîndu-ne întregi posibilitățile de a-I 
cîștiga.

Desigur. înțelegem că pariul acesta nu 
poate fi ciștigat dintr-o dată. Pentru că, 
fiind vorba în cele din urmă despre revi
zuirea proporției dințr,e suprafața planifi
cată de cereale și pea de furaje, mai exact 
de diminuarea celei dinții în favoarea ce
lei din urmă — pînă la stabilirea echili
brului prevăzut de acest asolament este 
de înțeles că suprafețele cu griu nu pot 
fi micșorate deeît concomitent ctt asigura
rea tuturor garanțiilor că. pe lingă pro 
ductii mai bune la hectar, vom obține si 
producția totală planificată. Dealtfel, nu 
întîmplător relatam modul în care s-a 
procedat la C.A.P. Bîrlogu., unde unitatea 
a intrat în acest asolament pas cu nas. 
de-a lungul cîtorva ani. Deci nu despre 
o aplicare instantanee și generalizată vor- 
bim» ci despre una prudentă, in trepte, 
ceea ce ar însemna —. în -funcHe de re
zultate — creșterea numărului unităților 
agricole unde asolamentul va fi aplicat, 
precum și hotărîrea acestor unităfi de a-I 
aplica partial say de a-1 extinde pe în
treaga suprafață a lor. De aceea, reamin- 
tindu-ne. că producția de cereale — așa 
cum sublinia secretarul general al parti
dului. tovarășul Nicolae Ceausescu, la re
centul Congres al țărănimii rămîne o 
problemă fundamentală a agriculturii 
noastre, socotim că in frontul larg de în
făptuire a unei noi și profunde revoluții 
agrare, organele de planificare îsî pot a- 
duce o contribuție de seamă prin luarea 
în considerare a tuturor Tacturilor de creș
tere a producției agricole. Și nu vorbele, 
ci faptele arată că pentru zona de soluri 
podzolice asolamentul Albota reprezintă 
un asemenea factor. Unul care dovedeș
te. că este tot la fel do important de a se
măna griul pe cît este de important a-ne 
pune întrebarea : după ce-1 semănăm ?
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SUB SEMNUL URGENTEI

De cine depinde starea de curățenie a vagoanelor de cale ferată? R
PLECÎND DE LA SUGESTIILE MAI MULTOR CITITORI ȘI ÎNCERCÎND SA 

AFLE RĂSPUNS LA ÎNTREBAREA DIN TITLU, FLACĂRA A INIȚIAT O AN
CHETA, A CĂREI PRIMA PARTE. REALIZATA LA REGIONALA DE CAI FERATE 
BUCUREȘTI, CEA MAI MARE DIN ȚARA, A FOST PUBLICATA LA’15 IANUA
RIE. ONORÎND PROMISIUNEA DE A CONTINUA INVESTIGAȚIILE, AM ZĂBO
VIT, SAPTAMINA TRECUTA, LA BRAȘOV. AM VIZITAT REVIZIA DE VAGOANE 
ȘI, LA SEDIUL REGIONALEI DE CAI FERATE, AM STAT DE VORBĂ CU INGI
NERII NICOLAE STAN, DIRECTOR GENERAL. ROMULUS COTTA, DIRECTOR 
TEHNIC, VASILE COMNAC, ȘEF AL REVIZIEI DE VAGOANE, CARE AU RĂS
PUNS CU AMABILITATE SOLICITĂRII.

— Tovarășe director general Stan, care 
e punctul dumneavoastră de vedere cu pri
vire Ia starea de curățenie a vagoanelor 
de cale ferată ?

— Cred că s-au făcut, în acest sector, 
multe lucruri bune, dar rămînem încă da
tori față de călători.

— Așa e, aveți dreptate. Ne bucurăm 
eă, în mare, opiniile noastre coincid, ceea 
ce înseamnă că există posibilitatea unui 
dialog fructuos. S-o folosim, aflînd ce re
prezintă, succint, regionala pe care o con
duceți.

— Ea e, oricum am judeca, mai mică 
decît cea de la București, pe care ați vizi
tat-o recdnt. Dacă regionala din Bucu-. 
rești e una de capăt, în sens că acolo se 
formează și se echipează cam 100 de gar
nituri pe zi, a noastră e una de tranzit, 
parcul rulant fiind mai redus. Deținem 
330 de vagoane convenționale pe 4 osii, 
din care se formează 34 de garnituri. Ele 
se salubrizează aici. 88 la sută din această 
activitate căzînd în sarcina reviziei de va
goane, al cărei șef e prezent, inginerul 
Comnac. Față de parcul rulant al căilor 
ferate române, Brașovul acoperă 7—8 pro-, 
cente.

— Nu-i mult dar, vorba vine, e destul, 
așa-i ? Nu vă ascundem că am venit la- 
Brașov pentru că, din cite ne-a informat 
șeful Departamentului căilor ferate, ingi
nerul Ioan Nicolescu, regionala de aici 
a cheltuit pentru curățenia și echiparea 
vagoanelor mai puțin decît altele, 88 de 
Iei per vagon, in 1980, de pildă, față de 
94, cîți a alocat regionala din București. 
Cum ați reușit, mai ales că, din cite 
ne-am lămurit, vagoanele Brașovului sini 
mai curate decît cele ale altor regionale ?

(Discuția se poartă duminică dimi
neața ; la regională, toată lumea e pre
zentă, la calea ferată fiind, se știe, ca 
la armată, ziua avînd exact. 24 de ore ; 
în timp ce directorul general răspunde 
la telefon, o urgență, Romulus Cotta 
explică din ce e alcătuită suma de 88 
lei ; în ea intră, îl auzim, 1,80 lei pen
tru cheltuieli materiale de salubrizare, 
5,32 pentru piese, 38 pentru manoperă, 
așa-zisele cheltuieli cu munca vie, 33 
pentru siguranța circulației ; cu totul, 
s-au cheltuit. în 1980, 1,9 milioane de 
lei, mal mult decît în anul precedent;, 
cînd suma alocată a fost de 1,3 ; pen 
tru 1981, adaugă directorul tehnic, 
ne-am orientat tot spre 1,9 milioane, 
dar ne-am propus ca cifra să nu afec
teze condițiile de confort ; folosindu-se 
de ocazia acestei paranteze, reporterul 
simte nevoia să precizeze că,' în ultimii 
ani, traficul pe calea ferată a crescut 
enorm, de la 433 de trenuri în 24 de 
ore, cîte erau prinse în grafic în 1938, 
la 2 256 în 1981, în condițiile în ear© 
rețeaua de linii a suferit modificări 
neesențiale ; în aceeași măsură, firește, 
obligațiile căii ferate au sporit consi
derabil.)

— Cum am reușit ? Muncind mai bine, 
arătîndu-ne mai exigențl, plecînd de la 
ideea că de starea de curățenie a vagoa
nelor răspunde, în primul rînd, personalul 
căii ferate. Fie acesta de întreținere, ele 
supraveghere sau de control.

— Alții pun dezordinea și murdăria din 
vagoane mai ales pe seama călătorilor I 
Credeți că e o optică greșită ?

— la București, situația e diferită, la 
dotările pe care le are, insuficiente față de 
necesități, regionala de acolo abia dacă 
face față. Nu-i cazul la Brașov, unde ca- 
?acitatea de întreținere e corespunzătoare, 
n plus, la noi ponderea o dețin cursele 

muncitorești, pe distante sub 100 de kilo

metri, pină Ia Rupea, pînă la Zărnești, 
pînă la Brețcu, pînă la Făgăraș, pînă la 
întorsura Buzăului și așa mai departe. în 
mare, nu ne dau bătăi de cap, cea de 
Zărnești, de exemplu, fiind fără probleme, 
ca o dovadă că nu muncitorii, nu nave
tiștii sînt cei care murdăresc și distrug 
vagoanele. Cînd e vorba însă de trasee 
mai lungi, personalul 6008 de Iași, de pildă, 
încep necazurile și ne pare rău că trebuie 
să recunoaștem că rareori le stăpînim. Ele 
scapă de sub controlul nostru și vagoanele 
ajung în revizie intr-un hal fără hal, de-ți 
vine să le plîngi de milă.

(împreună cu tehnicianul Anton Țim- 
pu, parcurgem, în revizie, o astfel de 
garnitură, tocmai întoarsă din Moldova; 
starea vagoanelor e,- aproape fără ex
cepție, deplorabilă, de parcă respectiva 
garnitură ar fl fost uitată pe linie cîțiva 
ani ; geamuri sparte, cioburi, resturi de 
mîncare, perdele sfîșiate, scrumiere 
răsturnate, canapele deșirate pentru 
scoaterea, de sub vinilin, a pernelor 
de burete, oglinzi lipsă, plaîoniere 
lipsă, becuri lipsă etc., o mizerie de ne- 
dcScrls ; Gheorghe Stoica, șef de tură, 
nu pare surprins, așa e de fiecare dată, 
zice, pregătim garnitura lună și ea re
vine cum o vedeți ; o echipă de îngri
jitoare. avînd-o în frunte pe Ana Mu- 
reșanL pornește la atac, înarmată cu 
cîrpe și găleți ; Ilona Fiilop murmură 
un cîntec și pare veselă ; alături, tova- 

’ rășa el Rozalia Pascu suduie, dar cei 
care au adus vagonul în această stare 

n-ău, firește, cum s-o audă; garnitura 
a ieșit de la spălare, e curată pe dina
fară, dar Vasile Almășah, care mane
vrează stația de spălare, menționează 
că iarna e mai rău ; neavînd apă caldă, 
stația nu funcționează sub zero grade ; 
șeful reviziei, inginerul Comnac, crede 
că, azi, 6008 nu arată chiar rău ?! în 4 
ianuarie, citește dintr-un carnet, a in
trat în revizie cu 34 de geamuri sparte, 
în valoare de 5 400 de lei ; a doua zi, a 
fost și mai grav, 42 de geamuri, 6 500 
de lei.)

—s Ziceați, tovarășe director general, că 
de starea de curățenie a vagoanelor răs
punde, înainte de toate, personalul regio
nalei. Și ce-i cu asta, nu-i peste tot la 
fel ?!

— E sau, mai bine spus, ar trebui să 
fie. Fără să exagerez, noi ne-am dovedit 
mai drastici decît alții cînd a fost vorba 
de delăsarea sau superficialitatea ceferiș
tilor. Cine a greșit, a plătit, n-am acceptat 
nici un fel de scuze. I-am deprins, altfel 
vorbind, să nu dea vina pe călători, ci 
să răspundă concret de ce-au luat în pri
mire. în 1980, de pildă, oamenii regio
nalei au plătit imputări de exact 4 587 de 
lei. Conductorul Nicolae Precup a scos din 
buzunar 283 de lei, Alexandru Zilmoș 300, 
Augustin Dezideriu tot atîția, geamuri 
sparte și contravenient! nedepistați. Am 
mers chiar mai departe șl, cînd a fost 
cazul, am dictat sancțiuni și mai drastice.

— Și a fost cazul ?
— Pentru luare de mită, indiferent cît 

de mică a fost suma, lui Lasou Chiriac și 
Nicolae Grigor aș le-am desfăcut contrac
tul de muncă. Cine nu e cinstit, n-are ce 
căuta la căile ferate.

— Mai bine zis, n-are ce căuta nici Ia 
căile ferate, de acord ? E limpede, tova
rășe director general, că dacă trenurile 
arată cum arăta 6 008, adică jalnic, asta se 
datorează în bună măsură călătorilor, ce 
părere aveți ?

— Așa-i, dar să nu dăm toată vina pe 
călători. De cînd am schimbat macazul, 
adică de cînd am ridicat răspunderea fac
torilor cu atribuții în domeniul stării de 
curățenie a vagoanelor, am observat o 
sensibilă îmbunătățire a muncii. Inventa
rul garniturilor e, în ultima vreme, tot 
mai puțin afectat, căci șeful de tren știe 
că lipsurile I se impută, pînă la urmă, lui 
sau conducătorilor. Știind asta, e. firește, 
mai vigilent. Drept urmare, a scăzut și 
numărul călătorilor frauduloși. Anul tre
cut, s-au încasat din contravenții 1,9 mi
lioane leL

— Discutând pe această temă cu direc
torul general al Regionalei de căi ferate 
București, Aurel Popa, am consemnat pro
punerea ca întreprinderile să intervină mai 
energic, obligîndu-i chiar pe navetiști 1 500 de volți !

ÎNCHEIEM AICI A DOUA PARTE A ANCHETEI NOASTRE. FĂRĂ A TRAGE 
•CONCLUZII, O VOM FACE DUP A CE VOM MAI INVESTIGA CÎTEVA REGIONALE, 
SA NOTĂM CĂ, ÎN CEEA CE PRIVEȘTE STAREA DE CURĂȚENIE A VAGOANE
LOR, OPTICA REGIONALEI BRAȘOV DIFERĂ DE CEA A REGIONALEI BUCU- 
PEȘTI. LA BUCUREȘTI. CEA MAI MARE PARTE DE VINA ERA PUSA PE SEAMA 
CĂLĂTORILOR. LA BRAȘOV, FĂRĂ A-I SCUTI PE CALATORI DE CRITICI, SE 
APRECIAZĂ CĂ- RĂSPUNDEREA REVINE, ÎN PRINCIPAL, PERSONALULUI DE 
ÎNTREȚINERE, SUPRAVEGHERE ȘI CONTROL. E UN PUNCT DE VEDERE, DACA 
VREȚI, MAI AUTOCRITIC, DAR ADEVĂRUL E CĂ BRAȘOVUL NU-I DECÎT O 
REGIONALA DE TRANZIT, FÂRA PROBLEMELE COMPLICATE ALE SURATEI 
EI MAI MARI DIN BUCUREȘTI. PROMITEM SA REVENIM, PROPUNÎNDU-NE 
SA AFLĂM, ÎN SĂPTĂMÎNILE VIITOARE, CARE E SITUAȚIA LA CLUJ-NAPOCA.

OVIDIU IOANIȚOAIA ■

să-și procure abonamente pe C.F.R, îm
părtășiți această părere ?

— Directorul Popa are, fără îndoială, 
dreptate, dar întrebarea e dacă poți să-l 
obligi pe om ?!

— Tocmai asta e, poți ?
— Eu cred că nu. Mai simplu e să-l 

convingi. în această idee, noi am luat le
gătura cu cîteva din marile unități econo
mice ale Brașovului, cu „Tractorul", d® 
pildă, încercînd să le arătăm călătorilor 
că starea de curățenie a vagoanelor ține 
și de ei. Ca urmare, am înregistrat unele 
progrese, dar rămîne destul loc pentru 
mai bine. Sîntem și noi vinovați, sînt șS 
călătorii, dac mai avem și unde greutăți 
obiective.

— Probabil că sînt aceleași ca șl Ia 
București, fluctuația de cadre, acumula
torii, lăcătușii de revizie, da ?

— Acumulatorii cum îi păstrezi, așa tt 
ai. Avem, ba încă am mai și dat din ei, 
la Deda, la Ciceu, în alte părți. Lucrînd 
cu mulți muncitori necallficați, fluctuația 
de cadre e o problemă, dar am mai re
zolvat-o. Mai greu e cil lăcătușii de re
vizie care, la aceeași meserie, cîștigă mult 
mai bine în industrie și prestează o muncă 
mai ușoară.

(Pe această temă, discutăm mai am
plu cu inginerul Comnac ; sînt, zic® 
acesta, 8 posturi vacante de lăcă
tuși de revizie, dar anomalia e alta ; 
ca montator de vagoane, după un 
anumit număr de ani, retribuția 
crește, în timp ce aceea a unul lăcă
tuș se plafonează ; curiozitatea și 
nedreptatea e că lăcătușii de revizie 
se recrutează dintre montator!, cine 
să mai vrea să se facă lăcătuș cînd 
ca montator. funcție socotită infer!*" 
oară, are perspective mai bune îl în 
plus, adaugă inginerul Comnac, n-am 
pensionat. în ultimii ani, decît 6 lăcă
tuși : cînd simt că se apropie pensia, 
retribuția plafonîndu-se. lăcătușii tree 
în alte meserii, de unde multe greu
tăți și, desigur, posturi vacante ; față 
de această situație, adăugăm noi. e de 
datoria Ministerului Transporturilor 
și Telecomunicațiilor să Intervină, so 
licitînd sprijinul și înțelegerea Minis
terului Muncii pentru găsirea unei 
soluții).

— Din cîte știm, tovarășe director go 
- neral, departamentul a organizat, nu 

demult, un schimb de experiență Ia 
Cluj-Napoca, da ? Ce învățăminte Mi 
luat de acolo ?

— Fată de revizia noastră. Clujul a 
adus cîteva îmbunătățiri, intre care vi- 

* danjarea din mers și spălarea vagoanelor 
pe dedesubt. Pe prima ne-am însușit-o^ 
vom încerca s-o aplicăm cit mal repede, 
a doua comportă, după mine, unele dis
cuții.

— Anume T
— Apa riscă să pătrundă in instalațiile 

electrice și, nu uitati. încălzirea se face la

Cum folosim inginerii?

„Sînt luni cînd mă 
sînt luni cînd sînt

Principala constatare ce se desprindea 
din partea întîl a anchetei noastre pri
vind modul in care folosim inginerii se 
referea la faptul că aproximativ o treime 
din timpul său de lucru inginerul, condu
cător al unul sector de producție. nu 
lucrează efectiv ca un specialist. Se ocupă 
do aprovizionare, ia parte la multe șe
dințe inutile, aleargă după un lucrător 
sau un utilaj, pierzind adeseori din ve
dere că meseria sa e NOUL, că specializa
rea îl obligă să gîndească soluții tehnice 
sau de organizare care să reprezinte un 
real progres. Așa cum afirmam și atunci, 
procentajul exact de muncă subcalificată 
prestată de ihigner este greu de stabilit, 
iar. într-o ultimă instanță, nici nu are 
prea mare importanță. Grav este că 
timpul de gîndire. de lucru ca specialist 
al inginerului este dijmuit cotidian. Fără 
putință de recuperare, din considerente 
îndeobște cunoscute : vremea nu iartă, în 
tehnică totul se schimbă foarte repede, 

E greu să calculezi, să cîntărești exact 
pierderile de acest gen. Decît. -poate, prin 
comparatii. De aceea vă propunem două 
cazuri ce pot sta. eventual. în talerele 
unei ipotetice balanțe. Le-am întîlnit la 
renumita întreprindere din Tîrgoviște 
„SARO“. de unde au plecat strunguri 
în peste cincizeci de țări ale lumii, fapt 
care vorbește de la sine de valoarea spe
cialiștilor săi.

1.
Inginerul Valentin Negritu din compar

timentul constructor :
— Concurența pe piața inteimațională 

este din ce în ce mal acerbă. Nu sînt origi
nal cînd spun că te impui doar atunci cînd

simt inginer, 
numai funcționar"
vii cu ceva foarte bun Și chiar, dacă se 
poate, cu ceva nou. în sensul unei fiabilf- 
Mti sporite, al unui înalt grad de automa
tizare. al existentei unor posibilități mul
tiple de prelucrare etc. Problema aceasta 
ni ș-a impus stringent în urmă cu un an 
și jumătate. Și ne-am întrebat: să dăm 
temă de cercetare la un institut de pro
iectări sau să înființăm noi înșine o-grupă 
de proiectare ? în prima variantă se pu
tea întîmpla ca produsul nou să se las» 
așteptat ani buni, fapt care ne-a hotăm 
să-1 gîndim aici. Am luat inginerii de la 
alte compartimente, nouă oameni la nu
măr. si am făcut, pentru început, un sin
gur lucru : muncă de documentare. Adică, 
am luat observațiile de la service-urile 
noastre din lume șl din țară, am studiat 
documentațiile celor mai reprezentative 
firme din străinătate care fabrică strun
guri. Am aflat astfel tot ceea ce este mai 
nou în domeniu. Apoi grupa noastră s-a 
Ocupat. în paralel, de rezolvarea proble
melor de concepție, cît și a celor de pro
ducție. Totul devenise o pasiune de grup ; 
ne mobilizase încrederea acordată, 
aș zice, peste noapte. în aproape un an și 
jumătate am realizat prototipul unei ma
șini noi. Cîntărește mai puțin și este multi
funcțională : un strung paralel ce se 
poate transforma intr-un strung de co
piat prin adaptarea unui dispozitiv hi
draulic realizat, la Cluj-Napoca. Este mai 
ieftin decît un strung de copiat și, în plus, 
are nouă funcțiuni noi, folosind princi
piul unei mașini modulare. O premieră 
Pe țară și nu știm exact dacă mal există 
ceva similar în lume. Are greutatea mai 
mică decît strungurile obișnuite, iar trans
formarea unei funcțiuni în alta nu du

rează decît cam două ore și jumătate.
Deci nouă ingineri, dintre care cel mai 

în vîrstă număra treizeci de ani. au pus 
pe picioare un strung nou care va intra 
nu peste multă vreme în producția de se
rie. Au făcut-o intr-un an și jumătate, un 
timp record ținînd seama de spusele in
ginerului . Valentin Negritu, după care un 
institut de proiectări l-ar fi realizat în 
cinci sau șase ani. Aprecierea este, pro
babil. rod al experienței trecute. Reținem 
faptul că acești specialiști au fost luațl 
din alte compartimente ale uzinei fără ca 
acolo să se creeze un gol. fără să li se 
simtă prea mult lipsa. Printr-o firească 
încredere li s-a creat cadrul afirmării 
reale, al valorificării la maximum a cu
noștințelor șl, de ce nu ?, a vocației lor. 
Eficiența de specialiști este dovedită cu 
argumente concrete, care reprezintă un 
cîștig pentru el și pentru întreprindere, și. 
prin extensie, pentru întreaga societate.

2.
— Cum vă numiți ?
— Ion Postelnicii, inginer. în cadrul ser

viciului plan-dezvoltare.
— Ce facultate ați terminat si ce vîrstă 

aveți ?
—- T.C.M., secția mașini-unelte, șl am 

30 de ani.
— Ce sarcini aveți în cadrul serviciului 

plan-dezvoltare ?
— Sînt mai multe, am să le menționez 

pe cele mai mari șl mai importante : con
trolez indicii de utilizare a mașinilor, ur
măresc productivitatea muncii și Indicii 
de încărcare a mașinilor, determinarea 
capacităților întreprinderii (o dată pe an) 
și foarte numeroase lucrări de birou.

— Care dintre ele reclamă efectiv mun
că inginerească ?

— Calculul capacităților...
— Care spuneați, se face o dată pe an.
— Da. Apoi calculul privind încărcarea 

utilajelor. Controlul indicilor îl poate 
efectua însă și un tehnician.

— Una peste alta, cită inginerie faceți ?
E greu de răspuns. Cam jumătate-ju

mătate. Cele două jumătăți se împletesc. 
Sînt luni cînd mă simt inginer, sînt luni 
cînd sînt numai funcționar.

— Ce faceți ca funcționar ?
— Hîrtii. Tot felul de situații către tot 

felul de foruri. Ni se adresează în scris 

niște cereri, șî noi, tot în scris, le răs
pundem. într-unul sau mai multe exem
plare.

— Daeă nu ați avea atitea hîrtii de pus 
Ia punct, ce v-ați propune să rezolvati T 
Mă refer la o problemă care implică nea
părat gindirea inginerească.

— Am văzut în secția mecanică ușoară 
o mașină de rectificat poligonal care face 
opei-ații de degroșare și finisare. E adusă 
din străinătate. Dacă se uzează, trebuie 
să se apeleze la importuri. Soluția, cred, 
ar fi să trecem degroșarea pe strung. E 
mai economic. S-au făcut niște încercări 
șl dacă aș avea timp...

— în timpul dv. liber ?
— E destul de puțin. Cine nu face ani 

buni inginerie în adevăratul înțeles al 
cuvîntului se poate rata. Și asta vine pe. 
nesimțite.

Inginerul Ion Tincoca. de la IMUAB, 
care a apărut și în prima parte a anchetei 
noastre, făcea unele afirmatii interesante. 
„Poate undeva, spunea el. dintr-un mo
tiv sau altul, unui inginer — si nu din 
vina lui — să-i revină atribuții care nu-i 
valorifică Pe deplin pregătirea, nu-i jus
tifică. într-un anume sens, diploma. 
Pentru el. ca individ, dacă nu și-a găsit 
singur rezolvarea, faptul poate avea ur
mări importante. Se simte nemulțumit, 
inutil. Această ieșire din competiție poate 
fi însă contracarată prin preocupările 
proprii și nu e obligatoriu ca acestea să 
vină ca sarcină de serviciu".

Adevărul este, credem, undeva la mij
loc, dar ieșirea din competiție nu este nu
mai o problemă personală. Pierderea sau 
cfștigul se înregistrează de ambele părți, 
între compartimentele în care lucrează 
inginerii Valentin Negritu și Ion Postel
nicii distanta pare mult măi mare decît 
cei vRiva metri de coridor. La aceeași 
vîrstă, unul se confruntă cu tehnica de 
vîrf. iar celălalt cu teancuri de hîrtii.

Cum folosim inginerii î Vom conținu® 
ancheta noastră. Așteptăm și păreri și su
gestii izvorîte dintr-o experiență perso
nală a cititorilor. Fiindcă pierderea sau 
cîștigul în asemenea cazuri nu reprezintă 
o problemă personală, ele Interesează în
treaga societate.

RÂZVAN BARBULESCU ■
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INTELIGENȚA ROMÂNEASCĂ IN ACȚIUNE (

„Matematica muncii" la I.C.E.M.

COMPETENTĂ + DĂRUIRE + PASIUNE - ECONOMII 
DE MILIOANE DE LEI VALUTĂ

Umil din marile comandamente care stau 
In. fața economiei noastre naționale, a fie
căruia din noi la locul de muncă, este li
mitarea pe cit pasibil a importurilor, costi
sitor bir în valută, oe atîrnă atît de greu 
pe talerul balanței economice. Avem ca
pacitatea, forța și condițiile să înlocuim 
tot mai mult produsele cu etichete „Made t 
in S.U.A?. Anglia. Franța" etc. cu utilaje, 
echipamente, materiale ieșite pe porțile 
uzinelor noastre, ea rod al gîndirii româ- 
șești. Este ideea care ne-a urmărit ca un 
laitmotiv în timpul vizitării Expoziției 
naționale a invențiilor. Sub majoritatea 
exponatelor, textul suna convingător: „în
locuiește importul — eficiența valutară 
sute de mii, milioane de lei valută". Cam 
așa sunau și explicațiile alăturate brevete
lor inventatorilor de Ia Institutul de cer
cetări. metalurgice. I.C.E.M., semn că. ase
meni oțelului incandescent din furnale, 
pasiunea și ideile celor de aid se află Ia 
cote înalte.

L-am întrebat pe directorul adjunct ști
ințific al. acestui institut, Dragomir Con
stantin, titularul brevetului 67 696, „Mate
riale refractare de înaltă stabilitate termo- 
mecanică pentru turnar ea continuă a oțe
lului", în ce constă această invenție, me
daliată eu Premiul C.C. al U.T.C. Cu o 
modestie ce ne-a impresionat și care a fost 
nota dominantă a întregii discuții, ingine
rul Dragomir a început prin a arăta că tot 
ce s-a realizat a fost împlinirea firească a 
muncii unei echipe sudate la tensiunea 
înaltă a respectului pentru profesie, și pen
tru n^u, fie că a fost vorba de ceilalți sem
natari ai brevetului, mai tinerii ingineri 
Oprea George și Minuleseu Gheorghe, fie 
că a fost vorba de cei din stațiile pilot ale 
institutului sau chiar de beneficiari, în 
special de Ia Otelu Roșu.

Brevetul vizează așă-numitele „orificii 
zireonice", piese deosebit de importante în 
tehnologia de turnare continuă a oțelului. 
Procedeul de turnare continuă a oțelului, 
care pe zi ce trece capătă o extindere tot 
mai mare la noi, prezintă față de proce
deul clasic o serie de importante avantaje 
economice, cum ar fi reducerea consumu
lui de combustibil, reducerea cheltuielilor 
materiale, creșterea productivității muncii 
și îmbunătățirea condițiilor de lucru în 

secțiile de turnare. Oțelul incandescent de 
la cuptoare ajunge într-o oală de turnare 
de 50—180 de tone, deversează in distri
buitorul ce alimentează pe mai multe fire 
cristalizatoarele, din care se obțin semi
fabricatele din oțel, laminate ulterior în 
tablă, sîrmă, profile. în fundul acestui dis
tribuitor există niște piese deosebit de utile, 
din materiale refractare, cu orificii perfect 
calibrate, piese care nu trebuie să-și 
schimbe diametrul în tot timpul curgerii 
oțelului, cam 6 orc. Ele sînt puse să lu
creze în condiții deosebit de grele, contact 
prelungit cu un oțel în mișcare la circa 
1 500 de grade, generând fenomene de ero
ziune și abraziune în timpul curgerii.

Nici unul din materialele refractare care 
se fabricau în țară nu putea îndeplini con
dițiile de exploatare severe impusă de tur
narea continuă a oțelului și de aceea pie
sele cu orificii se procurau din import.

După cercetări intense pe diferite mate
riale refractare, pentru ca acestea să aibă 
constanță la temperaturi ridicate și o curbă 
constantă de granulometrie care să confe
re compactitate ridicată pieselor, să fie re
zistente la atacul metalului lichid și zgu
rii, să aibă o temperatură de ardere și o 
tensiune superficială adecvate condițiilor 
de lucru, s-a găsit că materialul ideal este 
silicatul de zirconiu, obiectul de fapt al 
brevetului. După experimentarea, cu re
zultate foarte bune la Oțelu Roșu a noi
lor orificii zireonice, s-a trecut la fabrica
rea în stațiile pilot ale institutului a celor 
cîteva zeci de mii de astfel de piese, care 
au fost montate la Oțelăria 3 de la Com
binatul siderurgic Galați și, mai nou, la 
C.S. Călărași. Prin renunțarea la import și 
fabricarea în țară a acestor piese,. numai’ 
în 1980. economia a fost de circa 1 milion 
de lei valută, cu posibilitatea de creștere 
în anii următori prin mărirea producției.

Am văzut un astfel de orificiu zirconic. 
O piesă aparent simplă de aproximativ 2 
kg, înaltă de 13 cm și cu diametrul de 6—7 
cm, avînd practicat un orificiu de 16, 19, 
22 sau 23 mm. Dar . această piesă mică, plă
mădită din munca, ideile și pasiunea unor 
oameni inimoși și capabili, dă efecte eco
nomice mari, invers proporționale cu mă
rimea ei.

Cercetările inginerului Dragomir, vor 

continua, în colaborare cu Institutul de 
cercetări de chimie anorganică și meta
lurgie neferoasă, pentru recuperarea oxi- 
dului de zirconiu din deșeru-ile de orificii 
materialul zirconic fiind foarte prețios, 
atît pentru, reintroducerea lui în fabricarea 
acestor piese, cît și pentru alte sectoare 
ale economiei naționale.

Ar mai fi interesant de semnalat că, îna
intea brevetului descris mai sus, autorul a 
mai înregistrat o inovație, aplicată la C.S. 
Galați și acum în cUrs de extindere -la C.S. 
Călărași, anume placarea a însuși distri
buitorului de la turnarea continuă cu ma
teriale refractare silieioa.se de înaltă per
meabilitate la gaze. în 1981, prin anularea 
Importului, ea va antrena o economie va
lutară de circa 20 milioane de lei.

Atunci cînd ne-au fost arătate orificiile 
zireonice în expoziția de realizări a 
I.C.E.M.-ului aflată în holul institutului, 
ne-au mai atras atenția cîteva cărămizi de 
dimensiuni și forme felurite, lingă care o 
notă explicativă arăta că prin acest bre- 

■ vet — „Procedeu de fabricare a cărămizi
lor silicadense", autori ing. Bîrlogeanu 
Constantin, ing. Dragomir Constantin și 
colectivul — s-au făcut, de asemenea, eco
nomii de milioane de lei valută în 1980. 
Inițial intenționasem să scriem doar despre 
brevetul descris la începutul articolului, 
dai- ne-am gîndit că ar fi păcat să nu ex
tindem subiectul, referindu-ne și la cără
mizile silicadense, medaliate, și ele în ca
drul expoziției naționale.

Inginerul Bîrlogeanu ne-a relatat biogra
fia acestei inovații. Cînd s-a pus problema 
construirii' unor baterii de cocsificare de 
mare capacitate pentru combinatele side
rurgice de la Galați și Călărași, specialiștii 
au fost confruntați cu dificultatea de a nu 
putea folosi, la aceste baterii, nici imul din 
materialele refractare care se fabricau în 
țară, datorită rigurozităților calitative im
plicate de tehnica modernă. Aceste rigu
rozități însemnau o compactitate ridicată 
în vederea unui transfer termic foarte bun, 
o refractaritate deosebită pentru a face 
față temperaturilor înalte, circa 1 500 de 
grade, și variații dimensionale prin dila
tări foarte mici. Soluția era una singură: 
importul, și iarăși niște milioane de lei pă
răseau țara? Dar răspunsul specialiștilor 

români a fost prompt, și în mai puțin de 
un an, brevetul de fabricare a cărămizilor 
silicadense a fost cheia problemei. Promp
titudinea nu s-a oprit aici, astfel că în 
anul următor s-a putut trece la fabricarea 
efectivă, de serie, a întregului necesar la 
întreprinderea pentru Produse Refractare 
„9 Mai" din Turda.

Să încercăm să arătăm cuifi. cercetările 
au putut escalada această cotă înaltă a ca
lității. întîi, s-a îmbunătățit calitatea ma
teriei prime — o cuarțită de Dobrogea — 
prin selectarea și înnobilarea ei. Apoi, s-au 
stabilit, prin experimentări, o compoziție 
gramilometrică optimă și condiții de faso
nare bune a cărămizilor. A urmat esen
țialul: s-a introdus, pentru prima oară la 
scară industrială, un ciment silicatic ca 
liant, în locul laptelui de var, pentru com- 
pactizare și rezistență, la acesta adăugîn- 
du-se bioxid de titan și bioxid de mangan. 
Toată această compoziție a rețetei în com
binațiile de substanțe mai sus arătate con
stituie originalitatea soluției față de cele 
cunoscute și utilizate pe plan mondial. A- 
nalizînd comparativ indicii de calitate ai 
cărămizilor refractare obținute după acest 
brevet, s-a constatat că ei se situează la. 
nivelul produselor refractare similare din 
țările cu veche tradiție în această fabri
cație. Este de menționat că brevetul a asi
gurat fabricarea acestor cărămizi fără nici 
o investiție suplimentară, pe fluxul tehno
logic existent la întreprinderea „9 Mai" 
Turda. De asemenea, se întrevăd îmbună
tățiri ale aplicării industriale, între care 
micșorarea consumului de energie prin e- 
ventuala renunțare la fazele de pregătire, 
rămînînd.ca eliminarea apei să se facă in 
cuptorul de ardere a cărămizilor "finite.

Se estimează că, în cincinalul 1981—1985, 
la investițiile de cocserii de mari capaci
tăți, cît și la preîncălzitoarele de aer de 
pe lingă furnale, unde se folosesc tot aces
te cărămizi, economia valutară ce se va 
realiza prin utilizarea» acestui brevet va 
atinge 65 de.milioane de lei, valoare deo
sebit de semnificativă privind eficiența a- 
cestei inovații.

Problema cărămizilor silicadense, pe lin
gă aspectul tehnic valoros, mai oferă ca 
exemplu de urmat si un alt „brevet", cel al 
colaborării ritmice pe traseul minister- 
centrală-institut de cercetări-întreprinderi, 
colaborare care, în unele cazuri, scîrtîie. 
lungind drumul de la idee la realizare.

Două idei plămădite dintr-un prețios, a- 
liaj: competență profesională + pasiu
ne + dăruire. Iată formula pe care ne-o 
propun specialiștii de la Institutul de cer
cetări metalurgice pentru rezolvarea ecua
ției; cum să muncim fiecare pentru ea eco
nomia noastră națională să producă mai 
ieftin, mai eficient și, în același timp, prin 
forțe proprii.

FLORIN CONDURĂȚEANU ■

Realizare de prestigiu a tehnicii românești:

Combine multifuncționale
„Pentru recoltat va trebui să asigurăm 

dotarea agriculturii cu combine multifunc
ționale pentru cereale și alte culturi, ca 
și a unor mașini perfecționate pentru sfe
clă, cartofi și furaje".

Această sarcină a fost trasată oamenilor 
de concepție și constructorilor de mașini 
agricole de către secretarul general al 
partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
cu prilejul recentului Congres al țărănimii. 
La puține zile, după încheierea lucrărilor 
©angresuliri, ne-am deplasat Ia întreprin
derea bucureșteană „Semănătoarea", cea 
mai importantă unitate de produs mașini 
agricole din țară. Aici funcționează, de 
aproximativ doi ani de zile, un centru de 
pregătire tehnologică a fabricației de ma
șini și utilaje agricole, deci un nucleu 
mixt, de concepție și execuție, destinat 
modernizărilor în domeniul respectiv.

Inginerul șef Mihai Dogarii se referă, 
la începutul discuției noastre, la preocu
pările, existente în uzină, încă din anul 
1979, pentru îmbunătățirea performanțe
lor și fiabilității echipamentelor destinate 
culturii porumbului, printre altele, întrucât, 
Jn teren acestea nu corespundeau integral 
destinației lor.

— Mai înainte de a ataca noi tipuri de 
mașini agricole, am considerat că este de 
datoria noastră de a „corecta" starea de 
eficacitate a celor deja livrate agriculturii. 
Trebuie să știți că este vorba despre 
13 mii de asemenea mașini, pentru care am 
pregătit și produs echipamentele trebui
toare îmbunătățirii randamentului lor. 
Mai precis, am realizat echipamentele a- 
mintite pentru C S 4, culegătorul de po
rumb pe patru rânduri. în campania cu
lesului, din 1980, am trimis specialiști din 
întreprindere pe teren, pentru a constata, 
la fața locului, ce anume deficiențe se în
registrează în funcționarea mașinii C S 4 
și a gîndi asupra soluțiilor de perfecțio
nare. Consider că inițiativa noastră a fost 
pozitivă, mai ales că echipamentele noi 
s-au și produs. Deplasarea specialiștilor pe 
ogoare, în timpul campaniilor, a devenit 
acum o metodă de lucru curentă, pentru 
întreprinderea noastră. Noile culegătoare 
de porumb vor beneficia de noutățile apă
rute în ultimul timp. Concomitent, și tot 
ca o consecință a observațiilor privind 
comportarea mașinilor în campanie, s-a 
efectuat și modernizarea echipamentelor 
de depănușare. Atelierul de prototipuri al 
uzinei a pus la punct trei variante ale 
acestui agregat," despre care vă vorbesc, 
și cu oare am ieșit în câmp, încă din toam

na anului trecut, confruntând rezultatele 
obținute atunci cu cele vechi și oprindu-ne 
asupra soluțiilor optime. Experimentul a 
avut loc într-o zonă dificilă, la I.A.S. A- 
fumați, și pe o perioadă de timp mai în
tinsă, care s-a prelungit din octombrie 
pînă în decembrie. O altă urmare directă 
a inițiativei noastre a fost crearea echi
pamentului pentru recoltat porumbul 
— ERP 4, cum l-am denumit — care va 
completa combina CARP 4. Au colaborat 
la realizarea despre care am amintit ingi
nerii, Dorin Alexe, Horst Zamfirescu, 
Dana Georgescu, Emil Popescu, David 
Eugen și Ion Ene.

— Mulțumindu-vă pentru aceste preci
zări, desigur importante, vă rog să ne în
fățișați și preocupările actuale ale colecti
vului de creație al întreprinderii, deoare
ce se știe că la Congresul țărănimii s-au 
exprimat opinii încă nefavorabile în legă
tură cu mașinile agricole care trebuie să 
asigure o calitate și o eficiență înaltă, la 
nivelul necesităților unei agriculturi su
puse unei adevărate revoluții.

— Chiar mai înainte de congres, în 
toamna anului 1980, cu prilejul unei întîl- 
niri de lucru desfășurată la Afumați, s-au 
primit indicații din partea președintelui 
țării, privind analiza critică a urjor mașini 
agricole, printre care CARP 4. Principala 
sarcină a revenit colegilor de la Institutul 
de cercetare, proiectare șl inginerie tehno
logică pentru mașini agricole, cu care am 
colaborat direct. Urmarea : stabilirea ți
nui „pachet" de probleme, nu puține la 
număr, cam 14—15, care se cereau rezol
vate. S-a obținut un grad de fiabilitate a 
mașinilor respective, mult superior, prin- 
tr-o redimensionare a unor ansamble și 
subansambie, comportamentul noii mașini 
fiind net peste cel al combinelor C 12 
tradiționale, al căror echipament a fost 
completat cu un alt culegător și depănu- 
șător. Am amintit și acest fapt, pentru a 
demonstra că preocuparea pentru ridicarea 
performanțelor utilajelor mecanizate s-a 
înscris pe un traseu continuu, fapt care 
ne permite, astăzi, să trecem mai ușor la 
noile sarcini trasate de Congresul țără
nimii. în prima lună a acestui an, am or
ganizat un veritabil sfat cu reprezentan
ții unor unități din agricultură, pentru a 
lua cunoștință și de observațiile celor 
care utilizează produsele întreprinderii. 
Desigur, principala noastră preocupare a 
devenit crearea unei combine universale 
atît pentru grîu, orz, floarea-soarelui, 
soia și porumb prin schimbarea unor a

gregate, în funcție de lucrările pe care 
le are de executat combipa. Așa s-a năs
cut combina multifuncțională, pe care 
am și prezentat-o șefului statului, cu pri
lejul vizitei pe care ne-a făcut-o aici. 
Desigur, pentru a alege, a fost nevoie de 
cîteva variante analizate în etape succe
sive și în acțiune, la întîlnirile tovarășului 
Nicolae Ceaușescu cu constructorii de 
mașini agricole de la Gîrbovi, Movilița, și 
Otopeni. Acum, pentru a reveni la stricta 
actualitate, avem în studiu și așteptăm 
confruntarea cu campania . din toamnă, 
combina de mare capacitate. Tot o com
bină multifuncțională.

— Prin ce se va distinge „Personalita
tea" acesteia de a celorlalte ?

— Va fi, sau mai precis a șl fost con
struită (deocamdată în două exemplare), 
pe principiul modulării. Este, deci, o com
bină de mare capacitate, destinată atît re
coltării griului și celorlalte păioase, cît și 
porumbului. Compartimentele de păioase 
și porumb constituie module separate, 
care se montează după nevoi. Concomi
tent cu strîngerea recoltei, combina va 
executa și strîngerea paielor și cocenilor.

— La ora discuției noastre, acum, în 
primele zile ale lui martie, eare este si
tuația exactă ?

— Sîntem în curs de definitivare, a pro
gramului comun cu Ministerul Agricultu
rii și Industriei Alimentare, privind asi-^. 
milarea combinei de mare capacitate, pen MANOLE CÂRTAN ■

tru verificarea parametrilor constructivi. 
La începutul campaniei de vară, vom pre
zenta 6 asemenea combine, cărora le vom 
adăuga, odată cu începerea recoltării po
rumbului, încă 10. Vom putea prin urma
re studia, la lucru efectiv, 16 combine. în 
paralel, am început și pregătirea fabrica
ției industriale. Pentru a trece la produc
ția de serie, va trebui să așteptăm înche
ierea campaniei din toamnă. De pe acum, 
credem că, în proporție de 90 la sută, ma
șina va corespunde scopului pentru care 
a fost creată, concepția sa constructivă 
dîndu-ne dreptul să sperăm că doar pu
ține corecturi vor mai fi necesare. Nu do
resc să priviți, optimismul meu lipsit de 
acoperire, pentru că nu numai la noi în în
treprindere ci și în cadrul institutelor spe
cializate sarcina ce ni s^a încredințat a 
fost primită și tratată cu toată seriozitatea, 
efortul comun, al celor care proiectează și 
execută o astfel de mașină, siprijinindu-se 
pe o documentare vastă și pe ambiția de 
a furniza mecanizatorilor de pe ogoare 
posibilitatea de a-și vedea încununate de 
succes străduințele lor, de luni de râie, în 
vederea creșterii producțiilor agricole, la 
nivelul cerințelor. Asta înseamnă să le 
încredințăm o mașină de performanță, al 
cărei drum trebuie să ducă și spre alte 
țări, unde deja produsele industriei noas
tre sînt solicitate de ani de zile.
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Facem destul pentru gindirea tehnică originală? ' *
Lazăr Bocăneanu și-a început uceni

cia la 11 ani. După 5 ani a devenit strun
gar, meserie în care a lucrat alți 20. A 
fost, pe rînd, șef lucrător, maistru, șef de 
secție, tehnolog și proiectant. După o 
asemenea carieră se poate lesne deduce 
că meseria de strungar nu mai are se
crete pentru dînsul. La Uzina „Timpuri 
Noi" din București, în perioada cînd era 
tehnolog la pistoane și segmenți pentru 
motoare și compresoare, a propus 7 ino
vații. Una din ele : „Dispozitiv pentru 
executarea canalelor de siguranță în pis- 
toane“ a devenit invenție. Iată „biogra
fia" ei :

1965. La 26 iunie, printr-un proces ver
bal al ședinței colectivului de invenții și 
inovații al Uzinei „Timpuri Noi“, se ho
tărăște respingerea propunerii. Motivul : 
„este neeconomică, iar concentricitatea 
canalului siguranței față de gaura de bolț 
nu este riguroasă". Propunerea este tri
misă totuși spre aplicare la Uzina de pie
se auto Colibași-Pitești care se arată in
teresată. Deoarece uzina nu are condiții 
de executare a dispozitivului îi cere lui 
Lazăr Bocăneanu să prezinte prototipul 
inovației (greu de presupus că ce nu poa
te face o uzină poate face un om, mai 
ales că trebuia echipat un strung para
lel). Uzina „Timpuri Noi“ revine și este 
de acord cu experimentarea propunerii 
în două etape, specificînd și dispozitivele 
necesare pentru asta.

1968. Cererea de brevet de invenție este 
înscrisă la O.S.I.M. cu numărul 58153 din 
25 noiembrie. M.I.C.M. — Direcția gene
rală tehnică — trimite "la Colibași, de
semnat titular de brevet, propunerea 
pentru experimentare. în scrisoarea de 
trimitere se atrage atenția „asupra res
pectării cu strictețe a termenelor de re
zolvare prevăzute în legislația în vigoa
re. Depășirea lor va atrage după sine 
sancționarea celor vinovați de întîrzieri 
nejustificate".

1969. Concluziile referatului O.S.I.M. : 
„...propunerea de invenție se admite, 
avînd elemente de pontate și progres teh
nic... rezultă că invenția propusă îndepli
nește condițiile pentru acordarea breve
tului de invenție solicitat, precum și a 
certificatului de autor".

1971. Lazăr Bocăneanu primește certi
ficatul de inventator. în prezența delega
tului O.S.I.M., la Grupul școlar „23 Au
gust" din București se face o demonstra
ție a dispozitivului. Rezultatele sînt co
respunzătoare. Cu participarea autorului 
și a delegaților O.S.I.M. și a Uzinei de 
autoturisme Colibași se trece la proba 
dispozitivului. Concluzii : „Principiul 
constructiv al dispozitivului este cores
punzător și satisface 'condițiile impuse. 
Dispozitivul s-a comportat corespunzător, 
fără să dea abateri dimensionale la lotul 
de piese prelucrate". Se stabilește ca 
omologarea să se facă la Colibași, la o 
dată ce se va stabili ulterior.

1972. Grupul Uzinelor de autoturisme-Pi- 
tești admite propunerea pentru experi
mentare în vederea aplicării. M.I.C.M. se 
adresează U.A. Pitești : „în scopul defi
nitivării prototipului invenției, în vederea 
omologării pentru aplicare în fabricație, 
în perioada 1—7 august, inventatorul se 
va deplasa la uzină pentru acordare de 
asistență tehnică. Vă rugăm să-i acordați 
tot sprijinul în acest sens, dispunînd să i 
se pună la dispoziție mijloacele necesare

Invențiile laborantului-chimist Nicolae 
Țenț, treizeci și opt la număr și toate 
brevetate, au făcut obiectul unui reportaj 
publicat. în Flacăra- cu aproximativ doi: 
ani în urmă. Autorul articolului remarca 
pe bună dreptate că această prodigioasă 
activitate întrupată din pasiune și dăruire 
de sine, nu reprezintă decît o simplă pro
misiune în lipsa unor virtuali beneficiari, 
că invențiile lui Nicolae Țenț își, pot de
monstra utilitatea și eficiența economică 
numai prin valorificarea lor în diverse u- 
nități productive. Și serhnatarul relatării, 
descriind pe scurt conținutul brevetelor 
țn cauză, se întreba sumrlns cum este po
sibil ca acestea să nu suscite nici un fel 
de interes din partea cercurilor de spe
cialitate.

Despre lipsa de Interes acordată breve- 
totecii aflată la O.S.I.M., despre faptul că 
acest -imens tezaur de informații, idei și 
soluții tehnice este Insuficient cercetat și 
fructificat de către unită'il* nroductive și 
institutele de cercetări a ținut să ne vor
bească ulterior, în cadrul unui interviu, 
și directorul adjunct al Oficiului de Stat 
pentru Invenții și Mărci. Nu e de mirare, 
deci, că și invențiile Iui Nicolae Țenț au 
trecut neobservate, iar autorul a fost sfă
tuit de către unii să-și caute singur bene
ficiari Vom nota de asemenea faptul că, 
prin caracterul lor mal puțin obișnuit, in
vențiile lui Nicolae Țețiț au fost privite 
de către unii cu suspiciune, iar de către 
alții cu dezinteres, invocîndu-se lipsa 
unor probe și argumente de ordin tehnic • 
și științific.

Articolul din Flacăra a avut totuși da- ‘ 
rul de a cuceri atenția unui beneficiar. 
Astfel, directorul general al Centralei in
dustriale de medicamente, cosmetice, 
lacuri, vopsele, inginerul Mihai Gheorghiu, 
și-a manifestat dorința de a-1 cunoaște pe 
autor și de a-i facilita experimentarea 
metodei pentru obținerea trioxidului de 
sulf, substanță necesară în fabricarea in
dustrială a acidului sulfuric. în acest 
scop s-a luat legătura cu întreprinderea 
„Dero" din Ploiești. Aici, cu ajutorul unui 
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pentru a putea executa toate lucrările ce 
se vor dovedi necesare pentru buna func
ționare a prototipului".

Grupul Uzinelor de autoturisme-Pi- 
tești recepționează și trece sarcina către 
Secția de prelucrări mecanice II. ingine
rului Constantin Mitocaru : „...Cu toate 
că se stabilise anterior, cînd s-au dat cu
țitele și dispozitivul reglat la data de 
18.04.1972, s-a constatat din declarațiile 
muncitorilor care lucrează pe această ma
șină cu dispozitivul invenției că nu s-a 
mai lucrat nici o piesă, că problema a 
fost tratată cu indiferență, neîngrijftl- 
du-se nimeni din partea secției de aceas
tă problemă. Față de cele arătate mai sus, 
avînd în vederea'importanța invenției și 
modul în care este privită de organele 
superioare de partid șl de stat, vă atra
gem atenția că sînteți pasibili de amenzi 
conform H.C.M. nr. 2508/969 art. 1, al. b, 
combinat cu art. 2, de la 500 la 1 000 lei, 
în raport cu gravitatea faptelor, mai ales 
că ați fost de acord în momentul cînd s-a 
demonstrat modul de lucru al dispoziti
vului in prezența dv. Avînd în vedere

Biografia neromanțată 
și nu prea veselă 

a unei invenții

termenul depășit exagerat de mult pen
tru care sînteți direct răspunzător, ne 
facem datoria de a vă atrage atenția de 
a d.efinitiva experimentarea șl omologarea 
pînă la data de 20.08.1972“. (Una din pro
gramări fusese fixată pentru iunie 1970 ; 
a urmat ianuarie 19’71 și altele.)

1973. Pistonul U-650 a fost modificat. 
In p.v. din 28 mai, încheiat între dele
gații O.S.I.M. și reprezentanții Uzinei 
„Tractorul", proces verbal pe care in
ventatorul refuză să-l semneze, se arată 
că modificarea făcută împiedică aplicarea 
invenției.

I.A. Pitești revine către Lazăr Bocă
neanu : „Propunerea este corectă din 
punct de vedere tehnic, dar nu se poate 
aplica la I.A.P. deoarece uzina va fi în
zestrată cu utilaje de prelucrat pe trei 
direcții, care cumulează în afara opera
țiilor indicate în dosar și operațiile de 
prelucrare eboș".

1974. C.N.Ș.T. către Uzina „Steagul 
Roșu" Brașov : „Urmare sesizării tov. Bo
căneanu Lazăr, făcută Ia conducerea su
perioară de partid și de stat, referitoare 
la situația invenției sale, s-a hotărît ca 
în luna ianuarie a.c. să se înceapă valo
rificarea acestei invenții. în vederea cre
ării condițiilor necesare experimentării 
invenției respective, vă rugăm să-i acor
dați tov. Bocăneanu L. tot sprijinul de 
care are nevoie (desenele pistoanelor pe 
care dumneavoastră le folosiți)".

Hîrtiile nu contenesc să circule. U.A. 
Pitești se adresează I.C.P.T.C.C.M. Bucu
rești : „Urmare... vă trimitem alăturat do
sarul..., autor Bocăneanu Lazăr, împreună 

reactor construit de autorul brevetului, a 
fost experimentat „Procedeul de sinteti
zarea trioxidului de sulf în flux conti
nuu". Au avut loc mai multe încercări. 
„Experimentele s-au încheiat’ cu rezul
tate promițătoare, ne-a informat de cu- 
rind inginerul șef al Întreprinderii, tova
rășul Ionescu Paulian. Ideea lui Nicolae 
Țenț se dovedește interesantă, chiar in- 
gerrioasă, și primele rezultate ne obligă 
să fim optimiști, ti vom da tot concursul 
pentru continuarea cercetărilor".

0 idee nouă, 
un musafir, nepoftit ?

Rămînînd la convingerea că o invenție 
sau o descoperire nu pot fi promovate sau 
scoase din competiție decît pe baza unor 
verificări minuțioase și a unor testări e- 
fectuate în laboratoare de strictă specia
litate, ne-am gîndit să readucem în aten
ția specialiștilor cîteva dintre cele mai 
importante invenții brevetate de Nicolae 
Țenț.

Ne-am gîndit în primul rînd Ia Pila io
nică, dispozitiv capabil, așa cum se arată 
în brevet, de a transforma energia chimi
că în electricitate cu un randament de 
98%. Pila ionică, susține autorul ei, func
ționează cu acid sulfuric concentrat,, deci 
cu o sursă de energie relativ ieftină, și 
debitează de la 10 la 1000 de amperi pe 
secundă, voltajul fiind între 2 și 150 de 
volți. Un motor electric, montat pe un 
autoturism, și care, susține mai departe 
Nicolae Țenț, s-ar alimenta de la această 
pilă ionică, ar pute* să producă o putere 
de 120 de cai-putere și ar consuma pe o 
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cu brevetul de invenție, în vederea com
pletei soluționări. Facem acest lucru deoa
rece Institutul dv. are posibilitatea de- 
săvîrșirii dispozitivului respectiv, pre
cum și valorificarea acestuia".

1976. Din referatul I.A. Pitești către 
O.S.I.M. : „Conform noii tehnologii, pis
tonul U-650 (la care se referă invhnția 
sus-amintltă) se prelucrează pe o mașină 
complexă de tipul Gildemaister, mașină 
care execută simultan mai multe operații 
cu un timp efectiv de lucru mult mai 
redus decît prevederile vechii tehnologii 
și la parametrii calitativi mult supe
riori".

1979. Din declarațiile lui Lazăr Bocă
neanu : „Pin luna august 1979 am vizitat 
la Uzina „Tractorul" Brașov un fost co
leg de muncă. Cu această ocazie am con
statat că pistonul S-1300, devenit pe par
curs S-1500, se execută tot aici, deoare
ce I.A. Pitești nu putea introduce în uti
lajul de bază prelucrarea acestui piston- 
alezaj 146 mm. Pentru operația de prelu
crare a canalelor de siguranță se foloseș
te metoda de lucru existentă la I.A.P. 
cînd a fost acceptată invenția pentru ex
perimentare".

Biografia acestei invenții seamănă în
grijorător de mult cu a altora. Acesta 
a fost unul din motivele care ne-au deter
minat s-o scriem. Ea este, de fapt, mai 
stufoasă, cu o intrigă complexă, cu perso
naje bine .conturate, care au bănuieli, re
clamă, se apără, insistă, neglijează, se 
gîndesc și se răzgîndesc, amînînd rezol
varea problemei pină o fac inoportună?!

Muncitori, ingineri, directori de la uzi
ne, ministere și O.S.I.M. au pierdut timp 
cu procese verbale, minute și constatări. 
Abia după ce invenția „n-a mai avut 
cîmp de aplicare", s-a tras o concluzie 
fermă.

S-au făcut experimentări care au dat 
rezultate bune, dar n-au fost conclu
dente !!?

Lazăr Bocăneanu, inventatorul, avea, 
n-avea treabă, făcea drumuri la Pitești 
și Brașov nedumerit că invenția nu poa
te depăși faza de brevet. Afară de C.F.R., 
care a încasat prețul multelor bilete pînă 
la Brașov, Pitești etc., nimeni n-a cîști- 
gat nimic ?!

Să nu uităm că la Pitești se folosește o 
mașină complexă de tip Gildemaister și 
nicidecum o mașină de tipul Popescu sau 
Ionescu, iar la Brașov se pare că se mai 
folosește vechea metodă ?!

Așadar, mirări peste mirări, nedume
riri ? ! O idee, pare-se, prețioasă a fost 
purtată de ici, colo și ea e, în prezent, 
amenințată de bătrînețe și uzură, conti- 
nuînd să rămînă doar pe hîrtie, deși 
industria noastră folosește,' cum spuneam, 
mașini din import acolo unde, tratată și 
ajutată cum se cuvine, mașina gîndită de 
Lazăr Bocăneanu ar fi putut rezolvai mul
te. Și, în primul rînd, ar fi redus impor
tul. Mal sînt cazuri, iată, cînd în loc să-i 
căutăm pe inventatori, să-i atragem în 
procesul tehnologic, să le propunem te
me, să-i folosim la întreaga lor capaci
tate, îi lăsăm să ne bată pe la usi ca și 
cum ei ar fi venit să ceară, nu să dea.

Mai constatăm că, deși avem o legisla
ție care prevede exact ce trebuie făcut, 
încălcarea ei este destul db simolă și fără 
urmări. La toate aceste nedumeriri, așten- 
tăm un răspuns ferm și limpede. Promi
tem să revenim.

OPREA GEORGESCU a

distanță de 100 de kilometri o jumătate 
de litru de acid sulfuric concentrat. O a- 
semenea pilă, dar de dimensiuni mai re
duse, a fost realizată de către autorul in
venției cu ani în urmă, pe vremea cînd 
mai lucră încă la laboratorul de cerce
tări al întreprinderii „23 August" din 
3atu-Mare. în prezent Nicolae Țenț con
struiește singur și. evident, pe propria 
să cheltuială o pilă ionică de mai mari 
dimensiuni.

O a doua invenție vizează industria 
clorosodică șl propune pe baza unui pro
cedeu original trecerea totală a cloruri! 
de sodiu în procesul clorbsodîc. Procedeul 
ar mal avea avantajul de a anula efectul 
de distrugere a anozilor și catozilor și de 
a elimina din procesul tehnologie un ele
ment indispensabil la ora actuală : mem
brana. Nu’ vom intra în detalii tehnice, 
deoarece, sîntem siguri, pe baza acestor 

3 date sumare, specialiștii au înțeles prin 
ce se recomandă ca noutate invenția lui 
Nicolae Țenț. în sfîrșit, același autor pro
pune un procedeu electrolitic pentru ob
ținerea aluminiului pe cale umedă din 
sulfat de aluminiu, metalul depunîndu-se 
la catod în locul hidrogenului. Metoda ar 
avea meritul de. a reduce consumul de 
energie cu 80%, sau ceea ce înseamnă 
enorm dacă avem in vedere că această 
ramură a industriei metalurgice este una 
dintre cele mai mari consumatoare de 
electricitate.

Să nu uităm totuși că pentru unii orice 
idee nouă sosește pe lume ca un musafir 
nepoftit, stânjenitor și extravagant. în 
ceea ce ne privește, nu ne vom grăbi să 
dăm dreptate nici celor care contestă, 
nici celor care aplaudă soluțiile inventive 
elaborate de Nicolae Țenț, rolul nostru 
rămînînd același : de a semnala din nou 
că autorul unui număr impresionant de 
brevete de invenție solicită în continuare 
colaborarea unor virtuali beneficiari. 
Adresa lui : București, str. Rîul Dornei, 
bl. Z-30, ap. 21, sc. 1, et. III, sect. 6.

LIVIU TIMBUS ■

Ecuație din care 

unii termeni lipsesc
Eforturile șl preocupările specialiștilor 

de la Clinica de nutriție și boli metabolice 
din București, îndeosebi ale șefului acesteia, 
prof. dr. docent Iulian Mincu, care îmbină 
in mod salutar cercetarea cu terapeutica 
și .activitatea de popularizare științifică, 
succesele obținute in stabilirea unei 
epidemiologii a diabetului zaharat, obezită
ții și hiperlipoproteinomiilor, în combate
rea complicațiilor cronice ale diabetului, 
a tulburărilor de glicoreglare, în clarifica
rea unor probleme ale alimentației con
temporane sînt bine cunoscute, noi înșine 
scriind despre ele chiar în paginile aces
tei reviste. Ele reprezintă tot atîtea argu
mente pentru elaborarea unei strategii 
științifice a cărei finalitate să fie 
tocmai acea alimentație rațională de
venită în ultima vreme, nu numai ca 
aprovizionare, problemă de stat, de care 
s-a ocupat în mod clarvăzător, după cum 
o atestă documentele de partid, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu. Secretarul general al 
partidului nostru ne-a atras astfel atenția, 
cu un ceas mai devreme, asupra unei 
problematici cu care se confruntă tot mai 
acut omul contemporan. Orientarea nu
mai pe baza vechilor obiceiuri alimen
tare, nelipsite de anumite carențe, e des
tul de dificilă în condițiile apariției unei 
alimentații tot mai sofisticate. Lucrurile 
se complică și mai mult din acest punct 
de vedere în cazul afecțiunilor tot' mai 
frecvente cauzate de o alimentație neco
respunzătoare, afecțiuni care se întîlnese 
sub diferite forme la aproape jumătate 
din populație. Soluționarea acestei pro
bleme prezintă un dublu aspect: pe de o 
parte, o valorificare cit mai bine dirijată, 
în funcție de necesitățile determinate ști
ințific ale unui consum rațional, a resur
selor alimentare, iar pe de altă parte, asi
gurarea unei dezvoltări optime a tinerelor 
generații, menținerea stării de sănătatea 
populației.

înfăptuirea acestor deziderate e In
tr-adevăr operă de educație, organizare, 
cercetare și terapeutică dar, paradoxal, 
cum s-a mai observaț și altădată, mai 
ales factorii de educație și organizare lip
sesc. Și lipsesc în primul rînd pentru că 
în învățămîntul superior medical nu se 
predă nici măcar o oră de nutriție și boli 
metabolice. Numai în lunile din urmă se 
pare că ar exista unele preocupări în ceea 
ce privește introducerea unul curs facul
tativ, rezolvare care ar reprezenta, evi
dent, un paleativ, o minimalizare a pro
blemei sub multiplele el implicații medi
cale, științifice; sociale. Specialiștii cu care 
am vorbit la Clinica de nutriție și boli me
tabolice din București, dar din cîte știu și 
cei de la Timișoara (avem în vedere pe 
profesorul Gh. Băcanu și colaboratorii săi). 
Iași, Tîrgu Mureș etc. opinează pentru in
troducerea unui curs de nutriție și boli 
metabolice timp de două semestre, în- 
tr-unul din anii clinici, de preferință anul 
VI. Fără a intra în detalii, din programa 
acestui curs n-ar trebui să lipsească ase
menea capitole precum alimentația omu
lui sănătos cu toate aspectele ce le com
portă, bolile generate de alimentația ne
corespunzătoare, dietoterapia, noțiuni de 
educație sanitară în vederea promovării 
unei alimentații raționale. în măsura cu
venită, unele din aceste probleme ar tre
bui să se regăsească și în pregătirea ele
vilor de la liceele sanitare ca și în alte 
cursuri de nivel mediu. Noțiuni de ali
mentație rațională s-ar cuveni să fie pre
zentate, sistematic și periodic, la orele de 
dirigenție din cadrul școlilor generale ca 
și ale liceelor în genere. Toate aceste mă
suri și altele pe care Ie consideră oportune 
specialiștii șî factorii de decizie educațio
nali se impun a fi adoptate chiar în per
spectiva noului an școlar,

O activitate profilactică, de prospectare^ 
orientare și dirijare a unei alimentații ra
ționale nu e de conceput fără un sistem 
și un cadru organizatoric sub forma unui 
institut sau laborator national care, func- 
ționînd, eventual, pe lingă Clinica de nu
triție și boli metabolice, dar polarizînd 
experiența acumulată în acest domeniu de • 
toate unitățile din țară, să stimuleze în 
același timp cercetarea și practica terape
utică, să ofere producției de alimente de 
orice natură repere științifice orientative. 
Asemenea orientări apar necesare cu atît 
mai mult cu cit deopotrivă Institutul cen
tral pentru industrie și chimie alimentară 
ca și diferitele laboratoare alimentare, in
diferent de apartenență, în prezent nu 
dispun de nici un nutritionist. O asemenea 
situație pare cu atît mai paradoxală cu 
cît un institut științific pentru alimenta
ția animalelor funcționează de vreme în
delungată.

Cît privește cercetarea șî terapeutica, 
ambele beneficiind de pe acum de pro
grese care înscriu școala de nutriție ro
mânească într-un context științific inter
național prestigios — o dovadă constitu- 
ind-o pe lingă multele recunoașteri de 
marcă primul Congres național de nutri
ție și boli metabolice din toamna anului 
trecut — vor fi mult mai puternic propul
sate, punîndu-se în valoare rezultatele lor, 
perspectiva lor devenind tot mai mult 
una profilactică. Alimentația rațională, 
așezată pe asemenea baze științifice, con
cepută într-un cadru unitar și dinamic, va 
marca astfel unul din marile cîștiguri ale 
umanismului societății noastre.

NICULAE STOIAN ■
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SĂ GÎNOIM CU CAPETELE NOASTRE

Testul calității: cursele de automobile
Iată, de cînd cunoaștem întreprinderea 

de autoturisme Pitești, este pentru prima 
oară cînd găsim, în chiar persoana direc
torului general al Centralei industriale de 
autoturisme Pitești-Colibași, tovarășul in
giner Simion Săpunaru, un interlocutor 
dispus și avizat, totodată, să discute pro
blemele legate de existența și activitatea 
secției de competiții, care reprezintă, în 
întrecerile din țară și de peste hotare, uzi
na producătoare a mașinii Dacia 1 300.

— Desigur că rolul, unanim acceptat și 
înțeles, al unei secții sportive de perfor
manță, la o întreprindere de autoturisme, 
în condițiile țării noastre, este acela de a 
impune atenției cumpărătorilor produsul 
respectiv. Dar și ei se întreabă, oarecum 
«ceptiei, dacă — în situația în care, pen
tru a cumpăra o Dacie 1 300, trebuie să se 
aștepte un număr oarecare de luni de zile, 
propaganda se mai poate dovedi necesară 
ti eficientă, în ultimă analiză. Nu ignorăm 
*cest efort de a plasa, chiar și în împre
jurările cunoscute, un autoturism al uzinei 
noastre, atâta vreme cât cumpărătorul poa
te alege între Skoda, Iada, Trabant și Da
cia 1 300, dar sîntem conștienți ca, pentru 
captarea pieței internaționale funcționarea 
unei secții de performanță se impune in
discutabil. Vedem cum reclama altor fir
me atinge, adeseori, agresivitatea, obseda^ 
rea publicului apărând drept o intenție 
mărturisită și puternic susținută. Aceasta 
se obține, printre altele, prin prezența la 
startul curselor de formulă și raliu a măr
cilor respective. Departe de conținutul pur 
Sportiv al competițiilor, foarte numeroase, 
chiar și în condițiile crizei de carburanți, 
cel economic se înscrie net pe primul plan, 
reprezentând o veritabilă politică, stabilită 
du grijă și în cunoștință de cauză de oa
meni specializați. O mașină poate fi și fru
moasă și bună dar dacă nu este susținută 
fie reclamă, nu-și va câștiga locul meritat, 
în confruntarea dintre firme. Dintre toate 
metodele, cea mal convingătoare este cea 
* întrecerilor sportive. Fără participarea 
profesioniștilor, fără personalitatea cam- 
piomilor, succesul unui autoturism nu poa
le fi pe măsura calităților acestuia.

— înțeleg, din convingerea cu care vă ' 
exprimați, că sînteți implicat direct, ca șef 
al unei centrale industriale de autoturis
me, în aspectul competitiv mondial, contu
rat, «el mai pregnant, de cursele de ma
șini.

— Absolut! Străinii compară Dacia 1300 
cu Renault-ul 12, pe care-1 produc fran
cezii, prin urmare, la mine, interesul față 
de competiții nu reprezintă un hobby, ci 
o obligație profesională. Cursele sînt, deci, 
un auxiliar prețios al activității comercia
le a centralei. De aici mi se pare că de
curge interesul obligatoriu pentru o sec
ție sportivă de vîrf. Noi îi spunem: de
partamentul de încercări. Aceasta și este 
principala trăsătură a colectivului nostru, 
care ne reprezintă în întreceri. în atari 
condiții, noi efectuăm, de fapt, verificări 
constructive și diverse experimente, în ve
derea creșterii calitative a autoturismului 
Dacia 1 300, intenții care solicită, absolut 
obligatoriu, calități de performer sportiv. 
Ce poate fi mai edificator decât prezența 
a 5 echipaje ale uzinei noastre în Turul 
Europei, care au parcurs, fiecare, cîte 12 
mii de km, ajungând la sosire, după o 
confruntare dură, cu produse ale unor uzi
ne cum sînt Citroen, Honda, Audy etc. Mai 

mult decît atât, noi obținem, de la acești 
sportivi, beneficii; ei realizează contracte 
ferme, care se integrează în noua concep
ție a industriei noastre constructoare de 
autoturisme. Printre cele mai interesante 
contracte, pe teme precise, s-au numărat : 
reducerea consumului de carburanți și rea
lizarea unor puteri superioare la capaci
tatea de 1300 cmc, ambele rezolvate, cu 
succes, de compartimentul nostru de în
cercări, animat de piloții uzinei. Mașina 
lor dispune de îmbunătățiri, care au fost 
preluate de - producția de serie. Mă refer 
Ja o scădere de 20 la sută a consumului, 
ea și la reducerea greutății mașinii. Cea 
de a doua problemă este stsîns legată de 
prima. Pe scară mondială, la ora actuală, 
1 litru de benzină corespunde la o greu
tate de 100 kg din corpul mașinii. Ei bine, 
Dacia 1 300 se. situează sub această me
die, iar la clasa 1 300 cmc mașina noastră 
ocupă un loc fruntaș, practic unul din pri
mele locuri.

— Căutările, presupun, continuă și mi se 
limitează la soluțiile actuale.

— Bineînțeles! De pildă, dacă ar fi să 
mă refer doar la motoare, experimentăm 
10 soluții, în probe paralele. în privința 
greutății totale a autoturismului, înlocui
rile unor repere cu altele, din plastic și 
cauciuc, s-au dovedit a fi mai costisitoare. 
Așa că... în prezent, acordăm o atenție 
specială realizării unei Dacii economice, 
echipînd-o cu distribuție variabilă (soluția 
inginerului Vasile Dumitrescu, din Pitești), 
cane va scade consumul, mai ales în oraș, 
de la 10—11 lă sută la 7 litri. Experimen
tăm și amestecul de benzină-metanol, în- 
tr-o soluție originală, deosebită de cea 
practicată la Institutul Național de Motoa
re Termice, din București. Noi am prefe
rat ca amestecul să se producă în carbu
rator, cele două combustibile aflîndu-se în 
tot atîtea rezervoare, separate. Pornirea la 
rece, printre altele, constituie un avantaj 
al variantei noastre. Acest climat de in
teres, pentru nou, a condus nu numai la 
valorificarea gîndirii unor cercetători din 
Pitești, ci și a altora, din țară, cum este 
Nicplaescu, de la Oradea, pe care alții 1-ău 
cam purtat ani de zile, cu vorbe. Fină 
acum, rezultatele experimentării ameste
cului amintit, ne-a dus la reduceri impor
tante: proporția intre benzină și metanol 
se plasează între 30—60 la sută, față de 
benzină. La consumul urban, benzina se 
consumă în jur de 3,8—3,9 X iar metanolul 
ajunge la 6 litri, per suta de kilometri. 
Puterea calorică se reduce la jumătate, in 
această soluție, față de cea clasică, pe 
benzină.

— Să vorbim ceva și despre oamenii de 
la compartimentul sportiv...

— Inginerul Nieu Grigoraș, campionul 
absolut pe circuit, este nu numai pilot, dar 
și preparator de mașină. Ovidiu Seobai are 
în răspunderea sa probleme de caroserie, 
electrică și transmisie, ceea ce demon
strează că la noi, la Pitești, se realizează 
o suprapunere perfectă- între performanța 
sportivă și cea tehnică. Și nu ne vom li
mita la acești oameni. Căutăm și selec
tăm, din toată țara, pe acei piloți, care 
sînt și tehnicieni de valoare, pentru a-i 
aduce să muncească alături de noi. Pe 
Balint, de la Brașov, îl avem deja, prin
tre sportivii uzinei.

— Raportul: pilot-constructor, atît de 

discutat în lumea automobilistică, eum este 
apreciat de dumneavoastră?

— Optez pentru formula: constructor- 
pilot, evident din cauza condițiilor speci
fice întreprinderii noastre și a proporțiilor 
industriei naționale-, care necesită o strictă 
specializare. Activitatea sportivă aici, la 
Pitești, creează oameni care vârând și fac, 
Jmbogățindu-și neîntrerupt nivelul, oa
meni care sînt elemente de bază, ta ca
drul institutului nostru de cercetări și care 
progresează vizibil în domeniul cunoaște
rii și al găsirii soluțiilor adecvate, deoa
rece, o știe oricine, diploma de inginer nu 
este suficientă pentru a permite și o mun
că de creație. Ceea ce fac membrii com
partimentului de competiții dă o substan
ță aparte profesionalismului lor, mai ales 
cînd acești oameni sînt animați și de pa
siune. Mașina solicită, din partea celor 
care o realizează, să fie „simțită", tratată 
ca ceva „însuflețit" și nu ca un simplu 
obiect inert. Este, dacă vreți, o situație si
milară cu cea care se stabilește Intre un 
călăreț și animalul, pe care-1 conduce aces
ta. Ceva din omul care studiază o mașină, 
trece în patrimoniul ei. Np este posibil să 
acceptăm detașarea producției de efortul 
omului. Asemenea oameni există și la noi 
și în alte părți. Industria de autoturisme 
avansează necontenit, dar ea nu s-ar fi 
putut lipsi de un Gordini, Farrina, Bertone 
etc., care au avut vocația constructorului. 
Ați întrebat sau mi s-a părut că aveți in
tenția s-o faceți, dacă economic se justi
fică efortul uzinei investit în secția de 
performanță. Da, hotărît da! Ea a resti
tuit cu mult mai mult decît s-a investit în 
organizarea și menținerea ei. Centrala, în
treprinderea, institutul de cercetări, fie
care în parte și toate împreună au bene
ficiat și vor continua să beneficieze de pe 
urma compartimentului sportiv. Clubul 
este, cum să zic?, căciula frumoasă sub 
care se află frumusețea concretă, incon- 
fundabilă.

— Care este locul acestei secții in feno
menul sportiv național?

— Sub aspect profesional, ea reprezintă 
un avanpost al celor mai noi și originale 
încercări. In exploatare, a celor mai dure. 
Le cer sportivilor să le solicite „în dușmă
nie", pentru ca rezultatele obținute să 
poată fi rit mai profund analizate, rezol
vate. Ne este foarte clar că scopul ei este 
și unul propagandistic. Nimeni nu poate 
îndeplini acest rol mai bine decît sporti
vii, în special în competiția internațională, 
în care sîntem agrenați. Caracterul spor
tiv mi se pare strâns legat, atît pe plan 
intern rit și extern, de prima idee expri
mată. Ea se prezintă drept un cataliza
tor al tuturor celorlalte «townfe u»_ EMANUEL VAT.FRm

teresează punctele slabe ale unei mașini, 
pentrej a le consolida pe rînd, întîi la cele 
speciale și apoi la cele de serie. Conside
răm aceasta ca pe o datorie a noastră deși 
și alții concurează tot pe Dacii, însă noi 
sîntem producătorii ei. Nu ne gîndim să 
„exploatăm" celelalte secții de automobi
lism, ci să le ajutăm. Sîntem în măsură 
să furnizăm, contra cost, evident, mașini 
pregătite la uzină, pentru curse și care să 
fie identice cu cele ale sportivilor de la 
PiteștX avînd o caroserie ranforsată, un 
motor mai puternic. întrevăd chiar ca de
partamentul respectiv să devină unul do 
producție, limitată, firește, dar de pro- 
ducție. Deja avem cereri, pentru aseme
nea exemplare, din Austria și Grecia, pen
tru cursele de raliuri. La circuitul de la 
Vale Longa, Nicu Grigoraș, pe o Dacia 
1 300, a făcut o frumoasă impresie și, dacă 
coechipierul său nu s-ar fi îmbolnăvit, re
zultatul final ne-ar fi bucurat pe toți. 
Anul acesta ne vom prezenta și Ia cursa 
de la Immola (Italia) și la Vale Longa. în 
1980, am prezentat o mașină cu o putere 
de 125 CP. în prezent, muncim la punerea 
la punct a Daciei pentru circuit șl raliuri 
cu două motorizări diferite: cea de 1 300 
cmc cu altă ardere și cea de 1580 cmc 
care va fi, sperăm, foarte competitivă.

— Cum apreciați munca federației de 
specialitate?

— Sînt, o știți prea bine, unul dintre 
vicepreședinții ei. în general, cred că se 
descurcă bine, dar sînt în dezacord cu 
apartenența ei de A.C.R., părerea mea 
fiind aceea că locui cel mai potrivit ar fi 
Sn cadrul C.N.E.F.S., care ar putea-o ajuta 
și financiar mai substanțial. Dacă n-ar fi 
o federație sportivă, ci una... turistică, aș 
mai înțelege! Așa însă... Echipe ca Nico- 
lina Iași, ori cea din Caraș-Severin, Uni
rea Tricolor și altele, resimt nevoia unui 
sprijin mai concret, de care nu dispun, în 
prezent.

— Noutăți de ultimă oră există?
— Desigur. Mai întîi precizez că o Dacie 

pregătită, pentru raliuri, are un preț con
venabil, în jur de 100—120 de mii de led. 
Pentru Dacia Sport avem o linie de mon
taj nouă, cu caroserii speciale, echipată la 
comandă, identică cu cea a lui Grigoraș. 
La finele acestei luni va fi dată în ex- 
pioatare nouă linie de echipare a mașini
lor speciale, și ea va funcționa în cadrul 
Daciei-service.

în speranța că ideile exprimate de ingi
nerul Simion Săpunaru vor produce, ta 
lumea .automobilistică românească ecoul 
dorit, așteptăm ecouri la discuția pe care 
am-eonsemnat-o.

■■■■■■■■■

Victor Mudric susține că n-a do
rit să ajungă altceva în viață decît 
medic. Părinții, foști învățători, l-ar 
fi vrut, firește, atras de catedră, 
dar Victor a optat pentru medicină, 

• convins că meseria de a face bine 
oamenilor și a-i scoate din necaz e 
fără egal pe lume. Azi, cînd numără 
39 de ani de cind își împarte exis
tența între sala de operație și sa
lonul bolnavilor, e sigur că n-a gre
șit și, dac-ar fi s-o poată lua de 
la capăt, ar merge pe același drum.

A terminat medicina la București, 
In 1944. A avut noroc, ca student, 
ca intern și. măi tîrziu, ca ucenic 
în chirurgie, să lucreze sub îndru
marea unor maeștri iluștri, ale că
ror pilde și-au pus pecetea pe for
marea și dezvoltarea sa profesio
nală, făcînd din Victor Mudric un 
medic integru, harpie și, mai pre
sus de orice, devotat pacienților. 
Scormonind în cartea nescrisă a 
amintirilor, alege citeva nume, cele 
ale profesorilor HortolomeX Nasta, 
Arnza Jianu și Țețu, după care zice, 
«u voce tremurată, că oamenii aceia 
minunați au, fiecare, cîte o statuie 
în sufletul său. Caractere diferite, 
recunoaște, dar ia fel de luminați, 
toți, înscriind pagini de aur și des- 
chizînd drumuri în medicina româ
nească, la al cărei prestigiu au con
tribuit fără emfază și fără oste
neală.

S-a întîmplat, sau poate n-a fost 
chiar o întîmplare, ca doctorul Mu
dric să-și lege, pentru totdeauna, 
viața de răpunerea cancerului, lup- 
tînd împotriva lui cu bisturiul. Ac
tivează de 30 de ani in oncologie și 
dacă e, în prezent, șef- de secție la 
institutul de specialitate și medic 
primar de gradul I, asta se dato
rează, judecata e la îndemâna ori
cui, seriozității și perseverenței cu 
care și-a făcut datoria, la orice ceas

din zi șl din noapte, soldat credin
cios în prima linie a frontului pen
tru sănătatea publică. S-a dedicat, 
mai ales, cancerului rectului, al tu
bului digestiv și al colului uterin, 
domenii în care a abordat, cu cu
raj și competență întreaga gamă de 
intervenții, nu o dată imaginînd și 
perfecționînd metode și tehnici ori
ginale. De exemplu, a pus la punct 
un procedeu personal de închidere 
a bontului vaginal în chirurgia ra
dicală a cancerului de col uterin, 
declarând astfel război drenajului 
așa-zis clasic, „pe jos", pe care l-a 
găsit vinovat de supurațiile pelviene 
conducted la fistule și complicații

această temă o lucrare, care a vă
zut lumina tiparului te „Vestnik 
Hirurghii" (U.R.S.S.). Alegînd din 
lista amplă a contribuțiilor sale ori
ginale, să notăm colpoplastia cu 
ansă sigmoidă la bolnavele tinere, 
după histerocolpectomie totală în 
cancer- („Presse Medicale"), folosită 
te cadrul Spitalului clinic de obste
trică și ginecologie „Giulești", unde 
distinsul profesor Panait Sîrbu a ob
ținut, te 13 cazuri, rezultate dintre 
cele mai încurajatoare.

A fost și a rămas atașat bolnavi
lor, la necazul cărora a fost, da 
fiecare dată, părtaș, luptînd din 
răsputeri pentru a-i însănătoși și

O viată pentru alții
septice grave. A instituit drenajul 
transperitoneal suprapubian, pro
cedeu pe seama căruia a obținut 
succese terapeutice remarcabile. 
Totdată, a imaginat șl executat, ca 
noutate, anastomoza latero-laterală, 
izo-axială. în chirurgia digestivă, 
reluînd o tehnică mai veche, pe ne
drept neglijată, publicind te acest 
sens o lucrare în „Acta U.I.C.C." 
(Belgia), lucrare care a stîrnit, la 
timpul respectiv, un deosebit in
teres. Specialiști de renume, fran
cezii Dargent (Lyon) și Albot (Pa
ris), americanul Jardine, alții, au 
recunoscut prioritatea medicului 
român, aplicîndu-i metoda.

Victor Mudric a utilizat, pentru 
prima dată la noi, pe om, rezecția 
esofagului cu restabilirea tranzitu
lui digestiv prin interpoziție de 
jejun sau colon exclus, te același 
timp ordonînd timpii operatorii și 
precizînd tehnica chirurgicală cea 
mai adecvată. A scris, firește, și pe

reda vieții normale. Pentru eă a 
imaginat și realizat, în premieră, 
un sistem de oxigenoterapie conti
nuă. A elaborat, personaX planurile 
și a supravegheat execuția instala
țiilor, Institutul oncologic devenind 
astfel, prin râvna doctorului Mudric, 
posesorul celei dintîi statii centrale 
de oxigen, ca și al ceieia de aspi
rație continuă a plăgilor operatorii.

N-a avut, dată fiind violența bolii 
de care se ocupă, numai izbînzi. 
Drumul său profesional h-a fost 
presărat numai cu flori. A înregis
trat și eșecuri, dar a învățat din 
fiecare dintre acestea și, trecînd 
peste durere, a mers mai departe, 
punîndu-și știința și bisturiul te 
slujba altor oameni, încredințat că 
n-a pierdut decît o bătălie, avînd 
însă de cîștigat un război. Am fi 
tentați să scriem că l-a cîștigat. A 
operat mult și cu îndemînare, nu
mai te chirurgia rectului ă făcut 
eîteva sute de intervenții, a abor-

' ' * 1 
dat o sumedenie de plastii diges
tive, încercând mereu și, cel mai 
adesea, reușind să lase cît mai pu
ține urme într-o maladie unanim 
socotită ea mutilantă. Crede, pe 
baza experienței acumulate într-o 
viață de om, eă precocitatea depis
tării și, implicit, a intervenției 
chirurgicale e, în caneere, de ma
ximă importantă. Detectat la timp, 
această spaimă a lumii moderne 
care e cancerul poate ceda, boala 
devine tratabilă și chiar vindecabi
lă. De aceea, argumentat, susține 
că trebuie continuată și întărită 
campania de controale oncologice 
periodice, la care a luat și ia parte, 

încet, încet, anii s-au adunat în 
buletinul de identitate al doctorului 
Victor Mudric, ajuns în preajma 
pensionării. E, veți spune, proble
ma doctorului Mudric însuși. De 
acord, dar pînă la un punct, dincolo 
de care e și problema noastră, a 
tuturor. Omul pare mult mai tînăr 
și chiar e, sufletește vorbind. Pu
terile îl țin, mintea îl duce. Așa 
sttad lucrurile, ușor verificabile, 
pare un lux păgubitor să treacă în 
rezervă o experiență dintre cele 
mai fructuoase și o competență 
dintre cele mai alese. Cînd ne în
cumetăm la o asemenea afirmație, 
avem în vedere că un chirurg bun 
se formează, te oncologie îndeobș
te, în mulți ani și că domeniul res
pectiv e, pretutindeni, încă în su
ferință. Să ne scoatem pălăria ta 
fața activității doctorului Mudric, 
perseverentă și mereu la post, si s-o 
lăsăm să se dedice, în continuare, 
nobilului scop asumat în urmă eu 
aproape 4 decenii, căci Victor Mu
dric e convins și azi că meseria de 
a face bine oamenilor și a-1 scoa
te din necaz e fără egal pe lume.
Așa e, are dreptate.

OVIDIU IOANIȚOAIA ■
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O întreprindere tînără cere competențe
întreprinderea „Integrata" de țesături 

subțiri tip in, aceasta-i denumirea exac
tă, din Pașcani este o unitate foarte tî
nără. Prima capacitate a fost pusă în 
funcțiune la 1 iunie 1978, iar la sfîrșitul 
anului trecut, conform scriptelor, între
prinderea trebuia să funcționeze la para
metri proiectați.

Primarul orașului Pașcani, Mihai Bo- 
doașcă, ne spune că deși la tînăra între
prindere colectivul face mari eforturi 
pentru realizarea angajamentelor și a 
planului de producție, o mulțime de cau
ze subiective îl silesc să bată pasul pe 
loc. Și, de ce să n-o spunem, zice în con
tinuare primarul, acestui colectiv tînăr, 
ambițios și harnic i se pun bețe în roate. 
Celor de la „Integrata" li se fac mari 
greutăți din partea unor întreprinderi din 
țară. Oameni special încadrați și remune
rați se ocupă numai de aceste situații 
încîlcite. Timpul trece iar producția, de 
cele mai multe ori, stagnează.

întreprinderea „Integrata" de țesături 
subțiri tip in și Fabrica de perdele for
mează una din platformele industriale 
ale orașului Pașcani. Aflăm că majorita
tea celor care lucrează aici sînt foarte 
tineri și că media de vîrstă nu depășește 
25 de ani. La “Integrata" îl găsim pe in
ginerul șef Ioan Avatăjiței.

— Ce se petrece aici, l-am întrebat pe 
inginerul șef ?

— Ei, este o poveste cu cîntec. în 
această hală, de peste 4 000 de metri pă
trati. stau 38 de mașini de tors-ud. Care-i 
povestea lor 1 In urmă cu cîțiva ani, mai 
precis prin ’78, au fost aduse aceste ma
șini din import. Au fost aduse cu tam
tam mare, convinsă fiind toată lumea că 
utilajele vor uimi pe toată lumea. Dar 
lucrurile nu au stat așa. Ele sînt depă
șite moral față de cele românești. Față 
de ale noastre au un randament de trei 
ori mai mic și totodată diferă și calitatea 
firului. Altfel spus, firul obținut pe ma
șinile românești este de două ori mai 
subțire. Specialiștii străini care au asistat 
la montarea respectivelor utilaje și au 
văzut mașinile noastre în același timp 
funcționînd, s-au mirat și s-au întrebat : 
cum a fost posibil, avînd asemenea scule, 
să aduceți altele de „peste mări și țări" ? 
în concluzie : la Pașcani mașinile de 
tors-ud, în mare parte, nu se folosesc. 
Hala imensă a fost transformată intr-un 
depozit de fier vechi. Costînd foarte 
scump, nelucrînd pe ele, se amortizează 
foarte greu. Noi toți, ne spune în conti
nuare inginerul șef, avem de suferit și 
mai ales producția. Am rugat pe toată 
lumea să ne scape de ele ; începînd cu 
ministerul de resort și terminînd cu dife
rite întreprinderi.

O insulă cu dragoste 
și cu biografii eroice

„...O fantezie în spiritul lui Jules Verne: 
peste Dunăre, la kilometrul 863, se poate 
păși, cu tălpile, prin centrul fuselor orare 
unu și doi est de Greenwich, în fosta țară 
a tăcerii Ostrovul Mare"... Iată cum, în- 
tr-o clipă de răgaz din februarie 1979, con
semna ing. Petre Gutuleanu, în jurnalul 
său, prima mare izbîndă obținută de con
structorii Porților de Fier II : restrîngerea 
Dunării, prin închiderea batardoului.

Inginerul Petre Gutuleanu, șeful servi
ciului producție, este punctul în care se 
întretaie, în toate direcțiile, mii de drepte, 
însemnarea lui reprezintă și ea un astfel 
de punct — un punct culminant! — în 
care s-au întîlnit acele linii de forță ale 
marii bătălii pentru supunerea fluviului.

în semicercul marelui batardou, pe o 
bună parte din suprafața celor 600 de 
hectare, au început să se contureze silue
tele a trei obiective-cheîe : centralele ro
mână și iugoslavă și barajul de pe țărmul 
iugoslav. Aici, excavațiile în marnă se 
apropie de sfîrșit. Numai în acest an, în 
corpul hidrocentralei vor fi înglobate 
326 500 mc de beton. Ing. Viorel Pîrcălă- 
bescu, șeful șantierului 1, vechi construc
tor cu școala hidrocentralelor de pe Olt, 
ne spune că, nu peste mult timp, blocu
rile de montaj I și II vor fi predate be
neficiarului. S-au montat peste 5 000 de 
tone în armătura lor. Pentru încheierea la 
timp a lucrărilor va trebui, adaugă ing. 
V. Pîrcălăbescu, ca pînă la jumătatea

—■ Tovarășe înginer-șef, într-o adresă 
pe care ați comunicat-o conducerii ora
șului am citit, dacă rețin bine, că din 
34 de mașini de filetat umed, furnizate 
de „Unirea" din Cluj-Napoca, 6 mașini 
nu pot fi puse în funcțiune din cauză 
că nu s-au primit toate piesele necesare. 
La acest capitol ce ne puteți spune ?

— Cei de la „Unirea" realizează mașini 
foarte bune. Dar necazul este altul. 
Fiindcă în zonă s-au dat în folosință, 
cam în același timp, trei unități asemă
nătoare (fabricile din Botoșani, Fălticeni 
șl Pașcani), o să rîdeți, dar s-au încurcat 
livrările. Reperele carp trebuiau să so
sească la noi au ajuns la Botoșani sau 
Fălticeni, iar reperele lor sînt la noi. Am 
încercat, noi între noi, să rezolvăm 
încurcătura, dar n-am reușit. Este ca și 
cînd ai căuta acul în carul cu fin. în 
luna decembrie, după multe parlamen- 
tări, a venit un delegat de la „Unirea" 
și, în fața comisiei, a promis că pînă la 
sfîrșitul lunii ianuarie vor sosi niște spe
cialiști care vor lămuri ceea ce, dealtfel, 
au încurcat chiar dînșii. Dar n-au venit 
nici specialiștii și nu s-a precizat nici 
despre care lună ianuarie este vorba. 
Așa că noi așteptăm, cu răbdare, în con
tinuare. Expedierea greșită a reperelor a 
creat o mare dezordine nu numai nouă 
ci și întreprinderilor de la Botoșani și 
Fălticeni. Cam asta-i pe scurt povestea 
mașinilor de filetat umed.

— Tot din adresa înaintată de dumnea
voastră mi-am notat : „cele 476 de 
mașini de țesut IMATEX — Tîrgu 
Mureș nu funcționează automat da
torită faptului că mecanismul de Încăr
care » fost realizat necorespunzător. Și 
apoi, ca o dată tehnică, se specifică faptul 
că randamentul respectivelor mașini sca
de cu 20 la sută pierzindu-se anual o 
producție de peste 3 milioane metri pă- 
trați de țesături. Este adevărat ?

.— Așa-i, Desigur, doriți și cîteva ex
plicații. Să vă spun adevărul adevărat. SORIN POSTOLACHE ■

O parte din depozitul de mașini care nu funcționează

verii „toate macaralele stabilite să fie 
înălțate" ; cu alte cuvinte, acestea să gu
verneze, de fapt să decidă, de la altitudi
nea lor, întreaga mare forfotă a șantieru
lui. Cele trei echipe de „cascadori", cum 
au fost supranumiți montori de macarale, 
își vor face, zice inginerul, datoria, cheză
șia cea mai sigură în acest sens fiind fap
tul că toate lucrările similare încredințate 
pînă azi lui Gavril Cașvan și camarazilor 
lui au fost executate la timp și irepro
șabil.

în relatarea inginerului Pîrcălăbescu, 
lucrurile, precum se vede, par simple, Cit 
eroism condensează în ele este o altă po
veste pe care gazdele, reticente în revela
rea propriilor isprăvi, ezită să ne-o des- 
tăinuie.

Oamenii muncesc eroic, pe o insulă-șan- 
tier care a devenit, deopotrivă, sediul zil
nicei încercări a dirzeniei, a conștiinței 
muncitorești, dar și un . cămin, o ambianță 
familială, cu căldura ce trebuie să le fie 
proprie. Insula e plină de copii, mulți 
s-au născut aici. Ostrovul Mare e o insulă 
cu dragoste. Ostrovul Mare e o familie al
cătuită din sute de familii ce s-au legat 
strîns, intim de pămîntul ei. In centrul 
coloniei muncitorești, unde se plimbă în 
orele libere peste 4 000 de'bărbați, femei 
și copii, te crezi într-un mic oraș. Există 
aici magazine cu diverse profiluri, ali
mentară, aprozar, piață, cofetărie, nume
roase unități de servicii. Petre Mike, se

Ele n-au funcționat și nu vor funcționa 
niciodată. De ce ? Fiindcă din concepție 
sînt greșite. Cei care au proiectat utila
jele nu au ținut seama că între mașinile 
care prelucrează lină, cînepă, bumbac și 
in este o mare deosebire de funcționali
tate. într-un mod se dimensionează un 
mecanism de încărcare a unei mașini cînd 
este vorba de lînă și în alt mod cînd este 
vorba de cele pentru in. Greșeala pleacă 
din proiectare, iar toate modificările care 
se încearcă pe parcurs nu duc decît la 
o pierdere de timp și, de ce să n-o spu
nem, de producție. Tot din cauza unor 
greșeli de proiectare, îmi permit să spun, 
și dispozitivul de format margini la blugi, 
la cele 130 de războaie ABG—IMATEX, 
făcute tot la Tîrgu Mureș, se uzează repede 
și funcționează cu un randament de 40 la 
sută. Pe lingă aceste motive, 20 de mașini 
nu pot fi puse în lucru deoarece nu s-au 
livrat blocurile cu came. Alte greutăți ? 
Ar mai fi de spus și faptul că 6 lami
noare de fuior executate de A.M.I.T. — 
București nu lucrează, pentru simplul 
fapt că nu s-au livrat toate piesele. Noi 
facem adrese, mai așteptăm un timp și 
apoi iar adrese și telexuri. Pînă la urmă 
doar-doar vor veni și multașteptatele piese 
de la București.

★
Cam așa stau lucrurile la întreprin

derea „Integrata" de țesături subțiri tip 
in. Ar mai ti multe de spus și despre 
neglijențele în proiectarea și construcția 
halelor (în momentul de față sînt nece
sare tot felul de intervenții din mers), 
cit și despre calitatea și asigurarea ma
teriilor prime. Dar pînă una alta aștep
tăm un răspuns din partea întreprinderi
lor vizate mai sus. Desigur, este de dorit 
ca în cel mai scurt timp posibil, prin 
efortul oamenilor muncii din întreprin
derile respective. „Integrata" din Pașcani 
să funcționeze cu toate pînzele sus. Co
lectivul este tînăr, și cum spunea prima
rul orașului, tovarășul Mihai Bodoașcă, 
este ambițios și harnic. Trebuie ajutat 
cu toate mijloacele, nu să i se pună bețe 
în roate.

cretarul comitetului de partid al marelui 
șantier, își împarte timpul între toate. El 
poate fi văzut și în magazine, cercetînd 
aprovizionarea, și la Școală, ocupîndu-se 
de condițiile de învățătură, și la cantină. 
Preponderentă în preocupările lui cămine, 
desigur, soarta construcției, munca pe ma
rele șantier, în care, împreună cu ceilalți 
comuniști, se implică cu inițiative, cu idei, 
cu fapte, cu soluții prompte și eficace la 
problemele — deloc simple — ce se ivesc 
cotidian.

La nivelul întregului an ’81 trebuie să 
se toarne un volum de 500 000 mc betoane. 
Pentru asigurarea cu cimentul necesar, 
complexul de sortare-betonare al șantie
rului trebuie să adune o cantitate consi
derabilă de „agregate" sau, în limbaj cu
rent, nisip. Nisipul e asigurat de drăgile 
șantierului III, care-1 smulg din Dunăre. 
La un moment dat însă, sortul „0—1 mm“, 
trebuincios rețetelor de preparare a be- 
toanelor, n-a mai apărut în agregatele ce 
se aglomerau în incinta complexului. Ce 
era de făcut ? Să se deschidă alte cariere, 
undeva, pe uscat, la zeci de kilometri de 
obiectivele ce trebuiau betonate ? Con
structor vechi, cu știința subtilă a desci
frării acelor secrete ale pămîntului ce nu 
se revelează oricui, Petre Mike a propus 
continuarea investigațiilor, în aval de zona 
unde fluviul fusese închis. Rezultatele 
l-au confirmat. Fabricile de betoane de 
pe insulă și-au văzut asigurate proviziile. 
Odată cu înghețul a apărut însă o altă 
problemă, nu mai puțin complicată. Ni
sipul de 0 sau de 1 mm nu mai putea fi 
obținut, ca pînă atunci, prin sortare, din 
cauză că apa refulată de dragi, înghețînd, 

j- astupa orificiile „ciurului" de sortare, 
nemaiîngăduind trecerea particulelor de 
nisip. S-a dat alarma (fabricile de betoane 
înghițeau ultimele provizii,..), și, din nou, 
Petre Mike, conșultîndu-se cu specialiștii 
șantierului, a avansat o idee care s-a do
vedit salutară. Anume, ca depunerile de 
balast să se facă în așa-numitele „bata- 
luri", adică în incinte ocrotite, urmînd ca, 
după retragerea apelor, agregatele să fie 
transportate, cu mașinile, la banda de ali
mentare a sortării. Născută sub presiunea 
unei nevoi de moment, noua metodă și-a 
revendicat un statut de permanență, gra
ție ei putîndu-se obține de trei ori mal 
multe agregate ca înainte.

Hotărîți să facă tot ce le stă în puteri — 
în puterea minților și a brațelor — pentru 
grăbirea clipei cînd cetatea de oțel și be
ton de pe Dunăre va îmbogăți fluxul de 
energie al tării, constructorii Porților de 
Fier II se îndreaptă spre primăvară — 
epoca relansării activității pe toate planu
rile — cu un bilanț de succese și cu o pa
siune de muncă și de creație ce auresc, 
aici, toate chipurile.

FLORIAN GRIGORE PUPĂZĂ H

Cronica șoselei

„îți dau 20 de mii 
să mă duci la București"

„Mă gîndeam aseară să facem un drum 
pînă la Constanța. Am dat chiar și un 
telefon amicului meu care ne poate fi. de 
mare folos. Parcă ți-am povestit de ches
tia cu caielele. Le cumpărăm acolo pe te 
miri ce și le vindem aici cu 5—6 lei bu
cata. La fiecare kilogram am făcut soco
teala că ne ies cîteva sute. O să ne coste 
ceva benzina, dar afacerea e grasă și me
rită s-o punem pe picioare".

Convorbirea a avut loc intre ION ATA- 
NASIU, de 36 de ani, neîncadrat în mun
că, fost condamnat la 18 ani închisoare 
pentru omor, și ION OPREA, de 31 de ani, 
de profesie bișnițar.

La cîteva ore de la convorbirea respec
tivă mașina aparținînd concubinei lui 
I. A. zbura deja spre litoral.

La volan era instalat Oprea care avea 
permis de conducere din 1978, pe vremea 
cînd lucra Ia o întreprindere din Caran
sebeș. Ulterior și-a descoperit însă voca
ția de organizator de speculă și a aban
donat serviciul.

Au ajuns la Constanța într-un timp 
record pentru o zi de iarnă : nici 10 ore. 
Afacerea a fost perfectată rapid, port
bagajul a fost umplut cu prețioasa încăr
cătură, deasupra ei au fost aranjate ne
glijent niște bagaje neutre pentru de ra
tarea unor indiscrete controale și echipa
jul a pornit diji nou spre marele oraș 
din sud-vestul țării.

Dacia 1300 într-adevăr zbura. în apro
piere de Hîrșova, lui Atanasiu îi vine o 
idee. „Măi Ioane, tu n-ai să poți conduce 
după sutele de kilometri care i-ai făcut 
ieri, alte sute azi. Trec eu la volan și uite 
tot așa ne vom schimba dfn cînd în cînd". 
„Vezi-ți de treabă, nu-s obosit. Tu n-ai 
permis și putem intra in cine știe ce în
curcătură. Ai avut destule la viața ta, îți 
mai trebuie una ? Și apoi știi cum trec 
ăștia de la una la. alta. Unde ați fost, 
unde mergeți și cu ce ocazie iarna pe 
litoral eitc. ?“ „La urma urmei eu sînt 
proprietarul mașinii și n-am să-ți cer ție 
voie să conduc, mută-te pe locul din 
dr eapta !“

Degeaba a încercat Oprea să-i explica 
lui Atanasiu că trecerea lui la volan poate 
rata totul, acesta nu s-a lăsat convins.

„Nu înțeleg de ce ți-e frică, știi doar 
cît de bine conduc, deși nu mi-au dat 
ăștia permis. Și apoi îți va fi și ție mal 
ușor".

Atanasiu s-a urcat la volan și a de
marat puternic spre București.

La intersecția șoselei Constanța—Slo
bozia cii drumul care duce spre Tulcea, 
se zăreau de la distanță siluetele contro
lorilor de trafic de la I.T.A. și agen
tului de circulație. Acesta, sesizînd viteza 
mare cu care se apropia autoturismul de 
punctul de control, face semn de oprire 
Daciei 1300.

„Ce ne facem acum, Atanasiule ? Adi
neauri ți-am spus că pînă la urmă o în
curcăm ?“ „Las’ că știu eu cum trebuie 
procedat, ține-ți gura, Ioane, că te poc
nesc așa dan mers".

Șoferul reduce viteza, pune în func
țiune semnalizatorul indicând dreapta, 
dind cu alte cuvinte de înțeles că a per
ceput semnalul și va opri cuminte în 
afara părții carosabile. Introduce însă 
brusc maneta de viteză într-a doua, apa
să cu putere pe accelerație, îndreptîn- 
du-se spre agentul de circulație. Acesta 
sesizează pericolul situației, se retrage 
iute cîțiva pași spre stingă. în aceeași 
direcție rotește însă volanul și Atana
siu. Fără scăpare, agentul este lovit în 
plin și proiectat la sol. E transportat ime- 
cfiat în stare foarte gravă la spital. Șo
ferul nu oprește și demarează puternic 
spre Hîrșova. în scurt timp acul kilo
metrajului arată 100 km pe oră. Mașina se 
apropie de o trecere de pietoni. Trăgînd 
după el, pe zebră, căruciorul pe care so 
află o butelie de aragaz, un bătrîn de 77 
de ani se îndrepta încet pe partea opusă 
a străzii.

„îl rad și pe ăsta, n-am ce face, Ioane", 
în definitiv Atanasiu nu era la prima 
crimă, avea experiență !

H doboară la pămînt și pe bătrîn care 
moare după cîteva ore la spital ca urmare 
a gravelor leziuni suferite. Lovind con- 
cOmitent și căruciorul, cu butelia, una din 
roțile din față ale autoturismului se de
formează puternic și după circa 50 de 
metri pneul face explozie. Cei doi co- 

, bdară din autoturism și o iau la fugă în 
direcții opuse. Este. organizată urmărirea 
și capturarea infractorilor. Oprea este 
prins după circa 30 de minute, iar Ata
nasiu după două ore, in timp ce alerga 
de-a lungul șoselei pentru a, găsi o ma
șină cu care să ajungă cât mai departe 
de locul crimei.

Unul din șoferii profesioniști, care îm
preună cu inimoșii hîrșoveni l-au prins pe 
criminal, relata : „Știți ce ofertă mi-a 
făcut ticălosul ?“ „îți dau 20 de mii de lei 

• să mă duci la București". „L-am dus însă 
nu unde voia el, ci la miliție". 1 »

Cinstea și dreptatea sînt pentru cetă
țenii ț&rii noastre mai presus și mai 
scumpe decît orice. Ei au dovedit-o încă 
o dată cU prisosință și în acest caz.

Pedeapsa aspră a legii ftu-i va cruța pe 
cei doi criminali.

VICTOR BEDA H
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ONORATĂ INSTANȚĂ A MORALE!

Să nu trecem indiferenți pe lingă 
abuzuri și abuzivi

Neguțătorul 
de diplome

Ironie a vieții, hohot amar al hazardu
lui, îl cheamă Blîndu, Gheorghe Blîndu 
pe deloc blîndul ins care a abuzat de 
modesta dar foarte influenta sa funcție, 
comercializînd acte de studii și foi matri
cole false. Hohotul este cu atît mai amar 
cu cit profesia sa de bază este, era, mai 
exact spus, cea de educator. Omul poate 
cu cea mai minunată menire de pe lume, 
aceea de a forma oameni, de a transmite 
și cultiva generațiilor de copii virtuțile 
morale, însușirile cele mai alese ale ca
racterelor integre. Ce somn al rațiunii sale 
a născut monstruozitatea infracțiunii ? Si
tuarea, la 44 de ani, la antipodul menirii 
sale ?! Locuia în Focșani, pe str. Agricul
turii nr. 23, avea soție și doi copii, era în
vățător și director al Școlii generale nr. 
2 din Ctmpineanca, o comună aflată în 
buza orașului, avea peste 25 de ani de 
invățămînt, eu- alte cuvinte o viață reali
zată. Aparent numai. 'Viciul luării de mită 
a început de la un alt viciu : beția, îi plă
cea să bea, și nu oriunde și oricum, ci în 
restaurante. Pentru asta îi trebuiau 
bani, bani pe care îi sustrăgea de la gura 
copiilor săi. L-or fi încercat vreodată mus
trările de conștiință ! în circiumă începe 
să asculte cu atenție, să tragă cu urechea 
ți să ceară lămuriri — căci acolo afla ce 
se mai întîmplă prin lume. el. învățătorul 
care trebuia să informeze din surse auto
rizate pe alții — despre știrea cum eă se 
cerea personalului muncitor din întreprin
deri și instituții, celor pină în 45 de ani, 
să mai învețe. Să-și completeze studiile 
generale, la seral ori fără frecvență — cei 
ce nu le aveau —. meseriile tot mai com
plexe de azi cerînd și cunoștințe complexe 
precum și un orizont de cultură generală 
cît mai ridicat. Atunci îi încolțește ideea 
infracțiunii ! Ideea de a profita în scopuri 
personale de dreptul și obligația legală, ca 
director, de a elibera certificatele, de ab
solvire și foi matricole, acte de studii care 
se întocmesc și se eliberează, precum glă- 
suiește legea, numai de către directorul 
țcolii, trecînd peste fraza următoare cum 
că acesta „poartă, totodată, întreaga răs
pundere pentru exactitatea datelor trecute 
în actele emise". Se socotea, probabil, prea 
inteligent ca să nu poată face slalom prin
tre asemenea obstacole. Niște fleacuri ! 
Nu-i barează calea infracțiunii nici măcar 
faptul că era directorul unei școli gene

rale cu clase I—IV și vinde 'cu aplomb 
certificate și foi matricole false a șapte 
și opt clase unor indivizi care nici nu 
știau pe unde se află instituția școlară din 
Cîmpineanca. A început să opereze în au
gust 1976. Cu Nicolae Beleagă, muncitor 
la Industria laptelui, Vrancea. Cum avea 
doar 4 clase îl face cu șapte, contra su
mei de 500 lei. S-au întîlnit la restauran
tul „Ciocîrlia" și-au făcut tîrgul. N. B. se 
duce rapid la Notariat, își legalizează o 
copie pe care o prezintă la serviciul per
sonal. I-a fost vizată pentru conformitate 
Cu originalul și anexată la dosarul perso
nal. S-a pus omul la adăpost, putea să 
ocupe mai departe postul pe care îl avea, 
în aprilie 1977, îi emite o foaie matricolă 
de 7 clase și lui Ștefan Său, șofer tot la 
aceeași întreprindere. își dă seama că e 
prea modest, că afacerea poate să prospe
re, și crește prețul la 1 000 lei. Subteran, 
prin catacombele morale ale unor inși din 
aceeași categorie, vestea despre comerțul 
cu diplome se răspîndește, răsărind tot 
felul de amatori. Grigore Gheorghiu, șofer 
la Industria cărnii, Vrancea, Constantin 
Gurinov și Petre Gurinov, acestora din 
urmă, fiind mai tineri, le eliberează cer
tificate de 8 clase, iar în realitate urma
seră doar șase la Liceul „Al. I. Cuza“ din 
Focșani. Cînd nu veneau „clienții" spre 
sine, și-i căuta cu înfrigurare, de teamă 
că îi va seca izvorul „miilor" de lei ne
muncite. Și-i află în piață, pe soții Maria 
și Mișu Godină, gestionari la un magazin 
de carne al Trustului I.A.S. Focșani. Și ei 
aveau doar 4 clase, iar locurile de muncă 
pe care le ocupau solicitau ceva mai 
multă știință de carte. „Generosul" învă
țător i-a înnobilat rapid cu întreg ciclul 
școlii generale.. Tot cu ajutorul unor ase-, 
menea foi matricole ticluite fără nici un 
temei, în obscuritatea cancelariei, cînd se 
afla singur, de către Gheorghe Blîndu, se 
încadrează în muncă — unul la întreprin
derea de prelucrare a maselor plastice, 
iar celălalt la Filatura de lînă pieptănată 
— și frații Pavăl și Ionica Tatu. Aface
rea s-a aranjat la restaurantul „Rogoji
na", iar învățătorul-director pierde orice 
demnitate și scrupul. Devine ofensiv cînd 
Pavăl Tatu încearcă, să-1 tragă pe sfoară, 
strecurîndu-i în buzunar plicul cu 500 lei 
în loc de 1 000, așa cum se înțeleseseră. 
Dar nu asemenea „picanterii" ale unor 
tranșee morale are importanță să redăm. 
Ne-am oprit la acest amănunt pentru ,a 
prezenta gradul de decădere la care a 
ajuns, din patima pentru bani nemunciți, 
din patima pentru alcool, nu un om oare
care, ci unul pe care, de obicei, îl așezăm 
pe soclu, statuia care domină copilăria 
noastră, de la care învățăm odată cu alfa
betul limbii, alfabetul integrității umane, 
al valorilor morale. Juridic, fapta sa se 

cheamă abuz de funcție în scopul obți
nerii unor avantaje personale, luare de 
mită și fals intelectual în acte oficiale, 
pentru care plătește penal. La fel cum și 
cei care au făcut uz de abuz și de fals 
vor trebui să plătească sever. Ni s-a părut, 
de aceea, nedrept faptul că mulți dintre 
cei ce au folosit actele false ale „blîndu- 
lui“ învățător au fost scoși de sub inci
dența răspunderii penale, „avînd în vede
re gradul lor scăzut de pregătire și că nu 
au adus prejudicii locului de muncă". Dar 
prejddiciile morale ? Abaterile de la nor
mele codului' eticii și echității noastre ? 
împlintînd în conștiințele acelor inși că și 
altă dată pot scăpa basma curată, în urma 
altor fapte incompatibile cu legile țării./

Din cauza pepenilor, 
junele inginer 
a( ajuns la pepeni
Jocul de cuvinte nu vizează efecte umo

ristice, dimpotrivă, intenționează să fie 
grav, să aducă aminte de înțeleaptă vorbă 
românească despre cei care își ratează 
stupid viața, despre cei care se autodis
trug. Ceea ce a făcut și inginerul agronom 
Dumitru Puia, ajungînd obiectul dosaru
lui penal nr. 475/11/1981 de la Procuratura 
județeană Vrancea. S-a născut la 11 fe
bruarie 1952, în com. Mihail Kogălnicea- 
nu, jud. Ialomița. Ciudat și dramatic des
tin ; în luna și ziua cînd împlinea 29 de 
ani și era abia trecut de perioada de 
stagiu a unui inginer, se afla sub arest. 
Ce-o fi gîndit în acea zi de 11 februarie, 
cînd îndeobște omul de ziua nașterii sale, 
de la o vreme a vîrstei, meditează asupra 
condiției sale umane, își pune față în fa’ 
ță visurile, idealurile cu ceea ce a ajuns, 
cu realitatea-pe care a construit-o singur ?! 
Cînd începuse să fie cu adevărat inginer 
agronom în Cooperativa agricolă de pro
ducție din comuna Cîmpuri, județul Vran- 

. cea, numit șef al Fermei nr. 1 Modruzeni, 
a primit în plus, in primăvara lui 1980, 
sarcina cultivării cu porumb a 13,3 ha, su
prafață încredințată C.A.P., pe bază de 
contract, de către Ocolul silvic Focșani. 
Tocmai din rațiunile majore ale societă
ții, de folosire a pămîntului pentru cultu
rile cele mai necesare țării, ceea ce se 
aștepta să înțeleagă cel mai bine și să pro
moveze Dumitru Puia ca specialist, ca in
telectual al generației sale, chemat să ri
dice nivelul agriculturii și satului româ
nesc. Ce face, în schimb, țînărul inginer ? 
Speculează împrejurările și-și pune la 
punct un plan de fraudă, de a trage fo
loase personale din sarcina primită su
plimentar. Se folosește de împrejurarea că 
terenul, respectiv nu este prea aproape de 
ochii conducerii C.Â.P., nesocotește hotă- 

rfrea luată și dă altă destinație celor 13,3 
ha. Cu morga Sa de șef de fermă le în
credințează la mai mulți cetățeni din co
muna Matca, județul Galați, să le cultive 
cu pepeni. Cu gîndul să tragă foloase per
sonale cît mai grase. S-o fi simțit frus
trat băiatul că, iată, marele inginer agro
nom de nici 30 de ani, n-are încă automo
bil proprietate personală ! O fi fost foarte 
bun la matematică și la calcule economi
ce, căci și-a evaluat cîștigul din această 
oneroasă afacere cam la prețul unui au
toturism. Pepenii sînt marfă căutată, care 
se vinde repede și avantajos, afacerea era 
deci serioasă. Nu era în zadar inginer a- 
gronom, putuse să aprecieze ce potențial 
are pămîntul respectiv și .ce recolte de 
pepeni se pot obține ! Cît au cîștigat cul
tivatorii nu știm, știm — precum reiese 
din cercetările organelor de anchetă și din 
probele indubitabile — că inginerului Du
mitru Puia i-au revenit 69 500 lei, din 
care a depus la casieria C.A.P., prin con
tabilul șef, Nicolae Comănescu, doar suma 
de 7 000 lei, iar diferența de 62 500, în- 
sușindu-și-o pe deplin. Pentru a-și ascun
de fapta, a întocmit un număr de 15 bo
nuri fictive de transfer din cîmp la ma
gazie, prin care atestă că persoanele care 
au lucrat cele 13,3 ha teren ar fi recoltat 
și predat la magazia fermei cantitatea de 
49 760 kg porumb știuleți. Astfel, în oc
tombrie 1980 — cînd pepenii erau de mult 
mîncați și numărați bobocii — ia din ma
gazia Fermei nr. 1 Modruzeni (ca de pe 
moșia proprie) și predă Ocolului silvic, 
conform contractului, 24 400 kg știuleți, po
rumb cules de pe alte sole, muncit cu 
trudă și cinste de către alți oameni, co
operatori din comuna Cîmpuri. Prins în 
flagrant delict în momenttil livrării, re
cunoaște faptele. Mai curînd din calcul și 
sînge rece, pentru a beneficia de circum
stanțe atenuante. Pentru un tînăr inte
lectual în care societatea a investit mult 
(școala a făcut-o gratuit !) material și 
moral, și de la care aștepta mult în cali
tate de. specialist în agricultură, care frus
trează avutul obștesc prin abuz de func
ție, pretîndu-se, în plus, la fals în acte 
oficiale pentru â-și masca infracțiunea, nu 
pot exista circumstanțe atenuante. Conse
cințele delapidării sale nu sînt doar ma
teriale ci și morale asupra stării de spi
rit a sătenilor care au crezut în el și l-au 
respectat ca inginer, și conducător. Con
form Codului penal, o faptă ca a sa se 
pedepsește cu închisoare de la 5 la 15 ani. 
Destinul ing. Dumitru Puia, iată, este dra
matic, s-a împins singur spre acest liman 
fără perspectivă. Dincolo de el, rămîne to
tuși întrebarea : oare din primăvară pînă-n 
toamnă, nimeni din conducerea C.A.P. n-a 
avut curiozitatea să vadă cum crește po
rumbul pe hectarele primite de la ocolul 
silvic și față de care avea obligații? A- 
veau. în acest sens, responsabilități directe 
atît inginerul-șef, cît și președintele C.A.P. 
Infracțiunile trebuie sancționate oriunde 
apar ele.

CICI (ORDACHE ■

Epilog la un epilog

„Amețiți de fraze, riscăm, uneori, 

să nu vedem necinstea și corupția"
Asistăm, așadar, la epilogul faimosului 

proces al „benzinarilor", mai exact al 
uneî suite de procese, vreo șapte cauze 
penale, fiecare cu 10—17 inculpați, unele 
soluționate definitiv, altele în curs, la Ju
decătoria sectorului I și Tribunalul muni
cipiului București.

Faptele sînt cunoscute, nu le vom 
aminti aci decît pe scurt : au fost ares
tați, judecați și condamnați cîteva zeci de 
Încadrați ai unităților PECO București. Ei 
și-au primit pedeapsa cuvenită pentru 
următoarele infracțiuni :
• primirea prin conductă de cantități 

mai mari de benzină decît cele înscrise 
in documentele de livrare ;
• amestec ilegal de produse petrolie

re (cu cifre octanice diferite, dar pre- 
xentate ca avînd cifră octanică 98) ;

• neevidentierea corectă a stocurilor ;
• înșelarea beneficiarului prin înscrie

rea incorectă în documentele de expediție 
a densității produselor etc., etc.

Mai pe scurt și mai pe românește, s-a 
furat ca în codru. A fost jefuit statul, a 
fost jefuit consumatorul. Unul din prin
cipalii vinovati era Ion Neagu. fostul șef 
al depozitului PECO-Băneasa care apro
viziona persoane și unități din Capitală și 
din cîteva județe apropiate. Intruc.it în ca
zul lui s-a pronunțat o sentință definiti
vă, de către Tribunalul municipiului 
București, care a judecat și a respins re
cursul, ne putem ocupa în prezent, con
form Legii Presei, de implicațiile acestui 
proces.

Conform atribuțiilor sale de serviciu, 
Neagu conducea de facto — după cum 
reiese din documentele" procesului —- sta

țiile PECO din raza sa de acțiune, în sen
sul că îi schimba pe gestionari ca pe o 
tablă de șah, mutîndu-i în locurile cele 
mai rentabile. Bineînțeles, presupunînd 
că aceștia se arătau „înțelegători" și 
știau să răsplătească, și ei „înțelegerea" 
pe care Neagu le-o arăta chiar pentru 
„rezolvarea unor necazuri de familie", 
necazuri bănești, în esență, care însă, cu 
bunăvoință, se rezolvă, nu este așa ?

Cităm doar cîteva din declarațiile mar
torilor consemnate la proces (unii din ei 
apărînd, vai !, nu numai în calitate de 
martori, ci și de coinculpați) :
• M.B. : „Am dat (lui Neagu) cite 

1 000 lei la un interval dcJ3—4 luni, în to
tal 7 000 lei ca să nu-mi facă șicane, adi
că să nu mă schimbe de la o stație la 
alta. Auzisem de la colegi și de la ședin
țe (!!) că toți dau bani ca să nu avem 
necazuri."
• G.C. : „Am fost găsit în stare de e- 

brietate de un director comercial, care a 
propus schimbarea mea. I-am dat incul
patului un plic cu 3 000 Ier, fără a-i spune 
nimic, și o sticlă de whisky."
• M.D. : „M.T. (un alt inculpat) mi-â 

recomandat să fiu om de treabă (!!) și 
băiat bun, și am înțeles această expresie 
în ambele sensuri : să muncesc și să fiu 
atent cu el. Dădeam banii cînd aveam, 
fără să stabilesc anumite date. Din dis
cuțiile cu M. T. am înțeles că și el a dat 
bani inculpatului."
• M.C. : „Este adevărat că am dat in

culpatului un casetofon marca Grundig la 
începutul lunii ianuarie și i-am spus că 
i-1 dau fiindcă vreau să-i fac cadou pen
tru că s-a purtat frumos cu mine."

• C.G. : „Deverul fiind mai mare în 
Piața Amzei, inculpatul mi-a spus să-i 
dau mai mult și de atunci am dat în me
die 1 000 lei pe lună timp de șapte luni, 
în afară de luna de concediu.... Luam 
acești bani de la plusurile pe care le 
aveam și eu la stație." (De unde dedu
cem că in luna de concediu, cînd C.G. n-a 
avut „plusuri", Neagu, gentleman, nici nu 
i-a cerut nimic).
• C.C. : „Am oferit inculpatului și un 

pian cadou."
Iată, dar, adevărul grotesc. Pe de o 

parte, în fișele de apreciere întocmite de 
conducerea centralei chiar in timpul cînd 
Neagu, fără știrea acesteia, desfășura 
activitățile infracționale mai suș-citate, 
citim fraze ditirambice : „este intere
sat în păstrarea avutului obștesc și dă 
dovadă de capacitate în păstrarea' avutu
lui obștesc", „afirmare plenară a 
calităților proprii, în scopul reali
zării cu promptitudine și la un înalt ni
vel calitativ a serviciilor ce decurg", etc., 
etc.). Pe de altă parte, realitatea : Ion 
Neagu percepea, pe cont propriu, un soi 
de impozite în natură și în bani (o mie de la 
unul, o mie de la altul, lunar), băuturi, 
magnetofoane. Pianul l-o fi luat ? ! Și toa
te astea, se pare, fără să se ferească prea 
mult, de vreme ce mai sus-citata martoră 
M.B. declara în instanță că auzise „de la 
colegi și de la ședințe că toți dau bani". 
Firește, nu afirmăm că problema s-ar fi 
discutat la ședințe, martora referindu-se, 
probabil, la pauzele de ia ședințe, unde 
se discutau practicile notorii ale lui Ion 
Neagu.

Morala o trage pentru noi Gheorghe 
Bărbulescu, vicepreședintele Judecătoriei 
sectorului I București. Este un epilog la 
epilog.

— Procesele lui Ion Neagu și ale com
plicilor săi, precum și ale altor inculpați, 
aflate în prezent la deznodămînt, ridică 
o problemă mult mai generală decît si
tuația, acum rezolvată, de la PECO. Este 
de presupus că după ce au fost descîlci- 
te ițele afacerii, urmările au fost lichida
te și că, trăgînd învățămintele, conduce
rea PECO și a centralei va selecționa cu 
mai multă grijă cadrele cu funcții de 
răspundere și gestiune. Problema este 
alta, și ea depășește cu mult cadrul 
PECO, și anume : cum cunoaștem oame

nii, pe ce criterii promovăm în posturi 
de răspundere, mai ales pe aceia care 
vor avea apoi sarcina să atribuie gestiu
nile unor importante bunuri materiale ? 
Amețiți de fraze, riscăm, uneori, să nu ve
dem necinstea și corupția. Aș vrea să mă 
opresc îndeosebi asupra elogiilor la adre
sa lui Nbagu din partea conducerii insti
tuției, a centralei (firește, înainte ca aces
ta să fi fost arestat). Nu sînt o excepție, 
din păcate. Ca judecători, sîntem adesea 
uimiți de ușurința cu care se întocmesc 
asemenea caracterizări eronate, care vă
desc o anumită stare de spirit păgubi
toare. Repet, nu am în vedere numai 
PECO ; am întîlnit cazuri cînd și alte 
persoane care au încălcat legea fuseseră 
caracterizate elogios de unii conducători 
de instituție.

Aceasta, firește — precizează interlocu
torul nostru — nu înseamnă nicidecum 
că trebuie să vedem în jurul nostru 
numai suspecți și oameni necinstiți : 
marea majoritate a oamenilor muncii își 
fac corect datoria, este starea de fapt din 
societatea noastră.. Apare însă necesar ca 
orice conducător de instituție, orice om 
cu funcție de răspundere să învețe să dis
tingă cinstea, vădită prin muncă, de ten
dințele de căpătuială, de parvenire prin 
„relații". Neagu însuși — arăta un martor 
la proces, maistrul V.B. — „atît timp 
cît era șeful serviciului aprovizionare în 
centrală (unde primea o retribuție cu 809 
lei mai mare decît cea a funcției de set 
de depozit, spre care năzuia, dar nu re
tribuția îl interesa !, n.r.) se plîngea că 
nu mai are nici un fel de venit bănesc iii 
afara salariului și de aceea va face tot 
posibilul să devină șef de depozit PECO. 
Ceea ce â reușit, folosindu-se de relații 
în unele locuri". Desigur, asemenea cazuri 
reprezintă excepții, dar cît de mult costă 
ele colectivul, societatea !

— Din păcate, nu putem oferi soluții 
de-a gata — subliniază vicepreședintele 
Gheorghe Bărbulescu ; pentru cinste nu 
există hirtie de turnesol ! Sperăm totuși 
că epilogul proceselor PECO va da de 
gîndit tuturor. Dincolo de vorbe mari, să 
vedem, și la bine și la rău, pe omul ade
vărat.
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ONORATA INSTANȚA A MORALEI

- Legea ne apără, s-o cunoaștem, s-o respectăm

Profesorul nostru de matematică. Adrian Ghioca
1

Reporterul : Există vreo materie la care 
să nu aveți nevoie de meditații particu
lare ?

Corul clasei : La matematic^ !
Reporterul : Care este materia pe care 

o stăpîniți cei mai bine, acum, cu puțin 
timp înaintea începerii examenelor de 
admitere î

Corul clasei : Matematica.
Reporterul : Vă pare rău că vă despăr

țit! de școală 1 _
Clasa, în unanimitate: De tovarășul 

profesor Adrian Ghioca.

2

La același liceu din Sinaia, comitetul 
de părinți s-a adresat cu puțin timp în 
urmă direcțiunii cu rugămintea de a or
ganiza o ședință specială de analiză a ac
tivității unuia dintre colegii profesorului 
Adrian Ghioca. tot profesor de matemati
că, la ale cărui ore elevii nu pricep ab
solut nimic, sînt lăsati cu lecțiile nepre
date pînă la capăt, profesorul fiind co
rectat de clasă în expunerea și rezolvarea 
unor probleme.

3

Profesorul respectiv nu este singurul 
profesor de matematică din liceu împo
triva căruia se îndreaptă nemulțumirea 
părinților. Apar firesc mai multe între
bări : Cu ce sentimente privesc elevii 
respectivilor profesori pe colegii lor din 
clasa profesorului Adrian Ghioca ? Ce 
dorințe apar în ei ? Cu ce sentimente aș
teaptă părinții elevilor din clasele res
pectivilor profesori apropierea severelor 
examene de admitere ? Ce le rămîne de 
făcut ? Cu ce sentimente îl privesc res
pectivii profesori pe profesorul Adrian 
Ghioca î

4

în orașul Sinaia se efectuează un son
daj. Sondajul are un domeniu limitat și 
specios de investigație : starea meditați
ilor particulare în rîndul elevilor. (Stiva 
dintre colegii profesorului Adrian Ghioca, 
printre care și profesorul revocat de co
mitetul de părinți, denunță o activitate 
de care par revoltati : contrar unui ordin 
ai ministerului de resort din 1971. profe
sorul Adrian Ghioca predă meditații parti
culare în școală (este adevărat, nu la 
clasa Idi). Afirmațiile se verifică si de
vin public®. Profesorului Adrian Ghioca îi 
este rușine să mai dea ochii cu elevii lui. 
întreaga clasă își caută o zi întreagă pro
fesorul iubit. Fiica mai mare a profeso
rului încriminat suferă un șoc psihic și 
este trimisă la Brașov. La televiziune, 
emisiunile de teleșcoală realizate de 
Adrian Ghioca sînt întrerupte. Nici edi
torii nu-1 mai caută pe coautorul de ma
nuale de matematică. Se aoropie olimpia
da si unul dintre freneticii ei promotori 
încă nu știe dacă va mai fi solicitat. Pă
rinții elevilor se revoltă. Indignarea se 
propagă în tot orașul. Colegi, părinți, 
elevi, foști elevi, viitori părinți de 
elevi, oameni care l-au cunoscut în dife
rite împrejurări scriu un memoriu atît de 
documentat încît pare suspect si mai 
ales incredibil,

5

Am plecat ia Sinaia deci încredințat 
că nu există argument care să justifice 
abdicarea dascălului de la obligațiile le
gilor ministerului. îl caut pe profesorul 
Ghioca Ia telefon. Să vin la hotel ? în
treabă. Cealaltă variantă, zic, ar fi afară 
în stradă. închid și mă Înfurii : Ce-și în
chipuie 1 Dacă există un memoriu cu 7® 
de semnături, gata ! —- am venit să-1 
apăr și camera de la hotei i se pare con
spirativă î

Fruntea si tlmpîele 1 s-au acoperit de 
broboane de transpirație și eu m-aștept 
ca din clipă în clipă profesorul să scoată 
o bucată de cretă din buzunar și să încea
pă lecția. într-atît de mult gesturile și 
mînecile lungi ale hainei și statura aple
cată și pantalonii prea largi s-au adap
tat poziției din fata tablei.

*

Am ametit. Biroul directoarei școlii ge
nerale unde profesorul Adrian Ghioca și-a 
început activitatea este prea îngust ca să 
încăpem amîndoi. și eu și imaginea das
călului despre care directoarea nu se mai 
satură a vorbi. Intrăm într-o clasă. Clasă 
cu probleme. Copiii de aici au fost strînși, 
mai exact au fost constrînși să urmeze 
stagiul obligatoriu de școlarizare.

Reporterul s V-ați obișnuit cu gîndul 
că trebuie să continuati școala pînă la 
sfîrșit î

Clasa, puțin convinsă : Oarecum.
Reporterul : Există vreo materie de care 

nu vă mal este teamă ?
Corul clasei : Matematica.
Reporterul : Ce note aveați anul trecut 

la matematică 1
Citiva elevi : De la 3 la 5.
Reporterul : Și anul acesta ?
Aceiași elevi : De la 5 în suis.
Reporterul : Cine vă este profesor ta 

acest an t

Corul clasei : Tovarășul profesor Adrian 
Ghioca.

Reporterul i Lipsește cineva de la ore
le lui ?

Directoarea : Nimeni.
Reporterul : Dar de la orele .de consul

tatii 7
Corul clasei : Nimeni.
Un elev : Dacă unul singur dintre noi 

nu înțelege ceva, tovarășul profesor reia 
întreaga explicație de la început. N-am 
plecat niciodată cu lecția neînvățată din 
clasă. .

7

Ce a urmat m-a tulburat profund. O 
profesoară, fostă elevă a școlii, insistă să 
fie primită în biroul directoarei. Poves
tește : Am fost o școală cuminte, serioa
să, dar fără strălucire. După venirea pro
fesorului Ghioca în școală, nimic n-a mai 
fost ca înainte. Nici chiar recreațiile. Juca 
baschet cu noi. aici, în curte. După amie
zile eram împreună. Făceam excursii, mer
geam la film împreună, ne jucam împreu
nă. învățam... Am scris zeci de caiete cu 
probleme, ne-a adus Gazeta de Matema
tică. participau toți la concursurile ei. și 
pe urmă, cînd au început să vină premi
ile. la început locurile 11. 8, 7. S. apoi 4, 
3. 2, 1. eram deja cuprinși în olimpiadele 
școlare, amîndouă clasele. aproape toti 
elevii. Cercul de matematică, consultațiile 
suplimentare, veneam aproape zilnic de 
la ora 7 în școală, rămîneam și după ore, 
era în stare să explice o jumătate de zi 
aceeași problemă, părea neobosit și ne 
angrena si pe noi în programul lui. Cu 
el lucram cadourile pentru 1 Iunie, 8 
Martie, 1 martie, Anul nou, cu el am în
vățat să dansăm, balurile pe care le organi
za au rămas pînă azi irepetabile, țin minte 
cum de 1 Iunie a organizat copiii mari în- 
tr-un spectacol pentru cei mici, i-a îmbrăcat 
în costumase de preșcolari, i-a urcat pe tri
ciclete, trotinete, spre deliciul celor dintr-a 
întîia, s doua, care se topeau dg rîs și Ia 
fel erau și orele lui, spumoase, destinse si 
solide în ce primeam. Lucram vacanțele 
cu el. am rezolvat cred mii de probleme 
împreună șl multi dintre noi. după 
ce-am reușit la facultate, lui i-am dat 
primul telefon, fiindcă el era fratele, prie
tenul nostru, idolul nostru, omul cu care 
am stat împreună toată perioada școlară, 
nu pleca nicăieri fără clasele lui. cu el am 
mers la teatru în București, la meciuri, la 
operă, cu el am repurtat primele, succese 
în viață. îl interesa totul despre noi și noi 
la el ne duceam, sau la soția lui. profe
soară și ea în școală, de care era nedes
părțit oriunde mergea. Laboratorul de 
matematică este opera gîndirii și muncii 
lui și tot ce s-a făcut în scoală poartă și 
amprenta pasiunii lui. Din 33 de absol
venti din clasa mea am reușit la faculta
te 32. pe urmă procentul de peste 90 la 
sută de reușiti a rămas stabil, devenise 
speranța orașului, punctul lui de certitu
dine, de mîndrie. Veneau la el pentru 
meditații foștii lui elevi de la Bușteni, pe 
care nu voia să-i lase, dar noi n-avem 
nevoie de meditații particulare, gîndi- 
ti-vă : concursurile la Gazeta de Mate
matică, olimpiadele, pregătirea pentru 
olimpiadă, cercul de matematică, consul
tațiile obligatorii, după-amiezile împreu
nă, diminețile împreună, caietele pe care 
ni le controla riguros, munceam pe spe
tite. dar plăcut, destins, fiindcă ne obiș
nuisem să gîndim în colectiv. să ne con
sultăm între noi, să ne ajutăm, să ne bucu
răm de succesele comune, vedeți am zis 
succesele comune deși ele firește erau 
obținute separat...

«
La;principala uzină a orașului. între-, 

prinderea de mecanică fină, lucrurile au 
decurs aproape la fel: foști elevi, părinți, 
de elevi de la clasele lui, părinți de elevi 
de la alte clase au insistat să-mi vor
bească. Așa am aflat cine a scris memo
riul. cum a fost conceput, cum a fost 
semnat. Totul a fost spontan. Tovarășe 
reporter, spunea o mamă, nu trebuie să 
plecati din oraș pînă ce nu aveți o ima
gine clară a ceea ce înseamnă pentru .ora
șul nostru acest om. pentru fiii noștri, 
pentru not părinții. El ne-a învățat co
piii. dîndu-!e încredere în ei, în ce pot. 
i-a făcut de multe ori să se apropie de 
noi. să se întoarcă la noi chiar, să nu mai 
fie timorați, crispati, temători. Datorită 
lui. fiica mea a început să vorbească din 
nou cu mine, să-mi povestească tot ce se 
înțîmplă în ’școală, ar fi stat ore în șir 
să-mi vorbească desore ce face profesorul 
Ghioca, cum îi organizează, ce-și propun, 
ce concursuri au, ce excursii au de gînd 
să facă. Lucra cu plăcere, mergea la școa
lă cu nerăbdare, participa la toate jocu
rile, deplasările, reuniunile inițiate de el. 
Se îngrijea, vă rog să mă scuzați, de la 
hîrtia igienică pe care copiii trebuia s-b 
aibă în geantă pînă la felul cum trebuie 
vorbit, dansat, pînă la tinuta în bancă, la 
teatru. Ia operă. în clasa lor erau și 
cîtiva elevi de la casa copilului. în excur
sii el le pregătea hrana rece pe care or
fanii n-aveau de unde să și-o procure. 
Nu uita nimic. Cît muncește omul ăsta 
pe zi ? mă întrebam. Lunea după amiază 
dădea consultatii la școală aoroape 8 ore. 
Diminețile — alte consultații. Pregătiri 
pentru olimpiade, cercuri științifice, con
cursuri. reuniuni, sport, excursii...

9

Și totuși a încălcat un ordin al minis
terului. chiar dacă el a fost dat în 1971. 
Totul a început, explică directorul Liceu
lui industrial, de la desființarea Liceului 
teoretic care ar fi putut fi foarte bine 
transformat în liceu industrial. Avea 
de-acum tradiție, se bucura de prestigiu, 
iar prezenta profesorului Adrian Ghioca 
era de natură să dea stabilitate noului 
profil. N-a fost gîndit așa. Liceul a fost 
desființat și transformat în școală gene
rală. Iar liceul industrial a fost grefat pe 
vechea școală profesională a uzinei. O 
școală nouă este un proces complet, șle 
durată. O școală nu se creează simultan 
printr-un ordin. Elevii din oraș au început 
să plece la Brașov, la Ploiești, la București. 
Ca să atragem elevii la noulliceu industrial 
ne-am gîndit să-1 aducem aici pe profe
sorul Ghioca. Și l-am adus. Și părinții nu 
și-au mai trimis copiii în alte orașe. Pre
zenta profesorului Ghioca în liceu a dat 
siguranță, a creat certitudine. Dar profe
sorii care l-au denunțat acum că predă 
meditații în școală tot ei m-au reclamat 
și pe mine că l-am încadrat nelegal. De
claratii. chemări, chestionări, comisii... 
Nu i-am putut da decît o singură clasă. 
Vă dati seama cum am privit după aceea 
în ochii părinților pe care i-am. asigurat 
că fiii lor îl vor avea la matematică pe 
profesorul Ghioca și ei. pe baza .promi
siunii mele, au renunțat la planurile lor 
de a-i trimite cine știe pe unde. La o 
parte din el, profesorul Ghioca, la insisten
țele părinților, le-a promis că dacă totuși 
nu se va întîmpla așa îi va medita în 
particular. Problema trebuie privită și 
prin prisma numărului imens de mare de 
elevi din școală pe care profesorul Ghioca 
refuza să-i mediteze, cu toate că, la drept 
vorbind, dacă ar fi urmărit un interes mate
rial, i-ar fi băgat pe toți într-o singură 
grupă de meditații. Marțea, timp de două 
ore. primea două grupe de cite trei sau 
patru elevi fiecare. Mă refer la elevii din 
liceu. Problema mai trebuie privită și prin 
calitatea muncii prestate de profesorul 
Ghioca la aceste ore. Nu îndeplinea o for
malitate. Rezultatele șl cu aceiași elevi 
sînt excepționale. Nici un elev al profe
sorului Ghioca nu are nevoie de medita
ții particulare. Nu are nevoie pentru că 
profesorul Ghioca predă la cel mai înalt 
nivel în tftnpul orei, fiindcă lunea mun
cește cu ei încă opt ore. în ziua noastră 
metodică, fiindcă îi cheamă la consultatii 
și dimineața. fiindcă toti participă la 
olimpiadele de matematică, s^u ar parti
cipa dacă în aceeași zi nu s-ar tine olim
piadele și la celelalte discipline, fiindcă 
pregătirea pentru olimpiade este de ase
menea o obligație pe care și-o asumă be
nevol. fiindcă elevii Iul de-acum. ca și 
elevii dinainte. își petrec toată ziua cu el. 
fiindcă el este sufletul lor. viata lor. în
crederea lor, speranța lor. De ce alti co
pii din școală, care au alti profesori, simt 
nevoia meditațiilor particulare ? De ce 
elevii lor nu participă la consultațiile pro
fesorilor lor ? De ce alti profesori nu 
muncesc și ei măcar pe jumătate cît mun
cește profesorul Ghioca cu elevii ? Ordi
nul ministerului prevenea- situațiile cînd 
profesorii își trimiteau unul altuia elevi 
la meditație, cînd munca în școală era 
subordonată muncii de acasă, cînd pregă
tirea la consultațiile din școală era in
completă și superficială. Poate fi vorba de 
așa ceva în cazul profesorului Ghioca 
care-și îndeplinește obligațiile profesiona
le cu pasiune și sacrificiu, care și-a fă
cut din școală un crez, o profesiune, o 
familie ?

10

Ca să ponegrești un om e de ajuns 
uneori și o carte poștală agramată. Ca 
să-i reabilitezi după aceea nu ajung în
totdeauna dimensiunile romanului fluviu, 
în mina invidiei și a mediocrității, legea 
se golește de spiritul ce a înflăcăraț-o și 
poate lovi orbește. Ținta nonvalorii este 
valoarea. Era atit de simplu ca profeso NICOLAE CRISTACHE ■

rul sau profesorii ai căror elevi luau me
ditații particulare de la profesorul Ghio
ca să-i fi atras atenția acestuia că nu 
permit ca elevii lor să ia lecții în parti
cular și să se angajeze ei înșiși în fata 
părinților acelor elevi de a suplini prin 
consultații în școală nevoia lor de cu
noștințe suplimentare. De ce elevii pro
fesorului Ghioca nu apelează la alti spe
cialiști. Un fost elev al profesorului Ghio
ca mi-a povestit cum înaintea examenu
lui de admitere la facultate. îndemnat de 
părintele său. s-a adresat totuși unui 
profesor universitar ca să-i verifice cu
noștințele. Băiete, i-a spus profesorul 
universitar, după a treia consultație. 95 
la sută ești ca și intrat. N-ai nevoie de 
cunoștințele mele.

De ce colegii de catedră Ia cealaltă 
școală vorbesc despre profesorul Ghioca 
Adrian ca despre un idol ? „A introdus în 
școală sistemul discuțiilor în pauze. Nu 
ti-e jenă să mergi la el să-i ceri părerea 
într-o problemă, fiindcă orice discuție 
despre matematică este pentru el o bucu
rie. Comisiile noastre metodice se tin cu 
adevărat. Aceste discuții ne-au apropiat 
ca oameni, ne-au apropiat ca tel. N-a
vem interese care să ne despartă. Ne-a 
prins în tumultul lui pe toți. Ne-a dat 
două măsuri de bază : copilul și matema
tica și zeci de căi prin care să ne apro
piem de sufletul copilului și de esența 
poftei de a preda matematica."

11

— Tovarășe primar, dumneavoastră im! 
vorbiti de profesorul Ghioca Adrian ca 
despre un om excepțional. La fel mj-au 
vorbit directorul întreprinderii de me
canică fină, directoarea școlii generale, 
directorul liceului industrial, colegii lui de 
catedră, foștii lui elevi, actualii elevi, pă
rinții foștilor elevi, părinții actualilor 
elevi, părinții viitorilor elevi, oameni da 
pe stradă, alte cadre didactice, vecini. 
Secretarul Comitetului județean de 
partid, Traian Ștefănescu, a afirmat 
că profesorul Ghioca este unul din 
primii trei profesori din județ. îl 
laudă inspectorii, activiștii de la pri
mărie. Și totuși a fost dezonorat pu
blic. A greșit predînd meditații la cîtiva 
elevi din școala unde are catedră. Dacă 
ax fi acceptat, ar fi putut preda la tot 
orașul. Dar n-a acceptat. La școală mun
cește entuziasmat. Lucrează 12—14 care pe 
zi. Dă și meditații șl calitatea acestora este 
de asemenea excepțională- Nu tot mun
că se cheamă î Secretarul general al 
partidului spunea că nici un cîștig pro
venit din muncă cinstită nu este ilicit. 
Nici una din obligațiile sale profesionale 
nu este neglijată din cauza acestor medi
tații. Nici un alt profesor din școală nu 
are un program atît de bogat, atît pe li
nie profesională rit Si in planul obștesc 
al intereselor școlii. Nu înseamnă că ci
neva a fost rinteresat în denigrarea lui T 
Denigratorii lui sînt cunoscuti în școală 
și în oraș. N-au nici pe departe meritele 
profesorului Ghioca în nici unul din do
meniile de care se ocupă școala. Este 
echitabil ca aceștia să aibă cîștig de cau
ză 1 Prin meditațiile lui. hai să Ie spu
nem nelegale, profesorul Ghioca a aju
tat copii din alte clase să-și depășească 
handicapul, diferența pierdută din start, 
le-a dat siguranță și încredere în viitorul 
lor. a liniștit temerile unor părinți, ceea 
ce a făcut el prin aceste meditații există, 
mai mult, nu va muri niciodată, pasiu
nea lor pentru cunoștințele de matemati
că. Ce au făcut denigratorii pe cale le
gală 1 Au provocat indignarea celor ce 
cunosc pe prof. Ghioca. au dat naștere 
la o mișcare ostilă cadrelor didactice, au 
ponegrit un om excepțional și prin asta 
au subminat interesele școlii și ale orașu
lui în ultimă instanță. Pimeti fată în tată 
aceste două vini, aceste două feluri de 
oameni. Puneți1 fată în fată urmările ac
telor lor și cu ce s-a ales fiecare. Unul 
din cetățenii care fac cinste orașului su
feră. suferă familia lui. el este discredi
tat, dezonorat. Ceilalți se bucură. Știu, O 
să-mi spuneți că prin ședința la care a 
participat un secretar al Comitetului ju
dețean de partid s-a dat lucrurilor adevă
rata lor fată,

Nu este tocmai așa. fiindcă recent, după 
cîte sînt informat, denigratorii profesoru
lui Ghioca sînt nemulțumiți de ședință, 
înceoe sau va începe un alt șir de cârti 
poștale. Ce-i de făcut ?
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FLACĂRA REVINE

Starea de fapt a orelor de practică in producție

De la a vedea și pînă la a învăța este cale.lungă
Timp de o săptămînă de zile am intrai în mai multe licee și grupuri școlare 

bucureștene, mai concret spus, am urmărit activitatea elevilor in atelierele șco
lare, dincolo de ele, în atelierele de uzină, în secțiile productive ale Întreprinde
rilor care le patronează. Am adunat astfel, pentru ancheta noastră despre practica 
productivă a elevilor, numeroase secvențe, fapte, date, fiecare dintre ele puțind 
constitui un punct de plecare pentru o dezbatere de sine stătătoare...

Dialog eu Marcel Ciocîrlan, fost elev la 
Liceul industrial „Timpuri Noi", din fe
bruarie a.c. strungar încadrat ăl întreprin
derii cu același nume, care patronează li- 
ffieul :

— Cum vi se pare munca acum cînd 
aveți o răspundere de plan, cînd trebuie 
să acționați singur, cînd, în sfîrșit, trebuie 
să vă asigurați un câștig de pe urma a 
ceea ce produceți 7

— Cum să mi se pară 7 Cînd eram elev, 
«nai lucram pe strung, mai plecam... Acum 
trebuie să stau permanent, să hotărăsc 
singur cum să fac piesa. Simt că ar fi fost 
toarte bine dacă aș fi lucrat, în vremea 
practicii, mai mult pe mașină. Dar n-a
veam cum î Eram ucenic la un muncitor 
care dacă ne lăsa 2--3 ore pe mașină era 
bine ! Avea și el obligații să-și ducă leafa 
•casă...

Glodurile lui Tudorel Sună, și el fost 
elev al Liceului „Timpuri Noi", și el tot 
proaspăt încadrat : „în practică nu ne pu- 
aea muncitorul să lucrăm ca acum ; ori 
acum, singuri fiind, singuri decidem cum 
să începem și cum să terminăm o piesă. 
E greu...“

E greu ! E greu pentru că, un lucru bine 
gîndit, pe care practica luată în serios îl 
dovedește — elevii de azi sînt muncitorii 
de mîine — este fie greșit înțeles uneori, 
tie subestimat alteori. Pentru că aici, la 
întreprinderea „Timpuri Noi", nu există un 
atelier școală ta uzină, prin care să se 
pună la dispoziția fiecărui elev mașina 
necesară muncii nemijlocite. Dar să nu 
anticipăm.

Dialog cn elevii aflațî în practică :
— Ce lucrezi acolo 7
—■ Acum mă uit, nu. am ce face.
— De ce 7
—- Pentru că se montase greșit un pi

nion și trebuie să-1 desfacă (Ion Ehache, 
clasa a Xll-a B).

★
— Ce credeți c-ar trebui să se „întîm- 

ple“ pentru ca practica să vi se pară me
reu interesantă, să vă fie foarte folosi
toare 7

— Ar trebui să ni se explice cum se 
montează un motor, de la prima piesă, 
pînă la bancul de probă. Pentru că nouă 
ni se pune în față un motor pe jumătate 
asamblat, la care trebuie să montăm și noi 
o piesă sau alta, fără să ni se explice cum 
s-a procedat cu restul la care nu avem 
acces cu ochiul liber. (Radu Cristian)

Răspunsul vine de la un elev a cărui 
viitoare specialitate este de mecanic mo
toare combustie internă, secție în care își 
face practica și care „mîine" va devenî 
locul său de muncă. Așadar, elevii reven
dică o desfășurare logică a operațiunilor : 

cunoașterea ansamblului unui motor, de 
la „a“ la „z“. Recunosc că și în acea zi 
se rotiseră pe la cîteva motoare, aceasta 
însemnînd deci cunoașterea unor diverse 
faze de montare ; dar tot cu sincope, tot 
fără continuitate. Iar în anul următor, 
elevul X sau Y din clasa a Xll-a B va fi 
un alt Marcel Ciocîrlan sau Tudorel Suna, 
obligat să se confrunte cu iminența zilei 
de muncă; obligat deci să ia hotăriri, de
cizii responsabile.

„Da — zice maiștrii instructor al școlii, 
Ștefan Marinescu —■ dar nu poți montă 
inima motorului cu elevi. Aceasta este o 
lucrare de înaltă calificare !“ Firește, „ini
ma motorului" reclamă un muncitor cu 
înaltă calificare. Numai că Ia această de- 
Săvîrșire căreia îi zicem „înaltă" nu se 
poate ajunge decît din treaptă în treaptă, 
nu din... două in două ; nu cu sincope. 
„Au fost și în alte secții — continuă mai
strul instructor — au văzut cum se fabrică 
«icea inimă". Au văzut. Dar de la a vedea 
ș,’ pînă la învăța este cale lungă. O cale 
ce trebuie străbătută „împreună" — elevi 
și muncitori — de elevi care întreabă spre 
a învăța și a fi învățati, străbătută de 
ucenici într-o viitoare mare meserie. „Am 
dori să fim cît mai aproape de munci
tori. Să-i ajutăm la treburile serioase la 
care lucrează. Uneori însă sînt și ei mai 
grăbiți, mai ales pe la sfîrșit de lună". 
(Vasile Marian, elev ta aceeași clasă — 
XII B)

Dacă viitorii mecanici pentru motoarele 
cu combustie internă nu se pot plînge, în 
final, că nu au de lucru în timpul orelor, 
de practică în întreprindere — ei r.otin- 
du-se totuși pe la mai multe motoare și 
executînd numeroase operațiuni în moder
na hală de montaj în care i-arn întîlnit, 
în schimb prelucrătorii prin așchiere (pes
te 100 de elevi ai aceluiași liceu indus
trial) au mai multe și mai temeinice mo
tive de îngrijorare. Meseria pe care ei o 
vor practica reclamă ca încă de pe acum 
elevul să lucreze direct la mașină. Au la 
atelierul școală 14 strurtguri, 12 freze ș.a. 
Lucrează la ele, nemijlocit, sub îndruma
rea competentă a maiștrilor instructori, 
dar abia cînd vin în fabrică s-ar putea 
confrunta cu probleme, în adevăratul sens 
al cuvîntului, complexe. Probleme com
plexe au, desigur, și în atelierul din școala 
lor, dar nu se pot compara cu complexi
tatea din fabrică, ce decurge atit din fi
nețea lucrărilor cît și din impactul cu 
marea întreprindere. Numai că, după cum 
aminteam la început, la întreprinderea 
„Timpuri Noi" nu se poate vorbi încă des
pre o relație elev-mașină, elevul în practi
că fiind dat, cea mai mare parte din timp, 
pe lingă un muncitor — firește, de cea 

mal înaltă calificare — dar fără grija de 
a alege în muncitorul acela și un generos 
pedagog. El, muncitorul, trebuie să ti 
afecteze elevului dat ta grijă, din timpul 
său — un timp al înțelegerii, un timp al 
îndrăgirii meseriei, al pătrunderii tainelor 
®L Or, acest lucru — îl recunosc cu toții 
— nu se întîmplă întotdeauna. Elevii dis
pun practic doar de cîteva ore (2—3) în 
care pot lucra sub îndrumarea muncito
rului direct la strung, lucru cumva expli
cabil dat fiind faptul obiectiv că acel mun
citor are de îndeplinit un plan. „Batem 
apa in piuă de ani de zile să facem un 
atelier-școală la uzină. în special prelu
crătorii prin așchiere au nevoie ca aerul 
de așa ceva. Abia atunci vom putea vorbi 
cu adevărat despre relația elev-mașină" — 
spunea maistrul instructor Marinescu.

Că atelierul ta cadrul întreprinderi! ar 
fi necesar „ca aerul" este o chestiune pe 
care nimeni nu o tăgăduiește; nici cei 
care răspund, la nivel de întreprindere, 
de practica elevilor. Tovarășul Vasile lo- 
niță, inspector principal cu probleme de 
învățămînt, ne-a prezentat chiar o situa
ție în perspectivă, care, se pare, va rezolva 
această problemă a problemelor : „Deasu
pra halei noi urmează să fie montate alte 
ateliere. Unul din spațiile dezafectate va 
deveni atelierul-școală al întreprinderii".

Maistrul de întreținere Iosif Opriș, de 
la secția Prelucrări mecanice linia de su
pape, a evidențiat un alt aspect, deosebit 
de important pentru desfășurarea cu efi
ciență a practicii ta producție : respecta
rea disciplinei de muncă de către elevi. 
Mulți lipsesc de la practică — se plîngea 
maistrul — trebuie dezbărati de chiul, iar 
ta această direcție școala și-ar putea spune 
mai mult cuvîntul. La rîndul său, maistrul 
Stan Babaua de la atelierul D 120, secretar 
de partid pe secția montaj, trăgea și dum
nealui un semnal la adresa indisciplinei 
elevilor care „nu-și fac sarcina, cum ar 
trebui să și-o facă în cele 6 ore de muncă, 
pleacă în vizită pe la alți colegi, din alte 
secții, ca și cînd întreprinderea ar fi un 
pare pentru plimbare și nu un loc unde 
să-și perfecteze meseria. Desigur, nu asta 
este starea de fapt a orelor de practică 
productivă, dar se mai întîmplă. Chiar și 
azi a fost o situație de încălcare a disci
plinei muncii".

— Gravă 7
— Nu I Dar cu urmări pe mai tîrziu 

dacă nu se vor lua măsuri. Un singur elev 
avea treabă la polizor în vreme ce alti 
vreo 4—5 stăteau roată în jurul lui, se 
amuzau, lăsînd în părăsire propriile lu
crări.

— Cine erau „făptașii" 7
— Nu-i știu pe nume, dar ii voi desco

peri imediat !
Despre cîțiva dintre elevii aceleiași 

clase a XII-a B era vorba. Scena care a 
uîmat ar fi putut concura cu oricare din 
secvențele comice ale lui Stan și Bran. 
Maistrul a pornit să dea roată noii hale 
de montaj, oprindu-se în fața fiecărui 

elev, lămurtadu-ne de fiecare dată : „A- 
cela este 1“ Nu, nu era acela, nu fusese 
la polizor în acea zi. Se ajunge la con
cluzia că poate indisciplinații plecaseră 
mai devreme de la practică. în vremea 
aceasta maistrul instructor al școlii, Ma
rinescu, iși trăia din plin nedumerirea : 
de ce nu-1 anunțase și pe el maistrul de
spre o asemenea întîmplare.

Nu credem că mai este cazul vreunul 
comentariu. E ușor să arăți cu degetul,, 
ta, muncitor sau maistru, spre elevii in- 
disciplinați în muncă, spre școala care-i 
scapă din mîini. Dar cît de greu ar fi, 
pentru oricare muncitor sau maistru, să 
ia atitudine fermă, bazată pe tact și grijă, 
pe puterea intervenției directe, a creării, 
curentului de opinie 7 Cît de greu i-a fost 
oare maistrului Babaua să-și noteze nu
mele celor 4—5 copii, spre a face un caz 
din ei — puși în fața elevilor și a mun
citorilor, atunci, pe loc, să-1 informeze și 
pe maistrul instructor al școlii despre o 
atare comportare care sfidează munca. Ș.i, 
pentru că tot sîntem la acest capitol al 
educației prin muncă și pentru muncă, nu 
putem să nu relatăm secvența primei 
noastre întîlniri cu elevii clasei a XII-a B. 
Am fost conduși spre hala de montaj cu 
siguranța că îi vom găsi acolo, aplecați 
asupra lucrului. Ne însoțea chiar maistrul 
ior care venea dintr-o altă secție, unde 
mai avea cîțiva elevi. Nu am găsit nici 
tin elev ! Același maistru instructor Ma
rinescu, în grija căruia se aflau elevii, 
ne-a oferit imediat și explicația, reală, de
altfel : ta acea zi încărcase cu băieții ma
teriale pentru școală. Pe cei care stătu
seră numai afară în ger, îi învoise să plece 
mai devreme. Ceilalți, trebuiau să fie aci. 
„Unde-s băieții 7 !" — se interesează la 
muncitorii din secție. „Stat la...“, sau la...

Iată, deci, că un lucru bine gîndit, pe 
care practica îl dovedește — dar mai ales, 
va rămîne să-1 dovedească pe deplin — 
atît de eficient (cum am constatat la alte 
licee și la alte întreprinderi tutelare, cum 
dealtfel am descoperit și la atelierele- 
școală ale liceului unde se fac lucruri foar
te frumoase), se confruntă cu o serie de a- 
îiacronisme pe care le-am punctat de-a 
lungul anchetei noastre de la „Timpuri 
Noi". Liceul nu a ajuns încă o secție a u- 
Zinei. Conducerea întreprinderii și condu
cerea liceului nu conlucrează în suficientă 
măsură, nu au creat acel spirit de schipă, 
absolut necesar îndeplinirii dezideratului 
comun : pregătirea unor cadre cu înaltă 
calificare, imperios necesare industriei 
noastre în continuu progres. Nu e normal 
ca o întreprindere că „Timpuri No!“ să 
asigure doar 26 la sută din planul de pro
ducție al școlii, diferența de pînă la sută 
la sută fiind realizată prin contracte cu 
alte (prea multe „alte") întreprinderi. Nu 
pentru „Timpuri Noi" sînt formați elevii ? 
După cum este inadmisibil ca un elev în 
practică să stea să privească, fie și la un 
muncitor cu înaltă calificare — pînă la 
urmă intervin plictisul, neatenția, dez'n- 
teresul. încă un argument deci care vine 
să pledeze în favoarea înființării neîntîr- 
ziaie a atelierelor pentru elevi în cadrul 
întreprinderilor, acolo unde lucrurile nu 
au fost încă demarate în această direcție.

Concluziile noastre depășesc granițele 
anchetei de azi. Ele se vor un preambul 
pentru o viitoare anchetă de problematică,

GEORGETA ȘTEFANESCU M

Actualele restaurări nu sînt 
decît jumătăți de măsură
O ciudățenie, dacă poate fi numită ast

fel, a Castelului Corvineștilor din Hune
doara, unul din cele mai întregi castele 
medievale din sud-estul Europei, ar fi ta 
primul rind starea jaln'că a acoperișu
rilor, ciuruite mai peste tot, a cetîrnelor 
înfundate de praful marelui combi
nat siderurgic, a burlanelor prin care 
apa n-a mai curs de mult și a zi
durilor în care, mai ales pe sus, prin col
țuri, s-a instalat igrasia. Și ar mai fi 
de spus că, datorită umidității excesive 
ți prafului industrial, minunata frescă din 
culoarul numit Loggia lui Matei, s-a șters 
aproape de tot, pierzîndu-se astfel nu 
doar o operă de artă, cît și un important 
document istoric privind legenda familiei 
Corvineștilor. Dar pentru că tot am bătut 
la pas acest uriaș monument și‘ pentru că 
am urcat chiar și prin podurile sale mult 
asemănătoare unor hale industriale, con- 
statînd că în anumite locuri lemnul a în
ceput să putrezească din cauza ploilor ce 
se scurg prin acoperișurile zdrențuite, să 
notăm că totuși tînărul șef al acestui 
complex muzeal, profesorul Tiberiu Ma- 
riș, ajutat de forurile municipale și ju
dețene, a reușit să facă, în limita posi
bilităților financiare, cîteva lucruri. Adică, 
mai exact spus, a început tacă de anul 
trecut, ba chiar a și terminat, pavarea 
cu dale a turnului numit Bastionul Alb, 
a pavat cu piatră spartă de carieră o alee 
ta interiorul curții, ușurtad deplasarea tu
riștilor, și a început să amenajeze spa
țiile unui viitor muzeu al breslelor din 
tîrgul de altădată al Hunedoarei, urmînd 
ea pînă în anul 1984, cînd se vor aniver
sa 100 de ani de la aprinderea primului . 
foc- la furnalele hunedorene, să se ame
najeze, în spațiile rămase libere ale cas
telului, primul mare Muzeu al Fierului, 
siderurgia fiind o străveche preocupare pe 
•eeste meleaguri de țară.

în legătură cu aceste intenții ne-ar fi 
plăcut să notăm ceva precis despre re
parația acoperișurilor, despre refacerea 
ancadramentelor de la uși, și ferestre, 
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splendide dăltuiri in piatră, dăltuiri care 
cu timpul s-au distrus în mare parte, pre
cum și despre o acțiune menită să com
bată igrasia deja instalată, ori înlocuirea 
părților lemnoase putrezite. Dar, despre 
toate aceste lucruri, precum și despre 
starea generală a monumentelor istorice 
din județul Hunedoara, județ extrem de 
bogat în vestigii vorbind despre viața po
porului român pe aceste meleaguri, iată 
ce-am aflat dintr-un dialog preltmgit cu 
profesorul loachim Lazăr, directorul mu
zeului județean din Deva :

— Care sînt marile monumente Istorice 
ale județului Hunedoara 7

— Din punctul meu de vedere, toate 
sînt mari, absolut toate. Aș începe eu 
Sarmizegelusa Regia, capitala regelui dac 
Burebista, aș continua cu cetățile dacice 
din Munții Orăștiei, apoi cu ceffialtă Sar- 
mizegetusă, cea de lingă Hațeg, cunos
cută sub numele de Ulpia Traiana Au
gusta. Acestora, în ordine cronologică, li 
se adaugă monumentele de arhitectură 
medievală românească cum sînt bisericile 
de la Densuș, Streisîngiorgi, Strei, Gura- 
sada, Sintămăria Oriea, Rîbița, Crișciori, 
Sîmpetru, Bîrsău și multe altele. Tot în 
ordine cronologică și la fel de importante 
sînt,. desigur, ruinele marilor curți cne- 
ziale din Țara Hațegului, cum sînt curțile 
și cetățile de la Riul de Mori, Mălăiești, 
Sălașu de Sus, Răchitova, Cetatea Colț. 
Contemporan acestor curți le este, desi
gur, Castelul Corvineștilor din Hune
doara, pentru ca, doar cîteva sute de ani 
mai tîrziu, să apară Cetatea Devei. Și

— Care este, după părerea dumnea
voastră, situația actuală a acestor monu
mente 7 Sînt ele păstrate și îngrijite cu 
sfințenia ee li se cuvine 7

— Dacă aș spune că situația lor este 
foarte bună, aș îi contrazis de realitate. 
Dacă aș spune că este rea, m-aș apropia 
de adevăr, dar aș fi excesiv de autocritic.

— Mai concret 7
— Dacă ar fi să le luăm tatr-o altă or- ' 

dine, cea a degradării lor, curțile cneziale 
din Hațeg au ajuns de foarte mult timp, 
de aproape 100 de ani, tatr-o avansată 
stare de ruină.

— Pot fi, cît de cît, salvate ?
— Da, dar cu eforturi financiare imen

se, eforturi pe care, deocamdată, le facem 
ta altă direcție.

— In ce direcție 7
— Cea a restaurării unor monumente 

unice în istoria noastră cum sînt cele două 
Sarmizegetuse și monumentele de arhi
tectură medievală românească.

—• Ce s-a făcut și ee se face Ia aceste 
monumente 7

— Vom finaliza în acest an la Sarmi- 
zegetusa Regia o amplă restaurare înce
pută tocă din 1979. Eforturile noastre se 
vor concentra ta consolidarea zidului ce
tății de incintă, a marelui sanctuar al lui 
Burebista și a marelui sanctuar de an- 
dezit. Precizez că restaurarea și consoli
darea se fac după un proiect întocmit de 
proiectantul Cristian Călinescu din cadrul 
unei întreprinderi județene de proiectări.

— De ce faceți această precizare 7
— Pentru că asupra acestui subiect pro

pun să revenim după ce termin de răs
puns la prima întrebare.

— Vă ascult.
— în ceea ce privește consolidarea Sar- 

mizegetusei Ulpia Traiana Augusta aic) 
lucrările decurg mult mai bine în sensul 
că ele se execută simultan cu săpăturile 
arheologice.

— Ar urma, zicem noi, cetățile dacice 
din Munții Orăștiei.

— Da, cetățile de la Blidarii sau de la 
Costești au suportat și ele binefacerile 
unor restaurări. La ora actuală, 
după părerea noastră, ele au fost redate 
circuitului istoric și turistic, accesul fiind 
asigurat pînă în preajma lor, fără ca dru
murile să afecteze peisajul acestor stră
vechi locuri.

— Pînă aeum, în Unii mari, totul e-n 
regulă. Știm însă că situația este încă ne
mulțumitoare în legătură cu monumen
tele de arhitectură medievală româneas
că și cu Castelul Corvineștilor din Hune
doara.

— Cîteva din monumentele din prima 
categorie, cum sînt bisericile din Densuș, 
Strei (lingă Călan) sau cea din Crișcior, 
au fost redate circuitului Istoric și turis
tic. Altele, cum sînt cele din Streisîn
giorgi, Sîmpetru, Bîrsău și Gurasada, vor 

fi supuse restaurării. Pentru monumen 
tul de la Streisîngiorgi, de exemplu, cu a- 
jutorul unui proiect întocmit de fosta Di
recție a patrimoniului cultural național, 
direcție care între timp s-a dizolvat, vom 
relua, parțial, lucrările de restaurare și 
conservare.

— De ce parțial 7
— Pentru că lucrările artistice de cio- 

plitorie în piatră nu are cine să le exe
cute, așa cum nici pictura murală nu are 
cine să o renoveze. La ora actuală, pe 
raza județului nostru, nu mai dispunem 
de specialiștii pe care îi formase fosta 
Direcție a monumentelor istorice.

— Și iată-ne ajunși din nou la Castelul 
Corvineștilor.

— Da, la Hunedoara, situația castelu
lui nu e dintre cele mai fericite. Proble
ma numărul unu, extrem de urgentă, este 
cea a acoperișului. Se cuvine mai tatii 
și-ntîi înlocuirea țiglelor sparte. Această 
înlocuire nu se poate face cu una, cu două 
deoarece, după cite știm noi, nici o fa
brică din țară nu produce țiglă ta formă 
de solz și smălțuită. Fără o astfel de ți
glă orice restaurare ar fi doar o jumă
tate de pas, o jumătate de măsură. De-a 
lungul timpului, astfel de jumătăți de 
pași s-au mai făcut, dar din păcate efi
ciența lor a fost de scurtă durată.

— Și totuși, ce anume nu merge In *- 
eeastă amplă acțiune de întreținere și 
restaurare a monumentelor 7

— După părerea mea două sînt proble
mele cele mai deosebite. Este strict ne
cesară înființarea unui compartiment de 
proiectare privind lucrările de restaurare. 
La ora actuală aceste proiecte sînt în
tocmite de oameni care fac această treabă 
numai și numai la insistențele noastre, 
fără a avea obligații ta atest sens, dar 
fără a avea, mai ales, și pregătirea spe
cializată. Precizez că fosta Direcție a mo
numentelor istorice, acel D.M.I., avea un 
astfel de atelier de proiectare. Și nu nu
mai un atelier, ci și meseriași care, la 
fața locului, executau lucrările din pro
iecte. Dealtfel, cu această problemă, am 
intrat ta cel de-al doilea neajuns, cel al 
constructorului specializat. Ne lipsesc cio
plitorii în piatră, restauratorii de fresce, 
ne lipsesc zidarii și dulgherii specializați 
ta lucrări de restaurare. Fără a rezolva 
aceste două probleme, nici o restaurare 
nu-și poate atinge țelul dorit.

N. VICTOR S
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ISTORIA NOASTRĂ, VIATA NOASTRĂ

FILE DIN MAREA EPOPEE A UNITĂȚII NAȚIONALE A ROMÂNILOR
Din nou — aflindu-ne la granița dintre două capitole —■ 

sintem nevoiți să transcriem ultima parte a capitolului 
„1911 — Primele luni — Tifosul exantematic" și, in con
tinuare, intîile pagini din capitolul următor „1917 — Pri
mele luni (urmare) “ ; aceasta și din dorința de a respecta 
— pînă la titlurile capitolelor chiar — modul, dealtfel 
judicios, în care Ion G. Duca și-a structurat memoriile.

Așadar mai întîi încheierea capitolului „1917 — Primele 
luni —• Tifosul exantematic". Duca relatează despre o 
primă convocare a parlamentarilor aflători în Iași. Ședin
țele au avut loc în Aula Universității — în prima decadă 
a lunii februarie. Primul ministru a făcut expuneri atît 
asupra rezultatelor vizitei delegației guvernamentale 
române în Rusia, eît și asupra situației generale. Au fost, 
desigur, la discuția generală și unele atitudini critice — pe 
care ministrul Duca, cum lesne se observă în text, în
cearcă să le amorseze prin efectul produs de fraze lapi
dare și sentențioase. Insă politicianismul a respirat ușurat 
pînă la urmă — beneficiind de „rezultatele binefăcătoare 
ale supapei" la care se recursese, după cum recunoștea 
chiar unul din artizanii regimului.

La izbucnirea revoluției burghezo-democratice din Ru
sia, în februarie 1917, este convocat din nou parlamentul. 
Motivele sînt definite de I.G, Duca : „Voiam să dăm re
prezentanților națiunei prilejul să-și manifeste public 

părerile care mocneau prin colțuri și să mai facem în 
fața noii Rusii incăodată dovada hotărirei României de a 
duce războiul cu orice jertfă pînă Ia capăt". Rezultatele 
scurtei sesiuni parlamentare sînt comentate de memoria
list prin intermediul unor pasaje proprii din articole de 
presă ; le-am inserat și noi deoarece autorul lor le-a fo
losit, la rîndu-i, în loc de concluzii.

Capitolul „1917 — Primele luni (urmare)" debutează eu 
povestea neînțelegerilor dintre ministrul cultelor și mitro
politul Pimen -- soluția schimbării locuinței lui Duca din 
palatul mitropolitan în strada Păcurari (în casele unM 
rude) avind „darul prețios de a mulțumi pe toată lumea".

Apoi memorialistul stăruie asupra preocupărilor și răs
punderilor avute în sarcina sa în acele luni de la începu
tul anului 1917. Mărturisește că în calitatea sa de ministru 
al cultelor și al școaleior avea mai puțin de lucru in acea 
perioadă ; oferă, totuși, informații prețioase în legătură 
eu elevii și profesorii refugiați în Moldova.

Dar I.G. Duca deținea și funcția de mare cenzor. In 
această privință consemnările sale sînt deosebit de însem
nate — prin ineditul lor. După cum pagini întregi evocă 
presa și lumea ei in vreme de război ; se detașează și aici 
portretul dedicat marelui gazetar patriot care a fost sa
vantul Nicolae lorga.
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1917 - Primele luni - Tifosul exantematic <»o
De Îndată ce Brătianu s-a întors de la 

Petersburg, l-am convins să convoace în 
Aula Universității pe toți parlamentarii 
aflători la Iași și să le facă o expunere 
a vizitei sale în Rusia și a situației în 
genere. Ședința s-a ținut sîmbătă, 11 fe
bruarie, la ora trei. Trancu-Iași a perorat 
în chestia transporturilor, generalul Lam- 
bru a vorbit de refacerea armatei ca să 
aibă prilejul să arunce cîteva săgeți în
veninate vărului său, generalul Prezan, 
care intr-adevăr, cred că îl nedreptățise 
și care în orice caz nu i-o putea ierta. 
George Diamandy foarte agitat în toată 
această perioadă s-a plîns de organizarea 
aprovizionărilor, Dobrescu-Geanabet de 
la Ploiești cu o voce răstită ne-a grati
ficat cu mai multe învinuiri neplăcute și 
[A.C.] Cuza eu ironii nepotrivite. Bră- 
îianu le-a răspuns la toți, a dat oare
care amănunte asupra impresiilor sale de 
la Petersburg și în aplauzele unanime ale 
adunării a arătat .că găsise acolo, la toți 
aliații, nu numai recunoașterea sacrifi
ciilor României dar și hotărîrea lor ne
zdruncinată de a duce lupta pînă la 
triumful desăvîrșit al cauzei noastre co
mune.

După aceea cîtva timp totul a mers 
bine. Beneficiam de rezultatele binefă
cătoare ale supapei la care recursesem. 
Cînd a izbucnit insă revoluția rusească 
deodată fierberea a reînceput și ca să 
fim drepți era și firesc să fie așa. Eve
nimentul avea, o prea mare însemnătate 
ca în fața lui parlamentarii noștri să ră- 
mlie nepăsători.

Am fost toți în Consiliul de Miniștri de 
părere că convocarea parlamentului pen
tru o scurtă sesiune se impune și astfel 
Camera și Senatul au fost convocate Ia 
8 martie. Ședințele au ținut patru zile : 
de la miercuri 8, pînă la sîmbătă seara, 
11 martie. De fapt nu aveam nici un pro
iect însemnat de votat. Am adus cîteva 
proiecte militare neînsemnate, cîteva 
credite și proiectul de lege privitor la 
Înființarea ordinului sanitar Regina Ma
ria — ca să. dăm o justificare legislativă 
unei sesiuni a cărei rațiune de a fi era 
curat politică. Voiam să. dăm reprezen
tanților națiunei prilejul să-și manifeste 
public părerile care mocneau prin col
țuri și să mai .facem în fața noii Rusii 
încă odată dovada hotărirei României de 
a duce războiul cu orice jertfe pînă la 
capăt. Aceste rezultate le-am obținut cu 
prisosință în acele patru zile.

La Senat singur lonaș Grădișteanu a 
atacat guvernul. El a anunțat o interpe
lare în care a repetat învinuh-ile absurde 
din cafenelele lașului : guvernul e lipsit 
de autoritate politică și morală în afară 
ca șl înăuntru. Cuvintele lui au avut da
rul să revolte pe Brătianu care s-a ur
cat imediat la tribună și i-a răspuns cu 
indignare că considera acuzațiunea de 
lipsă de prestigiu a guvernului ca un a- 
front : „Autoritatea guvernului este în
treagă pentru că guvernul afară este 
expresia autorizată a unei țări și a unui 
regat care se bucură de respectul tutu
ror". Aruncate răstit și cu mîndrie aceste 
cuvinte au stîrnit un tunet de aplauze. 
Grădișteanu încurcat a tăcut. Interpela
rea nu s-a mai ținut și incidentul a fost 
închis.

La Cameră discuțiunile au fost mai vii. 
Trancu-Iași, George Diamandy și firește 
inevitabilul [A.C.] Cuza.au interpelat, dar 
numai Cuza cu o notă adevărat agresivă, 
încolo s-au exprimat mai mult de către 
oratori dorințe ca să se îndrepte unele 
rele, ca să se îmbunătățească unele mă
suri luate. în această privință- nu pot 
uita un episod cu Jean Miclescu de la 
Botoșani. înaintea ședinței de la 9 mar
tie, etnd întru în salq Teatrului Națio
nal mă întîmoină într-o stare de siirexci- 
tație nervoasă vecină dementei. Tremu- 
rînd, cu ochii injectați, cu privirea pier
dută îmi declară că suntem niște crimi
nali, că tara se prăpădește, că nu facem 
nimic, că conștiința lui îi impune să 
spuie tot ce are pe suflet în plină șe
dință, oricare ar fi consecințele. Dîndtl-mi 
imediat seama că am în fața mea un om 
bolnav, m-am așezat în fundul sălii cu 
el si încet am căutat să-l liniștesc și să 
ii demonstrez neajunsurile în acele mo
mente ale unei atari ieșiri. După mine 
am pus și pe Morțun să îi vorbească și 

sărmanul s-a mărginit la o comunicare 
anodină cuviincioasă. Brătianu vestit d? 
noi, i-a răspuns dîndu-i cu deosebită a- 
tenție asigurări în privința problemelor 
semnalate și omul s-a înturnat la Boto
șani ; în urmă a plecat în Franța de unde 
nu s-a mai întors. Acest cumnat al lui 
Mltiță Sturdza și al lui Petre Carp era' 
un om cult dar — cu aparențe liniștite 
— un veșnic revoltat. Sub lovitura răz
boiului și a restriștilor, sufletul său chi
nuit și sistemul său nervos șubred n-au 
rezistat. A sfârșit nebun.

Ca să caracterizez mai bine înțelesul 
și rezultatele, acestei scurte sesiuni, e 
destul să citez două articole pe care am 
primit însărcinarea să le scriu în „Miș
carea". Unul era la deschidere și celălalt 
la închiderea sesiunei. Iată în adevăr ce 
scriam la deschidere : „Ieri parlamentul 
s-a deschis și sesiunea s-a prelungit pînă 
la 15 aprilie. Față de marile evenimente 
care se petrec în Rusia și a căror reper- 
cuțiune asupra întregului război este atît 
de vădită, credem că e bine ca parla
mentul să reia contact cu guvernul și 
strins unit în jurul lui să dea atît în țară 
cît și în străinătate impresiunea solidari
tății depline ce există între toți factorii 
legali ai țării în împrejurările prin care 
trecem. Nu ne Îndoim că parlamentul — 
în care putem spune că nu mai există, 
afară de cîteva cazuri "izolate, majoritate 
și opoziție — va ști să dea spectacolul 
de unire pe care țara îl așteaptă de la 
reprezentațiunea sa națională. De aseme
nea avem convingerea că în dezbaterile 
acestor cîteva zile se vă afirma încă »o 
dată în fața lume! întregi hotărîrea ne
strămutată a României de a duce alături 
de aliații ei lupta pînă la capăt, cu toată 
energia și fără nici un fel de șovăire. 
Maturitatea politică a națiunilor se ju
decă în momente grele. România au știut 
pînă acum să dea dovadă de înțelepciu
ne politică. Vor reda această dovadă și 
astăzi". Și mai departe : „în sfîrșit din- 
atmosfera generală a parlamentului se va 
desprinde luminos pentru toți că deși 
soarta ne-a supus la grele încercări, nu 
ne-am lăsat să fim abătuți de vitregia 
vremurilor și că poporul nostru păstrea
ză întreagă credința lui în biruința finală 
a oștirilor noastre și în realizarea asoi- 
rațiunilor noastre naționale. Avem prea 
mult conștiința de dreptatea cauzei 
noastre și de necesitatea istorică de a 
ne afirma drepturile în marele proces 
dintre popoare, ce se lămurește prin răz- • 
boiul actual, pentru ea încrederea noastră 
să fi fost zdruncinată sau speranțele 
noastre să se fi risimt". Iar la 1-m.v,[do-eâ 
sesiunei ; „Acum cîteva zile, cînd parla
mentul și-a reluat ședințele, am exprimat 
convingerea noastră că această scurtă 
sesiune va contribui să arate, pe de o 
parte, solidaritatea dintre' guvern și re
prezentațiunea națională si tuturora, pe. 
de altă parte, hotărîrea țării de a duce 
acest război pînă la capăt, cu cea mai 
mare energie. Cele ce s-au petrecut în 
cele patru ședințe ce au avut loc Ja 
Cameră și la Senat dovedesc că nu ne 
înșelaserăm. într-adevăr, în urma lămu
ririlor date, între majoritate și guvern 
a domnit cea mai deplină armonie și 
parlamentul s-a arătat decis să susție 
guvernul întreg în sforțările pe care, cu 
toate greutățile existente, le fape pentru 
a rezolvi diferitele chestiuni la ordinea 
zilei atît pe terenul politicei interne, cit 
și a celei externe. în mijlocul acestei u- 
nanimităti. vocile discordante ale dom
nilor [A.C.] Cuza și Grădișteanu n-au 
putut decît să accentueze și mai bine u- 
nirea între parlament și guvern. Desigur 
că nimeni nu are pretenția să spuie că 
nu sunt chestiuni asttpra cărora — atît 
în ceea . ce privește trecutul, cît și în 
ceea ce privește prezentul — nu se -pot 
avea păreri deosebite sau face comen
tarii sau aprecieri diverse. Dar ouasj-u- 
nanimitatea parlamentului a socotit că a- 
semenea discuții în împrejurările actuale 
nu sunt de nici un folos pentru țară și 
că dacă e firesc ca ele să fie reluate pe 
larg după terminarea războiului, astăzi 
un singur lucru poate fi util și patrio^ 
tic: este ca toți să stea strînși uniți în' 
jurul acelora care au marile răspunderi 
ale situațiunei și deci prin încrederea și 
sprijinul lor să li ajute în opera grea pe 

care o au de îndeplinit". Și mai departe : 
„în momentul în care în Rusia se petrec 
evenimente de covîrșitoare însemnătate 
pentru noi manifestațiuni de solidaritate 
și de hotărîre a repsezentatiunei noastre 
naționale nu pot să aibă decît o fericită 
înrîurire asupra . situațiunei noastre in: 
ternaționale. De altminteri parlamentul 
și-a încheiat lucrările într-o atmosferă de 
dragoste nețărmurită pentru viteaza 
noastră oștire și de încredere neștirbită 
în victoria finală a noastră și a glorioșilor 
noștri aliați".

Și așa a și fost. Situația politică după 
sesiunea parlamentară s-a însenină! de
plin pentru cîtva timp. Dar n-aș spune

1917 — Primele
In primele zile ale lunei martie con

viețuirea mea cu mitropolitul Pimen a 
luat sfârșit. După intimitatea primelor 
vremuri și mai ales după scena în care 
mă opusesem atît de liotărît la plecarea 
lui în Rusia, raporturile noastre se răci
seră. Deși aveam gospodăria mea sepa
rată cu Gîrboviceanu, deși nu mai luam 
masa împreună, devenise nesuferit. Lip
sit de cea mai elementară creștere, pîn- 
dea persoanele care veneau la mine și le 
certa că îi murdăresc preșurile și alte 
meschinerii de felul acesta. Dîndu-mi 
seamă că dacă lucrurile vor 'continua, 
vom ajunge la un incident penibil și ca 
ministru de culte, vrînd să evitj cu orice 
chip un conflict cu șeful bisericii din 
Moldova, mai ales pe chestii de această 
natură, m-am hotărît deci să plec diti 1 
palatul mitropolitan și m-am mutat în 
strada Păcurari, în casele lui lancu Praja. 
în aceeași curte locuia fratele său. Cos- 
tică, a cărui soție era o rudă a mea. 
Mama și sora mea își găsiseră șl ele 
adăpost acolo. Eram cu toți împreună, 
deci mult mai bine decît in spațioasele 
saloane ale Mitropoliei. Pimen, care pro
babil făcuse toate acestea ca să scape 
de mine, era și el îneîntat. Soluția avea 
prin urmare darul prețios de a mulțumi 
pe toată lumea.

Timpul meu era împărțit între minister, 
zilnicul consiliu de miniștri, cenzura, 
presa și contactul cu parlamentarii. Ca 
să fiu drept, ministerul mă absorbea 
puțin. Tot ce privea casa bisericilor era 
în sarcina lui Gîrboviceanu. El își insta
lase birourile în curtea Mitropolie’ și, 
ajutat de Dobrescu, conducea totuL Din 
cînd în cînd, numai, făcea apel la mine 
ca să îi dau cîteva iscălituri sau ca să 
obție vreo rezoluție într-o chestie mai 
însemnată. Avînd deplină încredere în 
ei, nu veneam la minister decît la două, 
trei zile. Stăteam puțin, rezolvam în grabă 
hîrtiile mai importante — printre colec
țiile de mineralogie ale lui Simioneșcu. 
Dealtminteri, nici nu prea era mult de 
făcut. Școlile din Moldova funcționau de 
bine de rău, ele nu reprezentau decît o 
parte restrînsă din învățămîntul nostru 
general. Cele mai numeroase din școli 
și așezămintele noastre culturale rămăse
seră în teritoriul ocupat. Principala noas
tră grijă era să ne ocupăm de refugiați, 
de profesorii dar mai cu seamă de elevii 
refugiați. Cu profesorii a fost relativ ușor. 
Cari nu erau mobilizați — au fost repar
tizați pe la diferitele școli și colonii șco
lare. Cu elevii a fost mai greu, dar cu 
sforțări și stăruință am izbutit să înfiin
țăm in tot cuprinsul Moldovei, mai cu 
seamă în jurul lașilor, cîteva colonii care 
ne-au făcut cinste. îndeosebi una la Scu- 
leni, pe malul Prutului, s-a ■ organizat în 
cele mai bune -condițiuni, combinînd ce
rințele învățămîntului cu prescripțiile ccr- 
cetășiei. Ea se afla sub conducerea lui 
Mugur și mă duceam des s-o vizitez. 
Ceea ce e mai însemnat de notat e că 
starea sanitară s-a menținut bună în 
aceste colonii școlare tot timpul. Rava
giile tifosului exantematic au fost cu 
totul reduse prin serioasele măsuri de 
profilaxie luate.

De consiliul de miniștri am vorbit. Nu 
voi reveni deci decît pentru a sublinia 
că. el îmi lua în fiecare zi două ore — de 
la unsprezece la unu.

Cenzura a trebuit firește cîtva timp ca 
s-o organizez. Schina, șeful ei, era nu 
numai lipsit de însușirile unui bun orga
nizator dar sucit, cum s-a dovedit pe 
urmă a fi în toate, a încercat chiar la un 

adevărul întreg dacă aș ascunde că în 
acele cîteva zile am surprins la unii din 
prietenii noștri politici veleități de in
dependență, un spirit de contradicție da 
să nu zic de răzvrătire. Deocamdată ni
mic definit, nimic precis dar o adiere u- 
șoară prevestitoare de furtuni viitoare. 
[G.J Diamandy, doctorul Lupu, [Gr.] Iu- 
nian, Nuhucă Protopopescu, Tilică loanid 
erau cei ce se semnalaseră mai mult a- 
tenției noastre. Ocupați și preocupați de 
chestii mai grave, nu le-am dat însă nici 
eu nici colegii mei acestor manifestațiuni 
decît o însemnătate relativă. Trebuia să 
se dovedească în curîțid că am greșit.

luni (urmare)
moment dat să se emancipeze complet 
de sub autoritatea mea, ca să treacă la 
Marele Cartier. Spunea că nu sunt destul 
de sever, găsise un ofițeraș francez bă
nuitor care vedea deja guvernul român 
conspirînd cil germanii. Ca să nu creez 
lui Brătianu dificultăți cu bătrînul Bag
dad, primul președinte al curtei de casa
ție, am consimțit să nu reclam împotriva 
lui Schina sancțiunile meritate. Cenzura 
scrisorilor a rămas sub conducerea lui 
efectivă, in colaborare cu Marele Cartier. 
Cenzura telegramelor din punctul de ve
dere politic, singura cu adevărat însem
nată, mi-am rezervat-o însă exclusiv. în 
consecință, în fiecare dimineață și în fie
care seară doi vîlceni — Eugen Băcescu 
de la Horez și Bebe Părăianu fiul lui 
Alex. Părăianu și șeful lor, colonelul 
Dumitrescu, un harnic și vrednic ofițer 
superior — veneau la mine cu un mie 
geamantan pe care îl am și azi și îmi 
supuneau toate telegramele. Fiind din fire 
curios și dornic de a ști ce se petrece —- 
această muncă grea, delicată, migăloasă, 
adesea obositoare mă interesa însă mult. 
Toate știrile, mai cu seamă cele din afa
ră, treceau sub ochii mei. Am fost astfel 
în măsură să aflu multe pe care mi le 
aduc aminte, multe pe care le-am uitat și 
multe pe care nu regret că le-am uitat. 
Tot pe la mine treceau și ziarele, puținele 
ziare ce ne veneau din Apus și de la 
Puterile Aliate, izvoare neprețuite pen
tru noi în acele vremuri de îngrijorare și 
de izolare. Cît privește pe Schina, Marele 
Cartier a înțeles în curînd și el că era 
un om cu care nu te puteai înțelege. I-au 
dat un concediu, a plecat la Cherson și 
am fost răzbunat pe deplin, deși nici prin 
gînd nu-mi trece să mă scobor cu el pînă 
la micimea unei răzbunări.

Cu presa de asemenea m-am înțeles 
destul de bine și destul de ușor. Erau 
ziare puține. lorga avea „Neamul Româ
nesc" care se trimetea pe front; nu-î 
supuneam cenzurii preventive căci l-ar fi 
supărat inutil. Fiind în vederile noastre, 
eram la adăpostul oricăror surprinderi 
neplăcute. Aceasta îmi impunea doar sar
cina să văd foarte des pe lorga, ceea ce 
făceam- cu o. conștiințîozitate admirabilă 
și cu o răbdare îngerească. în toate zilele 
meseria nu era plăcută. Omul era schim- 
băcios, inflpențabil, susceptibil, de o ner
vozitate bolnăvicioasă. Trebuia cu el 
manevrat cu o diplomație, cu o subtili
tate de spirit, cu o varietate de proce
dee care mi-au ascuțit facultățile și mi-aii 
fost de un netăgăduit folos în cariera mea 
politică. Recunoștința mea. depășește în 
această privință cu mult toate necazurile 
ce am îndurat doi ani de-a rîndul.

După aceea era „Evenimentul". Acesta 
fiind ziarul colegului nostru Greceanu, 
era scris de asemenea în iederile noastre 
și nu mă pot plînge, cît a durat colabo
rarea cu Take Ionescu și cu prietenii săi, 
nu am avut nici o nenlăcere din partea 
celor de la „Evenimentul".

„Opinia" lui Bădărău ar fi fost dispusă 
să ne creeze dificultăți. Simțămintele in
time ale celor ce o conduceau erau ger
manofile. dar de cînd se descoperiseră 
faimoasele liste ale lui Gunther, de, cînd 
se știa că Bădărău figura pe ele cu res- 
neotabila sumă de. 500 009 lei. de cînd 
Take Ionescu refuzase să îi mai întindă 
mina, Bădărău nu îndrăznea să mai ridice 
glasul. Gazeta lui era cu desăvîrșire 
informativă și anodină, iar el într-o tră- 
surică sărăcăcioasă alerga de la o vie Ia 
alta, evita să se arate în parlament, se 
mărginea să facă afaceri cu intendența, 
în special cu cea rusească.
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BĂRBĂȚIE, SOLIDARITA
Inundații 

albe
Orele 4 dimineața. întuneric și ploaie 

rece, amestecată cu ninsoare. Siluetele 
masive, ale celor două poduri peste Mu- 
»eș, abia se disting. La fiecare dintre ca
petele acestor treceri peste ape, stațio
nează' cîteva garnituri de trenuri, aștep- 
tsnd cale liberă, pentru a-și continua dru
mul. Ceva s-a întîmplat aici, în imediata 
vecinătate a Teiușului. Este o liniște de 
noapte, adincă. întreruptă doar de respi
rația grea a unor locomotive vechi, de 
vagi sunete reverberate, cine știe din ce 
depărtări. Gara din Teiuș își oglindește 
luminile verzi, roșii, albe și albastre. în 
luciul unor întinderi de ape, care nu 
existau cîteva ore mal devreme. Mureșul 
® crescut vertiginos în ultimele trei zile, 
apele sale s-au umflat amenințător, 
ănundînd mari suprafețe de teren. Pe 
podul de cale ferată, boarea de ceată a 
acelei ore prelungește, în ciudate forme 
mișcătoare, flăcările unor torțe, închipu
ind șerpi de lumină și de spaimă. Cei 
eare le țin, oameni de la ealea ferată, 
stau postati, din loc in loc, pe pod. pri
vind cu neliniște apele rfului. Plopii din 
jur par tragice semne de mirare, cu si
luetele tor ta parte acoperite de ape. 
Semnalele luminoase se schimbă, din 
rfnd in cînd, și dte o garnitură trece, 
pilotată eu grijă, de cealaltă parte a po
dului. Mărfarele însă așteaptă. Greutatea 
tar constituie o sursă de neîncredere ori 
âe prudență, pentru eei care decid cine 
poate depăși granița de apă. în deplină 
Siguranță. Jos, pe pămînt, la căldura fi- 
savă și la lumina modestă a» unor focuri, 
■Iți oameni, incotoșmăniți, ca pentru cine 
știe ce expediție, cu capetele înfășurate 
8n fulare, peste care bucăți de polietilenă 
W toc de glugi, așteaptă și veghează, ca, 
niște santinele, să vadă cît vor inai creș
te apele, Wwl gata să intervină, deși 
S-au mai dormit de multe ore...

Unii pasageri, venind dinspre București 
ari Cluj-Napoca, ies la ferestre și văd, sub 
pod, volbura grăbită a apelor. O stare de 
tensiune se transmite tuturor. Intrăm într-o 
aonă afectată de inundațiile provocate de 
topirea rapidă a zăpezilor din munți și a 
ploilor neîntrerupte din ultimele 48 de 
ore. Aici este de-abia începutul. Județul 
vecin. Alba, a fost greu lovit în bogățiile 
Bate, în truda și traiul oamenilor săi, de 
gi® ogoare și din uzine. Duminică 12, fe
bruarie, m schia, în soare și veselie, pe 
pantele vecine cabanei de la AriesenL 
Dar miercuri, în jurul orei 15,30, apele 
Ampoiului si cde ale Arieșului au Înce
put să crească.

Povestește Gheorghe Omneanu. vice
președintele Consiliului popular orășenesc 
din Cîmpeni, pe care-1 întîlnim în cen- 
®rul localității. în fata noului hotel .-Tul
nicul". înconjurat de concetățeni, înar- 

- mâți cu tot felul de unelte, de la lopata 
sî tîrnăcop pînă la simple scafe de baca- 
aîe, thcfircînd eu toții, fără răgaz, ta 
remorci sau roabe, mîlul șl nisipul 
adus de apele care stăpîniseră orașul 
vreme de cîteva ar» : „Atît a vrut Arie- 
șui să ne strice... Azi e sîmbătă, da . El, 
de miercuri ne luptăm să readucem liniș
tea în oraș și în casele oamenilor. In su
fletele lor. Comandamentul a fost consti
tuit la puțin timp, după darea alarme» și 
măsurile sale, transformate de puterea 
de muncă și de sacrificiu a tuturor cetă
țenilor ta fapt, s-au dovedit eficace. Iu
tii ne-am ocupat să asigurăm stația «« 
transformare de 110 kW, incinta între
prinderii de prelucrare a lemnului, unita
tea. noastră cea mai importantă, să întă
rim digul din partea de mijloc a Cîmpe- 
ailor, să asigurăm podul de la Cxtira So- 
hodolului, pentru a îndepărta pericolul 
blocării cu lemne și alte materiale pe 
eare, desigur, aveau să le aducă anele. 
Viitura maximă era așteptată în jurul 
orei 5 dimineața. Ea depășea, conform 
previziunilor, cota de siguranță, cu peste 
un metru. Așa a și fost... întregul oraș 
se afla la posturi. Curînd. aveam sa 
aflăm că unii cetățeni fuseseră blocați in 
ease. 4® In z@na ’ centrală, alți 60 la 
A doua zi au fost salvati cu toții și la; 
sați ta grija medicilor și a personalului 
specializat, trimis aici si de la Alba Iu
lia, ca și din alte așezări. Dacă ani mai 
avut asemenea inundatii la Cîmpeni Eu 

n-am apneat, dar cei mat ^bătrinj 
Span eă, prin 1025, orașul a lost invadat 
de ape, ea urmare a blocării cu gheață a 
podurilor de peste Arîeș. Acum nu am 
avut pierderi de vieți omenești. Ceva a- 
nîmale, pe care nu le-am putut evacua, 
ta timp util, s-au dus... Cele mai multe 
fosă se afli la adăpost sigur. Acum ne 
preocupă normalizarea vieții din oraș. 
Militarii din unitățile locale au făcut ade
vărate fapte de vitejie și munca lor, eu- 
tajul lor, adăugate voinței ft participării 

fără menajamente a celorlalți cetățeni la 
efortul comun, ne-au permis să repunem, 
în parte, în funcțiune activitatea de la 
LP.L., pe cea comercială și de servire 
a" populației".

Vremea este splendidă... Soarele stăpî- 
nește întreaga natură și poate» de aceea 
spectacolul pe care-1 înfățișează Cimpe- 
nii, această inimă uriașă a Țării Moților, 
pare mai tragic, mai ireal. Lumina pu
ternică, revărsată peste dealuri și case, 
pătrunde pînă în cele mai mici unghere 
arătînd, parcă, oamenilor și cea mai ne
însemnată stricăciune datorată inundații
lor. Pe ușile magazinelor, în alte locuri 
vizibile, sînt afișate diverse instrucțiuni ; 
de unde se poate bea apă (numai mine
rală și gratuit), unde se primesc ajutoa
re medicale, ■ ce drumuri sînt deschise 
circulației etc. Vorbim cu oamenii întîl- 
niți si înregistrăm o stare de spirit per
fect acordată situației, chiar și la elevii 
care fuseseră, timp <Jp o zi. izolați. Acum 
s-au alăturat celorlalți, muncind împreu
nă. Trei excavatoare sînt instalate In 
zona Valea' Caselor, pentru a degaja lo
cul de aluviuni.

Pornim mai departe, spre Gîrda, în a- 
celași ARO, în care se mai află și ingi
nerul Mihai Octavian Buza, directorul 
Centrului de proiectare ăl județului Alba 
și colaboratorii săi, .inginerul constructor 
Iosif Hegheș și geologul Mihai Negbiță.

„Avem acolo un bloc, P-2, care a fost 
Inundat. Nu știm dacă apele au „spălat" 
fundațiile. Trebuie neapărat să ajungem 
la Gîrda, ne spune Mihai Octavian Buza, 
vădit îngrijorat

Șoseaua este din ce în ce mal greu do 
parcurs. De pe versanții din stingă. ca 
și din cei de pe partea dreaptă, reliefuri 
brăzdate de cute adinei și apropiate, curg 
vijelios pîraie, întocmai dhor lacrimi tris
te, pe un chip îmbătrînit de vreme. în 
drum, ele se transformă în dopuri de pă
mînt galben-roșu, în obstacole de piatră, 
eare «esc metru cu metru. Nimeni nu 
vine din sens opus. La cîțiva kilometri, 
după Albac, nu mai putem trece. Ni se 
înfățișează un decor sălbăticit de furia 
Arieșului. într-o curbă largă, apele s-au 
Izbit de pieptul șoselei, zile * la rînd, pînă 
acesta a cedat... Acum, peste 200 de me
tri din fostul drum, care duce Ia Gîrda 
Și de aici mai departe. în județul Bihor, 
nu mai există. Ici. colo, se mai văd stîl- 
pil, care marcau cursul fostei căi de co
municație, singuratici și roși ca dinții ca
riati ai unei guri rinjind hidos... Arieșui 
a revenit ta albia sa obișnuită, rostogo- 
lindu-și valurile într-o cascadă nepotoli
tă. încă primejdioasă. Un cal singuratic 
paște o mînă de fineați, adusă de stăpî- 
IM11 său de-acasă. Lăcătușul mecanic Du
mitru Igna si tatăl său, Nicolae, pensio
nar, scot, dintre masivii de calcar, trun
chiurile de copaci aduse de ape. Firele 
șl Stîlpii de înaltă tensiune, ca și eei de 
telefoane, sînt aruncați undeva, departe 
de locul lor inițial. Se trece greu, peste 
obstacole, chiar eu piciorul Din cealaltă 
parte, un grup de medici, sosit înaintea 
noastră, ne întîmpină. Nici mașina lor nu 
a putut trece; în mijlocul acestei dezor
dini înfricoșătoare, care a zdrobit stîncî 
uriașe, un pui de brad născut, probabil, 
doar cu un an de zile mai înainte, scăpat, 
prin ce minune 7, pune un accent de gin
gășie șl candoare, de speranță cu pros
pețimea viratei și culorii sale crude peste 
tragicul peisaj...

Va trebui să facem eale întoarsă. In
ginerul Mihai Octavian Buza privește, în
cruntat și neputincios, spre Gîrda. îi 
vine greu să accepte că nu poate ajunge 
acolo. Un bătrîn coboară, totuși, șovăind, 
dinspre munte. îl așteptăm. într-o mînă 
poartă o servietă costelivă și jupuită.

Cealaltă mînă pare inertă. ’ îl anunță 
parcă clinchetul clopoțelului de la gîtul 
calului, care și-a terminat rația de fin. 
Moșul, Alexandru Costea, gospodar din 
Scărișoara, om de 80 de ani, parcursese 
13 kilometri pe jos, pînă aici, dueîndu-șe 
spre Cîmpeni, la doctor, să-i arate mina 
ruptă cu o zi mai înainte. E galben la 
chip, culoare a durerii suportată cu băr
băție. 11 iau în primire medicii și bătri- 
nul își îngăduig... să leșine. Apucase să 
ne spună (merita să vedeți chipurile ce
lor trei tehnicieni de la Centrul de pro
iectare județean Alba !), că blocul din 
Gîrda rezistase nebuniei apelor.

Revenim la Cîmpeni. La , autobaza 
I.T.A. (apucasem alt drum, spre Cîmpiă 
Turzii, pentru a „consulta" pulsul Mure
șului). ni se spune că nu vom putea tre
ce : șoseaua era întreruptă, in cîteva por
țiuni, pe distante mari.

La Abrud, în pragul casei sale, linotipis
tul Iosif Schneider și băirînul său tată, 
Bela, își aprinseseră cite o țigară. împreu
nă cu alți cetățeni reușiseră să evacueze 
apele din casa și anexele gospodăriei lor. 
Acum, păreau destinși. „Din ’925 n-am avut 
atîta mizerie, ne spune bătrînul. Și cit și 
fecioru ne-am născut în cășîle astea. 
Atunci se ridicase Ampoiu pînă-n tavan", 
și omul își însoțește vorbele de o .căută
tură proptită chiar în albul plafonului, 
din mica încăpere.

Același soare cald domină peisajul. 
Ampoiui a scăzut și el foarte mult. Nu
mai tristele eșarfe ale bucăților de polie
tilenă albă, roșiei verde, albas tră, agățate 
de crengile copacilor desfrunziți mai in
dică nivelul la care circulaseră, cu o zi. 
înainte, aceste unde care, acum, au ceva 
solemn în curgerea lor somptuoasă, li
niștită și încărcată de forță, ca un acom
paniament de violoncele într-o simfonie.

La Dealu Mare, asemănător Dealului 
Negru, de la Rîmnicul Vîlcea, reîntîlnim 
grupul de militari, aflat sub comanda 
locotenentului major Ioan Epure și a lo
cotenentului Traian Nemeș, „drumari de 
meserie", cum ne ziseseră de dimineață, 
pregătindu-se acum să se urce intr-un 
autocamion, cu o altă destinație. Cîteva 
vorbe mai apucăm să schimbăm cu Ioan 
Epure. „Aici am terminat. Vedeți că 
acum (trecuseră doar patru ore) pot trece 
și mașinile grele, utilajul special, îndru
mat către Cîmpeni și alte localități din
spre munte. Ani consolidat șoseaua, stri
cată de alunecarea de teren de azl-noap- 
te. Dealul a „căzut" în drum și ne-a ce- 

' rut muncă multă să putem deschide ca
lea. tn prima zi, am lucrat pe varianta 
Abrud-Brad, din răsărit și pînă noaptea. 
Aparținem de U.M. 1. 794 și v-aș ruga să 
pomeniți acest amănunt, pentru eă nu 
numai noi am acționat ei și ceilalți ca
marazi, muncind la repararea conductei 
de apă a orașului Abrud, la redarea către 
circulație a șoselei iot de acolo, acoperită 
de ape, Ia evacuarea diferitelor depozite 
de materiale și alimente etc. Ne-am fă
cut și continuăm să ne îndeplinim, ostă
șește, datoria".

Coloana de mașini, de toi felul, deve
nise impresionantă : autoturisme, autoca
mioane, buldozere, trailere, excavatoare, 
tractoare, TAF-uri și ofițerul făcu sem
nul așteptat, încuviințînd circulația, în 
ambele sensuri. Dintr-o Dacie neagră. 
l-AB-107. un tovarăș din comandamen
tul central al județului, coboară și se în
dreaptă spre vehiculul nostru. îi comu
nică inginerului Mihai Octavian Buza și 
colegilor săi, eă trebuie să se reîntoarcă 
din drum și să încerce să ajungă la Baia 
de Arieș, oricum, chiar și pe jos, fiindcă 
multe rase sînt amenințate cu prăbuși
rea, deși minerii le sprijiniseră în popi 
de lemn.

Rămînem în drum, după despărțirea 
scurtă, ' lipsită de scuze convenționale. 
Trăim o stere de urgență. Sintem luați, 
eu și colegul meu Postoîache, într-o du- 
biță TV, a cooperației meșteșugărești. Cu 
noi este și Ion Tătaru, vicepreședintele 
O.D.U.S. din Zlatna și om al muncii la 
cooperativa „Ampoiui" din Zlatna. în 
față, lîngă șofer, secretarul de partid al 
cooperativei Ion lancău, și secretarul de 
partid Cornel Cornea. Toți nebărbieriti, 
obosiți. Ion Tătaru ne informează că. de 
miercuri, zi de zi, fac cîteva transporturi, 
de la Zlatna, ducând cu dubita apă mi
nerală, pîine, ulei, zahăr și alte alimente, 
tovarășilor Tor cooperatori, din Cîmpeni. 
„Din economiile noastre ca și din cete 
pe care le vom face. Cine ce să ne zică, 
pentru ceea ce facem ? Nu sînt tovarășii 
noștrii T‘ Și Ion Tătaru ne uluiește, în- 
cepînd să recite : „Din munții cei inalți 
cu șecole pe creste / străbate-o simfonie ' 
maî nouă an de an / e simfonia muncii/ 
ce-n cîntă astăzi moții / din tulnic și 
pikamer / din fluier mai cu drag...", fă- 
cîndu-ne să înțelegem, Par® mai deplin, 
frumusețea faptelor la care asistam, eon- 
semnîndu-le. Poezia, prezentă aici. în 
zile de încordare acerbă. își întinde li
niștitor. ca în atîtea alte clipe de restriș
te,. vălul său catifelat și parfumat, care 
înnobilează viața fiecărei zile... Ion Tăta
rii, aveam să aflăm, este un vechi poet, 
distins eu premii, printre care și o men
țiune a Cenaclului „Flacăra".

De la Zlatna, sin tern „transbordați" în- 
tr-un ARO al Cooperației meșteșugărești 
din Alba Tulia. Ajungem repede în ca
pitala județului și ne îndreptăm, grăbiți, 
spre Mureș. Ora de mijloc a zilei trebuia 
să coincidă cu vîrful'viiturii. Trecuse, de 
mult, ora așteptată cînd, la cîteva seci 
de ipetri, vedem marele pod peste Mureș, 
în direcția Sebeș. Multă lume, strfnsă ta 
pilcuri, mai mici și mai mari. Se vorbește 
puțin,, se privesc, atent, apele... Cota este 
încă sub nivelul de alarmă, dar oamenii 
stau locului și așteaptă...

La sediul Comitetului județean al 
P.C.R., activitatea Înregistrează același 
puls ridicat, din dimineața acelei rile, 
desigur ca și al celor trecute și viitoare. 
Toate telefoanele șînt ta funcțiune. Se 
primesc în formații, se dau dispcrițiL. 
Au fost prea puține lopeți trimise la (Sli
puri... Nu uitati să completați cantitățile 
de carne de vită, de pore, de pui și de 
pește, pentru cei din munți... Cîtă apă 
minerală mai aveți ta rezervă 7 Pe o 
masă văd unul din rapoartele ritei, cel 
de la ora 10... Notez : case Inundate : 1111 
localități : 17 ; familii evacuate ; 115 ; 
ferme zootehnice : 11 ; suprafața agrico
lă inundată : 16 629 ha, dintre care 7 920 
eu culturi de toamnă ; animale evacuate S 
2 020 bovine, 500 porcine, 2 800 ovine ; 
circulația întreruptă între Unirea și Ocna 
Mureș, Aiud-Lopadea Nouă, Cetatea de 
Baltă-Blaj, Aiud-Rădești ; 17 trasee de 
călători suspendate ; La Ocna Mureș, Mu
reșul depășește eu 84 cm cota de inun
dație ; la Alba lulia crește cu 119 cm în 
24 de ore, dar este sub cota de pericol; 
în Apuseni, Arieșui retras în albie ; vre
me frumoasă ; rețeaua comercială func
ționează normal ; la fel cea de prestări 
servicii ; șoseaua Alba lulia-Abrud-Cîm- 
peni redată circulației ; evacuați! au re
venit la familiile lor ; localități izolate : 
94 față de 260, în prima zi ; din 11 uni
tăți economice 2 și-au reluat activitatea ( 
12 linii telefonice întrerupte, din cele 20 
afectate ; din cele electrice. 8 din cele 
10... Cifrele sînt într-o permanentă schim
bare, unele urcă, altele coboară.» Efor
tul continuă...

Curajul oamenilor, puternica lor solida
ritate, abnegația cu care cetățenii și mi
litarii au acționat, din primele momente, 
corecta îndrumare și eficientele îndrumări 
ale comandamentelor locale, cît și ale celui 
de la județ, dotarea cu mijloace puter
nice de intervenție, buna aprovizionare și 
calmul, in fața furiei dezlănțuite a natu
rii, au fost și vor fi și în zilele următoa
re, după cum ne-am putut da seama Ia 
fata locului, garanția victoriei oamenilor 
asupra urgiei oarbe.

Prezenți 
la datorie

După spusele localnicilor, în Bihor, cînd 
vine primăvara, de sus de pe munte vine 
și prăpădul. în 1970 s-a spus că o ase
menea inundație se petrece o dată la o 
sută de ani. Ea s-a repetat însă, chiar 
dacă la proporții mai mici, de încă trei 
ori în ultimii zece ani. în 1975, In 1980 
si acum, în 1981. Oamenii s-au obișnuit 
tntr-un fel, așadar, așteptînd puhoiul șî 
bjcercînd să limiteze pe cît posibil pagu- 
tete. Și totuși, poate eă nu se face des-
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între o viitură și alta că nu-1 
imăvară... în biroul tovarășului George 
ida, primul vicepreședinte al Consiliu-

popular județean Bihor, pe o masă 
it cîteva zeci de fotografii, ilustrînd 
ne și efecte ale ultimei inundații. Po
ri rupte, case dărîmate, oameni lup- 
id cu apele, bunuri materiale luate la 
le de puhoi și încă alte asemenea, 
rem să facem un album, spune tova- 
șul Vaida. Nu pentru a fi admirat, că 
mânui nu-i arde de asta, ci pentru a 
uita mai' greu. Fiindcă, știți, apa trece 
nici urmele nu rămîn prea mult, iar 
vară, cînd majoritatea pîrîiașelor astăzi 
zlănțuite abia dacă ne vor uda picioa- 
le la vaduri, să ne putem mai ușor a- 
ice aminte de ee a fost și să facem 
tfel totul pentru ca să nu mai fie ! 
Avertismentul a fost dat în ziua de 11 
artie. cînd ta 24 de ore s-au înregistrat 
deri de apă care au totalizat aproape 40 
i litri pe metru pătrat. în Apuseni, de 
ide pericolul pîndește, stratul de zăpadă 
ingea aproape un metru și jumătate. O 
mai tîrziu, stația meteorologică de la 

îna de Vale a înregistrat o creștere 
■ectaculoasâ a precipitațiilor, care au a- 
fiâ la 125,9 litri pe metrul pătrat ! Un 
itoî de apă pe fiecare metru ! Apa a 
pit și zăpada, iar totul a pornit la vale, 
liflînd Crișu’ Repede și cel Negru, ea și 
mulțime de afluenți, ca Băița, Nimă- 
ști, Roșia, Holod, Valea Iadului, Valea 
răganului, Borod. Ghepeș și așa mai de- 
ute, rfuri șl rîulețe altfel eu greu de 
igat în seamă. între localitățile afectate 
ai serios, pe cuprinsul întregului județ, 

* numără Poienii de Sus, Tăut, Dumbră- 
sni, Buntești, Beiuș, Căbești, Uileaeu de 
eluș, Pietroasa, Cîmpani și altele, în to
ii S orașe și 43 comune, eu 1 300 de gos- 
odării lovite mai mult sau mai puțin 
“av. De asemenea, 12 obiective indus- 
iale, 27 km de drumuri,. 0.65 km cale fe- 
ita, 35 poduri și podețe, un sector de Ii
le telefonică, 9 rețele electrice (care au 
fectat 106 localități, între care 40 au ră- 
las fără curent electric), ca și aproape 
1000 de hectare de teren arabil, între 
are 18 000 fuseseră însămînțate încă din 
>amnă. „Față de anul trecut, ne mai 
□une George Vaida, inundațiile au fost 
lai restrînse ca arie, cuprinzînd mai pu
tt Barcăul și Valea Ierului, dar efectele 
î agricultură sînt aproape similare".
Mobilizati la primul semnal al Comisiei 

Idețene de apărare împotriva inundații
le și efectelor fenomenelor meteojologi- 
a periculoase, ca și a comisiilor locale 
onstituite pentru același scop, oamenii 
lihorului au sărit cu - mic, cu mare în- 
ereînd să salveze ce mai putea fi salvat, 
ă prevină, să supravegheze malurile ero- 
ate. digurile neterminate, punctele criti- 
e fiind de acum destul de binecunos- 
ute, încă de anul trecut. Pe Crișu Negru 
pa s-a ridicat în noaptea de 12 la Beiuș 
>înă la 3,70 -metri, la' Tinea la 5,32 m, iar 
a Zerind — Avram lancu, o noapte mai 
irziu, la 10,57 metri! La Oradea, pe Cri- 
u Repede, unde cota de inundație este 
le 320 cm, apa a ajuns pînă la 3.86 m, 
xistînd chiar previziunea (necpnfirmată 
lin fericire) de ridicare pînă la 4,50 
netri ! în jurul orașului dr. Petru Groza, 
înde apa a deversat peste tot, au trebuit 
ă-și întrerupă activitatea mai multe în- 
reprinderi. între care exploatările mini- 
re Bihor și Dobrești, întreprinderea me- 
anică, „Sinteza", apoi mai multe sec- 
oare de exploatare a lemnului, cum ar fi 
ele de la loaniș sau Valea Iadului. Un' 
lumăr de șapte localități au rămas izo- 
ate, 10 trasee auto au fost temporar în- 
ihise, iar 963 de familii au trebuit eva
luate. Bilanțul acesta tragic este încheiat 
le numele, unicei victime a cărei viață a 
ost luată de ape, anume Teodor Măruș- 
a, 46 de ani, necăsătorit,'de fei din Au- 
eu, satul Luncușoara, găsit înecat în 
Hmineața zilei de 12 martie, într-un pî- 
iu local.
Cîteva zile la rfnd au fost ceasuri de 
și de noapte încordate, în care solida- 

■itatea oamenilor din Bihor, români și 
naghiari cot la cot, și-a spus cu adevă

rat cuvîntul In lupta pentru stăvilirea a; 
pelor înfuriate. La Oradea, alături de cei 
300 de membri ai gărzilor patriotice, au 
acționat alte sute de oameni, lucrători ai 

. unor întreprinderi amenințate de viitură, 
așa cum a fost de exemplu la Uzina de 
apă a orașului, unde amil trecut digul a 
fost parțial rupt. „A fost cu adevărat im
presionantă, ne spunea inginerul Horea 
Văideanu, directorul I.J.G.C.L., forța de 
mobilizare a fiecăruia dintre lucrători. 
Ei s-au smuls orelor de odihnă și tihnă 
Și au venit, pînă și cu mașinile proprii, 
rit mai degrabă, la datorie". De aseme
nea, după ee bătrînul pod Decebal (con
struit în 1912) a fost dizlocat de ape, 
riipîndu-i-se unul din picioare și parțial 
structura de rezistență, tocmai cînd un 
tramvai și un camion de mare tonaj tre
ceau Crișu o echipă 4 întreprinderii de 
transporturi locale din care făceau parte, 
între alții, G. Cristea, I. Andor, P. Boc- 
șan, D, Pașca, Z. Prinyi, a acționat cu 
curaj pentru întreruperea curentului și 
Îndepărtarea conductorilor electrici, mă
sură menită să evite accidentele. Sute de 
oameni au lucrat zi și noapte la Uzina 
nr. 1 pentru înălțarea și consolidarea di
gului. Camioane, buldozere, excavatoare 
și alte utilaje au fost folosite la maxima 
lor capacitate. La Aleșd, unde podul de 
beton care face legătura dintre oraș și 
combinatul situat pe celălalt mal al Cri- . 
șutai dusese parțial închis încă de ansi 
trecut apele au avariat grav și podul 4» 
lemn, construit provizoriu pentru trece
rea camioanelor, care amenința acum să 
cadă în apă și să devină un adevărat ba
raj,. lucru care ar fi dus desigur la inun
darea masivă a localității. Cu curaj și 
pricepere, soldați! geniști au minat acest 
pod, pe care l-ar fi aruncat în aer în ca
zul în care apele ar fi crescut și mai 
mult. Ia Beiuș, pe străzile Biruinței, 
Castanilor, Pescarilor, Burgundia Mare și 
in Piața Unirii, cetățenii loan Bradău, 
Gayril Sala, loan Bolha, Cornel Budău, 
Ioan Ușvat, Iosif Sabău și multi alții au 
acționat la întărirea digului de apărare a 
podului din Beiuș și evacuarea unor lo
cuitori din gospodăriile amenințate d® 
inundație. La Remetea, unde apele văilor 
Roșia și Meziadului au pătruns in comu
nă, luptînd cu curaj și spirit de sacrificiu, 
locuitori ca Ioan Domocoș, Antal Fran- 
cisc, Miron Orjan, Ioan Aladău și alții 
au ajutat la evacuarea unui număr de 50 
de familii. Cei evacuați au găsit la Consă
tenii lor căldura sufletească, grija pentru 
a le asigura adăpostirea familiilor lor și 
hrană caldă. în același timp cooperatorii 
din Remetea au intervenit pentru înlă
turarea efectelor inundațiilor la ferma 
zootehnică, unde nu s-a înregistrat nici. . 
o pierdere. La Uileaeu de Beiuș, unde 
evenimentele s-au petrecut aproape iden
tic cu cele de acum un an, satul a fost 
din nou greu încercat de furia apelor. 
Secretarul' adjunct al comitetului comunal 
de partid, Gheorghe Florea, și el victimă 
a furiei apelor, își amintea despre munca 
eroică a oamenilor care au participat la* 
evacuarea oilor " cu miei de la ferma 
C.A.P., a familiilor din cele 70 de case 
inundate, la încărcarea porumbului care 
se afla la mpară în camioanele trimise 
de la Beiuș. Curajul tractoriștilor Gheor
ghe Cuciula și Petru Nemeth, ca și abne
gația telefonistei care a rămas la datorie 
zi și noapte, trebuie în primul rînd reți
nute. Asemenea fapte de eroism și soli
daritate umană, de dăruire pentru salva
rea bunurilor obștești-sau personale s-au 
petrecut în fapt în fiecare localitate afec
tată de inundații în județul Bihor, acolo 
unde aproape 50 000 de oameni au ac
ționat în orașe, comune sau pe cîmp, • 
pentru evacuarea apelor băltite, luptînd 
zi și noapte cu stihiile naturii dezlănțuite. 
Cînd scriem aceste rînduri, specialiștii, 
semnalează scăderea nivelului apelor în 
tot bazinul hidrografic al județului Bi
hor.

EMANUEL VALERIU B 
SORIN POSTOLACHE ■ 
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constau — îmi explică profesorul in

tor de nădejde,

treizeci de ani de medicină —■cei, iată.

TEODOR BULZA ®

Emil Urtilă — șl

Cum în 
prof. Popa 
afecțiunile, 
cultate, ale

din nefericire !

„terenul," de acțiune al 
și al colaboratorilor săi intră 
de mare diversitate si difi- 
nasului. gîtului. limbii, ure-

pure", „gură de lup'

CINE VINE LA UN SPITAL. NU VINE SA NE DEA BINEȚE

specializare chirurgia maxilo-facială,

pro-

,con- 
evi- 
lasă

ale feței, îi redau tonusul, într-un , 
tract" de discreție totală, pînă cînd 
dent, pacientul revine în lume și-i 
pe. cei din jur cu gura căscată. .

Dincolo, de aceste amuzamente.

Om cu înțelepciunea cumsecadema
statornicite în fire, precum sîngele în 
vene, nu făurite doar. de luminile școlii, 
Emanoil Popa, dacă ar fi normat întru to
tul suișul pe arborele genealogic și șirul 
monoton al meseriei locurilor natale — 
Criscior, județul Hunedoara — ar fi fost 
astăzi un miner de treabă, priceput și 
omenos, cum era și Ioan Popa II. tatăl 
său, ori Ioan Popa I. moșul, și tot asa, 
mai departe. în anii uitati ai veacurilor 
din țara de piatră și de sînge.

Dar n-a fost să fie asa, pentru că 
minerul cu cinci copii și-a luat și pita de 
la gură ca să-și dea copii la învățătură, 
să aibă parte măcar ei de cărți și soare ; 
Emanoil, însetat de cunoaștere, a urmat 
liceul la Orăștie, avînd colegi silitori, ei 
înșiși feciori de muncitori în subteran sau 
de țărani treziți la viată de sfîrșitul răz
boiului, și visa ca pasiunii sale pentru 
matematici sofisticate să-i făurească un 
rost temeinic : inginer constructor, profe
sie ce croiește trăinicii ; pînă rfnd, în 
pragul bacalaureatului, o soră ,de-a sa. 
precum alte șase fete de la internatul 
liceului din Brad, s-a molipsit de tuber
culoză dusă tainic pe picioare de către o 
nevinovată femeie de serviciu, iar el. 
Emanoil, topit de durere și stîrnit de 
neputință, s-a hotărît să-și schimbe tra
iectul vieții și s-a îndreptat spre medi
cină. Așa a ajuns student la Cluj, precum, 
cinste lor și dascălilor, jumătate din ab
solventii acelei generații din Orăștie.

în ’51, cînd ieșea de pe băncile facul
tății prima promoție de medici stomato
logi din România, printre ei se afla, în 
același costum al tinereții universitare, și 
Emanoil Popa, actualul profesor doctor, 
șef al clinicii maxilo-faciale din Timi
șoara. Zicînd profesor doctor, unii cred 
că purtătorul acestor titluri le-a moștenit 
precum baronii, lorzii și ceilalți.., Emanoil 
Popa a muncit ani buni ea medic de 
circumscripție rurală. Ia Ortișoara, în 
cîmpia cernoziomului bănățean, unde s-a 
remarcat prin competentă șl idealuri, dar 
nu numai vise, ei și prin fapte apdstoli- 
oești, luființînd staționare pentru adulțl 
și ©opîi, easă de naștere, și avînd curajul 
de a face chiar și extracții manuale de 
placentă ; tot așa, unii și-or mai aminti, 
Emanoil Popa i-a avut în supraveghere și 
pe bolnavii de reumatism veniti la Băile 
Călacea — toate acestea venind, parcă, să 
confirme. In anii grei, vorbele medicului 
șef al raionului : „Dumneata zici că ești 
dentist 7 !... Noi avem nevoie de doctori, 
așa că treci Ia treabă".

Fără intenția de a-î rezuma biografia, 
completez că profesorul doctor Emanoil 
Popa a împlinit 55 de ani și. doar cu tîm- 
plele ninse, e încă un om cu spirit tînăr 
și trup viguros, străduindu-se din răspu
teri să impună atît în conștiința cetățeni
lor. cît și în atenția confraților, cu do
menii clar definite, această relativ nouă 

subiect care a adus și reporterul la spita
lul timișorean cu pricina. Punct de por
nire a fost, de fapt, un articol din presă, 
avînd ca temă operațiile estetice și costu
rile enorme ale acestora în unele țări ; 
așa că, ne-am întrebat ; noi, românii, 
n-avem medici în stare să ne scurteze 
nasturile, ori să ne netezească ridurile 
frunților ? !

Ba, avem 1 Și aflu, pentru început, că 
zece la sută dintre intervențiile ce se 
efectuează la clinica maxilo-facială con
dusă de prof. dr. Popa constituie chirur
gia plastică pură, nare, fac omul mai tînăr 
și mai arătos, îi corectează unele defecte 

blema e foarte serioasă si terestră, soco

tind ca firească dorința femeilor, mai 
ales, de a-și ascunde vîrsta sau, pentru 
cele complexate, de a fi ajutate să-si 
redobîndească, printr-un act mărunt, 
chipul zăgăzuit al frumuseții obrajilor sau 
trupului. Și. ca replică la preturile exor
bitante de aiurea, cum ’ocrotirea sănătății 
intră în grijile fundamentale ale statului 
nostru, un asemenea tratament ce redă 
fericirea nu implică absolut nici o chel
tuială pentru pacient ci-1 obligă doar ne 
medic să modeleze țesuturile cu migală 
și să privească spre oglinda în care stră
lucesc. omenia și priceperea. Sigur, există 
și situatii de altă natură,, ale căror cauze

acțiuni diferite de evoluția biologică a 
omului ; astfel se întîmplă ca unii, ta 
diferite împrejurări, să-și sfîșie nasul ori 
urechile, alții să rămînă cu maxilarul blo
cat ; nu sînt puține nici maladiile absolut 
crude, știute sub numele „buză de ie-

Dar, din fericire și la Timișoara — ca și 
la București, Iași, Cluj-Napoca. Tg. 
Mureș — știința învinge și răul și uritul 
din viata omului care, astfel. își recapătă 
rostul în societate și locul între cei dragi, 
unde, altfel, l-ar fi însingurat glumele.

chilor, ale maxilarelor și cavității bucale, 
clinica aceasta — o împărăție a curățe
niei. a albului imaculat — se prezintă ca 
un veritabil spital universitar, strimtorat 
de avalanșa cazuisticii (în perspectivă 
apropiată, se va amenaja un local pe 
măsură). în care nu e nici o bucurie să 
intri ca bolnav, ci doar să treci cu tre
buri, ca acestea, ce țin de evidențierea 
unor preocupări și pasiuni. La vorbele 
mele, profesorul, sobru cum e. abia a 
zîmbit : „Ființa umană e atît de com
plexă, Incit noi, cei ,ce o slujim, nu ne 
mal punem asemenea probleme, știind că 
omul ee intră într-un spital nu vine doar 
să ne dea binețe și nici să ne întrebe d® 
sănătate... Avem, aici, un obiectiv cu 
două componente : eradicarea suferinței 
și corectarea ■ aspectului fizionomie aî 
individului. Cum ati reținut, activitatea 
noastră de bază o constituie afecțiunile 
de mare frecvență de la nivelul feței și 
al gîtului — canceroase sau de domeniul 
patologiei traumatice, generată de acci
dentele de circulație. Dificultățile profe
siei noastre sînt deosebite, date fiind 
riscurile vitale ale zonei în care n® ma
nifestăm, noi asemuind intervențiile de 
acest gen cu munca de filigran. Avem, 
de acum, procedee operatorii originate, 
de mare eficiență, cu reușită certă, re 
zultat și al muncii noastre științifice și al 
cazuisticii bogate înregistrate de-a lunguS 
anilor. Am și publicat o carte, ta Fada. 
„Cancerul buzelor" — lucrare' singulară 

. în literatura medicală românească. D®
cate am seris-o Împreună cu un colabora-

pregătim un alt volum. „Urgente în sto
matologie și ta chirurgia maxilo-facială". 
programat la aceeași editură.

Profesorul Popa are o rodnică activitate 
științifică, fiind autor a 200 d<e lucrări, 
ceea ce-i asigură o certă reputație In 
Asociația Internațională stomatologică, din 
care face parte, iar școala românească de 
acest profil capătă, ~ și prin rîvna sa —■ 
un certificat de recunoaștere mondială 
prin organizarea în luna mai, la Bucu
rești, a Congresului internațional de chi
rurgie maxilo-facială. La acest eveniment 
științific, utilă confruntare de idei și fap
te, clinica timișoreană va fi reprezentată 
eu șapte lucrări dintre care două — „Can- 
eerele orbitomaxilare" șl „Corectarea 
plastică a defectelor nazale" — îl anun
ță drept autor pe acest eminent specia- 
Ust.

îl mal întreb despre cercul vieții. „în

îmi răspunde — am putut fi de folos 
multor semeni ai mei. Așadar, boala 
surorii mele m-a îndemnat să alin 
dureri și suferințe, să lupt împotriva 
mortii, eu și medicii la o căror instruire 
am contribuit. Și, dacă vreți s-o cunoaș
teți, marea mea satisfacție este crearea 
acestui spital, a doua casă, aici unde mă 
bucur cînd pacienții redevin sănătoși și 
nu cînd cei bolnavi îi trece pragul".

Un caz nobil al vieții devotate unui 
suprem ideal : viața semenilor !
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FLACĂRA LA DISPOZIȚIA DUMNEAVOASTRĂ

Ministerul Transporturilor și 
Telecomunicațiilor :

„Vă facem cunoscut că situa
ția elevului Dan Eugen, din cla
sa a XI-a a Liceului industrial 
nr. 1 C.F. Satu Mare — care 
s-a adresat redacției Flacăra — 
a fost analizată, hotărîndu-se să 
J se acorde o bursă de școlari
zare ca excepție. începînd cu 
trimestrul II 1980/81, pentru a-și 
putea continua studiile. Apro
barea pentru bursa acordată 
elevului Dan Eugen a fost co
municată școlii".■

Din partea Ministerului Edu
cației și Invătămîntului :

„Ca urmare scrisorii adresate 
revistei Flacăra,, de către ce
tățeanul Mircea Constantinescu 
din Ploiești. - vă comunicăm . în 
urma cercetării de către Inspec
toratul școlar al județului Pra
hova a activității maistrului in- 
«tructor Calțanide Marin de 
la . Liceul industrial Teleajen, 
pentru expresiile folosite în 
activitatea cu elevii ca si pen
tru modul necorespunzător de 
tratare a elevilor. în funcție de 
particularitățile individuale ale 
fiecăruia — C.M. a fost pus în 
discuția consiliului profesoral. 
61 sancționat cu „avertisment".

■
Mă. numesc Vasile Aparaschi- 

ve, locuiesc în Constanta, stra
da Aleea Pelicanului 1. bl. AV 
28, sc. B. ap. 24, și vă scriu în 
numele mai multor colocatari : 
deși de mai mult timp ni s-a 
promis instalarea de contoare 
electrice, nici acum. de mai 
bine de un an de zile, nu bene
ficiem de ele. în schimb, ve- 
nindu-ne plata pe sistem ..pau- 
sal“. ne-am pomenit cu niște 
sume... astronomice : mie mi-a 
venit de plată suma de 2 660 
lei. la altii atinge însă * chiar 
7 000 lei — și vă dati seama citi 
vor fi fiind dintre aceia care nu 
au declarat toate obiectele cas
nice electrice, așa cum se obiș
nuiește pe acest sistem.

'■
Comitetul județean Sibiu al 

P.C.R. :
„Referitor la scrisoarea adre

sată redacției de către ing. Ovi- 
diu Eateș vă relatăm : încă de 
la prezentarea la post s-a inte
resat care ar fi posibilitățile de 
transfer pentru a se muta la Re
ghin. unde are părinții bătrîni. 
După repetate insistente, argu
mentate prin acte în scris, că 
are părinții bolnavi în RegMr:, 
întreprinderea de piese auto 
Sibiu a avizat favorabil trans
ferul solicitat la întreprinderea 
metalurgică Reghin. La data de 
1. II. a.c.. M.I.C.M.G. a comu
nicat că s-a aprobat transferul, 
care s-a realizat efectiv înce
pînd cu data de 15. II. 1981".

Centrala de transporturi auto- 
București :

„Urmare publicării în revista 
Flacăra a scrisorii în care se 
arată că pe traseul Giurgiu — 
Putineiu transportul călătorilor 
nu este asigurat, vă comunicăm 
următoarele : intr-adevăr. în 
unele zile din decembrie 1980 și 
ianuarie 1981, datorită timpului 
nefavorabil și căderilor abun
dente de zăpadă, au fost sus
pendate sau prescurtate unele 
curse de autobuze. în acest con
text au fost prescurtate și 
cursele care circulă între Giur
giu — Izvoru pînă la localitatea 
Putineiu. în prezent, ca urinare 
a îmbunătățirii condițiilor de 
circulație, activitatea pe acest 
traseu se desfășoară normal".

Din partea I.G.M. — Direcția 
judiciară :

„La scrisoarea adresată redac
ției de către Filofteia Ghighila, 
referitoare la dispariția minoru
lui GHIGHILA SORIN, vă fa
cem cunoscut că activitățile de 
identificare sînt desfășurate de 
către miliția județului Argeș. 
Au fost luate măsuri de căutare 
a lui în tară de către toate or
ganele de miliție insă pînă în 
prezent, nu au foit obținute 
date asupra locului unde se 
află".

în seara despre care vă scriu, . 
mai ipulti localnici din Băița, 
județul Hunedoara, se aflau la 
restaurant. Printre aceștia : Vic
toria Olaru. gestionara restau
rantului, inginerul Ioan Mlhuț, 
Constantin Balot, contabilul-șef 
al cooperativei de consum etc. 
I-am numit, totuși, pe cei de 
mai sus. pentru că ei au fost 
primii care —urmati imediat de 
toți cei prezenti în salonul res
taurantului— s-au repezit pen
tru a stinge un incendiu. Tre-, 
cînd întîmplător prin fata ma
gazinului „Ferometal". pionierul

Claudiu Mateșan de la Școala 
generală din comuna Băița, elev 
în clasa V-a. a observat că ta
vanul acestui magazin luase 
foc. Știind că părinții săi se 
aflau în restaurant, a intrat si 
a dat. prompt, alarma. Și iată 
cum pașnicul chef al consuma
torilor s-a transformat într-o 
acțiune care a salvat de la 
distrugere bunuri obștești valo- 
rînd milioane de lei : sub ace
lași acoperiș cu cel al magazi
nului în cauză se aflau si res
taurantul, birourile cooperativei, 
o secție de croitorie, depozite 
de mărfuri și alte anexe. (Ion 
Coțoi, Bontești. Argeș)■

Fa bulevardul Constantin 
Brâncoveanu. sectorul 4, alături 
de o unitate C.E.C. se află in
stalate două telefoane publice. 
De cîteva zile însă, din aceste 
instalatii de uz — și necesitate, 
mai ales — publice nu au mai

rămas decît cabinele : recep
toarele au fost smulse. Oare nu 
se poate face nimic împotriva 
acestor acte de vandalism. îm
potriva acestor indivizi certați 
cu cele mai elementare legi ci
vice. puși pe distrugerea bu
nurilor noastre, realizate pentru 
noi. de către edilii orașului î 
(Nicolae Tokacek. București)■

Regionala de căi ferate Timi
șoara :

„Urmare sesizării apărute în 
revista Flacăra, în legătură 
cu faptul că trenul M. 2252 în 
unele zile circulă compus din 
numai 2 automotoare, fără re
morci, vă comunicăm : sesiza
rea este justă. Necompunerea 
trenului _ conform prevederilor 
din livretul de mers — adică 
din 2 automotoare . plus 2 re
morci pe 2 osii — se datorește 
neglijentei în executarea servi
ciului de către personalul sta
ției Timișoara Nord. Pentru 
acest fapt, impiegatii de mișca
re Florea Ion șl Bugariu Ale
xandru. împreună cu conduce
rea stației Timișoara Nord, au 
fost sancționați disciplinar. La 
ora actuală trenul respectiv 
circulă reglementar".

Centrala industrială de moră- 
rit, decorticat. panificație și 
produse făinoase :

„Referitor la scrisoarea adre
sată revistei, privind starea ne
corespunzătoare a actualelor 
ambalaje de transportat a pli
nii, vă informăm că în preocu
parea actuală a întreprinderii 
de morărit-panificatie din Capi
tală intră experimentarea si o- 
mologarea conteinerizării trans
portului pîinii către centrele de 
desfacere. în aceste condiții, 
apreciem că în cursul semes
trului II a.c. se vor introduce 
în circuit primele conteinere 
care vor asigura, printre altele, 
și starea de igienă a pîinii și 
produselor de panificație. Pen
tru analiza celorlalte aspecte se
sizate. scrisoarea a fost transmi
să Ministerului Comerțului In
terior. care va trimite răspunsul 
corespunzător".■

Din partea M.T.Tc.
„Urmare scrisorii adresate re

dacției Flacăra de către Du
mitru Moraru. din Ivești, jude
țul Galați : în conformitate cu 
principiile elaborate de condu
cerea ministerului, acceleratele 
sînt trenuri care se pun în cir
culație cu scopul de a servi că
lătorii de interes .general în
tr-un timp cît mai scurt posi
bil. Din acest motiv, la această 
categorie de trenuri opririle sînt 
limitate la stațiile care servesc 
centrele județene, municipale, 
orășenești, principalele platfor
me industriale Si importante 
noduri de cale ferată. Pentru 
călătorii din celelalte localități 
sînt puse în circulație trenuri de 
persoane si trenuri curse de 
persoane, așa cum este și cazul

.celor 9 perechi de trenuri care 
opresc în stația Ivești".■

•• La 10.1.1980 am cumpărat de 
la magazinul din localitate un 
televizor „Diamant 252". După 
două luni de funcționare s-a 
defectat. Pentru remedieri m-am 
adresat atelierului din localita
te, care a refuzat repararea. In 
Baia de Aramă există un labora
tor de reparații al întreprinderii 
„Electi-onica", dar care stă mai 
mult închis. După multe insis
tențe, pe data de 11.XI.1980 a 
venit o echipă de depanatori, în 
frunte cu ing. Nemeș. Televizo
rul a funcționat două ore după 
reparare, apoi iar s-a defectat. 
De atunci și pînă acum, aparatul 
se află tot în laborator, încuiat. 
Inginerul Nemeș motivează că 
nu are piese, printre care și tu
bul electronic, și dacă nu-mi 
convine să reclam oriunde... Ul
terior, am stabilit că. televizorul 
a venit cu defecțiuni din fabri
că și a fost reparat în magazin 
înainte de a fi vînduit, eu fiind 
indus în eroare. M-am adresat 
întreprinderii „Electronica" din 
Buqurești, cerînd să-mi schimbe 
aparatul, conform Instr. 800 A 
de aplicare a H-C.M. 753/1965, 
pct. 5, lit. c..„ dar nu am primit 
răspuns. (Ion Butaru, str. Repu
blicii, bl. 21, sc, 1, et. 2, ap. 12, 
Baia de Aramă, jud. Mehedinți)
SI

• Din răspunsul Consiliului 
popular al județului Prahova, 
privind scrisoarea unui grup de 
locatari din cartierul Mihai Bra- 
vu, Ploiești : In conformitate cu 
prevederile Decretului 620/1973, 
toate centralele termice care se 
pun în funcțiune după apariția 
decretului, vor funcționa numai 
cu combustibil lichid sau solid, 
interzieîndu-se cu desăvîrșire fo- 
losffea gazelor naturale în cen
tralele termice. - Blocurile din 
cartierul Mihai Bravu sînt pre
văzute a se termofica pînă la 
sfîrșitul anului 1982.

■
O Procuratura județeană Pra

hova ne răspunde, referitor la 
scrisoarea tov. Vasile Muscalu 
din Ploiești : Cu privire la fap
ta comisă de Dînescu Florea în 
dauna petiționarului, s-au dat 
îndrumări pentru definitivarea 
Urmăririi penale și înaintarea 
dosarului la Procuratura locală 
Ploiești pînă la data de 10 mar
tie a.c., după care se va proceda 
la sesizarea Judecătoriei Plo
iești, competentă cu judecarea 
cazului. Deoarecse, ca urmare a 
verificării efectuate, s-a consta
tat că organul de cercetare pe
nală în mod nejustificat a în- 
tîrziat soluționarea dosarului, 
s-a introdus o sesizare la Miliția 
județeană Prahova pentru a fi 
luate măsuri împotriva celor care 
se fac vinovați de tergiversarea 
definitivării urmăririi penale in 
cauza respectivă.

• Din răspunsul Inspectora
tului general al Miliției, privind 
scrisoarea tov. Mihai Simiones- 
cu, din București, adresată re 
dacției : După primirea scrisorii 
tov. Mihai Simionescu și în baza 
celor declarate de, acesta, s-a 
dispus reluarea dosarului de la 
procuratură și se continuă cer
cetările în vederea identificării 
autorilor. Pentru lipsă de răs
pundere și modul superficial în 
care a soluționat acest caz, ma
iorul Cotoara Ilie a fost sancțio
nat disciplinar.

’• Vă mulțumesc pentru con
cursul dat de dumneavoastră 
pentru a ajunge în posesia su
mei de 503 lei, reprezentînd cos
tul unui bilet de tratament la 
Băile Herculane. In urma scri
sorii trimise la revista „Flacăra" 
în dat^fde 12.VIII.1980, prin care 
ceream să mi se restituie biletul 
reținut abuziv de această stațiu
ne, vă anunț că am primit atît 
biletul de băi cît și costul bile
tului retinut, în două rate : 329 
lei în data de 2.XII.1980 și 174 
lei în data de 2.II.1981. (Emilia 
Bogdan, Aleea Cartierul Nou nr. 
6. M, L 2, Oradea).

Locuim în Calea Vitan nr. 
231, bl. 8, sectorul 3. La intersec
ția Vitan cu Dristor a început 
construcția unui nou bloc. Pro
punem ca la parterul acestuia să 
ființeze următoarele magazine, 
de care avem mare nevoie : 
farmacie deschisă în tot cursul 
săptămînii, deoarece punctul 
farmaceutic din str. DristOr nu 
este suficient ; librărie, că avem 
multe școli în jur ; centru de 
reparare a încălțămintei ; mer- 
cerie. unde să se găsească de la 
ață și ac pînă la tot ceea ce e 
necesar lucrului de mină ; fri
zerie și coafor ; articole gospo
dărești. Poate vă surprinde că 

nu cerem restaurante...' Avem o 
alimentară cu un responsabil 
gospodar, un aprozar de care 
nu ne putem plînge. Această 
parte a orașului este însă lip
sită de magazinele enumerate 
mai sus. Am irtai avea o do- 
leanță: telefoanele. Cum s-ar 
putea face să se instaleze mal 
repede noile posturi telefonice î 
(Maria Constantinescu, Calea 
Vitan nr. 231, bl. 6, sc. 2, et. 4, 
ap. 182)

• Șirurile compacte de cum
părători (exclusiv tineret ne
răbdător și agitat) blochează cu 
desăvîrșire. între orele 7—11, 
intrarea în blocul din str. Ion 
Ghica. unde se află o casă de 
bilete auxiliară a cinematogra
fului-..Luceafărul". specializat în 
filme de largă audiență publică. 
Am sesizat, acum cîțiva ani, 
ziarul „Informația Bucureștiu- 
lui“. care a publicat un articol 
intitulat „Iadul din strada Ion 
Ghica". Am avut cîtva timp li
niște. In 1977, redeschizîndu-se 
această casă (mai există încă 
trei) am sesizat Miliția Capita
lei. Si iar am avut liniște. Nă
dăjduim că prin cele semnalate 
acum se vor asigura și locuito
rilor din strada Ion Ghica nr. 3 
drepturile legitime la liniștea 
de care se bucură toți ceilalți 
locatari ai CapitaleL (Nicolae 
Steinhardt, membru ai Uniunii 
scriitorilor, în numele locatari
lor blocului)

Vă aduc la cunoștință că, în 
articolul intitulat „Cu mîinile 
pînă la coate. în avutul obștesc", 
publicat în Flacăra din 4 decem
brie 1980, sub semnătura colabo
ratorilor revistei Sergiu Buzoia- 
nq și Ioan Chilom, sînt învinuită 
pe nedrept de luare de mită. 
Pentru confirmarea nevinovăției 
aduc în fața dvs. adresa nr. 
2 584/23. 11.1931, eliberată de 
Procuratura sectorului 5 al Ca
pitalei, care, în urma cercetări
lor întreprinse, a scos la iveală 
faptul că eu cît și ceilalți tova
răși ai mei de muncă (lancu 
Mircea, Aurel Lungu, Lucian' 
Tănăsescu și Constantin Iones
cu), criticați pentru același mo
tiv, n-avem nici o vină în pro
ducerea sau acoperirea delapidă
rilor și sustragerilor din avutul 
obștesc, pe drept incriminate în 
articolul menționat, și a dispus 
încetarea urmăririi penale și scoa
terea noastră în afara cauzei 
menționate. Aceasta atestă încă 
o dată dinstea și corectitudinea 
subsemnatei care dealtfel am 
contribuit substanțial la demas
carea gravelor nereguli, sustra
geri și abuzuri comise de cei 
cîțiva răufăcători la unitatea 309 
a I.L.F. Militari.

Consider că falsa învinuire ce 
rni-a produs' o gravă știrbire a 
prestigiului de care mă bucur în 
rîndul tuturor celor ce mă cu
nosc, și în primul rînd al colec
tivului de muncă din care fac' 
parte, se datorește exclusiv ne
temeiniciei și superficialității în 
documentare a semnatarilor arti
colului. întrucît sînt ferm con
vinsă că dvs, nu- tolerați eroarea 
sau oricare astfel de practici 
dăunătoare, vă rog să binevoiți 
a restabili adevărul, pubRcînd 
cele de față în cadrul dreptului 
meu la replică. (Elena Coman, 
revizor contabil la I.L.F., Mili
tari București)

Grup șantiere construcții fo
restiere și industriale Rimniou- 
Vîlcea răspunde revistei Fla
căra în legătură cu sesizarea tov. 
Ion I. Matei. Din cercetările fă
cute de tov. ing. Ion Zăvoianu, 
directorul GSCFI Rm. Vîlcea, 
s-a constatat că cele arătate sînt 
juste, drept pentru care s-au 
luat următoarele măsuri : Cu 
mandatul poștal nr. 23.101/21.02. 
1981 i s-a expediat tov. Ion I. 
Matei retribuția în valoare de 
1025 lei. Vinovați de întîrzierea 
plății se fac tovarășii Petre A- 
lioanei care nu l-a trecut în pon- 
taj. Constantin Ionică care nu a 
adîncit sesizarea și Andrei Gri- 
gorescu care nu a urmărit re
zolvarea în termen a sesizării, 
fapt pentru care cei vinovați au 
fost sancționați cu mustrare, 
respectiv avertisment.

Primim o scrisoare de la Co
mitetul județean de cultură și 
educației socialistă Vaslui cu 
privire la unele deficiențe în 
activitatea căminului culturak 

9 „FLACĂRA" nu ia în considerare scrisorile ano* 
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cît mai 
concis. Și nu uitați să vâ iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă putem găst

Lunca Banului. Din ea reiese că 
pentru eliminarea neajunsurilor 
s-au luat unele măsuri cum ar 
fi : s-au confecționat 20 de bănci 
avînd capacitatea de 150 locuri, 
s-a reparat coloana sonoră a a- 
paratului de proiecție și s-a con
fecționat un nou ecran, s-a ve
rificat inventarul căminului, s-a 
refăcut consiliul de conducere, 
s-a refăcut planul anual de mun
că al căminului cultural și cel lu
nar. Se apreciază că in urma a- 
cestei măsuri activitatea lăcașu
lui de cultură s-a îmbunătățit. 
Vorba aceea, numai să țină.

Pagină realizată de 
HORIA PATRAȘCU ■

Poșta redacției

îmi». 3
Constantin F. Găvan — Con

stanța: Numirile și transferările 
cadrelor didactice se efectuează 
în conformitate cu prevederile 
Legii nr. 6/1969. Referitor la 
concursul pentru transferare sau 
numire pe posturi vacante la.u- 
nități școlare din localitățile de
clarate orașe mari, persoanele 
care nu au domiciliul în aceste 
orașe pot fi înscrise de către in
spectoratul școlar numai cu a- 
probarea comitetului executiv al 
consiliului popular județean res
pectiv • Florea N. ș.a. — Ba
cău: La concursul de admitere 
din anul 1981 se mențin discipli
nele aprobate pentru 1980, con
ținutul acestora adaptîndu-se 
însă la edițiile manualelor șco
lare valabile pentru absolvenții 
de liceu din promoția anului 
1981 • Crlstinel Butoi — Bucu
rești : întrucît nu cunoaștem, 
cel puțin pînă la ora actuală, 
existența unei unități în care să 
se pregătească tineri pentru me
seria de cascador, vă sfătuim să 
vă adresați Centrului de produc
ție cinematografică „București", 
eventual personal regizorului 
Sergiu Nlcolaescu • Sorina 
Căpraru — Craiova : Analizînd 
situația soțului dv., M.E.I. ne-a 
comunicat că acesta nu poate fi 
încadrat în funcția de profesor, 
în privința numitului D., s-a ce
rut inspectoratului șoolar să a- 
nalizeze situația persoanei in 
cauză • Margareta Giosan — 
Filiași : Nu există un astfel de 
institut • Paul I. Semion — 
București : Lipsesc, din memoriul 
dv., datele esențiale ale proble
mei. Reveniți, specificând cel pu
țin numele profesorilor în cauză 
• Mirel Balint — Timișoara: 
Problema în care v-ați adresat 
revistei este de competența stric
tă a Inspectoratului școlar jude
țean Galați.

HORIA PATRAȘCU g

Dragomir Marcu — corn. Os- 
troveni (Dolj) : Comisia de ex
pertiză medicală județeană a 
stabilit că aveți invaliditate de 
gradul II • Vasilica Stancu — 
București : Am fost informați 
de către U.G.S.R. că ați fost 
luată în evidentă spre a fi în
cadrată tehnician normator cînd 
se va ivi un post vacant • Ele
onora Oprea — Brașov : Întrucît 
dumneavoastră sînteti încadrată 
în gradul -III de invaliditate, 
deci prezentați reducerea la ju
mătate a capacității de muncă, 
nu puteți beneficia de scutirea 
de la plata contribuției fixe lu
nare • Marin Greere — comu
na Vasilați (Giurgiu) : Pensio
narii de invaliditate gradul III 
primesc retribuția pentru munca 
depusă, precum și pensia fără 
a depăși 70 la șută din retribu
ția avută Ia data stabilirii gra
dului de invaliditate, actualizată 
potrivit majorărilor pentru acea 
funcție • Gheorghe Agafiu — 
Arad : Pensia suplimentară se 
acordă numai la încetarea acti
vității • Rodica Georgescu —■ 
București : Obligația de între
ținere există între soț si soție. 
Are drent la întreținere numai 
acela care se află în imposibili
tate. neavînd putința unui cîș- 
tig din muncă, din cauza inca
pacității de muncă.

MARGA NEDELEA ■
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PENTRU MINTE. INIMA SI LITERATURA

„Ce poate fi 
mai

1 

important 
pentru om 
decît omul 

însuși" ?
Născut în comuna Peștîșnl Mic, 

județul Hunedoara, la 18 mai 1930. 
In perioada 1940—1948 urmează 
cursurile Liceului „Aurel Vlaicu" 
din Orăștie Si ale Liceului „Gheor- 
ghe Barițiu" din Cluj, unde susți
ne și bacalaureatul. Urmează, la 
Cluj și București, cursurile Facul
tății de filosofic pe care Ie absolvă 
In 1952. Lucrează la Facultatea de 
filosofie a Universității „Babeș-Bo- 
lyai“ din Cluj și la Catedra de fi
losofic a I.A.T.C. București. Obține 
titlul de doctor în filosofic Si pro
fesor universitar. In prezent este 
prorector la Academia „Ștefan 
Gheorghiu".

Desfășoară o susținută activitate 
publicistică si editorială : Existen
țialismul francez și problemele e- 
ticii ; Fragmentarsum iluminist ■ (în 
colaborare cu P. Teodor) ; Contra
punct ; Dimensiuni umane.

— Să începem eu începutul. Cînd ați 
resimțit prima dată chemarea pentru 
filosofic 7

— „Prima chemare" 7 E aproape im
posibil să pot da un răspuns eît de cit 
exact ia o astfel de întrebare. Ceea ce 
pot totuși să afirm cu certitudine o să 
vă dezamăgească, poate. N-am citit nici 
pe Kant, nici pe Hegel la 10 ani. Eram, 
sper, un copil normal căruia îi plăcea 
să citească (Jules Vernes era la mare 
preț) și să bată mingea... După ce am 
devenit student la Facultatea de filoso
fic — mai mult sau mai puțin acciden
tal — audiind cursurile profesorului 
D. D. Roșea și participînd la dezbaterile 
seminarului condus de el, am simțit, 
pentru prima dată că ceea ce făceam 
îmi producea o .imensă plăcere si satis
facție intelectuală. Dacă aș fi fost în si
tuația să aleg din nou o facultate, aș fi 
ales, fără șovăială, tot filosofia I Să fi 
fost asta „chemarea" 7 Nu știu. Ceea 
ce știu însă e faptul că orice muncă pe 
care o faci dintr-un impuls interior, ui- 
tînd de oboseală, merită să fid făcută.

— Ați scris in Tribuna seria de ar
ticole consacrate existențialismului. în
țeleg că nu erau un debut, ci o consa
crare. Ea a fost întărită și de apariția 
volumului Existențialismul francez și 
problemele eticii, în două ediții. Dar ce 
valoare are debutul în filosofic, știind 
eă (exemplul lui Kant e celebru, el a 
scris cele trei mari Critici după cinci
zeci de ani) scrierea cărților de filosofic 
se împlinește la maturitate sau spre bă- 
trînețe ?

— Firesc ar fi ca operele filosofice 
mature, ca orișice opere, să fie scrise la 
maturitate. Toate la timpul lor. Se gă- 
sesc însă suficiente exemple care să de
monstreze cuvintele celebrului personaj 
Rodrigue : „valoarea nu așteaptă numă
rul anilor !“ Aș aminti Că Mitul Iui Si- 
sif a apărut cînd Camus avea 29 de ani. 
Deși s-a stins cînd nu avea 40 de ani, 
Blaise Pascal a lăsat o operă. Hegel 
și-a scris monumentala sa lucrare Fe
nomenologia spiritului la 37. ani. iar 
Descartes, Discurs asupra metodei, la 
41 de ani. Bătrfnețea (nu mă refer la 
cea calendaristică,. Arghezi la 80 de ani 
era încă un spirit ’ viguros), ca expresie 
a unei involuții sau deteriorări organice 
și psihice, nu poate ajuta la nimic. Ti
nerețea nu exclude maturitate ; am vă
zut insă și tineri „bătrîni“. Adeseori 
©perele de „bătrmețe" nu reprezintă 
altceva decît valorificarea, de Ia nivelul 
unei experiențe mai bogate, a unor , idei 
de tinerețe. Se poate întîmpla, evident, 
și altfel. în această situație nu cred că 
este aplicabil terțiul exclus. Intre culo
rile extreme ale curcubeului există mai

Fotografie de SORIN POSTOLACHE g

multe intermediare. Oricum, mă inte
resează mai mult „vîrsta" operei decît 
cea a autorului...

— în prefața la Trilogia culturii a Iui 
Lucian Blaga l-ați evocat duios pe Bla- 
ga-profesorul. Ce înrîurire a exerci
tat prezența lui spirituală asupra dum
neavoastră 7

— Am admirat și admir la Blaga ca
pacitatea lui neasemuită de a da con
tur palpabil gîndului celui mai abstract. 
Citindu-i opera filosofică, nu numai cea

DUMITRU 
GHIȘE

poetică, ai senzația tulburătoare că ă- 
siști chiar la procesul în care se plă
mădesc „ideea“ și „forma", gîndul și 
expresia lui precisă și subtilă. Ești înă
untrul unui atelier în care lucrează un 
inegalabil meșter. Resimt mereu această?* 
fascinație chiar dacă anumite conținu
turi (să zicem cele referitoare la cu
noașterea luciferică) nu mă satisfac. 
Mai e apoi un lucru care mă atrage la 
Blaga. Filosoful a fost un mare erudit. 
Acest lucru este însă în așa-fel absorbit 
în ceea ce el scrie îneît niciodată nu 
poți surprinde nici cea mai mică notă 
de ostentație. In scrisul său profund e 
cuprinsă o delicatețe și o discreție a 
meditației pline de farmec si noblețe. 
Mai este ceva care m-a impresionat și, 
totodată, mi-a plăcut profund la Blaga : 
atașamentul său sincer și organic la au
tentica și marea cultură a poporului .din 
rîndurile căruia a apărut, la cultura pe 
care a încercat-să o determine stilistic 
prin ceea ce el numea spațiu mioritic.

— Reapariția, în 1969, Trilogiei cul
turii a fost un eveniment. De" ee înlîr * 
zie oare reeditarea celorlalte două tri
logii, a cunoașterii și a valorilor 7 în
trebarea este firească, eu atit mai mult 
eu eît s-au editat și alte texte filosofice 
gi chiar cursuri ale lui Blaga.

— Dacă sînt bine informat, cele două 
trilogii despre care mă întrebați urmea
ză să apară nu peste multă vreme in vo

lumele următoare din Opere, Nu văd 
nici o piedică în calea apariției lor. O 
valorificare critică autentică a gîndirii 
românești nu poate face abstracție de 
opera filosofică integrală a acestui gîn- 
ditor român atit de fecund și de origi
nal. Desigur, astăzi, multe din ideile 
dezvoltate de Blaga intr-o veritabilă 
construcție filosofică nu se mai susțin. 
Altele sînt amendabile' din punctul de 
vedere al științei și al adevărului pe 
care îl pune în evidență praxis-ul dez
voltării istorice. Dar acest lucru e va
labil nu numai pentru el. Așa s-a îri- 
tîmplat cu opera lui Platon și Aristotel, 
a lui Descartes sau Spinoza, a lui He
gel sau Bergson. Pentru cel ce vrea să 
studieze filosofia, cercetarea dialoguri
lor lui Platon face parte din obligațiile 
lui elementare, chiar dacă numeroase 
din ideile pe care le cuprind nu se mai . 
susțin nici ele. La fel și cu ceilalți 
mari gînditori, idealiști sau materialiști, 
metafizicieni sau dialecticieni. Istoria și 
adevărurile ei trebuie cunoscute așa 
cum au fost. Nu trebuie nici uitate, nici 
desfigurate. Dar pentru asta e nevoie 
de luciditate, și de spirit critic, de dis- 
cernămînt. într-un cuvînt, de spirit ști
ințific. Cred că Blaga e atît de valoros 
îneît poate suporta orice critică izvorită 
din necesitatea unei cintăriri corecte a 
operei sale filosofice.

— Acum, o întrebare pentru profeso- 
ruI-Ghișe. Cum apreeiați formarea stu
denților în filosofie și cum apreciați 
formarea noii generații de cercetători în 
filosofie ? Sau poate chiar creatori...

•— Cred că învătămintul filosofic su
perior de astăzi satisface în linii mari 
necesitatea pregătirii de cadre didactice 
care predau filosofia în învătămintul 
mediu. Doctoratul și cursurile postuni
versitare în domeniul filosofie! sînt for
mele menite să asigure o specializare 
ulterioară. Cred că aceste din urmă for
me nu satisfac decît parțial cerințele 
unei înalte pregătiri profesionale. Spun 
aceasta gîndindu-mă de pildă la faptul 
că între tezele de doctorat susținute 
există uneori mari diferențe de valoare. 
Altele, deși susținute, nu își găsesc, mai 
exact nu își pot găsi, dată fiind calita
tea lor, o formă acceptabilă de valorifi
care. Evident, nu cred că numai învăță- 
mîntul organizat trebuie să dea totul 
pentru formarea unei profesii. în filoso
fie, ca și în alte discipline, studiul și 
pregătirea individuală sînt elemente ne
cesare ale perfecționării. Fără „chinul" 
celui care se aruncă în valuri nu e po
sibilă învățarea înotului. Fiind un adept 
convins al acestei idei, nu vreau să mini- ■

(Continuare în pagina 23)
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Relativități
într-unul din volumele sale de memo

rii, un mare seinilor mărturisea nedume
rirea cu care a citit, în plin război, un 
roman franțuzesc pe tema dramei în 
amor. Era ridicol — părea sâ spună ma
rele șc,riitor — în jur sate arse, oameni im- 
pușcați,. femei siluite și, in roman, ecoul 
făcînd. o chestiune de viață și de moarte 
dip eterna întrebare : mă iubește, nu mă 
iubește. Desigur, indignarea asta, chiar 

. artistic exprimată, nu-1 scutește pe ma- 
B rele scriitor de a judeca lucrurile la ni- 
H velul a ceea ce Hegel numea — făcînd și 

I o judecată de valoare în același timp — 
: bunul, simț. înțelept și gospodar totodată, 
' el . voia să spună că neliniștile unui ase- 
. menea erou sînt ridicole față de dra- 

■ mele războiului dar, în această apreciere,- 
g care ar putea să pară de forța unei axi- 
g «ne (pentru că intr-adevăr o suferință 
J din. amor raportată la drama planetară a 

" unui război e ridicolă) se ascunde negii - • 
. jarea unei nuanțe de apreciere. O nuanță 

pe care unul dintre cei mai mari analiști 
■ ai noștri și unul dintre cei mai 
B mari analiști europeni în același timp, 
® Camil Petrescu, o surprindea cu acui- 
g tate in Ultima noapte de dragoste, intri» 
S noapte de război : „Eram _ ca într-o zi 

imensă, și întîmplările acestea mici, amă
nunțite pînă în fracții de impresie, erau 

? printre cele mai importante din viața
mea. Astăzi, cînd le scriu pe hirtie, îmi 
dau seama, iar și iar, că tot ce povestesc 
nu are importanță decît pentru mine, că 

j nici nu are cum să fie povestite. Pentru 
, mine însă, care nu trăiesc decît o singură

diată ta desfășurarea lumii, ele au' în
semnat mai mult decît războaiele pen
tru cucerirea Chinei, decît șirurile de di
nastii egiptene, decît ciocnirile de aștri, in 
necuprins, căci singura existență rjeală e 
ceea a conștiinței". Sub această aparentă 
notă de individualism se relevă o pro
fundă sesizare a unui fenomen psiholo
gic : relativitatea suferinței, relativitatea 
trăirii individuale. Suferința umană e în 
ultimă instanță o chestiune de raportare. I Depinde de ce importanță acordă indi
vidul respectiv problemei respective. De
pinde deci de trăirea individuală și deci 
de personalitatea individului. In același 
timp, marele nostru scriitor sesizează și 
fundamentul pe care se clădește orice li
teratură. Tocmai pe această putere a tră
irii individuale se întemeiază întreaga li
teratură a hunii. Judecată în abstract, in 
general, drama din Romeo și Julieta e 
ridicolă. Doi inși se sinucid din amor în 
timp ce pe planetă milioane de alte su
ferințe pot întrece această suferință din 
iubire. Dar pentru Romeo și Julieta, a- 
devărata dramă, puternica dramă in stare 
să aducă moartea, e suferința iubirii 
neîmplinite, și nu suferința abstractă, so
ciologică și deci asumată pe căi raționale. 

H în acest sens, tot Camil Petrescu avea o 
3 intuiție genială arătind că opacitatea mul- 
K toca dintre noi la suferințele celorlalți e 
H determinată nu atit de lipsa înțelegerii, 
■ de absența, viziunii sociologice și fiîozo- 
S fioe deci, ci de un deficient de fantezie. 
■ Ca să-i înțelegi' pe ceilalți în dramele 
B lor îți trebuie capacitatea de a te situa 
H in locul lor, de a-ți asuma, la nivelul 
B trăirii individuale, dramele lor. Iată de 
9 ee marele scriitor înseamnă capacitatea 
,. de a face din suferințele celorlalți, din 
c bucuriile lor, suferințe și bucurii abstrac- 

? te, pretext pentru puternice trăiri iatli- 
H viduale. Iată de ce, în același timp, marea 
B literatură înseamnă capacitatea scriitoru- 
g lui de a aduce suferința în fața noastră 
U din unghiul de vedere al eroilor, de a 
H ne face să credem că uneori cea mai 

: mare dramă nu e un război planetar ci 
S faptul de a nu te putea însura cu femeia 
w iubită. Iată de ee multe romane din ul- 
H tirnul timp rătăcitoare prin generalități 
a sociologice și filozofice eșuează la nive- 
S Iul forței de impresionare a cititorului. 
9 Pentru a face dintr-o problemă abstractă, 
H a celorlalți, o problemă, care să impre^ 
g sioneze miile de cititori', îți trebuie forța 
Ș de a-ți asuma la nivelul trăirii indivi- 
H duale dramele și bucuriile celor din jur. 
B S-ar putea spune, deci, că un mare scrii- 
B tor este în același timp un imens recep- 
R tor pentru cei din jur.

ION CRISTOIU
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DOI TINERI DIRIJORI AU CUVlNTUL
Interpret și creator

La începutul lunii februarie la pupitrul Orchestrei Filarmonicii „George Enescu" 
s-a ur.it un dirijor mai puțin cunoscut de publicul bucureștean. Prezenta lui 
CRISTIAN MANDEAL, dirijor la Filarmonica din Cluj-Napoca, a suscitat un viu 
interes din partea muzicienilor, care, nu prea încrezători, puneau sub semnul 
întrebării succesul dirijorului in fala publicului... „Cum se va descurca cu muzica 
lui Brahms ?“...... Cum va face față orchestrei ?“...

— Se ajunge destul de greu la condiția 
de dirijor, avînd în vedere că ați în
ceput cu învățarea pianului, ați urmat 
clasa de specialitate, apoi munca de eo- 
repetitor... Ce înseamnă să fii dirijor, 
Cristian Mandeal 1

— Dirijorii se fac, nu se nasc. Asta 
presupune o școală, o metodică, o educare 
consecventă. Așa cum din 100. din 1000 
de pianiști absolventi ai conservatorului 
ajung cunoscuti doar 1-2, cel mult 3, tot așa 
se întîmplă și cu noi. Criteriul valorii în 
artă e selectiv, ca în sport, dacă vreți, 
dar trebuie să ai de unde selecta. Noi ara 
fost doar 3 promoții de dirijori, totalizînd 
6 (sase) absolvenți, din care 5 ne facem 
meseria. Cei cîțiva dirijori tineri nu sîn- 
tem decît un rezultat al școlii dirijorale 
românești, datorată maestrului Constantin 
Bugeanu.

M-ați întrebat ce înseamnă să fii diri
jor ? Ă fi dirijor înseamnă a avea o pro
fesie care implică enorm de multe lu
cruri. pentru care trebuie să te pregătești. 
Nu regret că am „pierdut“ cei S ani de
dicati pianului Aceasta m-a ajutat să fac 
orice fel de muzică cu mîinile, mele, dat 
fiind faptul că interpretarea însăși impli
că anumite cunoștințe tehnice interpreta
tive. Să facem însă distincția între tehni
ca propriu-zisă. în sensul în care aceasta 
este privită ca un mijloc de realizare a 
textului, și tehnica interpretării, care este 
cu totul altceva. Aici este vorba de cu
noștințele specifice asupra diverselor sti
luri muzicale, iar modul de a fi. realizat 
acest specific stilistic depinde de fiecare. 
Deci studiul pianului mi-a prins foarte 
bine, fără a mai vorbi că un dirijor se 
întîlneste și cu partituri de cîte 25—30 de 
rînduri pe verticală pentru a căror desci
frare instrumentul ideal de lucru rămîne 
tot pianul, chiar atunci cînd dirijorul atin
ge nivelul de a citi partitura în mod ab
stract. în cap.

— Adică o partitură se poate „citi" ca 
o carte ?

— Exact.
— Mărturisesc că este pentru prima dată 

cînd intervievez un dirijor, așa că, vă rog 
să mă ajutați. Adică, să-mi spuneți ce în
seamnă repertoriul unui dirijor, care este 
piatra de încercare pentru el ?

— Repertoriul unui dirijor trebuie să fie. 
mare, cuprinzător, de la muzica preclasi
că pînă la muzica contemporană, înglo- 
bînd toate genurile muzicale, inclusiv 
opera. Cit privește piatra de încercare a 
dirijorului, orice fel de muzică este o ast
fel de probă, pornind de la marea muzi
că germană și ajungînd pînă la Stravin
sky, Bartok, Hindemith, Enescu a căror 
muzică presupune apentru un dirijor s 
tehnică avansată superioară.

— Ca să le puteți trece (aceste plctr» 
de încercare) v-a trebuit o perioadă de 
perfecționare, de acumulare a unei expe
riențe. dar și de acordarea unul gir di» 
partea profesorilor, criticilor muzicali, a 
tuturor specialiștilor și iubitorilor de mu- 
*ică.

— Eu sînt la început de drum și tre
buie să recunosc că am avut noroc. Noro
cul de a întîlnl cîtiva oameni de bina 
care au avut încredere în mine și care 
m-au ajutat efectiv. Cei cîțiva ani de di
rijat în țară, care au însemnat apariția 
mea în fața publicului, au fost însoțiți da 
atenția și încurajarea tuturor celor 
sus-amintiti de dumneavoastră. Nu pot uita 
elanul ne care l-am primit odată cu acor
darea Premiului criticilor români pentru 
interpretare, obținut în 1979. dar nici ds 
marele ajutor acordat de dirijorul de 
origine română. Erich Bergel, la a cărui 
recomandare mi s-a acordat de către se
natul Berlinului occidental o bursă de 4 
luni. în calitate de Gastdocent al Conser
vatorului din Berlin. Acest timp mi-a dat 
posibilitatea să intru în contact direct eu 
atmosfera muzicală de înaltă profesiona- 
litate de la Berliner Philarmoniker. In
clusiv să am contacte directe cu marele 
dirijor Herbert von Karajan, perioadă de 
o mare importanță în dezvoltarea mea ca 
dirijor.

— Aflîndu-ne în anul centenarului 
George Enescu, am dori să aflăm in ce 
măsură este restituită muzica eneseiană ? 
Cum este ea cuprinsă în repertoriile fi
larmonicilor din țară ?

— Din păcate destul de slab. La noi or
chestrele se rezumă la a aborda doar 
lucrările șale de Început, scrise pînă-n 22 
de ani. uitîndu-se că Enescu a parcurs o 
viată îndelungată de creație. în care lim
bajul său a evoluat continuu. Unde rămin 
Simfonia a II-a, Vox Maris. Uvertura de 
concert. Simfonia de cameră? De ce Oedip 
se prezintă doar din 3 în 3 ani? De ce 
în Ungaria se cintă cu consecventă-muzica 
lui Bartok, iar la noi Enescu se cintă atit 
da rar? Pentru ce Bartok este cunoscut in 
lume și pus la locul ce 1 se cuvine desigur 
pe deplin, iar Enescu rămîne un anonim? 
Facem atit de puțin pentru a duce mai 
departe muzica marelui compozitor român, 
peiitru a o face cunoscută... E inexplicabil

Să revenim la punctul nostru de ple
care : dirijorul. Sinteti unul din repre
zentanții tinerei generatii a scolii muzi
cale românești. Ne puteți vorbi despre 
tradiția acestei școli de. dirijat ?

Fac parte din cele cîteva rezultate 
ale școlii dirijorale românești. datorată, 
cum am mai spus, maestrului Bugeanu. 
școală care a funcționat doar timp de fi 
ani (între ’69 și ’75), apărmd după un în
delungat număr de ani. în Care nimeni nu 
a mai predat dirijatul, și dispărui d apoi, 
la fel de inexplicabil, după data amintită. 
Așa că nu. poate fi vorba de o tradiție 
a unei scoli românești de dirijat! Si ne 
mai întrebăm, încă, unde sînt tinerii diri
jori? Cine va prelua schimbul de miine?

— Chiar așa. Cine va prelua schimbul 
de mîine ?

— Ne aflăm în momentul de față înțr-o 
cumpănă de timp. în care, generația .diri
jorilor de ieri se va retrage'din activitate 
(căci trebuie să ne supunem legilor pen
sionării). în scurt timp, se va produce 
un gol...

— Dar generația dumneavoastră ce face?
— E cam pretențios spus . „generație", 

întrucît. repet, sîntem 6 absolventi, dintre 
care 5 profesăm dirijatul! Ceea oe în
seamnă foarte mult, țimnd cont că, în 
schimb, într-un singur an, din 30 ab
solventi ai unei clase de vioară, bunăoară, 
ajunge să cînte pe scenă, ca solist, in 
cel mai fericit caz. doar unul, legile selec
ției valorice artistice fiind necruțătoare.

în ceea ce privește rolul generației mele, 
noi atn si acoperit cîteva goluri ivite, dar 
voi- apărea altele în următorii 5 ani. 
Și-atunci generația noastră nu va avea 
cum să mai facă fată. Mi-e teamă ds 
momentul în care „cineva" va găsi ca 
„soluție" simpla si pur si simpla deSfiin- 
tare a unui întreg număr de orchestre 
simfonice. Oare asta să fie. soluția salvă
rii muzicii simfonice românești?

— Mai apar ca „dirijori" si țineri care 
au absolvit conservatorul și care îsi în
cearcă norocul cu bagheta magică a diri
jorului. Dar. după cele spuse, viitorul di
rijatului nu este prea optimist ?

— Depinde de noi. Pentru că. să nu 
uităm, cultura reprezintă, pe un parcurs 
istoric lung, capacitatea si personalitatea 
unui popor. Oricare popor are nevoie de 
personalități — fie că se manifestă în 
știință. în artă, în literatură sete. — gi.. 
bineînțeles, trebuie ținut cont de faptul că 
domeniul cultural în care ele s-ar Impune 
este primordial, cultura fiind cea care are 
o mare circulație pe glob, cea mai mare 
rezonantă în conștiința socială a oameni
lor. Cred , că un popor ace nevoie, pentru 
a se afirma, de o cultură înaltă, făcută 
cu profesionalism de oameni care trăiesc 
pentru asta, de oameni de meserie.

— Care este rolul dirijorului în fata 
orchestrei?

— De interpret sl creator. El cintă prin 
intermediul orchestrei. prin mijloacele 
sale specifice, aidoma instrumentistului. 
Aid intervin două mari dificultăți : pe de 
o parte, complexitatea ..instrumentului" 
infinit ca mijloace de expresie, si pro
blematica lui. pe de altă parte, dar si fap
tul că acest instrument sună doar prin 
intermediarul uman. Instrumentiștii spun, 
așa : ce noroc pe dirijor că bagheta nu 
sună ! Iar dirijorul, dimpotrivă : ce păcat 

, că bagheta nu sună ! și asta pentru că 
el dirijează intr-un fel, își imaginea
ză un model sonor, la care tinde, și 
nu obține întotdeauna rezultatele scon
tate. ele depinzînd de orchestră, de gra
dul de receptare, sensibilitate, pregătire, 
fantezie, inteligentă chiar, a fiecărui mem
bru al orchestrei. Tocmai acest moment 
în care sensibilitatea recepționează actul 
creator ca atare departajează veritabilul 
profesionist de posibilul impostor. Cit 
privește gestica, ea trebuie să fie neapă
rat eficientă si funcțională. Gesturile în 
plus nu au ce căuta în dirijat. Dirijorul 
nu dirijează publicul ci o orchestră! Fle
care mișcare trebuie să fie condiționată 
de o necesitato artistică, să-si albă sensul 
ei și încărcătura ei emoțională.

CORNELIA BARBU K

Preludiu
își continuă drumul

Avîndu-l ca Interlocutor ne dirijorul 
Voicu Enăchescu, inițiatorul si sufletul 
corului de cameră Preludiu, cor aparti- 
nind Ansamblului artistic al U.T.C., nu 
puteam să ,nu-l provocăm dacă ne este 
permisă si 'o astfel de exprimare, la c 
trecere in revistă a opiniilor sale privind 
acest gen de formatii corale care, mai ales 
în ultima vreme, cuceresc tot mai mult

^umxxcui xuuuur ue muzica si uoezie. ivxax- 
turisind că provocarea noastră ii creează 
o anume suspiciune pe care însă se va 
sxrauui sa o uepașeasca, ba cm ar să o șl 
ignore, dirijorul Voicu Enăchescu ne-a de
clarat : „Intr-adevăr, au apărut în ultima 
vreme numeroase formații corale care se 
intitulează coruri de cameră, dar, după 
opinia mea, nu numărul restrins al unei 
formatii poate conferi acest nume, cl ma
niera de interpretare. Pînă în clipa de 
fată acest mic sau mare neajuns n-a fost 
analizat cu o limpezime suficientă. De ce 1 
Pentru că important a fost, într-o anume 
perioadă, să se stimuleze crearea acestor 
coruri. Acum, cind dispunem de cîteva 
zeci de formatii camerale, se cuvine ca 
specialiștii, muzicienii și criticii muzicali 
să intervină și să corecteze anumite de
vieri de la ceea ce se vrea a fi un cor de 
cameră. Știu, îmi veți cere să dau exem
ple de coruri de cameră care se abat de 
la muzica și maniera de, interpretare spe
cifice unui astfel de cor."

— O veți face ? 1
— Nu, pentru că nu vreau să-mi aprind 

paie-n cap, dar țin neapărat să salut și 
să felicit corul de cameră numit Capella 
Transilvanica din -Cluj-Napoca, al cărui 
dirijor, profesorul Dorin Pop, a reușit să 
imprime acestei formații o omogenitate 
de invidiat, o sonoritate ca de orgă a vo
cilor, precum și o foarte largă paletă a 
sonorităților care pot ataca atît forte, cît 
și pianissimo. Dar iată, luat cu vorba, am 
uitat să-ncep cu celebrul Madrigal al ma
estrului Marin Constantin, o excepție a 
muzicii corale românești, un adevărat am.- 
basador al corurilor de cameră din Româ
nia.
, — Ce anume impresionează la acest ce
lebru Madrigal ?

— M-a impresionat și mă impresionează 
extraordinarul demers al acestui cor 
pentru impunerea muzicii românești. Prin 
acest cor muzica noastră a ajuns să fie 
cunoscută și recunoscută în aproape toată 
lumea. în al doilea rînd, prin acest cor, 
muzică românească veche și foarte veche, 
cea de factură bizantină, compusă și cîn- 
tată în perioada Renașterii, a fost scoasă 
din.nou la lumină, dovedindu-șe că în 
acea perioadă, a Renașterii, aici, la noi, se 
cintă 6 muzică de mare rafinament șl de 
o inestimabilă valoare artistică.

—- De acord, bineînțeles, cu aceste apre
cieri dar atît Madj-igalul, cît și Capella 
Transilvanica, amîndouă sînt coruri profe
sioniste. Care dintre corurile de cameră 
de amatori v-au impresionat ?

— Am ascultat și mi-au plăcut corul din 
Arad, dirijor Gheorghe Fluieraș, cel din 
Suceava, dirijor Gheorghe Pintilie, și cel VICTOR NIȚÂ ■

din Reșița, dirijor Doru Morariu. Dar 
ce-ar fi să mă întrebati și despre, corul 
Preludiu ?

— Exact asta și facem. Ce-a cîntat în 
ultima vreme corul de cameră PRELU
DIU ? Ce cintă la ora actuală ? Care sint 
noutățile acestui cor care, după cîte știm, 
a bătut la pas cîteva țări din Europa, 
unde a susținut numeroase concerte ? Și-n 
fine, ce-și propune să fadă dirijorul și 
muzicianul Voicu Enăchescu vizavi ds 
acea îndepărtare a unor coruri de ca
meră de la specificul unor astfel de 
formații ?

:— Aș inversa cit de cit ordinea acestor 
întrebări și aș începe cu o veste care le 
va face plăcere celor ce ne iubesc. Mai 

exact spus, este vorba de faptul că Elec- 
trecordul va lansa pe piață în curjnd pri
mul nostru disc LP.

— Ce cuprinde acest disc ?
— xNuuiexx sx mxxxxax xxxuzxcu populam X O— 

mânească din aproape toate regiunile ță
rii. Cu acest disc putem ilustra oricînd și 
oricui nu numai o anume parte din ceea 
ce a cîntat corul nostru, ci și cum a cîntat. 
Corul nostru a cîntat, deci, muzică popu
lară românească, adică multe prelucrări 
folclorice, numeroase cîntece din muzica 
populară a unor țări prin care am efec
tuat diverse turnee, cum ar fi folclorul 
maghiar, cehoslovac, polonez, american, 
rus, spaniol, german. Ne bucură faptul că 
această deschidere a repertoriului nostru 
a fosț preluată și de alte coruri de ca
meră, dar, uneori, din nepricepere șau 
studiu dirijoral insuficient, unele piese 
ajung de nerecunoscut. în ceea ce pri
vește viitorul nostru repertoriu el se va 
îmbogăți în continuare cu același gen de 
piese, muzica populară românească ur- 
mînd să ocupe în continuare un loc cen
tral. în legătură cu proiectele corului nos
tru, iată, ne pregătim cu toată ambiția și 
dăruirea de care sîntem în stare pentru a 
face fată unei invitatii de onoare și de 
mare responsabilitate, adică susținerea 
unor concerte lunare începînd cu luna 
martie, în Sala mică a Palatului, con
certe de-o factură specială întrucît ele vor 
fi niște concerte-lecții despre Istoria mu
zicii corale românești șl universale. Preci- 
zind că la aceste concerte-lecție vom avea 
șl Invitați, adică instrumentiști, actori, 
plus marele public, se subînțelege că ne 
vom strădui, eu și corul Preludiu, să 
exemplificăm acele cîntece de referință 
din istoria muzicii corale românești și 
universale. Ne pregătim, în același timp, 
și pentru marele și obișnuitul nostru con
cert de vară de la sala Ateneului Român, 
precum și pentru o participare de adevă
rati laureati la actuala ediție a Festivalu
lui național „Cîntarea României". Reiese, 
cred eu. că din tot ceea ce voi face, îm
preună cu corul Preludiu, îmi voi mani
festa activ atitudinea față de unele abateri 
ce se manifestă in maniera de interpretare 
a unor coruri de catiteră.

— O ultimă întrebare : cîte spectacole a 
susținut corul PRELUDIU ?

— Multe, bineînțeles, dar, în loc sâ dau 
o anume cifră, prefer să spun că nu nu
mărul contează, ci calitatea muzicii și a 
interpretării acelei muzici. Consider că ti
nerii entuziaști, ai corului nostru șî-au fă
cut. din acest punct de vedere, întot
deauna. datoria.
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A lua un interviu înseamnă 
a intra în sufletul unui om

Avem impresia că îl cunoaștem foarte 
bine pe TUDOR VORNICU. Prezent în 
emisiunile micului ecran, redactorul si 
realizatorul lor se adresează telespectato
rilor direct, ca într-o discuție liberă. Na
tural, prompt, informat, Tudor Vornicu 
este mereu el, omul cu a cărui personali
tate si fel de a fi ne-am obișnuit, motiv 
pentru care avem impresia că îl cunoaș
tem. Și totuși, cel care ia interviuri pen
tru telespectatori nu este același cu cel 
care dă interviuri pentru cititori.

— Acum, cînd dati interviul., nu aveți 
deloc liniștea aceea din fata camerelor de 
luat vederi. De ce ?

— Acum eu sînt cel care trebuie să răs
pundă si nu știu la ce întrebări v-ati 
gîndit. Stiti. eu cînd iau un interviu mă 
pregătesc, dar îl pregătesc si ne interlo
cutorul meu. pentru că. ne cit de intere
sant si pasionant, interviul este senul in 
care pop. rata cel mai ușor. Pe urmă, știți 
dictonul latin... verba volant, scripta... ,

— ...manent. Ne-ati putea destăinui 
cum vă pregătiti cînd luati un interviu ?

— In primul rînd culeg cît mai multe 
informatii desnre viata, munca, persona
litatea viitorilor intervievati. Am obiceiul 
să fac fise ne probleme. în permanentă 
port cu mine un caiet cu scoarțe groase 
în care notez, notez... Iată ce mi-arn notat 
zilele trecute : „Meseria noastră este de 
a observa oamenii si realitatea, de a filtra 
prin sensibilitatea noastră, și apoi de a 
comunica. unui mare număr de persoane, 
care la rîndul lor să devină sensibile, să 
înțeleagă, să învețe".

A lua im interviu înseamnă a pătrunde 
pur si simplu în viata. în sufletul unui 
om. într-o lume. Aceasta presupune aten
ție. discreție si un mare respect fată de 
persoana intervievată. Mai ales că un 
interviu este o modalitate profundă de a-i 
prezenta pe oamenii epocii noastre. Să nu 
uităm insă că trebuie să spunem lucruri 
noi. să realizăm un portret cît mai com
plet, mai nuantat, așa cum faceți în 
Atelierul din revista Flacăra. Nu?

O altă problemă importantă este ca 
acela ce pune întrebări să intervină cit 
mai puțin. (Din păcate, la noi se vorbește 
încă foarte mult.) Este, dacă vreți, situația 
toreadorului în luptă cu taurul. El trebuie 
doar să „înțepe", să incite spectatorii nu 
să umple cu prezenta lui arena. Asa> Si 
reporterul, el trebuie să dirijeze conver
sația în asa fel incit să fie spectaculoasă, 
vie. alertă. Altfel devine ană de' ploaie.

— Reușiti întotdeauna din primul tur de 
motor ? Nu mai reveniti ?

— Dacă nu am reușit de prima dată 
renunț. Cînd am încercat să refac ce nu 
mi-a ieșit din primul moment, lucrurile 
au mers din ce în ce mai prost. Spre de
osebire de interviul scris, cel filmat îți 
oferă mai puține posibilități de a modi
fica. de a adăuga, de a reveni.

— Ce înseamnă pentru T.V. (inițialele 
numelui dumneavoastră parcă v-au decis 
soarta) munca de reporter tv.? Cum a 
Început ea ?

— Mi-am început cariera ca ziarist spor
tiv. după care a urmat o perioadă de 
călătorii si reportaje, si anoi întîlnirea cu 
televiziunea. Pot spune deci că munca de 
reporter se confundă cu propria-mi viată, 
în televiziune am venit cînd ea abia de
marase si am avut sansa de a lucra cu 
Octavian Paler, un ziarist desăvîrsit care 
m-a a.iutat foarte mult. Am pornit de la

micul studio din strada Moliăre si am 
ajuns să lucrez în aceste condiții tehnice 
excelente. Sigur că nu sînt suficiente nu
mai condițiile de lucru... în acest timp, am 
acumulat, odată cu trecerea anilor, mai 
multă experiență. Eu cred mai puțin în 
talent si foarte mult în munca încăpățîna
tă. în orele netrecute în studio, la masa 
de montaj. Dealtfel, toți cei care au un 
nume în televiziune sînt oameni care 
muncesc foarte mult.

— Cît ?
— De dimineața pînă seara si uneori 

chiar pînă a doua zi. Apoi, din nou. la 
opt si cincisprezece sînt orezenti.

— Nu întotdeauna calitatea programelor 
reflectă cantitatea de muncă depusă. 
De ce ?

— Aveți dreptate. Mă refer la emisiu
nile realizate de mine, de care uneori nu 
sînt prea mîndru. Ca si în alt - domenii 
de viată, nu pot avea scuze. Trebuie sâ 
tindem mereu spre calitate si să ne batem 
pentru ea. Si. vă rog să mă credeți, că 
nu sînt vorbe goale. Poate de aceea sînt 
socotit în televiziune ca un personaj me
reu nemulțumit de ceea ce face el și 
echipa cu care lucrează. Un incomod. Une
ori mă gîndesc să mă schimb, dar nu se 
mai poate. Voi îmbătrîni cu păcatul acesta.

— Este nevoie de curaj pentru a fi au
tor de emisiuni și nu doar un comper 
inspirat ?

— Sigur că este nevoie. Cum am putea 
trece prin viată fără curaj ?!

— Vorbeați despre echipă...
— Televiziunea este mai mult decît 

orice o treabă de echipă, fără de care nu 
se poate face nimic. Lucrez de multă 
vreme împreună cu Cristian Topescu. Oc
tavian Sava. Dan Mihăescu. Sanda Ba
laban. Ileana Vlad. Grigore Pop. Aurora 
Andronache. cu operatori, montori. sceno
grafi. mereu aceiași, oameni căliți, care 
fac treaba asta istovitoare cu pasiune. La 
unele emisiuni silit implicati ,30—40 de oa
meni. Rolul echipei este hotărîtor. Noi, 
dealtfel, nici n-ar trebui să le semnăm.

— Si totuși, reținem emisiuni semnate 
de Andrei Bacalu. de Cristian Topescu, 
de Alexandru Stark, de Verman, de 
Vornieu. care poartă amprenta persona
lității realizatorului.

— Este adevărat, poate pentru că îi și 
vedeți pe ecran, dar trebuie să știți că 
fiecare metru de imagine, fiecare sunet 
reprezintă înmagazinafea efortului gîndi-* 
rii si priceperii unui colectiv. De cite ori 
n-am regretat că i-am pătat obrazul celui 
care «este întotdeauna în spatele camere
lor si nu în lumina proiectoarelor. Este 
cea mai usturătoare lecție de viată, mai 
ales că este si publică.

— Ca realizator...
—■ Dar eu nu sînt numai realizator. Lu

crez la redacția de programe, mă ocup 
si de alte probleme legate de televiziune. 
E drept că televiziunea în ultimul timp 
a înțeles să. mă folosească mai eficient, 
mai ales la realizarea emisiunilor.

— Cum poți ajunge realizator de emi
siune ?

— Un realizator de televiziune se for
mează ireu. în 7. 8 ani de muncă într-o 
redacție, după ce s-a izbit. de toate greu
tățile. Multi dintre cei care doreau să lu
creze aici au abandonat în fata acestei 
„mori de tocat nervii". Poate nici noi. 
cei care îi sîntem fideli, n-am fi reușit să 
descifrăm' tainele acestei munci dacă nu 
am fi abordat-o fără nici o reținere sau 
comoditate. Eu am lucrat aici aproape 'iw 
toate redacțiile, si de citiva ani mă ocup 
de emisiunile magazinului cultural, care • 
mă pun în contact cu o lume diversă si 
foarte interesantă ce mă solicită mult.

— Care este rolul colaboratorilor ?
— Deosebit. Televiziunea nu are acto

rii, scriitorii, scenariștii sau cîntăiretii ei, 
deci trebuie să lucrezi foarte mult cu 
colaboratori veniti din diferite medii. 
Atragerea si formarea lor în acest sens 
face parte din. munca redactorului, iar 
prezenta oamenilor de valoare în emisiu
nile noastre este o mare satisfacție, atît 
pentru noi. cît si pentru telespectatori.

— Dar tinerii ? .
— Televiziunea are în vedere promo

varea tinerilor. ; dar din păcate nu întot
deauna criteriul valorii este cel'care pri
mează.. Ne străduim să răspundem scri
sorilor prin care ne sînt anunțate tinere 
talente, dar. de multe ori. cei mai insis- 
tenti sînt si cei mai puțin talentati.

— Țineți deci cont de doleanțele tele- 
coresnondentilor. dar în ce măsură res
pectarea lor ar contribui la ridicarea cali
tății programelor tv. ?

-— Avem un serviciu de sondare a opi
niei publice.' avem un computer care lu
crează în această ' direcție si rezultatele 
ne sînt comunicate.

— Rezultatele le vedem noi pe micul 
ecran, și nu sînt întotdeauna din cele mai 
optimiste.

—- Dorințele, telespectatorilor pot să fie 
numai un punct de plecare nrivind con
ținutul si varietatea emisiunilor. Trebuie 
să stiti că o mare parte a oubli-ului con
sideră televiziunea doar un divertisment. 
Lucru foarte grav. Rolul televiziunii nu 
este numai cel de a prezenta muzica 
ușoară sau de taraf. în programul ei. emi
siunile politice, culturale, educative, spor
tive, științifice trebuie armonios echili
brate. si nouă ne revine sarcina de a doza 
totul, Dar a satisface gusturile tuturor este 
practic imposibil. Nu știu vreo tară, si 
am călătorit mult, unde publicul să fie 
mulțumit de emisiunile televiziunii res
pective.

— Ce considerați că se poate face pen
tru a realiza emisiuni mai bune, pentru 
care aveți condiții tehnice extraordinare, 
pentru care munciti 24 de ore din 24 ?

— Sigur că se pot face emisiuni mai 
bune. A dilata orele de program nu în
seamnă nimic. Important este ceea ce fad 
în acest timp. Toată lumea care lucrează 
în televiziune, ca. si toată lumea care lu
crează în presă, ar trebui să fie mult mai 
implicată în realizarea emisiunilor. atît 
în concepția Cît si în pregătirea lor. Nu
mai după ce simți pulsul si respirația 
studioului, problemele complexe ale aces
tuia poți să înțelegi si să contribui efec
tiv la ridicarea calității emisiunilor.

— Care este soarta emisiunilor de tele
viziune ?

— După multi ani mi-am dat seama că 
ele îmbătrînesc foarte repede. Cele în 
serie, dacă repetă ceva. încep să nu mai 
intereseze. Indiferent la ce se referă, o 
emisiune trebuie să fie spectacol. Cum la 
noi nu toate îndeplinesc acest deziderât, 
lucrul se simte.

— Ce-i de făcut ?
— Am primit multe scrisori în care ne 

erau solicitate reluările unor emisiuni 
care la vremea respectivă au avut succes. 
Uitîndu-ne acum la ele ne-am întrebat 
dacă noi le-am făcut. Vă dau ca exemplu 
serialul pentru copii cu Val-Vîrtej. Astăzi 
este depășit si stîngaci. Evoluăm rapid si 
televiziunea este cu un tempo în urma 
cererii spectatorilor. Aici este slăbiciunea 
televiziunii, ea trebuie, să fie la zi si chiar 
să anticipeze. Mă întorc la o altă fisă : 
„televiziunea este instrumentul privilegiat 
de comunicare al epocii noastre".,

— Ce face Tudor Vornicu în acest sens?
— Alerg să nu-mi scape timpul. Mă 

înham la lucruri, aproape irealizabile. Da. 
alerg să nu-mi scape timpul, dar numa4 
asta nu este suficient.

— Ce vă mai lipsește ?
— înțeleg că vă referiti la televiziune. 

Ar fi multe de spus. înainte aveam multi 
si mari regizori de teatru, numărul lor a 
scăzut simțitor. Ducem o mare linsă de 
texte umoristice de calitate, atît de nece
sare pigmentării unei emisiuni de diver
tisment. Nu găsim actorul de comedie, 
care să-l poată înlocui ne Toma Caragiu. 
de pildă. Ne lipsesc creatorii.

— Recurgeți des la refacerea unei emi
siuni ce vi se pare nereușită?

— Orice refacere se simte, orice tăie
tură. Dresul unei emisiuni este cea mai 
grea suferință, Sîntem puși uneori în 
această situatîe. dar ea nu folosește 
nimănui.

— Intr-adevăr, nimănui. As dori să a- 
bordăm acum problema filmelor, a anche
telor tv.. a serialelor de sîmbătă. a repor
tajelor, a...

— Atunci eu am să vă părăsesc. Constat 
că este mai ușor să iei un interviu decît 
să dai. Este primul pe care-1 dau si cred 
că va fi si ultimul. Vă fac o reverență si 
în același timp o propunere. Nu vreți să 
treceti în fata camerelor de luat vederi? 
Asa s-ar putea să am eu ultimul cuvînt.

CORNELIA BARBU ■

ft* /■ ' -■

De la înaripate la Desprinderi
Ceea ce se vede foarte limpede în expo

ziția pe care Pavel Bucur a deschis-o în 
spațiul mult prea strimt al galeriei Orizont 
(atît de strimt spațiul, îneît lucrările par 
că se sufocă una pe alta) este însăși evo
luția semnului, ca să nu spunem a ideii, 
cu care acest tînăr sculptor s-a impus încă 
din anii studenției, ani la capătul cărora 
lucrarea sa de diplomă a fost să fie o va
riantă a înaripatelor sale de mai tîrziu.

Da, e clar pentru toată lumea, înaripa
tele șale, au, fără doar și poate, ca punct 
de plecare deschiderea largă spre spațiu a 
aripilor anticei Nike din Samothrace, sini- 
bol pe care Pavel Bucur trebuie că și l-a 
.asumat în întregime, fiind poate fascinat 
nu doar de freamătul pe verticală al unui 
drapaj ce pare el însuși să cînte, ci și de 
extraordinara forță a acelor aripi avide 
să adune sub ele tot aerul, tot cerul, toată 
lumea. Da, această antică Victorie este 
Clipa Supremă pe care orice tînăr; r>u 
doar un sculptor, tinde s-o atingă, «ă o 
rostească lumii, rostindu-se implicit pe 
sine,.

Dar, cu timpul, ceea ce exprima, cre
dem noi, însăși starea de spirit-a tînârului 
de-atunci (între noi fie vorba, Pavăl 
Bucur, născut în 1945, în orașul Bistrița, 
încă este, fără îndoială, tînăr) s-a îmbogă
țit. Adică, mai altfel spus, a evoluat în cel 
puțin două sensuri. Iată, de exemplu, pro
iectul unui amplu monument intitulat Pa
sărea Carpaților sau Monument pentru 
Mihai Viteazul în care semnul zborului se 
umple și de o simțire pe care Pavel 
Bucur o repetă și în alte lucrări cum sînt 
Mioritica (Ana iui Manele) sau Sabia Bu
nicului, simțire în care sculptorul s-a în
scris prin acel amplu Monument al Inde

pendenței de la Calafat, prima mare lu
crare a sa, după cele două participări de 
la Măgura. Constatăm deci, pentru înce
put, o fericită extindere tematică a zodiei 
sub care Pavel Bucur s-a așezat încă din 
ani studenției sale.

Al doilea sens al evoluției ce o consem
năm la Pavel Bucur este însăși dezbaterea 
filozofică, exprimată plastic, pb care tînă- 

rul sculptor ne-o propune prin intermediul 
unui limbaj a cărui cheie este chiar sem
nul sub care s-a așezat. Mai limpede spus, 
pînă să atingă acea clipă a Victoriei Su
preme, pînă să ajungă la starea de înari
pată, ființa umană se confruntă cu sine, 
cu o sumedenie de forțe care în cele pa
tru lucrări intitulate Desprindere se com
pun din zeci de suprafețe, unghiuri și vo
lume ce conduc spre acea rîvnită stare de 
zbor. Și mai limpede spus, Pavel Bucur, 
pornind de la drapajul anticei Nike, a tra
dus în limbajul său acea fremătare pe 
verticală, fremătare pe ’care a tranșfor- 

mat-o într-o teribilă încleștare, într-o dra
matică luptă a omului pe drumul devenirii 
și împlinirii sale.

Desigur, expoziția de la „Orizont" nu șe 
rezumă doar la acest dialog dintre apolli- 
nic și dionisiac, sau dintre înaripate șr 
Desprinderi, dar, deocamdată, ne rezumăm 
să punctăm doar această perspectivă prin 
care sculptorul Pavel Bucur, cu tenacita
tea și forța ce le-a dovedit pînă acum, 
ne-a cucerit pe deplin. Și ne promite o 
evoluție dintre cele mai interesante.

VICTOR NIȚA ■
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„Arta este impozitul condiției umane"
— Se afirmă că trecem printr-o criză 

de regi :ari mari, cu talent, cu personalita
te, fapt care se face simțit și în calitatea 
spectacolelor. Dumneavoastră, DINU CER
NESCU, ca regizor de teatru la Teatrul 
Giulești, ce credeți, este așa ?

— Ca să încep cu teatrul românesc, 
pentru că el mă interesează foarte mult, 
cred că se găsește într-un moment de 
echilibru fragil și că de noi depinde dacă 
arta noastră teatrală va merge în. conti
nuare pe drumul ei care i-a adus bine
meritatul succes internațional sau va 
ajunge o artă în care nu ideologia și spi
ritul creator să fie preponderente- ci 
„dictatura contabililor". Se știu foarte 
puține lucruri despre faptul că un crea
tor — regizor, scenograf, actor — este un 
muncitor non-stop, aș spune. Munca 
noastră nu se desfășoară numai în cele 
2—3 ore de spectacol sau în cele 4—6 ore 
de repetiții. Partea cea mai fascinantă 
a meseriei noastre este cea nevăzută și 
atit de puțin cunoscută. Pentru că îmi 
place să fiu mai concret vă voi da un 
exemplu. Maestrul Gh. Calboreanu, ca să 
vorbesc numai de el, deși începea spec
tacolul la ora 8 seara (eu eram figurant pe 
atunci), îl vedeam venind de la ora 5, așe- 
zîndu-se pe un scaun în culise, și după 
normele contabilicești nefăcind nimic. Ei 
bine, tocmai în aceste 3 ore Calboreanu 
se pregătea pentru rol. Se curăța, se pu
rifica, intra încet-încet in lumea perso
najului ce*l juca în fiecare seară în a- 
plauzele publicului.

— Aceasta ține de etica profesională, 
de respectul muncii actorului profesionist. 
Așadar, nu poți intra pe scenă direct de 
pe stradă, din mașina aglomerată. îți lași 
haina in cuier, te îmbraci in costumul 
eroului și, gata, intri in scenă.

— Cei care fac așa nu sînt actori, sini 
funcționari teatrali, pentru că mai există 
și din aceștia, din fericire din ce în ce 
mai putini. Am tot disprețul pentru a- 
ceastă categorie pe cale de dispariție și 
aici acțiunea stimulatoare a concurenței 
profesionale joacă un rol foarte mare. 
Sigur, există și excepții, dar cred că una 
dintre cele mai mari greșeli pe cale să 
se facă este să se generalizeze excepțiile 
negative. Și, din păcate, acei care sînt 
trimiși să judece prin parametrii arit
metici munca noastră se opresc întotdeau
na asupra excepțiilor negative.

— Oare nu mai există cultul față de me
seria de actor ?

— Din acest punct de vedere trebuie 
făcute cîteva precizări. Cultura este mîn- 
dria oricărui stat socialist. O epocă este 
mare prin cultura pe* care o produce, nu 
numai prin tonele de beton sau numărul 
de apartamente care s-au produs. Aces
tea reprezintă o necesitate de moment, 
dar peste 100 de ani epoca pe care o 
trăim va fi judecată după cărțile pe care 
Ie-a produs, după poezia pe care a pro» 
dus-o, după picturile, muzica care s-au 
inspirat din ea, după creațiile marilor 

actori și după marile spectacole ale acelei 
vremi, după noile și marile descoperiri 
științifice care au revoluționat epoca res
pectivă.

— Trăim o perioadă de mari transfor
mări economice, politice, culturale, proces 
în eare trebuie să fie angajat întreg po
porul, toți oamenii muncii atit din do
meniul culturii, al științei etc. Care cre
deți că este sarcina cea mai importantă 
care stă, în aceste condiții, în fața oame
nilor de teatru ?

— Cel mai important lucru care trebuie 
să ne ghideze la ora actuală este devota
mentul nostru față de cultură. Atitudinea 

' cea mai periculoasă care poate să existe 
este de a ne ascunde în spatele legilor. 
Nu vreau să se înțeleagă că pledez pen
tru nerespectarea lor, dar atunci cînd sînt 
convins că doresc binele și vreau să-l 
realizez, intii realizez binele și după aceea 
văd dacă se încadrează în acte, normati
ve, decizii, indicații telefonice, circulare 
și toate celelalte care totuși nu reușesc să 
sufoce mișcarea noastră teatrală. Cel mai 
sigur lucru este că întotdeauna cînd un 
spectacol de-al meu era considerat ca un 
spectacol „cu probleme", dialogul cel 
mai deschis, cel mai clar și cel mai pre
cis l-am avut cu tovarăși cu munci supe
rioare de partid.

— Concret, ne-ați putea face dovada 
acestor afirmații ?

—1 La noi s-a desființat cenzura. Este un 
fapt istoric și pozitiv. Dar imediat a apă
rut un fel de cenzurică de casă, artizana- 

. lă, asemănătoare acelor femei care fac 
gogoși acasă și le vînd în piață fără să 
aibă vreo aprobare. Uneori, cite un to
varăș, mai mult sau mai puțin pregătit 
pentru a discuta un spectacol, atunci cînd 
participă la o discuție, cu cit este mai 
mic în grad cu atît este mai virulent pur- 
tînd pe bieții lui umeri și pe Marx, și pe 
Engels, și pe Lenin, și pe mulți alții la un 
loc. Merită să vă povestesc o întîmplare 
petrecută cu cîțiva ani în urmă, care mie 
mi se pare definitorie pentru ceea ce lupt 
eu.

— Despre ce e vorba 1
— Montasem Meșterul Manele de Lu

cian Blaga la Teatrul Giulești, spectacol 
distins cu nenumărate premii și cronici 
deosebit de elogioase în turneele făcute. 
La premieră, un important factor de răs
pundere care se ocupa pe atunci de cul
tură mă întreabă dacă nu cred că sînt 
prea multe luminări aduse în final. Nu 
era deloc o problemă mistică. Tovarășul 
a fost foarte mulțumit de explicația pe 
care i-am dat-o și s-a îndreptat spre 
ieșire, dar întrebarea care-mi fusese pusă 
de dînsul a fost auzită de un alt factor de 
răspundere, cu o funcție mai mică. A- 
cesta mi-a spus grăbit, în timp ce-șl îm
brăca paltonul : „De mîine scoți jumătate 
din luminări". Am încercat să explic, dar 
deja cobora scările. In clipa aceea a trecut 
pe lingă mine directorul general ăl teati.es- 
lor de pe atunci care mi-a spus puțin su

părat : „Vor rămâne maximum 2—3 lumi
nări", Iar activistul care răspundea de 
cultură Ia municipiu a-a întors din ușă și 
mi;a spus : „Sper că ți-e foarte dar că 
de mîine nu mai există hicî o himînare !“

— Ce ați făcut dumneavoastră ca regi
zor în fața acestor indicații în lanț ?

— Am fugit după primul tovarăș și i-ain 
spus „Ce trebuie să fac ? Mi se cere să 
scot toate luminările". Și-atund dînsul 
s-a întors . către' cei de față și le-a spus 
clar și răspicat „Măi fraților, eu l-am în
trebai pe Cernescu dacă nu sînt prea 
mult® luminări și-am fost mulțumit de 
răspunsul lui. Nu m-am gîndit nici o clipă 
să-i cer să scoată ceva. Vedeți-vă de 
treabă și lăsați băiatul în pace". Ce-am 
vrut să explic cu această poveste adevă
rată 1 Că indicațiile superioare de partid 
sînt cîteodată, dintr-o greșită înțelegere, 
abuziv interpretate.

— Iu fața teatrului contemporan stau 
multe lucruri care să rezolve marea pro
blemă a rentabilității, a calității. Ca re
gizor, cum rezolvați aceste cerințe ma
jore ?

— Ni se cere că 70% din repertoriul 
nostru să conțină piese românești. Exce
lentă idee. Dar ce ne facem atunci cînd 
nu le avem 7 Mi se pare admirabilă fraza 
lui Dinu Săraru dintr-un interviu de la 
televiziune, în care spune „vreau să las 
în urma mea piese românești de valoare 
și nu procente". în întreaga țară se pune 
acum problema economiilor, nu numai 
Ia noi, ci în întreaga lume. Fiecare om 
de teatru trebuie să fie conștient că este 
necesar să fim mult mai atenți, mai gos
podari, mai economici, dar a cere unui 
teatru să facă 700—800, se propusese chiar 
și cifra de 1000 de spectacole pe an pen- 
tru a putea supraviețui unor sarcini bu
getare distribuite arbitrar, mi se pare pe
riculos, pentru că în caz că s-ar putea 
realiza acest imposibil, aceasta s-ar face 
în dauna calității artistice, a valorii, a 
creațiilor importante care 'trebuie să fie 
specificul artei noastre socialiste. Ca să-1 
citez pe Adrian Păunescu : „Arta este 
impozitul condiției umane".

— Atașamentul față de cultura țării, ca 
om de cultură, ți-1 poți dovedi și luptîn- 
du-te pentru o idee. Pentru ce idee se 
luptă regizorul Dinu Cernescu 7

—- Eu sînt și mă doresc un regizor pro
fund implicat în viața contemporanilor 
met încerc întotdeauna să spun lucrurile 
importante ale momentului social-politic 
pe care-1 trăim. Să am curaj, să nu mă 
tem. Ca să fiu sincer, nu reușesc întot
deauna, dar condiția umană, raportul din
tre individ și societate, dintre individ și 
reprezentanții puterii au fost și vor fi în 
continuare crezul meu artistic. Un spec
tacol trebuie să tulbure pe spectator. Un 
spectacol de la care spectatorii pleacă tot 
așa cum au venit, fără nici o încărcătură 
morală este un spectacol inutil. Cred că 
spectacolele mele n-au fost inutile.

— Dacă muncești bine, și te angajezi 
total în fața echipei cu care lucrezi, acest 
fapt se reflectă în succesul teatrului res
pectiv. Considerați colectivul Teatrului 
Giulești, unde sînteți regizor principal, 
într-un asemenea spațiu moral favorabil 
afirmării lui 7

— Da. Cred că Teatrul Giulești se gă
sește într-un moment foarte bun. Este 
un moment în care se împlinește acest 
deziderat ăl spiritului de echipă în care 
repertoriul nostru, în care figurează foar
te multe piese românești de actualitate, 
este un repertoriu puternic, axat pe pro
blematica actuală, abordînd-o curajos, 
fiind, așa cum spune Shakespeare, un 
martor al vremilor ce le trăim.

— Cum poate rezolva un regizor pro
blemele de economie ce se află în aten
ția întregii lumi 7 Cum își aduce el con
tribuția 7

— In condițiile financiare care ne sînt 
cerute nouă astăzi, spectacole memorabi
le ca Moartea lui Danton, Furtuna, Meș
terul Manele, Maestrul și Margareta, 
Hamlet, O scrisoare pierdută și altele ar 
fi imposibil de produs astăzi. Deci, iată 
cum niște economii sau sacrificii econo
mice greșit înțelese, ca să le spunem lu
crurilor pe nume, care nu țin seama de 
un anumit ritm, pot duce la un lucru care 
este cel mai grav pentru mine, ca regi
zor de teatru,— la degradarea artei tea
trale socialiste’ românești.

— Vorbiți-mi puțin de condiția acto
rului;

— Condiția actorului este specială. Nu 
există actor care să nu vrea să joace ro
luri cît mai mari, cît mai multe și cît 
mai grele. Actorii vor să moară pe sce
nă, de aceea pensionarea prematură a 
unora nu este întotdeauna un cîștig pen
tru teatru. De cale mai multe ori este o 
pierdere. Repet, sînt contra risipei, sînt 
pentru o inteligentă gospodărire a unui 
teatru, dar ceea ce fac rău sînt întot
deauna excesele. De pildă, în vechea lege 
a pensiilor actorii erau asimilați catego
riei de muncitori de categoria a Il-a. Nu 
trebuie uitaț că un actor stă 10 și de 
multe ori 18 ore in picioare, în lumina 
proiectoarelor, ca și un oțelar de pildă. 
După noua lege a pensiilor actorii sînt a- 
similați cu funcționarii. Personal cred că 
este o gravă eroare care se cere reme
diată.

— Aminteați de pensionarea marilor 
actori, eveniment care intervine Ia virata 
cînd aceștia își pot dovedi mai mult ex
periența de scenă, pot crea roluri com
plexe. Uitarea acestor vedete ale scenei 
românești, care atrag spectatorii, care 
ajută la înălțarea calității unui spectacol, 
nu este o pierdere pentru un colectiv de 
teatru 7

— Teatrul fără vedete nu există, nu 
poate exista. Vedete în sensul pozitiv al 
cuvîntului, acei actori care polarizează în 
jurul lor nu numai aprecierile publicului, 
ci mă refer la acei actori care aduc cu el 
o lume, o personalitate creatoare.

S-a creat ideea falsă că oricine se 
poate sui pe scenă și poate fi actor. Este 
o gravă eroare. ’Actorul este o ființă 
unică pe care trebuie s-o înconjurăm cu 
multă dragoste și atenție. Festivalul 
„Cântarea României" este o idee extraor
dinară, dar acest festival continuu al 
muncii și artei, deși deschis tuturor, nu 
exclude ideea de ierarhie, de cernere a 
valorilor. '

CORNELIA BARBU ■

Nietzsche sau semnul securii duble
Inițial am vrut să-mi spun părerea 

despre unele afirmații din articolele 
Luciei Dumitrescu-Codreanu despre 
„Cazul Nietzsche“, publicate în nume
rele 8, 9 și 10 a.c. ale revistei „Fla
căra". Ulterior, am renunțat datorită 
unor nedumeriri :

1. Menționînd apariția in românește, 
in 1980, a versurilor lui Nietzsche, 
autoarea declară că volumul a fost 
„inteligent prefațat" de Marian Popa. 
Or, prefața respectivă combate chiar 
modul de înțelegere. (și de deformare) 
a semnificației operei lui Nietzsche 
practicat acum de Lucia Dumitrescu- 
Codreanu, ceea ce m-a aruncat în cea 
mai adincă perplexitate. Nu mai știu 
ce să cred. „Inteligent" înseamnă „pro" 
sau „contra" ?

2. Nu-mi dau seama cum s-ar pu-

Dogmatismul n-a iubit niciodată cîn- 
tarul. El a preferat totdeauna să deschidă 
leprozerii și, peste drum, temple. în felul 
acesta nu mai e nevoie de dovezi. Sînt 
de-ajuns anatema sau adorația, teama că 
fiecare pas pe care-1 faci U faci pe 
riscul tău.

în „cazul" Nietzsche, cîntarul a lipsit 
adesea și din motive obiective, de înțe
les. Rănile tragediilor trăite în acest 
secol nu s-au cicatrizat toate și chiar 
cicatricele dor încă. Astfel că, și cînd s-a 
cîntărit, nu S-a putut faca asta destul de 
calm. Și cum un exces aduce în genere 
după el un alt exces, de la repudierea 
fără lectură s-a ajuns, se știe, la apologia 
fără măsură. Dar vina pentru aceste exa
gerări țiu este a lui Nietzsche, ci a jude
cătorilor săi. După curii astăzi, cînd în 
lume sînt semnalate noi încercări de a 
confisca anumite idei ale lui Nietzsche cu 
intenția de a fi folosite în scopuri 
funeste, ar trebui acuzată chiar confisca
rea nu de a consimți, fie și indirect, că 
ea e legitimă.

Firește, nu ignor faptul că rezultatele 
filosofiei se văd, uneori, nu numai în 

tea răspunde ideii că ateismul „uciga
șului lui Dumnezeu" este în realitate 
un puci.

3. Vreau să cred că autoarea știe, 
totuși, că toată lumea, cit de circum- 
specțl trebuie să fim cînd e vorba 
de părerile autorilor despre propriile 
lor opere, inclusiv atunci cînd se de
zic de ele. Și că, prin urmare, nu se 
poate spulbera cu un bobirnac o operă 
cum e „Nașterea tragediei" numai 
pentru că, ulterior, autorul ei s-a în
doit de ea. Altfel, ar trebui să luăm 
in serios ceea ce ni se povestește, de 
pildă, in legătură cu faptul că Vergi- 
liu a vrut la un moment dat să arunce 
în foc manuscrisul „Eneidei" sau că 
Gogol a regretat „rătăcirea" de a fi 
scris „Suflete moarte".

Textul de mai jos nu este, așadar, 
un răspuns. El reprezintă o opinie ca 
oricare alta, dincolo de circumstanțe și 
pasiuni de moment.

■ ' ■' it
biblioteci, ci și în cimitire. Nu-mi place 
să văd ideile în boxă, dar, cum zicea 
Camuș, nu pot exista călăi privilegiați. 
Dacă o idee a ucis, ea trebuie să răs
pundă pentru crimele săvîrșite. Și, bine
înțeles, n-am putea trece cu vederea nici 
participările fără voie. în măsura în care 
o filosofic trebuie judecată și pentru con
secințele ei, nu numai pentru intențiile 
ei, ea trebuie judecată și pentru ceea Ce 
a greșit explicit și pentru ambiguitățile 
care au îngăduit să fie utilizată ca să 
facă victime.

Cu aceasta cred că am spus ce trebuia 
să spun pentru a fi bine înțeles. Prin
cipala vină, după părerea mea, a viziu
nii lui Nietzsche este că ea seamănă cu 
securea dublă din labirint, Adică are două 
tăișuri. Cu unul poate ucide. Cu altul 
poate vindeca. A vedea numai unul din 
aceste tăișuri înseamnă un abuz. A le 
ignora pe amîndouă ar fi o eroare. Dar 
orice ambiguitate este vinovată pentru ea 
însăși. Nu și pentru ce^ ce au căutat 
alții în ea.

Nu-mi propun aici o analiză a gîndirii 
lui Nietzsche. Vreau numai să observ că 

ea are o surprinzătoare asemănare cu 
labirintul. Rătăcind prin ea, unii au ajuns 
la Minotaur. Alții la fața radioasă a 
Ariadnei. Și la fel ca în labirint, unde 
același drum duce spre moarte și spre 
dragoste, totul pare posibil aici și totul 
este dublu, fascinant și Înfricoșător în 
același timp, ca într-un joc de oglinzi 
derutant și iremediabil. înseamnă oare că 
nu e cu putință, într-un asemenea labi
rint, alt adevăr decît cel pe care-1 caută 
fiecare 7 Ba da, aș spune. Cu condiția să-i 
reproșăm lui Nietzsche labirintul, nu și 
ceea ce au făcut alții din el. întrucît 
filosofia acestui mare solitar nu e inocentă 
în sensul în care labirintul nu e inocent. 
„Nimic prea mult", au scris grecii pe 
templul lui Apolo. „Nimic prea puțin" 
ar fi putut răspunde cel care-1 invoca în 
schimb pe Dionysos. Numai că „nimie 
prea puțin" are două tăișuri. Puternic î 
A fi puternic împotriva altuia nu e totuna 
cu a fi puternic împotriva ta. După cum, 
în mîna lui Nero, focul a însemnat alt
ceva decît pentru cel care, în mijlocul 
zăpezilor, se luptă să nu înghețe. Orgo
liul 7 Aroganța celui puternic față de 
cel slab nu e totuna cu orgoliul celui 
care, singur în fața tainei noastre, își 
exaltă țărîna, înțelegînd că>- împotriva 
abisului nu se poate ridica un om smerit. 
După cum una este umilința obedientului 
și alta este umilința de a te simți vulne
rabil, cînd ai nevoie să găsești chiar în 
această vulnerabilitate tăria de a te 
ridica deasupra ei. Căci nu există nici 
dreptul de a strivi, nici datoria de a te 
lăsa strivit ; nici dreptul de a fi stăpîn, 
nici datoria de a fi sclav. în ce mă pri
vește, sînt de părerea celor care spun că 
omul lui Nietzsche, devenit supraom și 
propria sa divinitate „nu-și exercită su
perioritatea asupra altor oameni" ; și 
numai trădarea acestei idei, împingerea la 
paroxism a părții ei de umbră, a făcut 
ca o crimă eroică, așa cum e uciderea lui 
Dumnezeu, să fie folosită pentru ucide
rea oamenilor. Adaug la asta ceea ce am 
spus de-acum : vina visului cețos al acestui 
solitar e că, fiind ca o secure dublă, lasă 
pe cel care învîrte această secure să 
decidă dacă va ucide cu ea sau va vin
deca,; dacă va întoarce tăișul securii spre 
cer sau spre pămînt, spre Dumnezeu sau 
spre oameni.

îi putem reproșa, prin urmare, Iui 
Nietzsche că n-a înțeles, poate, gloria unui 
om vulnerabil, uitînd că și în slăbiciune 
există uneori măreție și, uitînd, mai ales, 
că forța, orgoliul, pot fi puse nu numai 
ta slujba înfruntării cerului, ci și a înjo

sirii umane. Dar tocmai pentru a găsi un 
fir al Ariadnei în acest labirint, pentru a 
sublinia că echivocul labirintului nu poate 
fi un temei al domniei Minotaurului, e 
necesar, cred, să ne amintim în aceeași 
clipă că filosof rd a făcut elogiul forței 
întrucît visa un om care să nu se teamă 
într-o lume în pare Dumnezeu a murit ; 
Si a făcut elogiul orgoliului visînd o uma
nitate curajoasă care să nu se prosterne 
în fața destinului ca o sclavă. Numai prin 
mistificarea acestor idei, întreprinsă de 
cei care au profitat de ambiguitatea secu
rii duble, s-a putut ajunge ca supraomul 
să devină un anti-om. Pentru că Nietz
sche însuși s-ar fi cutremurat de oroare 
asistînd la delirul celui care se considera 
Incarnarea supraomului nietzschean. Și nu 
e un secret pentru nimeni că Nietzsche a 
urît închistarea prusacă. Se știe, un bistu
riu, nu numai o secure dublă, încăpînd 
pe mîna unui nebun poate deveni arma 
unui ucigaș. De aceea mi se pare obliga
toriu să distingem între „ocazie" și 
„cauză". Pădurile pot fi „ocazia" de a -se 
face bîte, nu „cauza" lor. Și nu cred că, 
atunci cînd au fost disprețuiți, poeții au 
fost disprețuiți din cauza lui Platon care 
vroia să-i izgonească din cetatea sa ideală 
șau că același Platon e de vină pentru 
tiraniile care l-au succedat.

Pe scurt, problema pe care mi-o pun e 
următoarea. Este oare nevoie pentru a 
urî sîrrna ghimpată să aruncăm în ea și 
„Nașterea tragediei" sau să-i suspectăm 
pe cei atrași de dansul lui Dionysos ? Cui 
ar folosi combaterea apologiei prin ana
temă 7 Culturii în nici un caz. N-am risca 
astfel ca balanța să nu-și găsească nici
odată echilibrul corect 7 Sfișilnd o mască, 
lipită între timp de obraz, n-ar fi normal 
să sfîșiem carnea acelui obraz făcînd din 
chiar această jupuire o mască.

A folosi anatema, în locul cîntaruluî, e 
un obicei cel puțin anacronic. Iar rolul 
culturii nu. e să aleagă între ritualul unui 
templu și dezolarea unei leprozerii. între 
leprozerie și templu, ea are nevoie să-și 
așeze cîntarul refuzînd prejudecata că 
orice orgoliu e suspect și că orice vulne
rabilitate trebuie să se resemneze. Pe uh 
asemenea cîntar, de pildă, „Nașterea tra
gediei" mi se pare, cu limitele ei, una 
dintre operele esențiale ale culturii și nu 
văd de ce am ’ amesteca apolinicul și 
dionisiacul în lucruri care n-au legătură 
cu cultura, ci cu patologia.

• OCTAVIAN PALER ■
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Iubirea de frumos

Jurnal
Andrei Pleșu scrie, cu mina lui. la Ga

leria Simeza. un comentariu apărut ca 
prefață la o expoziție colectivă de pictori 
si sculptori. nouă la număr, dintre cei 
mai buni din citi avem astăzi. Neputînd 
să mă onresc asupra fiecăruia în parte, 
voi spune, totuși, cîteva cuvinte, plecînd 
de la comentariul lui Andrei Pleșu, scris 
cu înțelepciunea si simplitatea omului fa

Un om in virstă de 86 de
O FRUMOASĂ AMINTIRE

Era in toamna anului 1914.
într-o seară, după ce noi elevii liceului 

din Bitolia am terminat cu .meditațiile, am 
ieșit, ca de obicei, în curtea liceului să ne 
plimbăm, discutind diverse chestiuni 
mai ales cele școlare. Pe poarta liceului 
intră poetul Constantin Belimace.

Un grup de elevi, printre care era și 
subsemnatul, nu-1 lăsăm să treacă, îl în
conjurăm și începem să cîntăm Părin
teasca Dimîndare. Deodată se strânge b 
mulțime de elevi, peste o sută și cercul 
s-a lărgit Poetul fără nici un fir de păr 
în cap, numai cîteva șuvițe la ceafă, cu 
mustățile mari și stufoase, albe ca zăpada, 
stătea neclintit în mijlocul cercului și pe 
obrazul lui curgeau lacrimi care le ștergea

Monotip
Dacă ar fi să caracterizăm lunarul cra- 

iovean Ramuri (seria soresciană) o primă 
trăsătură am găsi-o în nota supunerii la 
obiect, nedivagantă, a comentariilor fe
nomenului literar și — în genere — cul
tural actual sau din trecut. In sensul 
acesta facem cîteva mențiuni din sumarul 
ultimului număr (2) al Ramuri-lor. Ih 
Imaginație și plutire, Costin Tuchilâ de
monstrează că „în poezia lui Leonid Di
mov, visul îmbracă o accepție specială 
captivă programului poetic personal si nu 
tipologiei literare". Constantin Dumitra- 
che, în Teama și dorul nemuririi face o 
succintă și sistematică incursiune în uni
versul poeziei pillatiene, în Starea de 
tensiune spirituală, Romulus Diaconescu 
glosează calm și nu lipsit de inedit ' pe 
marginea publicisticii (desigur si teatrale) 
a lui I. L. Caragiale.. („Uimitoare la 
Caragiale este puterea de a se desprinde 
fără ezitare cu conjuncturile obturante".) 
„Punctînd efectiv elemente de durată, 
deci de existență multimilenară, Goga 
amintește condiția rapsodului obsedat în

„Ce poate fi mai important pentru om decît omul însuși
(Urmare din pagina 19)

malizez cu nimic rolul imens și respon
sabilitatea ce revin școlii și profesoru
lui de filosof ie. Sînt necesare cred, și pe 
această linie, nurileroase și substanțiale 
îmbunătățiri. Pașii făcuți în direcția in
tegrării învățămîntului cu cercetarea și 
practica socială sînt încă abia la început.

— Și acum, o întrebare pentru Dumi
tru Ghișe, președintele Secției de filoso
fic a Academiei de Științe Sociale și Po
litice. Ați coordonat, împreună eu Nico
lae Gogoneață, volumul al doilea din 
Istoria fijosofiei românești. Pe cînd e 
prevăzută apariția celui de-al treilea vo
lum ?

— Volumul al Ilî-lea se găsește în- 
tr-un stadiu avansat de elaborare. Spe
răm că în cursul acestui an să poată fi 
înaintat, spre tipar. Editurii Academiei, 
în mod normal, în anul viitor, cititorii * 
vor putea avea pe masă atît volumul III 
cît și o nouă ediție, revăzută și adăugită, 
a volumului I.

— Ce se întreprinde pentru o valori
ficare cît mai bună a moștenirii filoso
fice românești, pentru reconsiderarea 
unor gînditori români ?

— în primul rând trebuie dus pînă la 
capăt Tratatul de Istorie a filosofici ro
mânești care va cuprinde patru volume. 
Realizarea acestei lucrări sub auspiciile 
Academiei de Științe Sociale și Politice 
angrenează în activitatea de valorificare 
a gîndirii românești un număr foarte 
mare de cercetători șl cadre didactice 
din toate centrele importante ale țării 
(București. Cluj-Napoca, Iași. Timișoara 
ș.a.). însuși acest fapt face ca o bună par
te a preocupărilor existente astăzi în do
meniul cercetării noastre filosofice să se 
orienteze spre valorificarea în condiții 
tot mai bune a patrimoniului pe care 
l-am moștenit. Existînd o astfel de pre
ocupare fundamentală, e firesc ca să aș
teptăm și alte inevitabile roade. Apari
ția, în afara Tratatului, a numeroase 
studii, monografii .sau alte cărți. Vor 

miliar in ale adevărului si frumuseții. în 
care gîndul central nare a fi cel al recu
noașterii unui alt mod de-a se simți artiș
tii solidari decît pe grupuri și afinități ce 
ar implica exclusivismul, anume cel legat 
de respectarea personalității lucrătoare în 
duhul și măsura ei. Sînt pictori și scul
ptori care nu sînt neapărat prieteni unii cu 
alții. Horea Bemea spunea că Pe Unii 
din colegii săi cu care expune, abia de 
i-'a văzut de cîteva ori întîmnlător.

Cam cum era solidaritatea breslasilor 
medievali care^si împlinesc lucrarea în 
tăcere, dacă nu în total anonimat, care 
preferă să vorbească în locul lor lucrul 
bine făcut, opera desăvîrsită. In aceste 
două săli se poate rămîne îndelung ca 
în fața celor de durată: sînt lucrări, aici

ani ne scrie
cu batista. După ee am terminat cînteeul, 
el ne-a spus următoarele :

— „Vă mulțumesc din inimă, dragilor 
mei și vă doresc spor la învățătură și să 
nu uitați limba : noastră strămoșească !“, 

Cuvintele lui au fost subliniate cu un 
ropot de aplauze și cu : Mulți ani trăias
că ! Mulți ani trăiască !

I-am făcut loc și s-a strecurat printre 
noi și s-a dus la datorie, la cantină să 
facă necesarul de alimente, el fiind in
tendentul liceului. A fost o manifestare 
spontană, de o înălțare sufletească im
presionantă pentru toți cei care aii luat 
parte.

Iată că au trecut 67 de, ani de atunci 
și cu drag îmi amintesc de această mani
festare făcută de elevii liceului poetului 
Constantin Belimace. EI s-a născut 
în 1844 și a decedat în 1934 in virstă de 

primul rând de cuvînt... Farmecul poeziei 
lui nu rezultă din pitorescul peisajului ci 
din lexicul său echilibrat si plin de vechi 
arome", afirmă, printre altele, George So- 
rescu în Goga, poetul. Pertinente ob
servațiile lui Marius Ghiță la Opere volu- 

'mul 7 de Lucian Blaga, Povestiri despre 
om — după o carte a lui Hegel de Con
stantin Noica, Existența romantică de Ed
gar Papu. Mal .semnează recenzii : Ma
rin Beșteliu, Mihal Dutescu. ■ Dan-Ion 
Vlad. La rubrica Semnalizări în, ca să 
spunerii așa, monologul său dialogat Șer
ban Cioculescu îl evocă pe doctorul Ma
rin Enăchescu, ilustru ..fiu de țărani din 
Șimnicul de Sus al Doliului". • Și pentru 
că am poposit de astă dată lingă publica
ția din Craiova, vom menționa că în nu
mărul ei anterior (1) Radu' Ionescu face 
cuvenitul gest, printr-o pregnantă: evoca
re, de a ne aminti împlinirea a 10 ani de 
la stingerea luminatului cărturar : Petru 
Comarneseu „a cărui incadescentă vitali
tate îl făcea să comită ample incursiuni 
în atît de spinoasele domenii ale litera
turii, filozofiei si sociologiei, muzicii și 
poeziei, artelor plastice sau ale dansului".

TRAIAN STOICA ■ 
v

apărea si unele texte cvasiinedite pentru 
marea majoritate a cititorilor. Mă refer 
la o extrem de interesantă lucrare a lui 
Ionel Gherea (unul din fiii lui Dobro- 
geanu-Gherea) intitulată Eul și lumea, 
care va apărea în curînd. pentru prima 
oară în limba română, la Editura știin
țifică și enciclopedică.

— Nu credeți că e cazul să avem un 
muzeu al filosofici românești ?

— îmi puneți o întrebare la care sîn- 
teți sigură că nu pot da decît un răspuns 
afirmativ. Cum să nu cred că e cazul să 
avem un astfel de muzeu ? Eu îl și am, 
sub forma unui muzeu imaginar, desi
gur. Fiind însă realist, trebuie să spun 
că, date fiind necesitățile și prioritățile 
noastre culturale actuale, nu văd reali-, 
zarea acestui muzeu într-o perspectivă 
imediată. Ar trebui făcut însă un în
ceput. Aș și face o propunere pe care o 
cred întru toiul realizabilă. Există un 
bun și frumos Muzeu al literaturii ro
mâne. Credeți că ar fi un sacrilegiu ca 
acest muzeu să devină un Muzeu al li
terelor și filOsofiei românești ?

— V-a pasionat problematica umanis
mului. Ultima dumneavoastră carte o 
atestă, $1 nu numai ea. Cum ați defini, 
ca filosof, umanismul ?

— Nimic nu poate fi mai pasionant 
decît omul, această existență pe care cu 
toții avem impresia că o cunoaștem, dar 
în soațele căreia se ascunde, adeseori, o 
ființă enigmatică si necunoscută. N-aș 
vrea să fiu înțeles greșit. Admir fără li
mite munca omenească. în orice dome
niu s-ar desfășura ea. Știu că valoarea 
ei numai cu greu poate fi cuprinsă, indi
ferent de obiectul asupra căruia se în
dreaptă. Dar se poate asemăna interesul 
pe care-1 acorzi studierii structurii unei 
roci sau sistemului respirator la nu știu 
care pește sau batracian cu cel pe care 
îl acorzi cercetării omului, ființării sale? 
Nu e tulburător să te întrebi : care este 
sensul vieții? Care este locul și rostul 
omului în univers ? Dar locul și rolul lui 
in natură ? în societate ? Există cauze 
finale sau există nțjmai cauze eficiente? 

atinse de suflul transfigurator al evlaviei 
cu adevărat creatoare. Andrei Pleșu, a 
cărui' carte asupra artei, apărută de cu
rând. de-o deplină maturitate, adeverește 
și în acest text virtuțile spiritului generos 
în care personalitatea îsi poate seînteia 
dăruirea riestingherâtă de orgoliul nefecund 
la orice intensitate s-ar dezvălui.

Sînt în această expoziție semne sufi
ciente in iurul cărora ar putea urzi cu 
timpul noi expoziții personale cu fiecare 
dintre cei nouă. Notez în încheiere Un 
gînd din jurnalul pictorului Mihai Horea 
legat de această expoziție : ..oaia culcată 
sub stele face mai multă lînă decît oaia 
de sub un acoperiș".

IOAN ALEXANDRU ■

90 de ani. Nu a avut copii. A înfiat un 
nepot TAȘCU, mort între anii 1920—1921 
și o nepoată Florica ANGHELA, căsă
torită NEGREA, care locuiește la Ouj- 
Napoca, str. Koch nr. 3 și care păstrează 
in manuscris toate poeziile poetului. El 
este înmormîntat în cimitirul orașului 
Bitolia.

Turiștii românl-macedoneni nu pleacă 
din Bitolia fără să nu depună o floare 
pe mormîntul lui și pe acel al lui APOS
TOL MĂRGĂRIT, doi fruntași de seamă 
ai poporului român-macedonean.

Publicarea în revista Flacăra Nr. 1340 
din 12 februarie 1981 a imnului Părinteas
ca Dimîndare, este un omagiu și o pioasă 
amintire adusă regretatului poet Con
stantin Belimace, care este părintele 
sufletesc al românilor macedoneni.

București februarie 1981

Theodor Bileca 
fost elev al lieeului din Bitolia

“ 7

Ce sînt trebuințele omenești ? Care sînt 
limitele cunoașterii umane ? Ce este 
adevărul ? Iată un mănunchi de proble
me (cîte n-ar putea fi înșiruite însă) 
care il privesc pe om. Poate fi ceva mai 
important decît încercarea de a răspunde 
la ele ?

Un biolog care făcea și filosofic, Jo
hannes von Uexkull. adept al vitalismu
lui și apărător hotărât al autonomiei vie
ții, considera că fiecare organism este ca 
o monadă. El are un univers propriu 
pentru că are o experiență proprie. Uni
versul unei muște — spune Uexkiill — 
nu cuprinde decît „lucruri-pentru-mus- 
că“ ; acela al unui arici de mare — „lu- 
cruri-pentru-ariciul de mare". Nu discut 
acum cît adevăr și cît fals există în acest 
mod de a pune problemă. Vreau însă să 
mă folosesc de limbajul sugestiv al bio- 

' logului amintit pentru a mă întreba și 
eu: dar universul unui om ce cuprin- 

T de ? „Universul-pentru-om“. Pentru 
mine încercarea de a pătrunde în acest 
univers reprezintă „aventura" spirituală 
cea mai pasionantă dintre toate aventu
rile posibile. Desigur, explicația aceasta, 
ca orice explicație sumară, poate că nu 
e în măsură să redea cu fidelitate con
turul real și semnificațiile adînci ale 
problematicii umane. Spațiul nu-mi în
găduie să stărui. Nici nu aș dori să in
sist întrucît, pe de altă parte, am senza
ția că forțez uși deschise. în fond, ce 
poate fi mai important pentru om decît 
omul însuși ? Aceasta și justifică, cred 
eu, necesitatea întemeierii unei antropo
logii filosofice materlalist-dialectice și 
istorice. Din perspectiva acestei antropo
logii se poate contura mai exact tot ceea 
ce e omenesc în „natura" ființei pe care 
o numim om și tot ceea ce e natural în 
om. Din aceeași perspectivă se poate de
fini și umanismul ca o concepție care ne 
înfățișează ceea ce este și ceea ce tre
buie să fie omul, modalități teoretice și 
practice prin care, în condiții istorice, 
naturale și sociale, existența umană se 
împlinește conform cu cerințele unei 
ființări autentice.

Vorbiți și scrieți 
românește

AL., A. (după Pușcariu) : în limba po
porului din Muntenia și Transilvania cu
vintele „acel" și „cel" sînt astăzi înlocui
te aproape cu desăvîrșire prin ăl (hăl, 
ahăl, al). Formele acestea, deși au pă
truns în mare parte și în limba comună a 
păturei culte, au trecut totdeauna — mai 
ales cele aspirate — de vulgare și nu se 
găsesc decît în scrieri cu colorit dialectal, 
cu toate că ele au primit unele sensuri 
noi, care nu pot fi redate întotdeauna 
prin „acel" sau prin „cel".

Folosit ca pronume : „Vai de ăl care 
iubește. Se plînge și ăl de are și ăl de 
n-are. Al de știe carte are patru ochi. 
Bate-1, Doamne și-l trăitnește P-ăl d’se-n- 
soară pentru zestre. Toate alea — tot ce 
trebuie. Puse toate alea la cale pentru 
drum. La noi se cumpără toate alea de 
la streini. Cîte alea toate — tot ce nu 
trebuie. îi toacă la ureche cîte alea toate. 
Altă aia — nu ceea ce e vrednic de luare 
aminte sau ceea ce așteptam, nu ceea ce 
e normal, nu ceea ee e omenesc ; prin 
urmare corespunde, după împrejurări, no
țiunilor „lepădătură, lucru de nimic, po
citură, monstru, jiăbădăi, lucru neobiș
nuit". îl azvîrli drept în mare, ca pe altă 
aia. Era trențeros și slab și pipernicit, de 
credeai că e altă aia, nu ființă de om. 
Apucată ta de alte alea, fără să deschiză 
gura, o rupse la picior. Fugea de dînsul,. 
ca de altă aia. Se minună ca de altă aia, 
cînd văzu... Culcă-te pe urechea aia I — 
poți șă aștepți mult și bine.

O particularitate a limbii române — 
continuă Pușcariu — de care e păcat că 
nu se face mai mult uz în limba literară, 
e următoarea : cînd, bunăoară, la o casă 
sînt mai multe porți și mi-e indiferent 
Care se va descuia, voi zice : Descuie-mi 
o poartă I. Cînd vreau însă să mi se des
chidă una anumită, va trebui s-o arăt 
(printr-un gest sau prin pronumele care-i 
corespunde): Deschide-mi poarta aceea. 
Cînd la casă e numai o singură poartă, 
cînd nu mai încape îndoiala deci, Ig care 
poartă .mă gîndesc, ajunge să spun : Des
cuie-mi poarta. în limba română se poate 
întrebuința însă și în cazul din urmă 
pronumele demonstrativ : Descuie-mi, 
soro, a poartă ! Prin acest abuz în între
buințarea pronumelui demonstrativ mă 
pot dispensa de o propoziție întreagă ex
plicativă, căci a “ „aceea despre care tu 
știi bine că e încuiată, pe cînd eu nu 
mai pot de nerăbdare să riii-o descui". 
In funcțiunea aceasta ăl poartă accentul 
frazei. Sensul lui variază. Mai adeseori 
se exprimă un sentiment de admirație : 
„Unde mi se repeziră, neiculene, ăi arapi, 
ca niște Iei-paralei...“ Alteori ăl — meu : 
„Foicica trei bujori, Azi e cerul plin de 
nori... Ai tovarăși nu mai vin Să bem 
să ne veselim. La nimic să nu gîndim". 
Sau exprimă lipsa de considerație : Stă- 
pînește-ți a guriță : sau ironia : Aduceți 
un pahar de băutură. Să ne udăm a gură. 
Deseori ăl = „renumit, cine știe ce" : Că 
doar- nu ești ăl voinic. Ci, bade, ești de 
nimic. Nițel var stins, nițel nisip cer
nut, nu e a ti-eabă. Al ■= „cel pe care îl 
cunoașteți cu toții și de aceea nu-1 mai 
numesc", folosit pent™ a evita numele 
propriu al unor boli cumplite : a boală, 
a nevoie pentru epilepsie, a bubă — 
cancer. Un ăla — un om de nimica. La Ca-

■ ragiale : Un ăla... un prăpădit de am
ploaiat. Sau cu sensul de „cunoscut tuturor": 
vorba ăluia ■= proverb, zicătoare.

Ca articol folosit : Ale trei fete coseau 
de nouă ani. Domnul ăl bun și mare vede 
numai cu ochiul lui. Bărbat are bun pes
te măsură, ca pînea a albă. Așa cum mă 
vezi pe mine, nici la degetul ăl mic nu 
te pun pe tine. în casă ședea numai o 
babă cu fata ei ha frumoasă. Cînd veni 
dracoaiea a bătrână, îndată pricepu. Se 
făcuse fata ca zîna a mai frumoasă ș-a 
mai fără cusur. Al mal rău *= zmeul.

Substantivează adjective : A trimis 
doamna de sus la a de jos să-i d^h cu- 
sutură fără-mpunsătură (ghicitoare “ 
„scrisoare"). Nici ăl de sus nu intră în 
placul tutulora. Ăl sătul gîndește că nu 
mai flămînzește (proverbe). Căci de. ori 
ee s-ar- zice, fiu îi era și ăl mic. Noi jună 
cu ăi bătrâni ieșirăm la cîmpul mare. Ale 
sfinte sau ale frumoase ■= ielele.

Cele de mai sus sînt scrise de S. Pus- 
cariu în 1913, cînd face, cu regret, și ob
servația că acest articol încă nu a pătruns 
în limba literară. După șapte decenii si
tuația nu este alta și acest articol (pro
nume), care răzbate pînă la noi prin cîte
va milenii, e mai departe folosit numai 
în limba vorbită, populară. și" continuă 
Să fie ignorat de scriitori. Cum mulți din
tre cei ce aii scris în românește. îndeo
sebi ziariști, știau mai bine franțuzește, 
nu e de mirare să afli în limba literară 
asemenea omisiune. Nu-i singura. Rar fo
losit, numai pentru a da „colorit dialec
tal", acest cuvînt, precum s-a văzut, ex
primă și nuanța de sens imposibil de prins 
altminteri, prin alte cuvinte. Păgubim deci 
limba română astfel de un instrument 
subtil și original. Să mai observăm că 
prin acest element sistemul articolului ro
mânesc capătă o coerentă si mai mare.

Din fericire limba vorbită păstrează încă 
bine acest cuvînt și cu siguranță i se va 
face loc in limba scrisă, mai întîi ca ele
ment de limbă vorbită, capabil să colo
reze stilistic un text. Dar să ne atragă 
luarea aminte mai ales întrebuințarea sa 
eu valori pentru a căror , exprimare nu 
avem alte mijloace.

ION COJA ■
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Dezbateri

Literatura pentru copii, 
o Cenușăreasă a literaturii?

Dezbaterea noastră, la care au subscris, prin interviuri
mulți oameni decît cei cuprinși în această pagină de ------- _ . —| -----
decît un semnal de alarmă — al cîtelea oare ? — în legătură cu situația cu totul
și cu totul deplorabilă a literaturii pentru copii, literatură care, din diverse mo
tive, cele mai multe de natură subiectivă, a ajuns in trista situație de a fi cotată 
ca o Cenușăreasă a literaturii.

Acestea fiind zise, am putea fi acuzați că sîntem prea exigenți, că prea vrem 
să oferim copiilor noștri numai și numai capodopere ale literaturii române și 
universale, că prea spunem un categoric nu subproducțiilor cu versuri bălmăjite 
ce nu au nimic a spune și. cu desene șterse, fără linie și fără culoare. Cine o va 
face ? Poate doar acel detașament de autori — nu îndrăznim și nu vrem șă-i nu
mim scriitori — care, intr-un tiraj și un ritm alarmant, scoate, cu larga și intole
rabila îngăduință a editurilor, sute și sute de cărți, una mai de nerăsfoit decît 
alta, cărți care, totuși, din lipsă de altceva, se vînd. Se vînd și tocmai acesta 
este punctul fierbinte, ea să nu zicem periculos, al subproducțiilor pe care le* 
incriminăm, pentru că, să nu uităm, micul cititor de astăzi este marele cititor 
de mîine și, nu există nici o îndoială, așa eum îl pregătim astăzi așa îl vom avea 
mîine, apt sau inant să se înfrupte eu marea .literatură a lumii.

Propunem deci o masivă reeditare în tiraje suficiente a marilor cărți care au 
hrănit generații de-a rindul sufletul copiilor dintotdeauna și de pretutindeni. Și 
mai propunem lansarea cu mai mult curaj, dar și cu discernămînt total, a unor 
cărți la modă, aceea a cărților de benzi ilustrate, cărți care ar putea impune 
marile personaje de pînă acum ale literaturii noastre de copii. Șl, în fine, mai 
propunem, ba chiar ne și angajăm, să ne manifestăm atitudinea nu doar față de 
cărțile bune, ci și față de cele ce s-ar mai înscrie, de-acum încolo, în rîndul căr
ților publicate dintr-o îngăduință rău înțeleasă. Insistăm cu deosebire asupra 
acestui punct și asupra acestui angajament la care sperăm să subscrie toată cri- 
ti-a literară, întrucît, altfel, fără intervenția permanentă, consecventă și strict o- 
biectivă a acestui agent de circulație care este critica literară, submediocritatea 
literaturii pentru copii va continua să existe și să inunde, cu toate neajunsurile 
ei, lumea atît de gingașă a copiilor noștri, cei în numele cărora am întreprins 
dezbaterea de mai jos.

Intr-o librărie la amiază
O librărie mereu aglomerată, „Mihail 

Sadoveanu", și uii stand despre care s-a 
scris și se va serie întotdeauna cu sufletul 
curat : standul cărților pentru copii.

Michael Grecu, de 13 ani, căuta ceva. 
— Ce cărți cauți ?
— Niște cărți cu scheme de aero și 

și navo-modele, de carturi. Apoi alte 
cărți "de aventuri, „Cei trei mușche- 
tari“ și cărți științifi-o-fantastice. Numai 
că nici una din acestea nu se găsesc.

— Dar ai putea cumpăra „Construcții 
de micromotoaxe", astea se găsesc din 
plin.

— Păi astea credeți că sînt pentru noi ? 
Sînt pentru oameni serioși, cu facultate.

— Am vrea mai multe cărți pentru 
vîrstă noastră, spune Constantin Cristi, tot 
de 13 ani, elev la Școala 118 din București. 
Cărți cu benzi desenate, cu surprize. Mie 
îmi plac foarte mult cărțile de aventuri, 
cărțile de colorat mă plictisesc acum.

Vocile acestor preadolescent!, dealtfel 
serioși cumpărători, deseori mai avizați 
■decît părinții lor care nu afișează acest 
radicalism cînd e vorba să aleagă o carte, 
sînt, trebuie să o recunoaștem, îndreptă
țite. E adevărat, titluri există, dar cărți 
pentru această vîrstă, mai puține.

Monolog în fața 

standului de carte
Răsfoim cărțile scrise pentru copil. Au 

copertele colorate,, atrăgătoare. Dar dincolo 
de ele aflăm texte în fața Cărora rămînem 
pur și -simplu uimi .i. Ce a vrut să spună 
autorul ? Ce pot înțelege și învăța micii 
cititori din ele 1 Cui ajută întreaga însăi
lare de vorbe, decît, poate, autorului ? Și, 
ne mai întrebăm, cu ce sînt vinovați copiii 
ca să-i pedepsim cu astfel de texte ? Cu 
astfel de desene ? Cu astfel de „cărți" ? 
Iată serialul inițiat de N. Nobileseu cu 
acele cîteva cărticele ce se adresează pre
școlarilor, care, in versuri șchioape sem
nate de G. Zarafu, istorisesc tot felul de 
pățanii ale lui Hau, Hau, Miau, Miau, 
Oac, o broscuță de pe lac, Cip, o păsă
rică fără frică : .„„Cît. fac unu și cu 
unu ? / Cip n-avea deloc habar ! I Rezul- 
tatu-a fost un „doi“ / Și-o tichie de mă
gar"... „Floricica se ofilea, t însă norul 
a-o uda ! I Și-atunci Cip, intr-un minut, f 
Stropitoare l-a făcut“... „Cip pe drumul 
către școală / Dă de o popicărie I Și-a fă
cut la repezeală / încă o năzdrăvănie l“... 
„Avionul-jucărie / A căiut pe cărăruie, t 
Dar — vedeți — elicea sa / Tot e bună la 
ceva !“ Elicea da, dar cartea ?... Surprizele 
jocului de Frandska Ricinskj (Editura 
„Junimea", 1980) ne oferă alte surprize : 
„Fulgii nu mai zgribuleau. / nu mai zbu
rau I de colo-colo, bezmetici, / Doar cînd 
se loveau de cîte un nas / de fetiță, / 
făceau plici-plici i și întrebau : — Vrei 
să fii tu I Alba noastră ca zăpada / și 
noi-cei mai pitici pitici ? II Mirat, am în
trebat un fulg l (al cărui nume nu-1 di
vulg), / ce sărbătoare-i astăzi pentru ei. / 
Azi am scăpat cu toții de „băț“, t răspun
de fulgul, șugubăț"... Fulgul a scăpat de 
băț, dar cum de a scăpat și cartea ? ...Fapte 
frumoase, inimi voioase de Elena Dragoș 
(Ed. „Ion Creangă", 1980) : „Asta-i omul 
de zăpadă : / Are-un nas nițel cam mare, t 
Cioara morcovul privește, / Și-are-o poftă 
de mîncare 1... II Dai copiii deocamdată / 
N-au de gînd să plece acasă ; t Stau cu 
omul de zăpadă, / De-asta-i cioara mî- 
nioasă"... în ceea ce ne privește, minia

si articole, mult mai 
revistă nu se vrea

noastră are alt motiv : versurile nu au ni
mic a spune !

Nume de eroi?
Abia am scăpat de Miau, Cip, o păsă

rică fără -frică, Oac, o broscuță de pe lac 
și iată că, răsfoind numai cîteva cărți, 

-'alte nume de „neuitat" întîlnim : Nelu, 
Costică, Mitică, Rică, Uțu, Nuțu, Diți, 
Triți, Mironel, Burilă, Crinela, Rață Va- 
sile, Nae Prepeliță, Ulică, Bică, Guriță, 
Sandu „Pripitul", Ticu Scorțișoară, Gigi 
zis „Lăcustă".

Apoi, Moș Dinuică, Vica, nenea Bușu 
(numele i-a plăcut atît de mult autorului, 
încît în altă poveste el reapare purtat de 
doctorul Bușu), Rosoiu, Țapelea, Ghița 
(nume de fată 1), ciobanul Văsui, Nonu, 
Mănache Gîtan, Luna Betiluna, Urzică, 
Șurubel, Piuliță (nume de băieți), Pepiță- 
Pană Pestriță, motanul Mocu. cățelul Bo- 
bică, Pițigușul Pic Mărgică. Lista rămîne 
deschisă...

Avem convingerea că, un copil al zile
lor noastre, cititor al cărților ce li se 
adresează, nu va avea ce povesti peste 
ani copiilor lor, nepoților lor, așa cum au 
făcut-o străbunicii, bunicii și părinții 
noștri oovestindu-ne frumoasele basme și 
întîmolări cu Albă ca Zăpada, Harap Alb, 
Făt Frumos. Ileana Cosînzeana, Mikey- 
Mouse, Mac Donald, Ursulețul Panda, 
Woody, Lizuca, Patrocle, Pluto, Fram, ur
sul polar, Buratino, Henzel și Gretl, Baba 
Cloanța, Nică a Iui Ștefan a Petrii, Păca
lă, Tîndalâ și Alții. Mare păcat că am 
pierdut lumea aceea a eroilor care ne-au 
făcut să-i iubim și să nu-i uităm.

Literatură, nu maculatură
Literatura pentru copii e foarte rar 

discutată de critică, și mărturisesc că eu 
însumi am scris doar incidental despre 
cărți din această categorie. Dezinteresul 
criticii explică poate proliferarea acestei 
literaturi, altminteri căutată și cerută de 
public, mai ales cînd e și ilustrată.

Am citit, recunosc, puține cărți, zise 
pentru copii, obligat cum sînt, ca spe
cialist, la alte lecturi în cadrul speciali
tății mele didactice și publice (speciali
tatea literatură pentru copii la Universi
tate, încredințată cîndva unor neehemați, 
s-a desființat pe drept cuvînt de peste 
două decenii). Dar cam tot ce am citit 
este sub raport literar inferior, de cele 
mai multe ori fără nici o legătură cu 
literatura, de o totală lipsă de fantezie, 
observație sau haz. Mulți copii sînt puși 
fie în situația de perplexitate, fie în 
aceea de plictiseală sau chiar indispoziție. 
In loc de a gusta sau învăța ceva în 
chip plăcut, copiii se uită poate la poze 
și mîzgălesc textul anodin sau insipid. 
Părinții la rîndul lor îșl plîng banii.

întrebarea e : există oare o literatură 
pentru copii ? Desigur, din moment ce 
toți am citit fie în copilărie, fie la ma
turitate (căci literatura adevărată e pen
tru toate vârstele), poveștile Fraților 
Grimm și ale lui Andersen, Alice în Țara 
minunilor de Lewis Carrol, Cuore de 
Edmondo de Amicis. Aventurile lui Pi
nocchio de Carlo Collodi, poveștile și 
Amintirile din copilărie ale lui Ion Crean
gă, Cartea cu jucării de Tudor Arghezi, 
sau Fram, ursul polar de Cezar Petrescu. 
Aș putea să menționez, deci, unele cărți 
pentru copii de Tiberiu Utan, creatorul 
lui Ciopîrțilă, închide ochii și vei vedea 
Orașul de Iordan Chimet. cărțile semnate 
de Făuuș Neagu, Tudor George, Constan
ța Buzea, Ana Blandiana.

De regulă scriu pentru copii bine marii 
scriitori, capabili de orice, deci și de o 
literatură destinată copiilor (Coșbuc, To- 
pîrceanu, între alții, au fost și ei buni 
scriitori pentru copii). Puțini scriitori 

adevărați se dedică exclusiv copiilor, ră- 
mînmd mcnîorabili prin, măcar, una sau 
două cărți. Restul, din nefericire cate
goria cea mai numeroasă, sînt autori de 
confecție, mercantili, ori, cazuri tot atît 
de răspîndite, simpli veleitari. în copilă
rie mi-au- fost odioase cărțile lui I. M. 
Rîureanu, lonescu-Morel, Al. Lascarov- 
Moldpvanu, precum niciodată nu m-au 
atras'scrierile pentru copii ale lui A. To
ma, Demostene Botez, Marcel Breslașu, 
Alexandru Mitru, cărți de literali ratați 
scrise în scopuri lucrative. Mă îndoiesc 
de ecoul cărților pentru vopii tip Ion 
Crînguleanu.

Mulți așa-ziși scriitori pentru copii în
cearcă să-și facă drum sub pretextul pe
dagogiei, chinuind mințile fragede, dar 
uneori istețe, cu dădăceala morală, aso
nantă cît timp se menține în acest sta
diu, fiindcă literatura înseamnă totdeau
na transgresare a rigidei învățături și, 
să fim serioși, ce morală sau instrucție 
se poate face cu un text ridlcul sau de-a 
dreptul stupid ? Cum să dumirim pe 
copii cu o schiță de Șerban Nedelcu și 
cînd vom scăpa. din manualele de școală 
de texte din autori fără credit critic ? De 
ce să scoatem dintr-un autor . clasic ca 
Mihail Sadoveanu un text crezut bun 
pentru copii, dar în realitate, sub nivelul 
creatorului, cînd avem posibilitatea și 
datoria de a-1 ilustra printr-un text su
perior 1 Educația literară se face cu lite
ratură și in nici un caz cu maculatură.

AL. PIRU ■

Să-ți miroasă 

miinile a crini
— Mircea Miou, sînteți redactorul 

responsabil al ALMANAHULUI COPIILOR 
care apare de mai mulți ani impunîn- 
du-se ca o adevărată carte pentru cei 
mici. Un fel de.. „carte a cărților", să 
zicem. Nu intenționăm să vorbim azi des
pre acest ALMANAH ci, mai degrabă, să 
ne oprim la conceptul de literatură' pentru 
copii.

— Să ne oprim, dacă ziceți. De cînd 
doream să inițieze cineva o asemenea... 
oprire. De fapt, o pornire mai bine-zis. 
Nu ?

— Exact ! Ce înseamnă să fii scriitor al 
unei astfel de literaturii' Există scriitori 
de literatură pentru copii î

— Ce înseamnă să fii un astfel de scri
itor ? Ah ! înseamnă să poți să fii Crean
gă, Karl May, Mark Twain, Ispirescu, 
ANDERSEN... adică să fii (!), să ai talen
tul și șansa de-a rămîne ! In ce privește 
a doua chestiune, vreți să spuneți, poate, 
dacă există scriitori care scriu în „exclu
sivitate" pentru copii 1 ! Bineînțeles că 
da, și la noi și aiurea. Pe aceștia îi stimez 
în mod deosebit. îi stimez și-i invidiez... 
la modul pozitiv.

— Ați testat vreodată dorințele citito
rilor acestei literaturi ?

— în mod expres nu ! în mod indirect 
însă le cunosc „dorințele". Am primit 
pînă acum mii (da, ați auzit bine !) de 
scrisori pe această temă. Ele vorbesc, în 
general, despre lucrările publicate îti 
Almanah. Ce vor ei să citească ? în afară 
de faptul că sînt 'fascinați de personajele 
lui DISNEY, vor să citească povești, lite
ratură așa-zisă de aventuri și în mod spe
cial sînt ahtiati după benzile desenate... șl 
după CIREȘARH...

— Ea modă banda desenată, nu ?
— Dimpotrivă. Cred că este o modali

tate mai laconică și mai atractivă de a 
gusta un subiect „ajutați" de ilustrații. 
Știți probabil că o astfel de carte cu 
„benzi ilustrate", Harap Alb, tipărită în 
condiții grafice excelente de Editura Sport 
Turism a adus ilustratomlui ei (Sandu 
Florea) medalia de aur într-o competiție 
internațională desfășurată în Italia.

— Să revenim la literatura pentru copii. 
Ce probleme, sau dacă vreți, subiecte, 
trebuie ea să cuprindă ?

— Subiecte ? Subiectele -sînt... eterne. 
Nu e nimic nou pe lume cînd e vorba de 
subiecte. Cred însă, în primul rînd, în 
forța educativă a unei astfel de literaturi. 
Cred în puterea ei de sensibilizare. Cred 
cu disperare în utilitatea ei !

— Ați putea numi cîțiva scriitori con
temporani cu mare audiență la micii ci
titori ?

— Nu-mi plac clasamentele decît în 
fotbal și nici acolo întotdeauna. (Eu țin cu 
eehioa U.T.A. !) Nu vreau să risc enume- 
rînd. Totuși, așa, pe cît mă ajută memo
ria : Constantin Chiriță, Constanța Buzea, 
Gica luteș, Ovidiu Zotta, Tiberiu Utan, 
Marin Sorescu, Ana Blandiana, Gheorghe 
Tomozei, Mircea Sântlmbreanu, Al. Mitru, 
Radu Theodoru, Gellu Naum, Vasile Mă- 
nuceanu, Nicolae Neagu, Lucia Olteanu, 
luliu Rațiu, Elena Dragoș, Mihai Negu- 
lescu... Scuzați, dar mat. bine vă dau 
lista membrilor secției pentru tineret și 
corni a Asociației scriitorilor din Bucu
rești.

— Dumneavoastră, în „ipostaza" de scri
itor de literatură pentru copii, cum o gîn- 
diți, cum o scrieți ?

— O gîndesc ziua și o scriu... noaptea. 
Noaptea mă pot „copilări" fără să mă 

vadă nimeni... Și vă rog să mă credeți 
că merită.

—■ După „unii" literatura pentru copii 
ar însemna o... minimalizare.

— Minimalizare ! ? Ce spuneți ? E cea 
mai pură și neîntinată și trainică glorie. 
E ca și cum ți-ar mirosi veșnic miinile 
a crini...

— Mai aveți ceva de adăugat ?
— Rog din suflet pe confrații noștri, 

criticii, să se apropie cu mai multă căl
dură de acest gen... Și aș vrea să semna
lez aici una dintre cele mai frumoase și 
originale cărți pentru copii semnată de 
Nichita Stănescu și Gheorghe Tomozei 
CARTE DE CITIRE, CARTE DE IUBIRE, 
excelent ilustrată de JANOS BENCSIK și 
apărută anul acesta la Editura „Facla" 
din Timișoara.

Ne lipsesc scriitorii 
pentru copii?

în urmă cu cîtiva ani, la absolvirea 
Facultății de limbă și literatură romană 
din București, Vladimir Simon a susținut 
o lucrare de diplomă intitulată Literatura 
universală infantilă. Astăzi el este secre
tar literar al Teatrului Țăndărică, deci un 
om care ne poate vorbi chiar din inte
riorul problemelor legate de acest gen de 
literatură.

— Care este părerea dv. despre litera
tura contemporană pentru copii ?

— Culmea este că la ora actuală se 
scrie foarte mult pentru copii. S-ar putea 
spune că secolul XX nu este doar secolul 
uriașelor descoperiri științifice, ci și seco
lul copilului. Se scrie, deci, mijit, foarte 
mult, dar iubind adevărul, trebuie să spu
nem că se scrie și fără valoare. Apar 
cărți care nu spun nimic, nu se adreseaza 
nimănui, au desene făcute în pripă, fie 
că mă refer la linie, fie că mă refer la 
culoare. Și această tristă situație nu este 
proprie doar literaturii noastre contempo
rane, ci și literaturii din alte țări.

— Care să fie cauza ?
— Dincolo de oricare alte argumente aș 

face cîteva categorisiri. Apar cărți de di
vertisment în care autorii, dotați cu multă 
fantezie, eu im acut sihaț al umorului și 
al absurdului, se amuză scriindu-le, dar 
fără a-1 putea atrage în acest joc sau 
amuzament și pe copil, -care are un alt 
fel de gîndire, în nici un caz precum cea 
a adultului. O altă categorie _ este cea a 
cărților cu caracter didactic, cărți din care 
copilul află cum să se spele pe dinți, cum 
să facă gimnastică, cum să procedeze 
pentru a nu-i supăra pe cei mari etc. Și 
toate aceste penibile cărți sînt scrise în 
versuri ce nu pot fi reținute nici de un 
calculator electronic. O a treia categorie, 
foarte la modă, este cea a benzilor ilus
trate, dar aceste cărți sînt opere ale unor 
oameni de dinafara literaturii, de obicei 
graficienii. în ceea ce ne privește, la 
acest capitol stăm slab de tot, deși aici, 
un adevărat scriitor în colaborare cu un 
grafician care să aibă chemare pentru a- 
ceastă lume aparte, ar putea să facă 
multe lucruri, de exemplu impunerea 
unui personaj, fie că el se numește 
Păcală, ori că este un haiduc, sau un 
dorobanț din Războiul de Independentă, 
sau celebrul Făt-Frumos din basmele 
noastre populare. Și lista rămîne, bine
înțeles, deschisă. Deci, această a -treia 
categorie, la noi, este ca și inexistentă. 
Din păcate, primele două sînt mult prea 
masiv reprezentate. Și ca să dau un 
exemolu, iată, mă refer la o carte intitu
lată Moș Bărbuță în Africa în care un tip 
cu barbă umblă prin Africa și vindecă 
animalele de’pe acolo, treabă pe care o 
face în versuri, neapărat in versuri, și-l 
putem zări prin acele locuri grație unor 
desene făcute la repezeală, ca și versurile. 
Cuhnea este că respectiva carte, a apărut, 
ca și alte subproducții, într-un tiraj de 
190 000 exemplare la Editura Medicală.

— Constat că nu prea sînteți mulțumit 
de producția de ultimă oră a cărților pen
tru copii.

— Categoric nu. Se tipărește mult, dar 
prea puțin valoros. îmi explic acest pa
radox prin faptul că presa, nu doar cea 
literară, nu dispune de un spațiu în care 
să se îa atitudine. Poate să se scrie orice și 
oricum pentru că nimeni nu va critica și 
nici nu va lăuda ceea ce este de lăudat. Lip
sind critica literară, lipsesc și scriitorii, 
iar cei care sînt cu adevărat scriitori pen
tru copii sînt amestecați laolaltă cu non
valorile. îmi mai explic această situație 
nedorită și printr-o ambiție exagerată a 
editurilor de a scoate foarte multe titluri 
noi. Marele efort al editurilor trebuie să 
se îndrepte înspre reeditarea marilor ca
podopere din literatura română și univer
sală, pentru că vîrstă copilăriei este o 
vîrstă mereu prezentă și copiii de azi, sau 
cei de mîine. au dreptul la acele cărți ce 
ne-au încintat pe noi, copiii de ieri.

— Dar parcă vorbeați de patru cate
gorii privind literatura de copii.

— Da, cea de-a patra categorie este cea 
a adevăratelor cărți, categorie în care 
includ cîteva reușite semnate de Nina 
Cassian, Ana Blandiana, Constanța Buzea, 
Monica Pillat, Alecu Popovici, Florin 
Costinescu și, mai recent, Fănuș Neagu, 
sau, și mai recent, de ultimă oră aș 
spune, cartea semnată de Nichita Stă
nescu și Gheorghe Tomozei, Carte de 
citire, carte de iubire.

— Și spuneați că nu avem scriitori pen
tru copii !

— Da, spuneam astfel și nu-mi retrag 
afirmația deoarece marea majoritate & 
titlurilor, nu cele de mai sus, sînt sem
nate de scriitori care n-au chemare pen
tru această literatură extrem de dificilă 
și de importantă în același timp.

Pagină realizată de 
CORNELIA BARBU, GEORGE 

CUȘNARENCU și VICTOR NIȚA ■
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TIMPUL LIBER

Scrisoare de dragoste compusă 
de un textier de muzică ușoară

Iubirea mea, sub cer de peruzea aș vrea 
să~ți Spun ceva. Tu știi că orice om pe 
lume are o pasiune : unii eu pescuitul sau 
cu grădina de flori, unii adună timbre, 
alții merg să se plimbe. Deci, nu-i nici o 
minune că am și eu o pasiune. Eu în se
cret vreau să-ți mărturisesc că de multă 
vreme — te iubesc. Uneori chiar sub cerul 
fără nor mă apucă așa un dor să te duc 
intr-o lume aparte scoasă ca’ dintr-o carte 
pe care am citit-o. odinioară. Ea se numea 
„Cîntecul preferat — texte de muzică 
ușoară". Cartea e publicată intr-un lung 
serial, care din cite am observat, nu are 
final. Și lumea asta pe care mi-o doresc 
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și aș vrea să ți-o dăruiesc, e o lume, ciu
dată, dar minunată. Ascultă, iubita mea și 
îmbogățește-ți imaginația : rochițe înflo
rate, buline pătrate, petale parfumate și 
zmee colorate. Aici, cireașa-i cît gutuia, 
aiuna-i cît lămîia. Răspunde-mi dar draga 
mea ai visat vyeodat’ așa ceva ? încearcă 
și judecă dialectic sînt eu în metaforă 
eclectic ?

Și, dacă-âi să vii cu mine frumoasă fată, 
n-ai să fii singură niciodată.,Am să te fac 
cîntul meu mîngîietor. și-am să te prefac 
in cuVîntul meu de. dor. Ai să poți împleti 
visele ce răsar, iar primăverii să-i dai cîn
tecul solitar. Trebuie să o știi, țu ești vă
paia inimii. Cu un singur zîmbeț din pri-, 
virea ta poți să-mi aprinzi inima. O clipă 
doar de lingă mine tu dacă ai lipsi ce .trist 
ar fi.

Iubito, sînt un om cu origine, sănătoasă, 
provin și eu dintr-o casă. Cînd eram mic, 

19 martie 1981 1

din trei cozi de ardei găteam o cină în- 
treașă la păpuși, iar din doi păpușoi fă
ceam barbă de mătase pentru spiriduși. 
Pricepi draga mea, aceasta-mi e originea. 
Mă poți, oare, accepta așa 7 Deși, aș vrea 
și azj. să mă mai pot juca — ala — bala — 
portocala, sau dacă vrei baba-oarba, leap
șa, puia-gaia. Dar acum, vorba aia, copi
lăria a trecut, oameni de bază în societate 
ne-am. făcut- Privim veseli spre albastre 
Zări și avem diverse preocupări. Unii 
scriem poezie, alții trăim în armonie, unii 
sîntem sentimentali, poate banali, dar 
orice âtn face, sîntem cum ne place. Mai 
ales în poezii rimăm fără teamă și seri și 
nopți argintii, și soare, și mare ți valuri și 
maluri, plai cu nai și stele cu rîndunele și, 
mai ales iubirea mea, primăveri cu adieri 
sîntem îndemnați lăuntric a rima.

De aceea doi'esc ca iubirea noastră să 

crească sub un cer senin ș; să întemeiem 
un cămin. Și fericită pe acest pămînt aici, 
•să ajungem alături, niște bunici, ca scoși 
din cărți de povești de-ți va fi greu să 
ghicești că au fost cindva tineri. bunicii pe 
care-i privești. îi vezi pe străzi cu pașii 
măsurați puțin legănări avînd linsă ei vreo 
doi-trei nepoței. Și pentru ace-'.' - nii deși 
bătrîni, ei se pretează la gh'd-” Bunicii 
însă, la rîndul lor, pe aripi de do a > iubit 
și-au suferit dar pînă la urmă ‘ubirea a 
văzut cu ochii deschiși fenri 'e ’

Ți-am așternut -pe hîrtie doa - n eva din 
gînduri o mie că m-au apăsa*. !■- dacă 
te-am supărat e timpul să uiți d? furtuna 
de ieri. De mîine, noi primăve',i !

Cu tainic fior, 
numele meu e Dor

pentru conformitate 
' GEORGS STANCA ■
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PRIN TOIL PENTRU TOII'

Audientele

„Dacă nu iubești oamenii, florile, strada 
n-ai ce căuta la primărie"
Din colțul retras pe care ni l-am ales 

pentru a urmări acest dialog om-om, om- 
locuilor al orașului și om-prim-vice- 
președinte la consiliul popular, prima con
statare pe care o notăm, și care, apoi, avea 
să ne domine concluziile este felul in care 
intră cetățeanul. Destins, fără crispările și 
gesturile care trădează emoții, nesiguran
ță. neliniști. Dar și cu o atitudine de mare 
respect. Ne lămurim repede cum se expli
că asemenea trăsături comune la inși atît 
de diferiți ca vîrstă, profesii, grad tie pre
gătire intelectuală, temperament și intere
se cu care au venit la prim-vicepreședih- 
tele Comitetului executiv al Consiliului 
popular al municipiului Focșani, Costică 
Stoica, încrederea în omul căruia se adre
sează; căldura cu care îi primește, răbda
rea cu care îi ascultă, puterea cu care îi 
Înțelege, limpezimea cu care le explică, 
fermitatea cu care ia decizii.

Joi, 5 martie 1981, audiențele au început 
la ora 10 fix, cu aceeași cunoscută preci
zie (iarăși ca o expresie de respect pentru 
cetățean și pentru timpul său). Toma 
Răileanu, din comuna suburbană Mîn- 
dreșH, își alege cu grijă . cuvintele ca să 
spuTia că nu numai un interes absolut per
sonal l-a adus, ci unul mai general al să
tenilor. Cum că s-ar petrece nereguli în 
repartizarea loturilor de pămînt în folosin
ță personală. (Cel ce-1 ascultă decide pe 
loc constituirea unei comisii de c’eseetare 
la fața locului. Țăranul pleacă mulțumit 
și încrezător.) Clin Gheorghe, muncitor 
la întfeprin 'erea jw^ețeană de construcții- 
montaj, cere sprijin pentru obținerea 
transferului la Filatura de lină pieptănată, 
care i s-n rcf .’mt de la locul lui de mun
că. Cazul nu e simplu cum ar părea și 
nu e lipsă de bunăvoință a cuiva — i se 
explică —, dar ambele unități au acută 
nevoie de muncitori cu o bună pregătire. 
Ce-i de făcut î Sa poate da prioritate doar 
interesului personal 1 „Rămine să anali
zăm cazul și vom găsi posibilitatea să vă 
rezolvăm cererea". Maria Ciubotarii din 
str. Cotești cere extindere de spațiu în 
imobilul în care locuiește și unde a rămas 
o cameră liberă. I se aprobă, fiindcă legal 
are dreptul. Emilia Dobre, o bățrînă care 
își stăpinește cu greu lacrimile ce-i joacă 
în ochi — cum să spună ea pentru ce a 
venit, îi e atît de greu ? I — solicită o gar
sonieră, deoarece fiica ei nu o mai suportă 
în apartamentul comun și unde bătrina, 
cit a putut, a muncit ca o roabă. Prim- 
vicepreședintele e vădit impresionat ; îi 
vorbește mult, liniștitor, o asigură că per
sonal va sta de vorbă cu .fiica sa. Sava 
Borcea din Roman a venit cu o rugămin
te, ca nora lui să poată fi primită in spa
țiu într-o casă din Focșani, pe cure el, bâ- 
trîriul, a moștenit-o, dar care casă nu are 
forme în" regulă de la defunct, este con
struită fără autorizație. Deși băiatul și 
nora lucrează în Focșani și au deschis 
pînă acum multe uși ca sâ li se rezolve 
această problemă, să poată locui casă fără 
a mai cere apartament de la primărie, nu 
s-a găsit, încă, omul de suflet și de ome
nie care nu să încalce legea pentru ei, 
ci să afle acel articol de lege prin care 
să li se rezolve doleanță. (Prim-vicepre- 
ședințele studiază cîteva Culegeri de legi 
aflate la îndemînă sa, cheamă telefonic și 
pe notarul șef, discută, gindește, iarăși 
răsfoiește legi, și iată, îi promite celui ce 
a bătut drumul de la Roman la Focșani, 

se va rezolva, că se poate, să plece sănă
tos, și nici vorbă să se despartă ,,copiii".) 
Un chip se umple de fericire. Georgeta Ji- 
taru, Florența Vătășoiu, Victorița Petroia- 
nu, Niculina Stoleru, Ionel Cristea, Dom
nita Balica, Daniela Stegarii, Nicolae 
Ivanciu... au o cerință comună : locuință.

Intră și ies, unul după altul, mulți, foar
te mulți cetățeni, fiecare cu problemele 
sale, fiecare socotind că a’ șa este cea mai 
importantă și se cere rezolvată cit mai 
urgent... Timp de 4 ceasuri acest om al 
primăriei a ascultat cu încordare, n-a. fă
cut o pauză, n-a dat un semn de nerăb
dare ori de oboseală. Doar din cmd în 
cînd își scoate batista mare din buzunar 
și-și șterge fruntea. La orele 14 ochii săi 
albaștri nu mai au limpezimea de la cea
sul 10 ai dimineții. Cînd pașii ultimului 
om se aud îndepărtîndu-se ne culoar, în 
tăcere, ia registrul de audiențe și-și notea
ză ceva într-o agendă personală. Proble
mele spre rezolvare, în ordinea urgenței, 
ne spune. Apoi își cheamă colaboratorii, 
le prezintă succint o sinteză și le reparti
zează, pe compartimente, spre soluționare.

După acest moment, îi solicităm noi o... 
„audiență". CICI IORDACHE ■

— Tovarășe prim-vicepreședinte Stoica, 
e o întîmplare a» zilei de azi sau e încă o 
realitate curentă faptul că majoritatea 
celor ce vin la dumneavoastră solicită re
partizarea de locuințe ? Poate părea curios 
pentru Focșani, un oraș reconstruit din 
temelii, un oraș încă șantier, unde se 
înalță atîtea blocuri 1

— Nu e o întîmplare și nici un paradox. 
Făcînd o ierarhie, în funcție de frecvență, 
a cererilor cu care cetățenii se adresează 
cadrelor de conducere ale primăriei, pe 
locul întîi rămîn tot locuințele. Și e firesc. 
Chiar dacă din 1961 pînă în 1980 in Foc
șani s-au construit peste 17 500 aparta
mente, iar în acest cincinal vom mai da în 
folosință alte 8 000, tot vor mai fi solici
tări. Mișcarea demografică este principalul 
factor. Gîndiți-vă că în 1968, cînd s-a con
stituit județul, orașul avea 25 000 locuitori, 
iar la ultimul recensămînt a înregistrat 
peste 80 000, acum apropiindu-se de 90 000, 
cu navetiștii. O veritabilă explozie demo
grafică. Vrîncenii s-au întors acasă, gă
sind locuri de muncă în noua șl marea 
platformă industrială a municipiului-re- 
ședință. Alt fenomen : populația ocupată 
în producție are media de vîrstă între 
25—28 de ani ; nu știu cite orașe au o 
asemenea vîrstă a locuitorilor ? Se înte
meiază mereu familii noi și prin urmare 
au nevoie de locuințe noi. Se nasc mulți 
copii, se modifică deci și componența nu
merică a familiei. Ați sesizat că, de fapt, 
dintre cererile de locuințe majoritatea o 
constituie cei care vor să treacă de la 
garsoniere la apartamente și de la 2 ca
mere la 3 și 4 camere, precum și cei care 
vor să treacă din cartierul Bahnei, cu 
confort mai redus — construit atunci la 

început, cînd trebuia să rezolvăm rapid 
cazarea forței de muncă, — la confort su
perior... Așa că nu e vorba de criză de lo
cuințe, de o problemă socială ca atare, ci 
de un fenomen firesc în dialectica nive
lului de trai al populației.

— îmi permiteți o remarcă ? Ați fost 
foarte blind cu cetățenii, unii chiar nu 
meritau, intrucit cereau lucruri absurde 
ori contra legii, iar cu șefii compartimen
telor primăriei, foarte exigent și categoric.

— Nu găsiți că e normal?! Cetățenii 
vin nu în primul rînd la mine, insul Cos
tică Stoica, vin la un reprezentant al pri
măriei, la o autoritate publică, la un factor 
de decizie. încrederea lor în noi, relația 
bivalentă primărie-cetățean și cetățean- 
primârie nu poate funcționa bine decîț 
dacă toate compartimentele noastre func-, 
ționează bine. Atunci putem să le cerem 
ajutorul in rezolvarea unor treburi ob
ștești și chiar sacrificii pentru un interes 
general. Și chiar au făcut-o locuitorii mu
nicipiului nostru, orașul nu s-a ridicat din 
senin și am înțîmpinat și destule greutăți 
la care ei au pus umărul. Și mai sînt îneă.

— Ne-a impresionat cit timp și cită pa
siune ați pus în rezolvarea cazului Borcea.

— Ce era să facem, tinerii lucrează la 
noi, să se destrame o familie pentru că 
aplicăm legea rigid?! Trebuia să intre în 
posesia casei moștenite. Ați văzut, s-a 
găsit și cadrul legal, totul e să ai răbdare 
și înțelegere pentru cel din fața ta, care 
crede în tine. Nu pentru că sînt eu un 
moldovean sentimental, însă am convin
gerea că dacă nu iubești oamenii, florile, 
strada n-ai ce căuta la primărie.

Carpafi 2000

„Doresc ca (Bristol care vine la munte să nu vină 
cu rucsacul plin“

— Vasile Bueurescu, acum cîțiva ani 
T~«m întilnit, dacă-mi aduc bine aminte, 
la cabana Babele. Acum, după o bună 
bucată de timp, vă reîntîlnesc gospodărind 
cabana Muntele Roșu. Se pare că sînteți 
un om al muntelui...

— Dacă fac bine socoteala, cam jumă
tate din viață mi-am petrecut-o pe munte, 
Cîți ani am ? 40 împliniți. Dar n-o să 
mă credeți : muncesc de 28 de ani. Fiind 
mulți copii acasă, la 12 ani a- trebuit sa - 
mă apuc de treabă. Am fost. la început. 
picolo la „Hanul Galben" din- Tîrgoviște 
unde, practic, am învățat să lucrez cu 
oamenii și, de ce, să n-o.spun, pentru P-V... 
meni. Cînd am împlinit’1T aht mii pfifts 
drag de munte. Am lucrat o perioadă de 
timp la cabana Babele, la Cuibul Dorului, 
la Vadul Cerbului iar de doi ani și ceva 
lucrez, împreună cu soția mea, Ia Mun
tele Roșu.

— De loc de unde sînteți ?
—. Din Tîrgoviște. Acolo‘am casă. -în -• 

ea stau părinții mei. Mă duc din cînd 
în cînd, o dată la două-trei luni, pe acasă. 
Stau cîteva zile dar gîndul îmi zboară la 
cabană. Am un băiat de 19 ani, elev la 
liceul economic din București. Cînd are 
timp mai fuge pe la noi. Altfel spus, mun
tele șl cabana reprezintă tot ceea ce am 
mai scump pe lume. Revenind la Mun
tele Roșu — cabana de la răscruce de 
vînturi, cum îl spun eu — reprezintă locui 
unde pot să aplic tot ceea ce am învățat

într-o viață. Noi, , cei nouă care lucrăm la 
cabană, sîntem puși, de cele mai multe 
ori, să ne descurcăm în cele mai imprevi
zibile situații cu forțele noastre, fără aju
tor din altă parte. «

— Concret, despre ce este vorba ?
— Spus pe scurt,' aici la munte trebuie 

să ne autogospodărim. începînd de la lu
crări de întreținere și construcție și ter- 
minînd cu lucrările de agricultură mon
tană, zootehnie și piscicultura. Și acum 
isă. văispun pe îndelete. .Toți cei care lu- 
cram lă cabană avem mai multe meserii. 
Sîntem. oameni calificați, nu cum s-ar 

j.hoț^evîlh, prima- vedgre, adică niște șimfdi 
cabanieri transformați in cărăuși de marfă- 
și vînzători. Eu, spre exemplu, am cîteva 
meserii, cu diplomă, pe care, pe rînd, le 
aplic. Tn primul rînd sînt șef de unitate 
publică și cabanier. De asemenea, sînt ca
lificat și în meseriile de barman și .fochist 
autorizat. De asemenea, sînt și construe-’ 

• tor.- Soția mea, Mai ia, și ea are o califica
re: șef de unitate de alimentație publică și 
bucătar. La bar, Stelian Bueurescu, nepot 
de frate, este calificat în recepționer, bu- 

, catar și cel care știe să dozeze băutu
rile. Totodată, el e și un bun constructor. 
Ion Duca, de asemenea îndrăgostit de 

■ munte, se ocupă de întreținere, de apro
vizionare și răspunde de curățenia ca
banei. . Cei mai tineri, Gabriel Tănase, 
Marfa Dovîngă și Monica Arsene, se ocupă 
cu servitul meselor la turiști și de cu

rățenia restaurantului. Ca o mare fami
lie, ne ocupăm de tot ceea ce se află 
în afara cabanei. Este vorba, cum v-am 
spus, de agricultură, zootehnie și pisci- 
. cui tură.

— Dacă ar fi să dezvoltăm aceste idei, 
ce ne-ați putea spune ?

— Am căutat, conform indicațiilor, să 
transformăm locui de munte în care ne 
desfășurăm activitatea intr-o mate gospo
dărie în care să avem de toate, să aducem 
cît mai puține produse alimentare de jos, 
din oraș. Altitudinea, la Muntele Roșu, 
este de 1 260 de metri. Am constatat că 
și Ia această înălțime se face, în bune 
condiții, ceapă și usturoi. Numai anul 
trecut, an de experiment, am scos ceapă 
și usturoi atit cît. aveam nevoie, fără să 
mai aducem de jos. Peste 400 de kilograme 
ceapă și aproape ,100 kilograme de usturoi. 
Anul acesta vrem să și vindem. De ase
menea, valorificî'nd fructele de pădure am 
făcut, cu forțele noastre, afinată, gem și 
dulceață de afine și' zmeură,. M din 
ciuperci. Tot anul trecut am contractat cu 
statul și am livrat 40 de capete de taurine 
pe nare le-am Crescut aici. Șporul,de. cârpe 
cîștigat a fost de peste 6 000 de kilograme. 
Zilele acestea mai livrăm către fondul de 
stal încă 10 taurine care au cîștigat în 
greutate cam 3 000 de kilograme. Tauri
nele pe care le-am crescut au fost hrănite 
cu fin din pajiștile din jurul cabanei. 
Pentru consumul imediat al nostru, am 
crescut și cîțiva porci. în momentul de 
față avem peste 100 de păsări. Vara, nu
mărul lor ajunge la peste 500. în fiecare 
clipă avem carne de pasăre proaspătă și 
ouă. Am construit, lingă cabană, un ba
zin de mari dimensiuni pentru . creșterea 
păstrăvilor. Putem avea, dtipă calculele 
noastre, în bazin o cantitate de 100 de 
kilograme de pește. Ei, și ar mai fi ceva 
după care oftez de ani de zile și care 
se pare că vom realiza în anul acesta. 
Pot să vă spun ?

— Vă rog.
— Am primit aprobare să înființăm o 

stînă aici, la Muntele Roșu. O stînă în 
adevăratul sens al cuvîntului, cu trei sute 
de oi, o stînă cu oi și ciobani cu statut 
de ciobani — unde drumețul să găsească 
tot ce-i trebuie. După părerea mea stînele 
de pe lingă cabanele de munte pot,duce, 
la o renaștere a turismului, o renaștere a 
așezărilor montane. Tot timpul am dorit 
ca omul care vine la munte să nu vină 
la cabană cu rucsacul plin de mîncare ci, 
la nevoie, să plece acasă cu alimente de 
la noi. Numai așa, cred eu, turismul, va 
ajunge la grad de industrie — fiindcă mun
tele reprezintă, cum s-a mai spus, o 
imensă sursă de alimentație pentru oraș 
și nu invers. Investiția este mică dar 
cîștigul este foarte mare. Și aici- ar mai 
fi de spus cîte ceva. Este vorba de do
zarea numărului de turiști. Să vă spun 
ce am pățit zilele acestea. Am avut o 
comandă. Un grup de studenți trebuiau 
să vină în tabără la noi. Cei carp se ocu
pau de tabără, cei din birouri, ne-au în
trebat în ajun dacă Ia Muntele Roșu există- 
teleschi. Toată- lumea știe din -broșurile 
și pliantele editate de Ministerul Turis
mului că la noi nu există' teleschi. Co
manda s-a anulat, iar tinerii au preferat 
să se ducă la Predeal sau la Sinaia. De 
sigur, și aici trebuie construit un teleschi 
dar trebuie să ne gîndim că mai sînt multe 
lucruri importante de rezolvat. Am văzul 
în străinătate și în diferite reviste cabane 
montane înconjurate de grădini cu flori, 
La vară ne-am gîndit ca această cabană, 
Muntele Roșu, s-o punem intr-un imens 
coș cu flori montane. Ei, și atunci, după 
ce vom rețolva tot ceea ce v-am spus, aș 
dori să văd cine mai refuză o excursie 
la cabana Muntele Roșu.

SORIN POSTOLACHE ■
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SPORTUL, CA MIȘCARE DE IDEI
■wi

Spre o federație de bridge? RUGBY
— Sînteți, tovarășe inginer Gheorghe 

Costraș, jucător de bridge și, în același 
timp, președinte al clubului de bridge 
competițional A.C.R., unul din cele mai 
serioase din țară. Susțineți necesitatea 
înființării unei federații de specialitate, 
aducețj argumente în acest sens și pare-se 
că aveți dreptate, vom ajunge și acolo. 
Fină atunci, să lămurim o chestiune, ce-i 
bridgeul, ' tovarășe inginer ?

— E un joc. Se practică, de regulă, cu 
cărțile, dar la fel de bine s-ar putea 
folosi și bile, de culori diferite, 4 grupe 
de cîte 13 bile. Bridgeul nu poate fi com
parat cu nici unul din celelalte jocuri de 
cărți, el e mai mult decît atît, e un sport 
în care rolul hazardului e ca și neglijabil. 
Totodată, el oferă practicantilor un 
număr imens de variante. exact 
53 644 737 765 488 792 839 237 440 000.

—■ Ce spuneți ? ! Eram siguri că sînt 
53 644 737 765 488 792 839 237 440 003 ? ! Da, 
pare interesant, dar spuneți-ne și cum se 
joacă !

— între 4 sau multiplu de 4 jucători. 8, 
12, 16 și așa mai departe, fiecare 2 jucă
tori aliindu-se împotriva a alți 2. în pri
ma parte a jocului, are loc o licitație, 
perechile luptînd pentru adjudecarea 
contractului. Urmează realizarea unui joc 
de levată, în care cei care au cîștigat 
licitația se străduiesc să-și respecte con
tractul, în vreme ce adversarii...

— încearcă să-i împiedice, da ? Ce-s 
aia o levată 7

— 4 cărți luate înseamnă o levată. Fiind 
cîte 13 cărți, sînt, firește, 13 levate, cine 
adună mai multe cîștigă. Unii se apără, 
ceilalți atacă, după care pozițiile se in
versează, de unde farmecul deosebit al 
jocului. Aș adăuga că bridgeul e accesi
bil tuturor categoriilor, tineri și bătrîni, 
femei și bărbați, oricine îl poate practica. 
Ca sport competițional, el îmbracă forme 
diverse, concursuri pe perechi, pe echipe, 
turnee de casă, meciuri bilaterale etc. Se 
organizează, regulat, campionate europe
ne, mondiale și jocuri olimpice.

— De cînd asta ?
— Europenele s-au ținut, pentru prima 

dată, în 1932. Mondialele, în 1937. Teoria 
jocului s-a dezvoltat după 1920, dată după 
care au început să apară în lume primele' 
cluburi. Elly Culbertson, născut în Româ
nia în 1891, a fost unul din primii teore
ticieni ai jocului, fiind și azi recunoscut 
ca atare. în 1947, a luat ființă Liga eu
ropeană de bridge, iar mai tîrziu, în 1956, 
a fost creată Federația mondială de 
bridge, din care fac parte 72 de țări și, 
din surse sigure, 512 000 de jucători legi
timați.

— E limpede, ajunge, ne-am edificat. 
Care e, tovarășe Costraș, situația la noi ?

— Primele manifestări datează din 1936, 
în anii următori editîndu-se „Revista 
română de bridge", dispărută însă repe
de. Intr-o formă organizată, jocul s-a 
impus după 1969, o serie de entuziaști 
antrenînd la înființarea de secții compe
titive în întreprinderi. în case de cultură 
etc. Cel dintîi club de bridge a fost cel 
de la A.C.R. în prezent, există 40 de 
secții și peste 3 mii de jucători.

— Așa puțini ? !
— Asta în cadrul secțiilor, numărul 

lor e însă mult mai mare. Judecind după 
tirajul cărților de bridge, epuizat ca pîi- 
nea caldă, trebuie să fie dș. 10 ori mai

Explicațiile și implicațiile
(Urmare din pagina 32)

— N-a trimis, de ce să trimită ? ! Fede
rația avea datoria' să ne informeze. în 
plus, băieții au avut săptămînă trecută 
ședință la C.J.E.F.S., nu li s-a s.pus ni
mic ? !

— Dumneavoastră știți ce prevede regu
lamentul in cazuri de acest gen ?

— Nu știu. Eu. tovarășe, sînt activist 
obștesc, nu-s plătit pentru fotbal. Și așa 
am avut necazuri cu oamenii ! Cînd au 
auzit că nu se mai joacă meciul, nu s-a 
jucat nici măcar amical, au tăbărît pe noi 
și ne-au făcut in toate felurile ?!

— Bine, dar măcar un telefon puteați 
da la federație, să vă explicați, să invo -ați, 
cum procedează toți, au, n-au dreptate, 
clauza forței majore, să vă apărați intere

mulți amatori. Activitatea nu se desfă
șoară doar în Capitală, ci și în provincie, 
Ia Timișoara, Arad, Baia Mare, Ploiești, 
Constanța, Deva, Brașov și așa mai de
parte. Titlul național e deținut, la ora 
de față, de jucătorii din Piatra Neamț, 
dar bucureștenii speră să-1 recucerească 
la Sinaia.

— De ce la Sinaia ?
— Acolo urmează să se dispute, între 

17 și 19 aprilie, cel de-al zecelea cam
pionat național. Vreau să precizez că, în 
1975, în cadrul relațiilor pe care le între
ține cu federațiile de bridge din Polonia, 
Bulgaria. Cehoslovacia și Ungaria, Româ
niei i-a revenit sarcina de a organiza 
campionatul țărilor socialiste. L-a orga
nizat și, dată fiind valoarea jucătorilor 
tricolori, l-a și cîștigat 1 4

— Numiți, vă rugăm, cîțiva jucători de 
elită, să-i afle lumea.

— Cîți doriți, lordâchescu, Vasiliu, 
Stăncescu, Vitez, Giosanu, Mărgineanu, 
oricare din ei ar putea evolua în turnee 
sau meciuri de anvergură. Așa stînd lu
crurile, de ce nu s-ar crea și la noi o 
astfel de federație. ? Ea n-ar însemna, 
după opinia mea, aceeași cu a zecilor de 
mii de bridgeiști din țară, decît o recu
noaștere oficială a unei realități concrete.

— Am mai spus-o, aveți dreptate, vă 
mai trebuie doar cîteva argumente ? !

— Federația de bridge ar urma să aibă, 
în concepția noastră, structura organiza
torică în conformitate cu actele norma
tive emise de C.N.E.F.S. Spre deosebire 
de alte federații, cea de bridge s-ar 
autofinahța, n-ar cere nimănui nici un 
ban.

— Chiar așa ? !
— Da, s-ar întreține din cotizații și 

taxe de participare. Am să dau un 
exemplu concret. Nu demult, am anunțat 
în ziarul „Informația" că deschidem un 
curs de inițiere în bridge, la A.C.R., cu 
lecții de 3 ori pe săptămînă. Știți cîți 
amatori am avut în prima zi ?

— Bunăoară, o mie.
— N-o luați chiar așa ! S-âu prezentat 

80 de persoane, punîndu-ne mari proble
me de spațiu. Taxa de inițiere se ridică, 
anual, la o sută de lei.

— Ce-ar mai fi, tovarășe Costraș ?
— Noi concepem jocul de bridge com- 

petițional ca un mijloc de dezvoltare a 
turismului intern și internațional, de cu
noaștere și apropiere a popoarelor, a ti
neretului lumii. în această idee, bucu- 
rîndu-se de prețiosul sprijin al prim- 
vicepreședintelui A.C.R., Neagu Cosma, 
ca și de concursul directorului Ion 
Dinicoiu, clubul de bridge pe care-1 coh- 
duc și-a propus organizarea anuală a 
unui festival internațional. O primă edi
ție a avut loc în 1980. la Mamaia, înscri- 
indu-se ca o reușită. Pentru ediția a 
doua, programată ■ între 30 august și 6 
septembrie la hotel „Europa" din Eforie 
Nord, contăm pe circa 160 de jucători 
străini, estlmînd un aport .valutar de or
dinul zecilor de mii de dolari. Președinte 
de onoare al festivalului va fi, am pri
mit recent confirmarea, doamna Rixi 
Markus, fostă campioană mondială și or
ganizatoarea oficială a meciului care 
opune, an de an, echipa Camerei lorzilor 
celeia a Camerei comunelor.

OVIDIU IOANIȚOAIA ■

sele, Flacăra fiind de-acum amenințată 
cu retrogradarea ?!

— N-am știut. Dac-am fi știut, am fi 
dat.

— Pe noi, la redacție, ne-au sunat mai 
mulți cetățeni din Moreni, profesorul de 
biologie Mihai Stănescu, de pildă, vorbind 
despre un aranjament la nivel județean, 
ca Tirgoviște să primească două puncte 
prețioase în lupta pentru promovare, ce 
ziceți ?

— N-a fost vorba de așa ceva, zău. Pur 
și simplu, antrenorii au uitat și au fost 
sancționați centru asta.

Comentariile devin, credem, de prisos. 
Condițiile în care s-a produs forfait-ul 
echipei din Moreni sînt neobișnuite și pot 
da naștere, cum s-a și întîmplat, la inter
pretări. Vorba confratelui Ion Bocioacă, 
vezi „România liberă" de luni, prea multe 
coincidențe ? ! (Ovidiu loanițoaia).

Expansionismul rugbystic
Expansionismul — iată o noțiune tot mai des întîlnită între expresiile 

uzuale asupra celor mai diverse fenomene și sfere de influențe ; dacă ar fi 
să ne referim de la expansiunea universului, ca teorie cosmologică, pînă la 
expansionismul politic, doctrinar și ideologic, colonialist ori revoluționar, sau 
pînă la aspectele acaparaționiste din relațiile comercial-economice de pe pie
țele de desfacere universale, unde apare ilustrativă persuasiunea spiritului 
practic nipon. Pe tărîmul sportiv, expansionismul atletismului a cunoscut des
fășurări spectaculare, datorită spiritului olimpic reanimat de Pierre de 
Coubertin. In ultima vreme, fotbalul dezvoltă un interes unanim pentru Cupa 
lui mondială, iar tenisul cîștigă tot mai mulți adopți prin popularitatea Cupei 
Davis.

De asemenea, nu ne poate fi cu nimic indiferent suflul înnoitor și festiv 
pe care-1 aduce în arena sportivă internațională rugbyul.

Dimpotrivă, asistăm cu o mare bucurie la toate competițiile cu balonul 
oval și salutăm expansionismul bărbătescului sport in toate continentele, sub 
semițul lui Hercule !

Se pare că primăvara mai mult decît centenară a acestui sport nou. a și 
rodit, pregătindu-se pentru o vară universală fierbinte. Este tot mai evidentă 
nevoia de contacte internaționale și confruntări prietenești sub o heraldică 
pacifistă, rugbyul fiind predestinat acestor dispute pe cit de îndîrjite, pe atît 
tie simbolice. întru .propășirea, spiritului colectiv și consacrarea justei valori.

Rolul Europei, ca „patrie" de baștină a acestui sport, devine tot mai im
portant și polaritatea ei se impune fluxurilor magnetice universale stîrnite 
inițial.

Anul acesta poate fi, de pe acum, considerat un „moment de vîrf“ al 
marilor competiții și grandioaselor turnee.

Pînă și conservatorismul britanic, bizuit îndeosebi pe respectarea unui tra
dițional program intern, mărturisește o desprindere de trecut, echipa de rugby 
a_ Angliei perfectîndu-și pentru lunile mai și iunie un amplu turneu, cuprin- 
zînd patru sau cinci întîlniri în Argentina, rezervîndu-și oficiile de gazdă 
pentru o altă „vizită de lucru" a selecționatei rugbyste a Canadei.

Așteptat cu un viu interes, nu numai de forurile rugbyste internaționale 
dar și de tot maț larga masă a suporterilor și spectatorilor proaspăt inițiați, 
turneul echipei reprezentative de rugby a Noii Zeelande — „AII Blacks" — in 
Europa va da strălucire sezonului autumnal.

Onoarea primelor două întîlniri cu mult așteptați! oaspeți le este rezervată 
rugbyștilor din România, printr-o dublă întîlnire. la București și la Constanța. 
Franța și echipele franceze le vor da apoi replica într-o suită de 7—8 întîlniri, 
care vor constitui, firește, tot atîtea recitaluri rugbyste.

între timp, odată cu ultima etapă, de la 21 martie, a „Turneului celor 5 
națiuni", vom cunoaște cîștigătoarea competiției din acest an, printr-nn meci 
decisiv de zile mari : Anglia — Franța, la Londra. Teoretic, Anglia, cîștigă
toarea de anul trecut, cu o echipă tînără și în plină ascensiune, nu poate 
scăpa nici această ocazie, dar simpatia și respectul pe care îl purtăm soiri- 
tului 'totdeauna inventiv și surprinzător al rugbyului francez-ne îndrituiește să 
acordăm șansa Franței.

O eventuală victorie a el s-ar răsfrînge și asupra prestigiului nostru și 
aceasta cu atît mai mult cu cit s-ar cuveni ca România să cîștige anul acesta 
cel de-al doilea mare trofeu european „Cupa F.I.R.A."

. Să ne bucurăm, cu onestitate dar șl printr-o reală strădanie, că rugbyul 
românesc este prezent intr-un loc de prim plan în cadrul acestui generos și 
tumultuos fenomen — expansionismul rugbyului mondial.

OMUL CARE JOACĂ

Dacă am da și noi cartonașe...
în ultimele săptămîni, oameni care îmi 

sînt foarte apropiați și la care țin mi-au 
spus eu bună-credință că rîndurile mele 
deranjează chiar prin adevărul lor și, pen
tru că viața pare destul de lungă, nu va 
fi exclus să plătesc pentru cutezanța de a 
vrea binele și dreptatea fotbalului nostru. 
Le mulțumesc și îi rog să mă creadă că 
știu la ce mă pot aștepta dacă am să ur
mez drumul și am să intru în rîndurile 
iumii .fotbalului după firescul sfîrșit de ju
cător. Știu că s-ar putea să fiu așteptat la 
„colțurile" fotbalului, tocmai pentru că ni
mic nu poate supăra mai mult decît tăria 
unora de a sfida cortina și de a aduce fi
de vărul direct în scenă.

Poate că fotbalul nostru va deveni cu- 
rînd un cerc al său, așa cum este și fi
resc, și atunci obișnuiții colțurilor vor dis
părea de la sine, nemaiavînd unde să-și 
rostuiască capcanele. Merită să credem în 
această clipă acei atît de puțini care plîn- 
gem la huiduieli numai de noi văzuti și ne 
ascundem în minte, zîmbind, rîsul aplau
zelor... Sînt oameni care nu pot fi înfrinți 
decît de ei înșiși și omenirea a mers cu ei 
mai departe așa cum trebuie să meargă și- 
fotbalul...

Greșelile de interpretare și de conducere 
a fotbalului nasc reacții în lanț ce nu pot 
fi stinse decît anulînd sau modificînd, con
form cu realitatea momentului, măsurile 
prost așezate. Și aceste greșeli trebuie pre
zentate.

Iată, de pildă, delicata problemă a car
tonașelor. Apărute în furia caldă a C.M. 
mexican, galbenul lor atît de înșelător a 
fost desființat după., zece ani în țara care 
a inventat fotbalul. Și în fotbalul nostru 
existența lor naște mari și pilduitoare co
mentarii. S-a discutat mult despre ele în 
iarnă, am vrut să atac și eu prin depose
dare această temă dar, simțind că nu se va 
Întîmpla nimic înaintea fluierului returu
lui, nu am mai aruncat mănușa. Era puțin 
normal ! Fiind fluturate prin aer atît de 
relativ și fără nici o diferențiere, s-au string 
atît de multe Incit nu mai puteau fi arse...' 
Acum două săptămîni. „Flacăra" a făcut o 
anchetă interesantă în care una dintre în
trebările puse arbitrilor a fost și aceea a

TUDOR GEORGE B

felului în care consideră utile cartonașele. 
Din numărul mare de întrebați, doar doi 
(Rus și Topan) s-au declarat împotriva 
ghilotinei galbene din tereii. iar N. Hainea, 
cu multă judecată, a spus că „trebuie luate 
în considerație diferențiat". Sîntem mulți 
care îi împărtășim ideea dar, din păcate, 
nici noi și nici el nu avem putere de de
cizie. Legile fotbalului nostru sînt făcute 
de oameni poate bine intenționați, dar care 
duc în spate murmurul și microbul tribu
nei și nu transpirația adevărată a jocului 
oficial din gazon.

Este normal ca jucătorului să 1 se flu
ture galben prin fața ochilor pentru pro
teste, lovire intenționată și să suporte 
consecințele necesare, dar nu trebuie inti
midat cu aceeași culoare dacă din ciocni
rea sa la deposedare, lipsind intenția agre
sivă, adversarul se rostogolește fără ur
mări prin iarbă. Dar iată o interpretare 
reală a buclucașului petic de plastic sau 
carton petrecută numai cu două săptămîni 
în armă. Am lăsat special ca timpul să se 
așeze peste ea, dar n-a fost observată. îna
intea jocului de la Slatina, mijlocașul Pro
gresului Marin Ionescu avea 5 cartonașe 
galbene. Imediat cum a început jocul a fă
cut rost și de al șaselea care, automat, îl 
suspenda, conform regulamentului, 3 eta
pe. Nimic rău pînă aici, legea-i lege, sîn
tem tentati să rostim. Numai că, mai re
pede decît se așteptau mulți — pînă la 
pauză — l-a luat și pe cel roșu care l-a 
trimis, automat, în fața comisiei de disci
plină. Care comisie, la judecata de apoi, 
l-a pedepsit eu... avertisment ? ! Cum a 
judecat, să nu mai judecăm.

Interesant este că acest avertisment care 
a „pedepsit" cartonașul roșu l-a anulat și 
pe cel galben, care îl oprea trei etape, și 
fericitul mijlocaș și-a apărat culorile la 
jocul următor ! ?... Să ne oprim aici, nu 
înainte de a încerca să-mi imaginez ce-ar 
fi dacă și jucătorii ar da cartonașe celor 
care greșesc față de ei, măcar de la epoca 
Irimjjp încoace... Nu se poate, dar ce fru
mos ar fi să visăm și noi la inactivitatea 
firească a unor comisii F.R.F. ce ne hotă
răsc soarta.

CORNEL DINU ■
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—Lumea in care trăim —

Războiul din umbră Mondo umano ?

Paris, Hotel „Meridian". Cînd femeia de serviciu a deschis 
ușa s-a retras îngrozită. în mijlocul camerei, intr-un lac de 
singe se afla un om. Cel asasinat efa unul dintre specialiștii 
arab' în fizira nucleară,

Crimă obișnuită ? Sau un asasinat cu alte mobiluri ? Desi
gur s-au emis diferite ipoteze. Putea fi o răfuială personală. 
Totuși, în ■ hotelul parizian operase o mină de profesionist. 
Atunci 1 Misterul morții a început, treptat, să se clarifice. 
Primele suspiciuni se refereau la faptul că acest asasinat pu
tea reprezenta o acțiune a unui cunoscut serviciu secret. 
Această inoteză s-a consolidat cînd un post de radio din 
Orientul Apropiat a anunțat prompt, și cu oarecare satisfac
ție nedisimulată, știrea privind dispariția omului de știință 
arab. Contraspionajul francez făcea o legătură între lichida
rea savantului și o altă acțiune cu aceeași semnătură. Cu un 
an în urmă, tot în Franța, agenții aceluiași serviciu de soio- 
naj au deteriorat containerele metalice a doi reactor! nucleari 
pe care o firmă franceză îi pregătise pentru a fi expediați în 
Irak. Faptele acestea au fost relatate de revista italiană „Pa
norama". Dar cîte alte fapte asemănătoare din acest „război 
din umbră" al serviciilor secrete nu s-ar putea povesti...

„Războiul din umbră". Nu ! Nu este vorba de nici o exa
gerare șl nici de o simplă figură de stil. „Războiul din umbră" 
este o realitate, o realitate dură și tragică a zilelor noastre. 
Și chiar dacă acest război nu este însoțit întotdeauna de ex
ploziile bombardamentelor sau de zgomotul canonadelor, este 
la fel de periculos pentru cauza destinderii și colaborării, a 
securității șl păcii. Nu este un război oarecare, limitat, să 
zicem, la confruntarea cîtorva duzini de specialiști. Dimpo
trivă, se estimează că Occidentul folosește peste patru mi
lioane si jumătate de oameni — agenți, specialiști în diferite 
domenii, oameni de știință la care se adaugă profesioniști ai 
pistolului. F.i duc o luptă feroce, care pentru atingerea scopu
rilor lor militare și politice, îmbină adesea, cele mal diferite 
forme — de la asasinate pînă la acte teroriste și chiar lovi
turi de stat.

In ultimii ani această dură confruntare, pe care un fost 
prim-ministru britanic o numea „bătălia conspiratorilor", se 
caracterizează prin dezvoltarea uriașă a tehnicii folosite, teh
nică de vîrf în absolut toate domeniile — de la „avionul fan
tomă". r-'-n ■mnersonic ce nu poate fi detectat de radarele 
adverse ri înzestrat cu o aparatură ce poate depista, fotogra
fia chiar autoturismele pe drumurile de țară, și pînă la mi
niaturizarea tehnicilor de înregistrare și transmitere de do
meniul fantasticului. Pentru a-și spori arsenalele mijloacelor 
de cu1??—o - !n formațiilor, specialiștii în domeniul spionajului 
tehnologic de la C.I.A. lucrează pentru a pune la punct spre 
exemplu ee-ea re ar trebui să fie, în optica lor, un mijloc de 
„citire" a gîndurilor.

Aventurile colesterolului
Atît gurmeii, adică rafinatii artei culi

nare, iubitorii de bucate alese, cît și gur
manzii, adică mîncăil, s-au bucurat mult 
de- tot cînd, anul trecut. Academia de ști
ințe din Statele Unite a publicat un ra
port cu privire la colesterol. Suspectat 
pînă atunci că ar contribui la activarea 
atacurilor de cord, mortale de cele mai 
multe ori, colesterolul era prezentat în 
raportul amintit ca fiind substanță ne
cesară oi-gani"~ul”i. care nu este vino
vat de cele ce i se impută.

Nici un an n-n '’urat bucuria, căci iată 
— dună cum ! -formează „L’Express" 
—, date recent publicate pun iar la stîlpul 
infamiei mu’t hulitul colesterol. Este 
vorba de recitatele unei anchete de 
masă, realizat- în S.U.A. de un cunoscut 
specialist, dr. William Shekelle. Timp de 
19 ani, 1 900 Pm-rienari de la Western 
Electric din Chicago, împărțiți în trei 
grupe conform habitudinilor lor alimen
tare, au jucat ro,’’’l de cobai. Rezultatele 
acestui expe-iment au confirmat marea 
majoritate a lucrărilor anterioare : cei la 
care s-a înregistrat un conținut scăzut de 
colesterol în sin-a (sub 2,2 g la litru) au 
avut o mortali‘ș‘n cardiacă inferioară cu 
30 la sută mortalității colegilor lor cu un 
procent de colesterol ridicat. însă aceste 
rezultate, ori-ît dă importante și de edi
ficatoare ar fi ele, n-au pus capăt pole
micii cu privire la cele două feluri de 
colesterol : cel „bun" și cel „rău". Pentru 
că există Intr-adevăr un colesterol zis 
bun și altul zis rău. în privința aceasta 
nu este nici un fel de îndoială. Polemica 
despre care aminteam are în vedere rolul 
exact al fiecăreia dintre cele două sub
stanțe, cit de rău este colesterolul cel 
„rău" și rit de bun este cel „bun".

Colesterolul este o materie indispensa
bilă celulelor, care au nevoie de ea pen
tru diversele lor membrane. Fără coleste
rol omul n-ar putea trăi. Dar dacă sîn- 
gele omului conține prea mult colesterol, 
încep dificultățile : el favorizează consti
tuirea de plăci de aterom, care sfirșesc 
prin a obtura arterele. Acest act detesta
bil este însă opera doar a colesterolului 
conținut în lipoproteinele de joasă den
sitate, prescurtat LDL (Low Density Li
poprotein). Este vorba, ați ghicit, de co
lesterolul cel „rău".

Dar sîngele conține, deopotrivă, și li- 
poproteine de înaltă densitate (HDL — 
High Densitv Lipoprotein), purtătoare, și 
ele, de colesterol. în 1975, o echipă de 
medici din Massachusetts au stabilit că 
bolnavii atinși de tulburări coronariene 
prezintă un colesterol HDL mai scăzut 
decît persoanele sănătoase, și aceasta in
dependent de cantitatea totală de coles
terol. De aici s-a tras concluzia că acest 
colesterol, HDL, ar acționa în organism ca 
un antagonist al colesterolului LDL, că 
el s-ar comporta deci ca un agent anti- 
ateroS’Cleroză, ca un factor de drenaj al 
arterelor. De aceea, acestui colesterol i 
s-a zis „bun".

Descoperirea . menționată a dat mari 
speranțe atît bolnavilor, cît și cardiologi
lor. Prin măsurarea cantității de coleste
rol „bun" Ia persoanele cu risc corona
rian, se putea anticipa apariția atacurilor, 
a infarcturilor. De asemenea, devenea 
posibilă corectarea, prin medicație, a con
ținutului de colesterol HDL, în scopul de 
a întări acțiunea lui de curățitor al va
selor sanguine.

însă meciul experimentelor a conti
nuat La puțin timp după oe au fost a-

Evident, proliferarea activității serviciilor secrete și de in
formații implică sume colosale. Recent, agenția americană 
„United Press International" dezvăluia că bugetele serviciilor 
de informații ale Statelor Unite se ridică anual la 17 miliarde 
dolari. Numai cheltuielile Agenției Naționale de Securitate 
sînt evaluate la circa 3—5 miliarde dolari anual. Această 
agenție interceptează comunicațiile cu străinătatea, desci
frează codurile străine și protejează integritatea codurilor 
secrete americane. Pentru aceasta utilizează tot felul de mij
loace, de la submarine la sateliți șl avioane. Se pare, după 
aprecierile agenției „United Press International", că pentru 
agenție lucrează pînă la 30 000 militari și civili, dintre care 
2000 în afara țării, la diferite „posturi de observație" cheie. 
Așa cum declara recent noul șef al C.I.A., William Casey, o 
mare parte din banii rezervați serviciilor secrete vor fi folo
siti pentru achiziționarea de noi mijloace și dispozitive — sa
teliți, „avioane-spion", aparate de fotografiat și receptoare 
ultrasensibile și ultraminiaturizate, noi arme și droguri. în 
plus, procedează la recrutarea de noi agenți, prin sporirea 
posibilităților de pătrundere a acestora în cele mal diverse 
locuri unde 'se concentrează secrete. „Agenții noștri nu tre
buie să-și petreacă timpul spionînd în baruri sau fotografiind 
documente secrete, afirma recent un factor de conducere din 
C.I.A. Sarcina lor principală va trebui să fie aceea de a men
ține contactul cu persoane ce ocupă posturi-cheie în diferite 
guverne, în diferite partide, cu altele ce le pot ajuta să cu
noască tot ce se Intîmplă într-o anumită țară".

Nici celelalte țări occidentale nu rămîn in afara acestui 
„război* care solicită tot mai mulțl bani și oameni. Celebrul 
serviciu secret englez, „M.I.-6", slujește Ia fel de fidel, ca în
totdeauna, obiectivele politicii externe a Londrei. Dar fie că 
sînt membri ai B.N.D. — serviciul de informații al R.F.G., 
S.D.E.C.E.-uIui francez — serviciul de documentare externă și 
contraspionaj, sau ai S.I.S.M.I.-ului —■ serviciul Italian de 
spionăj, agenții acestora acționează pe diferite fronturi și în 
cele mai diferite zone ale lumii. Categoric, bătălia pentru se
crete militare și politice este preponderentă. Dar să nu uităm 
nici spionajul economic, furia cu care marile concerne caută 
să depisteze secretele concurentilor lor. progresele lor indus
triale, taipele bine păzite ale tranzacțiilor. Pe acest teren se 
consumă destule gloanțe și se vărsă mult stage...

„Războiul din umbră" nu poate decît provoca suspiciune și 
învenina relațiile dintre state. Este unul din războaiele de 
care omenirea ar.fi dornică să se dispenseze definitiv și ire
vocabil. Planeta dorește o existență liniștită, demnă, fără ur
zelile din umbră, și nu numai din umbră, ale celor ce mi
zează pe tensiune...

nunțate concluziile echipei din Mas
sachusetts, au fost date publicității re
zultatele cercetărilor unui alt grup de sa- 
vanți, de astă dată din Minnesota. Aceștia 
au urmărit mai bine de două decenii com
portamentul a 284 de oameni între 45 și 
55 de ani (în momentul începerii cercetă
rilor). Din cei 133 care au murit în peri
oada experimentului. 55 au avut drept 
cauză a decesului maladiile coronariene. 
La toți aceștia colesterolul HDL (cel bun) 
era cu mult sub normal. Deci o confir
mare deplină a celor constatate de colegii 
din Massachusetts. Dar, concomitent, e- 
chipa din Minnesota a mai făcut o desco
perire uluitoare. Din cei 133 de decedați, 
32 muriseră de cancer. Or, la aceștia, co
lesterolul cel „bun" era cu mult peste 
normal.

Așadar, după cum sublinia chiar condu
cătorul celei de-a doua echipe, dr. Ancei 
Keys, se pare că un colesterol HDL prea 
ridicat poate fi considerat • ca un factor 
care predispune organismul la apariția 
ulterioară a cancerelor. Altfel spus, con
chide tot „L’Exoress", tentația de a mări 
în mod artificial cantitatea de colesterol 
,.bun“ din organismul uman, în scopul 
diminuării riscului de ateroscleroză, nu 
mai este deloc dezirabilă.

Fără îndoială că valoroasele cercetări 
la -care ne-am referit au importanța lor, 
s-a făcut lumină în multe probleme. Dar 
în legătură cu colesterolul s-a cam ajuns 
de unde s-a plecat. Un fel de concluzie a 
tras profesorul William Shekelle, pe care 
l-am mai amintit : „Excesul de zahăr și 
cel de grăsimi saturate nu sînt niciodată 
bune". Ceea ce știam și noi, din moși 
strămoși. Dar dacă o mai spune o dată un 
savant cu renume, aceasta, firește, nu 
strică.

ÎON D. GOÎA S

Fluierăturile

și aplauzele
Acel fin (șl trist) scriitor umorist, 

care a fost Neagu Rădulescu are și o 
carte care se cheamă „Nimic despre 
Japonia". Parafrazîndu-i titlul azi, 
aici, am putea spune : „Nimic des
pre... restul*. Pentru-că, iată, recent 
o știre mai amplă din Milano ne 
anunță că „dreptul de a fluiera la 
Operă a fost recunoscut în aceste 
zile de asociația «prietenii galeriei» 
de la Scala din Milano, clubul cel 
mai prestigios al melomanilor ita
lieni care, în schimb, a condamnat 
energic (subl. ns.) aplauzele profe
sionale". Și. ca să fim complet edi
ficați, ni se spune că nu mai puțin 
de opt sute de judecători și prieteni 
al lojei au fost convocat! într-o re
uniune extraordinară pentru a-și 
spune o părere autorizată asupra 
fluierăturilor și aplauzelor la... Ope
ră. Apoi reoortajul citat continuă 
tranșant: „întregul Milano (subl. ns.) 
nu vorbește decît despre fluierături, 
conservatoare sau progresiste 
(!? n.n.), inteligente sau vulgare 
(?! n.n.), organizate sau spontane, 
de cînd fluierăturile «istorice-- cele 
mai lungi sau cele mal intense, au
zite vreodată la Scala (care și-a 
sărbătorit 200 de ani) au privit, 
acum 15 zile, o nouă premieră". în 
acest sens, autorități în materie, 
veterani ai galeriei sau lojei de la 
Scala și-au comunicat părerile. Cri
ticul Rodolfo Celletti nu-și ..amin
tește să fi văzut o operă fluierată 
atît de voluptuos". Opinia nu e 
împărtășită de un compozitor (Gino 
Negri) pentru care „fluierăturile 
cele mai deșănțate s-au consemnat, 
la T7 martie 1932. îmnotriva tenoru
lui care. în opera «Favoritul rege
lui» de Verratti a început printr-o 
notă falsă aria «Arta merge rău»". 
Ni se precizează că a fost nevoie de 
poliție pentru restabilirea ordinii !! 
Dar nici acest exemplu n-a fost e- 
dificator pentru că directorul mu- 
zetilui din Scala a povestit că „cea 
mai radicală contestare a fost rezer
vată unui balet, la 1 ianuarie 1893, 
cînd „după ce au fluierat din abun
dentă. spectatorii l-au aruncat pe 
dirijor de pe podium". Alt critic 
amintește de un eveniment mal re
cent (17 octombrie 1964) cînd pri
mul act al „Traviatei" (dirijată de 
vestitul Herbert von Karajan t!) a 
fost „foarte fluierat".

Vicepreședintele „Prietenilor ga
leriei" are — și el — amintirile lui 
despre recordurile fluierăturilor : 
tenorul Giacomo Lauri Volpi. diri
jorul Zubin Mehta... După care el 
spune că „fluieratul înseamnă sănă
tatea operei cu condiția ca cei ce 
fluieră să fie bine cultivați ce-și 
exprimă, dezacordul la momentul 
oportun și nu profesioniști care în
trerup spectacolul". în fine, perso
nalitatea respectivă își exprimă 
speranța că artiștii din toate ope
rele lumii vor accepta amintitul 
verdict al asociației sale care. în cu- 
rînd, va trimite delegații la Londra, 
Paris și Salisbury care să pledeze 
concret în acest sens. Dilema celor 
din Milano — fluierături cinstite 
sau aplauze politicoase ? — e, se 
vede, serioasă.

...Luati însă cu povestea n-am 
spus, vorba scriitorului nostru adap
tată însă, „nimic despre altceva". 
Adică : normale cote la terorism J 
regizorii Rossi și Antonioni lucrea
ză intens la două filme ce par de 
excepție iar, în 1980, Italia a înre
gistrat un deficit comercial record 
— 19 miliarde dolari.

DUMITRU CONSTANTIN ■

Hold-up-urile informatice
Intr-o carte de anticipație, apărută în 

Statele Unite. este vorba de un furt 
colosal, de 469 miliarde de dolari, care 
destabilizează hru^c economia americană. 
Această nemainomenită deturnare de fon
duri este — în roman — opera unui 
superescroc care a izbutit să se insi
nueze în mod fr-u ’ulos în sistemul elec
tronic utilizat astăzi pentru transferul de 
fonduri între Mnri.

Nu că astăzi băncile n-ar mai fi „abor
date" cu mijloace „clasice" : mitraliere, 
dinamită, plasmă, grenade lacrimogene și 
fumigene, măști, pistoale, limuzine blin
date ș.a.m.d. Nu, la astfel de procedee se 
recurge încă. Dar în ochii profesioniști
lor ele apar din ce în ce mai desuete ; 
își fac Ioc tot mai mult escrocheriile in
formatice. Acestea sînt, mai întîi de toa
te, mult mal rentabile, aducînd autorilor, 
pentru o „lovitură", de zece ori mai mult 
decît hold-up-urile clasice. în al doilea 
rînd, riscul este minim, descoperirea este 
greu de făcut. în sfîrșit, chiar dacă frau
da este depistată, multe instituții bancare 

preferă să se: lase păgubite și nu dau in 
vileag afacerea, de teamă de a nu zdrun
cina, prin aceasta, încrederea depunăto
rilor.

Furturile prin ingerința în funcționarea 
computerelor pot fi comise, după cum 
este lesne de înțeles, numai de specia
liști și numai dacă ei au acces la ordi
natoare. Un caz, din multe altele, este 
acela al Iui Stanley Rifkin, funcționar la 
Security Pacific Bank din Los Angeles. 
Procurîndu-și cele trei coduri pe baza 
cărora se putea face ascultat de ordina
tor, Rifkin a izbutit să-și însușească su
ma de 10 milioane de dolari (prins, a 
fost condamnat la opt ani de închisoare). 
Dar cea mal mare dintre aceste escro
cherii s-a produs — tot la Los Angeles 
— la o societate de asigurări. în șase 
ani, măsluirea computerelor a costat-o 
pe Equity Funding Insurance colosala 
sumă de 2 miliarde de dolari. „Lucrătu
ra" era opera unui grup de ingineri și 
cadre superioare, care, ta modul cel mai 
simplu, au introdus în ordinatorul firmei

64 000 de clienți fictivi. Și totul funcționa 
ca pe roate : corect programat, ordinato
rul lucrează la fel de repede și de bine 
atît pentru oamenii cinstiți, cît și pentru 
escroci.

Dar și cei care nu lucrează direct la 
ordinator pot, dacă-și procură anumite 
date, să intre de la distanță în legătură 
cu computerul șl să aibă în permanență 
acces la informațiile cele mai confiden
țiale.

Desigur, în fața unul astfel de gangste
rism, să-1 zicem informațional, se iau 
peste tot măsuri de apărare. Asigjirarea 
securității este pe punctul de a deveni 
prioritatea nr. 1 a întreprinderilor infor
matizate. Ordinatoarele sînt în prezent 
amplasate la loc sigur, în încăperi cu 
uși blindate, și nu mal tronează ca pînă 
acum în holurile firmelor. Ia vederea pu
blicului, ca semn de prosperitate. Cei 
care au direct acces la ordinatoare sînt 
supravegheați cu strictețe. Toate aceste 
subtilități tehnice demonstrează limpede 
că pentru a obține victoria în lupta cu 
escrocii informaticii, savanții și inginerii 
trebuie să-i întreacă în inventivitate.

ION CODRU @

— Nici pînă la vîrsta deplinei 
maturități n-ai învățat să stai civi
lizat la coadă ? De ce te-nghesui ?
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Eu comunic,

Ochii si "urechile lumii M 
X “'X zX

tu comunici, el comunica

în lumea trăpașă
Duminica trecută s-a deschis sta- 

«iunea la hipodromul din Ploiești, 
poimiine — serie in programul de 
televiziune — veți vedea al 6-lea 
episod din „Calul, prietenul meu", 
consacrat tot trăpașilor, ar fi deci 
bine să știți -— chiar dacă nu vă 
pricepeți la curse dar mă bizui că 
vă pricepeți la oameni și la ale 
lor, calul fiind nu numai prietenul 
Bleu ci totodată o istorie intimă a 
omului — că în iarna asta ău avut 
Joc cîteva evenimente memorabile 
în lumea trăpașilor. A venit, de 
pildă, pe continentul nostru, cam
pioana mondială, iapa Americană 
Classical Way și a aterizat în Fran
ța, unde urma să se dispute cea 
mai importantă cursă a acestei spe
cialități de zbor cavalin, faimosul 
Premiu al Americii la care tot 
patrupedul dotat visează intre 
stănoagele sale. Classical Way, 
după ochiul și binoclul unui croni
car de prestigiul domnului Louis 
Deniei, un adevărat enciclopedist și 
filozof al turfiilui, ar fi o personali
tate de tip european : ea nu alear
gă americănește, „din umăr", ci 
„din genunchi", ridicîndu-i extrem 
de înalt, pentru ca după aceea să-i 
întindă și să-și arunce picioarele cu 
atîta foiță că obține dintr-un sin
gur pas cu vreo 20 cm mai mult 
decît trăpașii de rînd. înfățișarea 
iepei — inaltă, ușoară, parcă avînd 
„aer sub burtă", cu un cap mare 
și comun, cu urechi lungi și inex
presive — nu e nemaipomenită. Ar- 
ta de a privi un cal poate defini un 
om și nu neg că acest domn Deniei 
mi-a dat deseori, în cronicile sale, 
voluptăți de „Holstomer" — cea 
mai importantă nuvelă pe care 
Dumnezeu a scris-o vreodată, sub 
numele de Tolstoi, despre un cal. 
Ei bine, Classical Way pierde cursa 
premergătoare Premiului Americii 
fiindcă, neobișnuită cu noul ei 
sulky, s-a speriat chiar din start, a 
plecat prost și s-a enervat pe par
curs, odată cu driver-ul ei, și mai 
rău, sosind a șaptea. La capătul 
analizei sale. Deniei profetizează : 
nu cred că Șimpson — driver-ul — 
va cîștiga Premiul Americii, dar 
Classical Way nu va pleca din 
Franța fără să săvîrșească o mare 
performanță. Și ce se întîmplă : în 
Premiul Americii, Classical Way 
iar pierde 20 de metri din start, și 
oricît o întinde — cu „burta la pă- 
mînt", cu „nările în vînt", — să re
cupereze „metrii", nu poate decît 
să realizeze o cursă fantastică, pen
tru glorie, sosind a treia. Cîștigă un 
căluț negru, francez, de mare clasă, 
ideal de Gazeau, în uralele unei 
mulțumi, clamînd „ca la un eseu, 
la rugby". îi rămîne campioanei 
incă o cursă, premiul Belgiei, în 
care aleargă magnific, învingîndu-1 
pe Ideal de Gazeau, stabilind tin 
nou record al pistei de la Vincennes, 
1.14.2, pe kilometru. Ceea ce în
seamnă 48,517 km pe oră. Lupta 
lor va intra în legendă. Ideal de 
Gazeau e primit acasă, în satul 
unde se antrenează, cu coruri de 
copii pe străzi, cu discurs al pri
marului șl paradă.

Dar eu, om* ca toți oamenii, mă 
gîndesc totodată la gura aurită a 
cronicarului, Ia puterea lui de „a 
vedea", la „viziunea" lui — cum 
spune atît de frumos Bubu Ornaru, 
pe hipodrom, la Ploiești, discutînd 
șansele cailor, „dom’le, asta-i vi
ziunea mea", fugind la casă să-și 
joace viziunea.

RADU COSAȘU H

Satul global
Dacă îi vom «ierta modul decorativ de 

a-și exprima gîndurile, condimentarea 
excesivă a teoriilor puse în circulație cu 
elemente vădind gustul spectaculosului, 
dacă vom trece cu vederea dificultățile 
ce decurg pentru noi din condiția în care 
sîntem puși, cu o mină la gheață, cu cea
laltă pe calorifer — media calde, media 
reci, deh ! — dacă vom uita pentru mo
ment că nu am prea înțeles cum poate 
instrumentul trece în' fața mesajului, — 
the medium is the message — mai pe 
limba noastră căruța înaintea bidiviilor, 
ne putem lăsa seduși fie și doar pentru 
frumusețea imaginii de ideeâ unei călă
torii în Satul global. Globul terestru, ne-a 
atras atenția Marshall Mc Luhan, a fost’ 
luat în primire de tot felul de fire în
tinse și răsucite te miri cum, a permis 
să se faeă în juru-i o împletitură cu no
duri marinărești inatacabile, odgoane cu 
nemiluita l-au înfășurat cum s-au pri
ceput mai bine și iată-1 ăcum în postura 
de sat mai mare, dominat de statura 
instrumentelor de comunicație ce anu
lează distanțe și subjugă, aducînd totul 
la un numitor comun.

Satele copilăriei noastre aveau la In
tersecția ulițelor pe omul cu toba sau 
goarna, după caz. Aducătorul de noutăți. 
Satul global s-a trezit dominat de alura 
autostrăzilor pe care vine din părți di

Doriți o fetiță sau
' într-o recentă comunicare, dr. Jean 
Choukroun, care conduce maternitatea 
spitalului din localitatea franceză Puteaux, 
se arată întru totul de acord cu JOjeph 
Stolkowsky. profesor de fiziologie chimi
că la Universitatea Paris VI. După păre
rea acestuia determinarea sexuală ar fi 
legată de repartiția elementelor mineraie 
în alimentația femeii. în măsura în care 
este probantă, o astfel de afirmație dă. 
trebuie s-o recunoaștem, de gîndit. Tristă 
este însă reclama aproape comercială ce 
se face în jurul ei. „Doriți să aveți o fii
că 7 Beți lapte, mîncati ouă, miel, dulcea
ță, dar ^bțineți-vă de la brînză si carne. 
Vreți un băiat ? Beți eeai si cafea, mîn- 
cați șuncă, pește, ouă. fructe naturale, dar 
păziți-vă de creme si lăptuci si sărati-vă 
bine mîncarea". Personal, nu mă pot atașa 
cu toată ființa acestei descoperiri — care 
se pare că este totuși serioasă, luată în 
sine — nu numai din cauza reclamei. O 
ființă umană este ceva mirific, unic si ire- 
petabil, motiv pentru care gestul progra
mării ei — chiar si numai din punct de 
vedere al sexului — are în el ceva dureros, 
de neacceptat. Dar sînt si argumente în 
fata cărora trebuie să cedezi. Iată ce spu-. 
ne medicul francez : „Femeile sînt cîteo- 
dată agenți de transmitere a maladiilor 
genetice care nu afectează decît băieții 
(hemofilii, sau miopatii. de exemplu). Me
toda a permis deja unor femei să nu nas
că decît fete, care nu suferă de nici o 
boală". în acest punct, cercetarea amintită 
învinge simțămintele noastre. Pentru că 
un nou născut nu e o marcă de mașină. 
Și mai este ceva : după cum reiese din 
însăși investigația făcută și în acest caz 
selecția naturală operează foarte bine (în 
condiții neartificializate se nasc cam tot 
atîtea fete cit si băieți).

itinerar intre doua oceane (XIV)

Duminici perpendiculare la New Orleans

— De ce clasă este pluta dv. ? 
Pentru că noi doi avem bilete de 
clasa I.

(După „PUNCH" — Anglia)

Strada e lungă și scundă, zăpăcită de 
soare și moleșită de tăcere. Sînt un per
sonaj fără nume din Faulkner, îmi tîrîi 
cu greu picioarele oe trotuarul vestejit 
de ambalaje și toată tăcerea asta încin
să, sărăcăcioasă și fără vîrstă îmi strică 
încrederea în fetele morgane, fie ele șt 
nord-americane. Am sperat, de mult, la 
începutul drumului pe strada lungă că 
ceva se va întîmpla, că măcar una din 
clădirile pitite și otova va izbucni dintre 
celelalte, că o curbă șmecheră îmi va 
face cu ochiul, că un copac va erupe, de 
unul singur, prin porii caldarîmului. Ni
mic. Casele sînt riguros aceleași, strada 
se duce năprasnic de rectilinie dincolo 
de orizont și de orice închipuire, iar ve
getația s-a astupat, din indolență sau nu, 
într-o altă eră geologică.

Fiecare casă are vin etaj, fiecare etaj 
trei ferestre cu transperante lăsate, fie
care parter un pridvor, fiecare pridvor 
două trente. In pridvoare balansoare. în 
balansoare — aici o stranie diferență se 
cască deodată — oameni, care, asta e, se 
balansează și oameni care nu se balan
sează pentru că nu s-au năruit, încă, în 
balansoare. Probabil că cei care nu se 
balansează afară, se balansează înăuntru, 
toți la fel : lent, în tăcere, păstrînd rit
mul, cu pleoapele căzute, concentrîndu-se 
asupra unui punct fix, eventual același.

E duminică Ia New Orleans, briza gol
fului a eșuat pe mal. orașul crapă de căl
dură și de lene și de o plictiseală titani
că, definitivă, mortală. Străzile lungi se 
intersectează întotdeauna perpendicular 

ferite, .dar ducînd în același sens, lava 
informațională. Autostrada tiparului. 
Autostrada auditivului. Autostrada vizua
lului. Peste tot și peste toate, malaxorul 
invizibil al agențiilor de presă, neosteni
te, zi și noapte preocupate să presare pe 
centimetru pătrat (de asfalt) și secundă 
biții purtători de noutate, de informație.

Sînt teorii argumentate, subliniate cu 
rigoare, referitoare la creșterea exponen
țială a volumului de informații. Ele ne 
demonstrează că rata de creștere a nu
mărului de documente tipărite în dome
niile științific, tehnic și economic este 
aproximativ de două ori mai mare decît 
rata oricărui alt fenomen social sub 
formă de activitate umană. Și dacă ar 
fi doar aceste fîntini născătoare de infor
mație™

Autostrăzile Satului global șerpuiesc pe 
deasupra capetelor noastre, peste colibe, 
peste zgîrie-nori, peste deșerturi și 
piscuri solitare, studiindu-se reciproc, 
pîndindu-se, încercînd să cunoască cu o 
fracțiune de secundă mai devreme in
tențiile adversarului pentru ca, înarmat 
eu datele de poziție trebuincioase, să poa
tă plonja victorios spre linia de sosire, 
atingînd, fie și umăr la umăr dar primul, 
magica ață albă ce traversează pista în 
locul unde orice cursă de alergări ia 
sfîrșit, pentru a putea lăsa loc aplauzelor 
adresate învingătorului. Din cușeta be
neficiarului, ce se vrea norocos, Satul 
global asistă cu pasiune la mersul stru
nit de la distanță al bolizilor • lăsați să 
curgă pe pista de beton, observînd cum 
setea de competiție — și de victorie — 
sposește numărul și gabaritul competi
torilor.

...Tirajul zilnic al ziarelor tipărite' as
tăzi pe planeta; noastră depășește cifra de 
400 milioane exemplare. Ceea ce ar în
semna 130 de ziare la mia de locuitori.

un băiețel?
Totul a început în 1958 cu un cuplu de 

broaște. Intr-un mediu natural de creș
tere. el a dat viată la aproape tot atîtia 
masculi și femele. Cînd acest mediu a 
fost supraîncărcat cu potasiu, procentajul 
de masculi a ajuns la aproape 70 la sută 
și. invers, în prezenta calciului a rezul
tat o majoritate de femele. Cam în aceeași 
perioadă în care profesorul Stolkowsky se 
ocupa de mormolocii săi si verifica în la
borator ceea ce. la plecare, nu fusese decît 
o simplă intuiție, un țăran breton din re
giunea Redon făcea, cu un empirism ge
nial, aceeași observație asupra bovinelor 
din satul său. A fost izbit de faptul că în
tr-o fermă fertilizată cu potasiu au re
zultat 22 de masculi la 24 de„ nașteri și a 
presupus că numai diferentele de alimen
tație puteau să explice fenomenul. A ur
mat apoi perioada cea mai frumoasă, emo
ționantă chiar, a acestei cercetări, a con
tactului și colaborării între omul de știin
ță și omul simplu. O anchetă retrospec
tivă în 134 de ferme a luat în conside
rare 25 653 nașteri. A fost analizat totul : 
natura solului. îngrășămintele. alimentația, 
epoca fecundării. Iar rezultatele au con
firmat pe deplin teoria savantului. A ur
mat o anchetă prospectivă în 82 de. ferme 
din regiunea normandă. în cele 30 de fer
me în care se dădea animalelor o ali
mentație echilibrată s-au născut 148 mas
culi si 149 femele. în schimb, acolo unde 
în, alimentație au fost aplicate substanțe 
alcalino-pămîntene, procentajul nașterilor 
a fost net în favoarea femelelor. S-a cău
tat apoi alimentația ideală, care a fost 
dirijată în funcție de dorința crescătorilor.

Dar să revenim la... oameni. Din 1970, 
profesorul Stolkowsky și-a îndreptat cer

cu străzile lungi și întreg „Cartierul 
vechi" își digerează, ordonat și sistema
tic, agonia. Clădirile vechi și oamenii 
vechi se macină împreună cu ura scîrbitii 
a inutilității, a traiului trăit, nimeni nu 
are amintiri pentru că nu merită iar viito
rul si mai puțin și este limnede că din 
cauza asta tot ce e dincolo de miine se 
mototolește și se aruncă la coș. Magazi
nele sînt închise și dacă ar fi deschise 
nu ar exista nici o diferență. în vitrine 
mărfurile au murit de mult ; pălării de
modate, haine șifonate, televizoare rabla
gite, mobilă decolorată de soare, pantofi 
desueți și chiar jucării, da jucării piper
nicite și jigărite de atita așteptare într-un 
cartier fără copii de cine știe cînd, aici pe 
străzile lungi care se intersectează tot cu 
ele, cu o manie a perpendicularității în 
deșert, dar nu în unul mișcător și scutu
rat de vînturi, ci crispat, mereu același 
în neistovita lui imensitate și în ultimul 
fir de nisip.

Am lăsat în urmă kilometri de nimic, 
de viață zdrobită de naftalină, un oraș 
năpădit de păpuși ridate care se balan
sează, un coșmar banal și încremenit lă
sat liber sub soare să se facă scrum. 
După un colt ca toate colturile în atmo
sferă se insinuează altceva, tăcerea e îm
pinsă de degete nevăzute, un nu știu ce 
e aproape, mă podidește o grabă ca în 
copilărie cînd mă îndreptam, cu sufletul 
tăiat de emoție, spre artezienele înalte și 
melodioase care își răsfirau apele în ser
pentine și bolți într-un vis imposibil de
venit, brusc, la îndemînă.

...în lume apar peste 400 000 de publi
cații periodice.

...Piața cărții primește anual 590 000 ti
tluri și opt miliarde exemplare anual.

Autostrada tiparului revendică, în vir
tutea brevetului de producător lăsat de 
taica Gutenberg, dreptul sub soare.

...Locuitorii planetei Pămînt dețin un 
miliard de aparate de radio. La patru lo
cuitori, un receptor. In multe locuri a- 
junge sau nu ziarul, radioul ajunge oi-i- 
cum...

...Numărul televizoarelor a depășit 
366 milioane. Media — 117 aparate de 
recepție la o mie de locuitori.

„.Producția mondială anuală a filme
lor de lung metraj a atins la un mo
ment dat cifra de 3 800.

Și peste toate, cum spuneam, malaxo
rul agențiilor de presă, pompe de nou
tăți cu foc continuu, emițînd, receptînd, 
sintetizînd. Sînt circa 120 de țări și teri
torii independente care dispun de agen
ții naționale de știri, legate prin contrac
te de schimb cu unul sau altul din ma
rile oficii distribuitoare de informații. 
Orice constelație își are Steaua sa pola
ră și Satul global se poate făli cu mai 
multe în același timp. Cinci agenții de 
presă — France Presse, Associated Press, 
Reuter, Tass și United Press Internatio
nal— au reușit a-și construi socluri cu ve
dere privilegiată din toate unghiurile 
peste Planeta. Informației. Marmura aces
tui postament se numește, cum ușor pu
tem bănui, zesțrea tehnică si capacitatea 
de a culeg® și difuza știri în întreaga 
lume.

La ce ne-am putea aștepta, pașnici ce
tățeni , ai Satului global, invitați brusc 
să călcăm în larma Autostrăzilor infor
mației ?

NEAGU UDROIU ■

cetările, aproape clandestin. în acest sens, 
în același timp, doi ginecologi din Mon
treal, doctorii Lorrain și Gagnon, au ob- 
servat, în urma unei anchete retrospec
tive, că la o sută de cupluri avînd copii 
de același sex, 80 au avut o alimentație 
bogată în potasiu și au avut băieți.,iar cei 
cu fetițe una bogată în substanțe alcalino- 
pămîntene. Interesată de aceste cercetări, 
doctorița Michele. Duc. „prezice", ținînd 
seama de propria sa' alimentație, că al 
doilea copil al său va fi fată. Simpla cu
riozitate feminină avea să ducă la un te
meinic studiu științific.

în 1977, maternitatea din Port-Royal 
deschide o consultație specializată în a- 
cest sens. Medici și dieteticieni primesc 
regulat 50 de paciente, cărora le indică 
regimul de urmat. Acesta se programa cu 
două luni și jumătate înaintea conceperii 
copilului. Pînă la începutul sarcinii, femei
le completează zilnic un „caiet de bord", 
pe care-1 trimit la spital.

Cam asta e. și nu e. totul. Pentru câ nu 
trebuie să ne facem iluzii. Se vor găsi 
destui care vor merge să-și „programeze" 
un băiat sau o fată. Chiar cei ce au apli
cat pentru prima oară metoda recunosc că 
regimul pe care-1 cere aceart" este depar
te de a deveni unul de masă, că simpla 
distribuire a „caietelor de bord" de care 
vorbeam mal înainte, fără o supraveghere 
medicală minuțioasă, duce la eșec. Ches
tiune de capriciu și de bani. O lasă să se 
înțeleagă însuși Stolkowsky. „Destule cu- 
pluri care au deja doi băieți, nu vor ezita 
să aibă alt copil dacă ar avea siguranța 
că acesta va fi fată. Si invers".

Deși mecanismul de selecție a sexului 
păstrează încă mistere, metoda descoperi
tă se dovedește eficientă. Dacă specia u- 
mană o fi visat cumva la ea de milenii, 
cu siguranță că o privește acum cu oare
care neliniște.

DUMITRU AVRAM S

Trec dintr-o duminică în alta, am nă
vălit fără să știu în cartierul franțuzesc 
(deși s-ar putea numi oricum altfel) în
tr-o altă viață și un alt timp. Un lumeț 
pestriț și vivace se scurge alandala pe 
trotuare și prin mijlocul străzilor, femeile 
își afișează garderobe exotice, tembele, 
stranii ; bărbații poartă pantaloni scurți, 
redingote retro, unii își echilibrează blu
gii cu jobene sau gambete. CroindU-șl 
drum cu veselie prin această magsnă 
umană care a început un carnaval și uită, 
simplu, să 11 încheie, trec trăsurile : înal- ' 
te, multicolore, trase de cai albi și dolo
fani. Negrii în fracuri roșii pocnesc din 
bice mîndri ca niște personaje centrale 
din cîteva comedii care își merită ambi
ția să nu cadă. Lumețul se prăpădește de 
rîs tot bind ’din pahare de carton. Din 
cîțiva în cîțiva metri frigiderele cu capac 
se lasă cutreierate de oricine. Pietonii 
veseli se alimentează cu cuburi de ghea
ță, trîntesc capacele, mai trag_ o dușcă și 
se balansează, dar nu ca în cartierul 
vechi, ci cu poftă și cu gura pînă la
urechi, cînd într-un ritm, cînd în altul 
pe dîra muzicii zvîrlite în stradă la tot 
pasul. Zeci, poate sute de orchestre, com
primate în restaurante. înfipte ne podiu
muri în grădini sau pur și simplu în miș
care pe trotuare. îsi îmnletesc partiturile 
cu o degajare turbată și inofensivă topm- 
du-se în aerul colosal al acertei duminici, 
într-un aer cu pori muzicali, în această 
arșiță împinsă la loc spre soare de pre
siunea trompetelor și brînciurile tobelor.

Lumea se bronzează de muzică, jazz-ul 
transformă casele și oamenii într-o flui
dă zăpăceală, grozavă, nemaipomenită 
care nu are sau nu vrea să aibă nimic 
comun cu duminica paralizată de 
alături...

RADU BUDEANU H
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SPORT

Fostul internațional Vasile Anglie!:

„Nude vorbe fără acoperire duce lipsă fotbalul românesc"
— Ni s-ar zice, tovarășe Vasile Aagtal, 

că n-aveți mină bună ! Nici n-ați venit 
bine la Dinamo, ca vicepreședinte al du
hului cu probleme de fotbal, că echipa * 
și cîștigat, ba încă un meci cheie, la 
Hunedoara !

— Dacă n-ai mină, adică dacă n-ai 
și-un pic de șansă, degeaba- ai în cap. 
N-a fost. însă, cred, cazul la Hunedoara, 
unde echipa a jucat bine și a câștigat pe 
merit.

— Arbitrii au anulat două goluri gaz
delor ? !

— Ofsaid în ambele cazuri, nu încape, 
nici o discuție.

•— Alții au fost și sînt de altă părere, 
dar asta-i altă problemă, s-o lăsăm. Ați 
jucat fotbal, se știe, unde, cînd, ați vrea 
să ne reamintiți ?

— Mi-am început . cariera la Buzău, 
orașul natal, intr-o echipă de județ, Lo
comotiva. în '54, am luat parte la tabăra 
națională de juniori dte la Bistrița, unde 
m-a trimis Teașcă. După tabără, am fost 
selecționat pentru Voința București care 
era, la vremea aceea, nucleul naționalei 
de juniori. Cînd s-a dizolvat, am ajuns 
Ia Progresul C.P.C.S.. în divizia B, ală
turi de Bpdo, Maior, Staneu, Copil, Gică 
Ene, Gibea, Georgescu și așa mai de
parte.

—- N-ați stat nici acolo prea mult îniru- 
cit echipa s-v desființat, da ?

— Exact. Cei. mai mulți dințre coechi
pierii mei nu plecat la Rapid. Eu însă 
am fost legitimat la Dinamo, sub culorile 
căruia am jurat pînă în ’83, cunoscind 
mari satisfacții, între care...

— Și cîteva tricouri ale reprezentativei 
țării. Cita. tovarășe Anghel ?

— Parcă 7, n-am prea stat să Ie număr. 
Sigur e că am debutat în națională Ia 
Moscova. 1—1 dacă vă mai aduceți aminte; 
înaintare Anghel, Constantin, -Ene II, 
Ozon, T^taru.

— AH fată, numai începuturi -fe
ricite» asn-i?

— In ’6i însă, în timmil turneului de la 
New York, m-am accidentat grav, fapt 
care a scurtat cariera mea. în ’63, am 
activat, un retur de campionat. Ia PetSotol, 
dună care, nînă în ’65. cînd m-ato retras 
definitiv, am jucat și „m antrenat pe 
Metalul Buzău, cu care am promovat 
în C.

— Așadar, sîntoti si. an’renpr ?
— Da. Am terminat, la l.K.F.S. un curs 

de spertcli-cre. ■
— Ați mai jurat, să încheiem această 

schiță de portret, în naționala de tineret, 
»tt partieinat la cîteva turnee de presti-, 
giu, U.E.F.A. ’55 și ’58, Anglia ’58, Bra
zilia '60, New York. '61, sîntețf, nu încape 
nici o îndoială, un nume și o competență

Deși mai slab în partida eu R.D.G., Cornel 
Țălnar are un început de sezon promiță
tor, în folosul lui Dinamo și al echipei 
naționale. EI joacă, azi, pe postul care l-a 
consacrat, cu ani în urmă, pe Vasile An- 
gheL Ștafeta pare să fie intrată pe mîlni 

bune.

în fotbal. Ou toate astea, iată că 15 ani 
ați sta-t departe* de gazon. Am fi tentați 
să vă întrebăm de ce ?

— Am lucrat în specialitate.
— Anume ?
— Sînt absolvent nl Facultății de drept 

și al cursurilor post-universitare de re
lații internaționale, ambele făcute la zi.

— Ara notat. E o plăcere, veți fi spe
răm de acord cu noi. să constați că un 
fost fotbalist, ba încă unul din elita spor
tului în discuție, a făcut atîtea facultăți 
și atitea cursuri ! Să lăsăm însă și 
această chestiune și să revenim Ia pre 
zent. Cum ați găsit clubul Dinamo după 
18 ani ?

—- Condițiile de azi sînt incomparabil 
mal bune deeît cele de pe vremea tine
reții mele. Din toate punctele de vedere, 
bază materială, instruire etc. Atmosfera 
e și ea, în general, bună. Dat fiind faptul 
că plenara clubului m-a desemnat ea 
vicepreședinte în 5 martie, mă găsesc, 
evident, încă în perioada de acomodare 
MS acomodez dar, în paralel, lucrez din 

răsputeri, căci ,Dinamo, . insist asupra 
acestei idei, n-a renunțat la intenția de 

■ a dobîndi titlul. Cîștlgarea’ campionatului 
■ reprezintă obiectivul imediat, dar mă 
îngrijesc, ta egală măsură, și de perspec
tivă. Procedez, firește în cadrul unui co
lectiv mai larg de tehnicieni, la o eva
luare a lotului în așa fel îneît, la încheie
rea sezonului, Să-.puțem .discuta cu jucă
torii deschis și să vedem dacă ei pot 
răspunde pretențiilor clubului. Altfel 
vorbind, azi șe dă, sau începe să se dea, 
bătălia pentru o nouă calitate. Dinamo e, 
se știe, un club eu renume și tradiție în 
fotbalul, românesc. El trebuie, gîndese, 
să-și depășească actuala condiție, pe acest 
drum câștigarea campionatului, în care, 
cred, nefiind deeît un pas, . un jalon. 
N-avem, de pildă, deeît 2 jucători la na
țională, pe Speriata și pe Țălnar, nu-i în 
regulă, Dinamo trebuie să contribuie mai 
substanțial la familia tricolorilor.

— Așa e. Poftiți, vă ascultăm.
— Naționala e, după mine, oglinda clu

burilor. Cluburile puternice fac o națio
nală puternică, pot da cîte exemple vreți.

— Nu vrem, le cunoaștem. Tovarășe 
vicepreședinte, credeți că există acum la 
Dinamo fotbaliști care n-ar merita să 
facă parte dintr-o echipă de această 
talie ? ■

— E timpuriu să vă răspund. Cert e 
un lucru, jucătorii de azi sînt în măsură 
să hotărască îndeplinirea obiectivului 
imediat.

1 — Adică să cîștige campionatul, da ? 
Da.

— Arc Dinamo intenția să aducă jucă
tori noi ?

■ • Cei care vor rămîne și ceî care vor 
veni, dacă vor veni, vor trebui să cores
pundă nu numai din punct de vedere al 
valorii, eî și din acela al angajamentului 
în procesul de instruire, al fidelității fată 
de culorile clubului. Nu vă ascund că, în 
această privință, au fost și experiențe 
mai .nutin reușite.

— întrebarea suna, dacă ne e permis 
să vă reamintim, niței altfel.

— Dacă vom mai aduce jucători noî ? 
Dacă va fi cazul, vom aduce. Iată, de 
pildă, de la Hunedoara echipa s-a întors 
acasă, iar eu am nlecat într-un județ, la 
un med, de B, unde am urmărit un jucă
tor aflat mai demult în vederile clubului 
Punctul meu de vedere va fi, desigur.’ 
unul, pînă la urmă vor decide tehnicienii, 
Dinamo are destui si. în frunte cu> Valen
tin Stănescu, competent!.

— Care vi se pare a fi rolul unul con
ducător în fotbal ?

Vom rjal vorbi tlespre asta. Pînă 
mă voi lămuri mal bine, aș zice că un 
conducător n-are voie,' în fotbal, să facă 

o afirmație f&-ă să se fi documentat 
serios. Nu de vorbe fără acoperire duce 
lipsă fotbalul românesc,

— Normai ar îi să vă întrebăm de os 
duce lipsă dar nu vom proceda așa, ta= 
trînd și noi In joc, respecting rezerva pe 
care v-o impuneți deocamdată. Ziceați oă 
Dinamo are șanse Ia titlu, așa e, dat 
Craiova, Craiova ce să mai spună ? 8.

-- Craiova și-a pus, în modul ceî mst 
îndreptățit, candidatura la titlu șî, jude
cind după valoare, e superioară Iul Di
namo. Dar nu doar valoarea hotărăște 
într-un campionat, așa-i î După etapa de 
sîmbătă, favorabilă nouă, Dinamo vine 
puternic din urmă. Are un culoar și «a 
program mai. biin, cred că victoria finală 
îî va aparține. Cu condiția ca jucătorii să 
nu precupețească nici un efort.

— Am aflat, tovarășe Anghel, eehipa 
campioană și una din retrogradate • Vor 
mai lua drumul diviziei B alte 2 echipe, 
care ?

—• A.S.A. mi se pare o candidată se
rioasă. în rest, va fi bătaie mare, poate 
Iași, poate Slatina, poate Baia Mare, cine 
să ghicească ? S

— Ați lipsit din fotbal, eum socoteam, 
15 ani. Cum vi se pare el azi ?

— în creștere, numai că nici alții n-au 
stat pe loc. Eu aș îndrăzni să afirm că 
distanța s-a micșorat, dar rămîne. Ea nu 
va dispărea pînă ce mentalitatea jucăto
rilor, a celor ce răspund de ei, a tuturor 
factorilor implicați, nu va suferi modifi
cări importante. E necesar, și aici, un salt 
calitativ. La bază, în primul rînd.

— Ce înțelegeți prin bază ?
— La copii și juniori. De popi! af fi 

normal să se oeupe eei mai capabili teh
nicieni, firește stimulați corespunzător. 
Nu sînt chiar rare cazurile cînd un fotba
list ajunge Ia- divizia A ca să învețe, la 
acest nivel, să facă un stop sau o pre
luare T !

— Tovarășe Anghel, sînt fotbaliștii 
noștri atît de răi cum se spune ? Ce pă
rere aveți ?

— Nu toți, nici măcar ' majoritate; 
Cîțiva, pe timpul meu erau, nu mă sfiese 
să recunosc,, mai mulți care. trăgeau cu 
oaharul. Din punct de vedere al pregă
tirii pentru viață, jucătorii de azi sînt net 
peste ceî de acum, să,zicem, 15—2® da 
ani. Nu că Ie iau apărarea, dar așa stau 
lucrurile și-mi face plăcere să spun asta.

— Cu întrebarea de ma? devreme, sm 
încheiat, vă mulțumim, și vă dorim spor 
Ia treabă.

— O clipă, aș rnaî avea ceva de adăugat 
Se poate ?

— Desigur. Oaspeții noștri, stăpînîî 
noștri, poftiți.

— Vreau să zic ceva despre Dînu, văzut 
nu cu ochiul conducătorului, el eu acela 
al fotbalistului care ara fost. E păcat că 
Dinu nu joacă în națională, e mai com
plet și mai exact deeît fundașii de azi al 
echipei reprezentative.

— Așa « fî„ poate-î spuneți șî tal Va
lentin Stăneseu, nu prea- l-o fî văzut 
jurind ? t

OVIDSU IOANIIOaîA g

Explicațiile și implicațiile unei victorii la masa verde
Primim ta redacție ;
Stimate tovarășe redactor șef
Sîntem un grup de oameni ai muncii de . 

lă Intrenrinterea constructoare de utilaj 
chimic din Ploiești, suporteri și simpați- 
zanți ai echipei F.C. Petrolul Ploiești.

Sîntem profund indignați și totodată 
adine mîhnM de modul în care clubul C.Ș. 
Tîrgoviște înțelege să ducă lupta pentru 
promovarea echipei sale de fotbal în pri
ma dîvi’ie a țării. Concret, he referim la 
ultima etapă, ta care, prin hotărîrea co
misiei de competiții și disciplină a Federa
ției de Fotbal echipa C.Ș. Tîrgoviște a ciș~ 
tigat fără joc, cu 3 0. meciul cu Flacăra 
Moreni datorită faptului că echipa de ju 
ntori a asociației sportive Flacăra Moreni 
nu s-a prezentat, cum scrie ziarul „Spor- 
tul“, la un meci din campionatul de ju
niori. Dincolo de relatarea ambiguă a ho 
tărîrii respectivei comisii, care nu preci
zează, voit sau mi, la ce meci nu s-au pre 
zentat juniorii din Moreni, deci nu infor
mează corect opinia publică, trebuie să 
arătăm că interesîndu-ne am aflat cu stu
poare că neprezentarca s-a produs tocmai 
la meeiuî de juniori cu... C.S. Tîrgoviște, 
distanța dintre cele două localități ale ju
dețului Dîmbovița nefiind mai mare de 
1® de km.

Iată, deci, cum prin acest aranjament de 
culise, pentru că este greu de crezut alt 
ceva, C.S. Tîrgoviște a cucerit, fără joc, 
două prețioase puncte In deplasare, creîn- 
du-și și o perioadă-de două săptăroîni de 
pregătire, fără joc oficial, înaintea grelei 
partide de duminică cu Rapid -București. 
Este corect ? Este sportiv ? Este oare greu 
de înțeles că această manevră, unică în 
Istoria fotbalului nostru, aduce prejudicii 

acestui sport atît de îndrăgit, denaturează 
sensul întrecerii sportive stabilind alta 
ierarhii deeît cele ee trebuie să reiasă din 
întrecerea sportivă cinstită, demnă, pe te
renul de sport ? Ca ’să nu mai vorbim de 
faptul că acest precedent, odată creat și 
,-.înghițit" de federație, poate duce la repe
tare și la denaturarea șj a altor rezultate.

Iată de ce cerem, prin intermediul re
vistei „Flacăra", măsuri energice din par
tea Federației Române de Fotbal, sancțio
narea aspră a celor vinovați, anularea cu
rioasei decizii a comisiei de competiții și 
disciplină, pentru ca în divizia A să pro
moveze echipa ee acumulează cele mai 
multe puncte pe terenul de joc și nu in 
jocurile de culise.

Cerem cu hotărire acest lucra, întrucît 
și la clubul nostru de fotbal s-au mani
festat, în campionatul trecut, unele. nere
guli pe care le-am blamat și care au con
dus. dealtfel, la schimbarea întregii con
duceri, astăzi cu toții, conducerea clubului, 
suporterii și simpătizanțiî echipei fiind 
hotărîți să ducem lupta sportiv, în deplin 
consens cu principiile și normele de con
duită ale societății noastre. De aceea nu 
putem nici acum, in . aceast^sitpație, să 
rămtaem pasivi, să nu ne întrebăm cum a 
fost posibil ca înaintea a două jocuri im
portante pentru F.C. Petrolul și Rapid 
București, cele cu Metalul București și 
Poiana Cîrnpina, trei jucători de la Petro
lul și doi de Ia Rapid să fle convocați Ia 
un trial aî lotului divizionar B tocmai la... 
Tîrgoviște. Sigur, ne mai întrebăm cum a 
fost posibil ca, în timp ce mulți specialiști, 
tehnicieni și ziariști ÎI cereau șl îl cer în 
continuare pe jucătorul Nicolae Dobrin în 

prima reprezentativă a țării, acesta să ob
țină transferai, ca necorespunzător pentru 
F.C.’ Argeș, tot lă... C.S. Tîrgoviște.

Oare nimeni din conducerea Federației 
de Fotbal nu vede, toate aceste ciudățenii 
eusute cu ață albă ce. au drept singur scop 
promovarea, pe. orice cale șî cu brice preț, 
a echipei C.S. Tîrgoviște ? Și chiar dacă 
ta federație nu se văd aceste manevre,’ 
alți tovarăși din conducerea C.N.E.F.S. nu 
trebuie, bâte, să intervină ?

în speranța că veți publica aceste rin- 
duri, vă mulțumim tovărășește.

Scrisoarea poartă 39 de semnături, ta» 
nalt Androne, Marin Ivan, Vasile Corbea. 
Traiaii Fulgeanu, Manole Șerbăneseu ete.

Se cuvin, pornind de 1a. scrisoarea ală
turată, cîteva precizări; Duminică, & mar
tie, urma să se dispute ta Tîrgoviște. «m 
citii de juniori dintre C.S. Tîrgoviște și 
Flacără Moreni, programat în cadrul pri
mei etape a returului în seria a »V a a 
campionatului republican aî juniorilor șî 
școlarilor. Echipa oaspete nu s-a prezen
tat. . Drept urmare, Comisia de competiții 
și, ulterior, Biroul federal au analizat ca-’ 
zul și au hotărît ea echipa ’ de seniori Fla
căra Moreni să fie suspendată pentru eta
pa următoare, dîndu-î med pierdut cu 
6—-3, Decizia are o deplină acoperire re
gulamentară, Articolul 163, aliniatul p. din 
„Organizarea activității fotbalistice", ediția 
1980, notînd că „pentru neprezentârea e- 
chlped de juniori la un joc oficial (se sanc
ționează) — cu excepția cazurilor de for
ță majoră — eu pierderea jocului din ofi
ciu cu 3—0 șî ridicarea din oficiu a drep

tului de joc, LA PRIMA ETAPA PE CARE 
ECHIPA DE SENIORI URMEAZĂ SA O 
DISPUTE PE TEREN PROPRIU (sute. «4 
și pierderea acestui joc cu 3—0“ (pag. S©. 
Așadar, să repetăm, din punctul de vedere 
al federației, o hotărire corectă, legala, ca 
atît mai regulamentară cu eît, după «ws 
ne informa secretarul federal adjunct 
Florin Dumitrescu, echipa din Moreni a 
mai fost avertizată pentru o culpă asemâ= 
nfitoare. Aista doar că F.R.F. «e fî trebuit, 
gîndîm, să analizeze cu maî imdt& răspun
dere situația, să cerceteze dacă, procedtnd 
cum a procedat, echipa din Morsnî a-a 
încercat s-o avantajeze pe cea din Tîrgo= 
viște, formația din capitala Județului Dîm
bovița fiind direct implicată ta lupta pea= 
tru promovare în divizia A.

Cer» ce n-a făcut federația, ara fBeut 
noî. luînd, luni la prînz. legătura cu aso
ciația sportivă Flacăra Moreni. Am purtat, 
telefonic, următoarea discuție cu eeono» 
mistui Paul Andrei, contabl! ‘șef aî Seh®= 
lei de extracție Moreni și președinte aî 
asociației sportive.

— Tovarășe Andrei, de ce nu 8-a pre»' 
zentat echipa de juniori la Tîrgoviște t

~ Cei 2 antrenori de la juniori, Wtor 
Stan și Manole Stoica, aii uitat de meeâff 
l-am sancționat, drastic. Pe primul, coor
donator ai Centrului de copii șl juniori, cu 
retrogradare pe două tari, pe Stoica, g&= 
sîndu-1 mai puțin vinovat, cu 1® la sută 
din retribuție pe timp de o tonă.

— Tovarășe președinte, antrenorii « rf- 
tat, de acord, deșî federația a publicat jffi 
anunț în ziarul „Sportul" comunidnd re
luarea campionatului, deși returul si tace» 
put, anul trecut, la aceeași dată, sâ accep
tăm deci că antrenorii au uitat, dar aso
ciația ce-a întreprins ? A intervenit Ia fe
derație ? A trim.:.? un memoriu ?

(Coniimian în pagina 29)
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